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Β' ΠΕΡΙΟ∆ΟΣ (ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΟΜΕΝΗΣ ∆ΗΜΟΚΡΑΤΙΑΣ) 

Σ Υ Ν Ο ∆ Ο Σ Α' 

ΣΥΝΕ∆ΡΙΑΣΗ ΞΗ' 

Τετάρτη 29 Ιανουαρίου 1997 

Αθήνα, σήµερα, στις 29 Ιανουαρίου 1997 ηµέρα Τετάρτη και ώρα 18.14' συνήλθε στην 
Αίθουσα συνεδριάσεων του Βουλευτηρίου η Βουλή σε Ολοµέλεια, για να συνεδριάσει υπό την 
Προεδρία του Β' Αντιπροέδρου κ. ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΣΓΟΥΡΙ∆Η. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αρχίζει η 
συνεδρίαση. 

Παρακαλείται ο κύριος Γραµµατέας να ανακοινώσει τις αναφορές προς το Σώµα.  

(Ανακοινώνονται προς το Σώµα από τον κ. Νικόλαο Γκατζή, Βουλευτή Μαγνησίας, τ ' 
ακόλουθα:) 

Α' ΚΑΤΑΘΕΣΗ ΑΝΑΦΟΡΩΝ 

1) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ΣΠΗΛΙΟΣ ΣΠΗΛΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο 
∆ήµος ∆άφνης Αχαϊας ζητεί την επισκευή και βελτίωση του δρόµου που οδηγεί στην Ιερά 
Μονή Ευαγγελίστριας. 

2) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ΣΠΗΛΙΟΣ ΣΠΗΛΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο 
∆ήµος Μαρτυρικής Πόλης Καλαβρύτων ζητεί τη συντήρηση του δρόµου ΠΑΤΡΩΝ-
ΚΑΛΑΒΡΥΤΩΝ. 

3) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ΣΠΗΛΙΟΣ ΣΠΗΛΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά την οποία ο 
∆ήµος ∆άφνης Αχαϊας ζητεί οικονοµική ενίσχυση για την αποπεράτωση της κεντρικής 
πλατείας του. 

4) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ΣΠΗΛΙΟΣ ΣΠΗΛΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 
Κοινότητα Ελικίστρας Αχαϊας ζητεί οικονοµική ενίσχυση προκειµένου να αγοράσει έκταση, την 
οποία θα τη διαµορφώσει σε πλατεία. 

5) Ο Βουλευτής Αχαϊας κ. ΣΠΗΛΙΟΣ ΣΠΗΛΙΩΤΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο 
∆ήµος ∆άφνης Αχαϊας ζητεί την κατασκευή έργων επισκευής και συντήρησης της πηγής 
Κοκκινόβρυσης στην περιοχή του. 

6) Ο) Βουλευτής Ηλείας κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την 
οποία ο Νοµάρχης Ηλείας ζητεί να χαρακτηριστεί η ευρύτερη περιοχή Λουτρών Κυλλήνης ως 
περιοχή ολοκληρωµένης τουριστικής ανάπτυξης. 

7) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την 
οποία ο Νοµάρχης Ηλείας ζητεί την παράταση της προθεσµίας για την υποβολή αιτήσεων 
αποκαταστάσεων από τους σεισµόπληκτους κατοίκους του Νοµού 'Αρτας. 

8) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την 
οποία η Κοινότητα Νέας Φιγαλείας Ηλείας ζητεί τη χρηµατοδότησή της από το ειδικό ταµείο 
εφαρµογής πολεοδοµικών σχεδίων για την ανάπλαση της κοινοτικής της πλατείας. 



9) Ο Βουλευτής Ηλείας κ. ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΟΝΤΟΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την 
οποία ο Αγροτικός Συν/σµός Σαβαλίων Ηλείας ζητεί την αύξηση στην κατανοµή της 
βιοµηχανικής τοµάτας για το έτος 1997 στο Νοµό Ηλείας. 

10) Ο ∆' Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής Λάρισας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ 
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος ∆ικαστικών Υπαλλήλων Λάρισας δηλώνει την 
αντίθεσή του προς το νέο µισθολόγιο, το οποίο θίγει κεκτηµένα οικονοµικά δικαιώµατα των 
δικαστικών. 

11) Ο ∆' Αντιπρόεδρος της Βουλής και Βουλευτής Λάρισας κ. ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ 
κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο Σύλλογος Πολυτέκνων Λάρισας και Περιχώρων ζητεί να 
µην καταργηθεί το επίδοµα σύνταξης της πολύτεκνης µητέρας. 

12) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΠΟΛΥΖΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η ' 
Ενωση Γονέων ∆ήµου Κατερίνης ζητεί την ικανοποίηση των αιτηµάτων των µελών της, που 
αφορούν στις προϋποθέσεις φοίτησης των µαθητών µε ειδικές ανάγκες στο Ειδικό Σχολείο 
Κατερίνης. 

13) Ο Βουλευτής Πιερίας κ. ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΠΟΛΥΖΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο 
Εµπορικός Σύλλογος Κατερίνης ζητεί την τροποποίηση των νοµοθετικών διατάξεων περί 
"Επαγγελµατικής στέγης". 

14) Ο Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΛΑΜΠΑΝΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 
Κοινότητα Μάκρης Φθιώτιδας ζητεί την κατασκευή αντιπληµµυρικών έργων στο χείµαρο 
"ΦΥΣΗΜΑ" που διασχίζει την περιοχή της. 

15) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο 
Σύλλογος Οικονοµολόγων ∆ηµοσίου Τοµέα Ανατολικής Κρήτης ζητεί να εφαρµοσθεί ο 
Ν.2190/94 και στους δικαστικούς υπαλλήλους. 

16) Ο Βουλευτής Ηρακλείου κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΟΥΡΑΚΗΣ κατέθεσε δηµοσίευµα Εφηµερίδας το 
οποίο αναφέρεται στη διαρροή των χρηµάτων από την είσπραξη του σπατόσηµου. 

17) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την 
οποία η Κοινότητα Αγίου Φλώρου Μεσσηνίας ζητεί την αποκατάσταση των ζηµιών από τη 
βροχόπτωση της 18ης ∆εκεµβρίου 1996. 

18) Ο Βουλευτής Φθιώτιδας  
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κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΛΑΜΠΑΝΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο ∆ήµος ∆οµοκού Φθιώτιδας 
διαµαρτύρεται για τη µελετώµενη κατάργηση της ∆ΟΥ ∆οµοκού. 

19) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία το 
Επαγγελµατικό Πολυκλαδικό Λύκειο Χανίων ζητεί τη συντήρηση και επισκευή των κτιριακών 
του εγκαταστάσεων. 

20) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 
Αδελφότης Μικρασιατών Νοµού Χανίων "Ο ΑΓΙΟΣ ΠΟΛΥΚΑΡΠΟΣ" ζητεί την παραχώρηση 
ακινήτου για τη στέγαση του Σωµατείου και της Πολιτιστικής κληρονοµιάς των Μικρασιατών 
Νοµού Χανίων. 

21) Ο Βουλευτής Μεσσηνίας κ. ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την 
οποία ο Ναυτικός 'Οµιλος Καλαµάτας "Ο ΠΟΣΕΙ∆ΩΝ" και ο Σύλλογος Γονέων Κηδεµόνων και 
Φίλων Κολυµβητικού Τµήµατος του Ναυτικού Οµίλου Καλαµάτας διαµαρτύρονται για την 
ελλειπή συντήρηση των εγκαταστάσεων του Κολυµβητηρίου. 



22) Ο Βουλευτής Χανίων κ. ΙΩΣΗΦ ΜΙΧΕΛΟΓΙΑΝΝΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 
'Ενωση Γεωργικών Συνεταιρισµών Κολυµβαρίου ζητεί τη ρύθµιση των χρεών των 
Συνεταιριστικών Οργανώσεων προς την ΑΤΕ. 

23) Η Βουλευτής Μαγνησίας κυρία ΡΟ∆ΟΥΛΑ ΖΗΣΗ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 
Κοινότητα Κροκίου του Ν.Μαγνησίας ζητεί χρηµατοδότηση για την εκτέλεση κοινοτικών 
έργων. 

24) Ο Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΛΑΜΠΑΝΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία 
οι τευτλοκαλλιεργητές της λίµνης Ξυνιάδος του Ν.Φθιώτιδας ζητούν η καλλιεργούµενη έκταση 
στο οροπέδιο ∆οµοκού να σταθεροποιηθεί στις 23-24000 στρέµµατα. 

25) Ο Βουλευτής Φθιώτιδας κ. ∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΑΛΑΜΠΑΝΟΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 
Κοινότητα Κόµµατος του Ν.Φθιώτιδας ζητεί χρηµατοδότηση για την κατασκευή 
αντιπληµµυρικών έργων στο Σπερχειό ποταµό προκειµένου να καταστεί δυνατή η χάραξη της 
διδηροδροµικής γραµµής της διερχοµένης από την περιοχή της. 

26) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΜΠΑΡ∆ΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία 
το Φιλανθρωπικό Σωµατείο Κοινωνική Μέριµνα Μοσχάτου ζητεί να µην καταργηθεί η 
έκπτωση στα ταχυδροµικά τέλη διακίνησης της µηνιαίας εφηµερίδας του. 

27) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΜΠΑΡ∆ΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 
Κοινότητα Προφήτη Ηλία του Ν.Βοιωτίας ζητεί τη χορήγηση αποζηµίωσης για την 
αποκατάσταση των ζηµιών που υπέστησαν οι καλλιέργειες της περιοχής της από τις 
πληµµύρες του Ιανουαρίου 1997. 

28) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΜΠΑΡ∆ΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία ο 
κ. Γ.Λάζαρος κοινοτικός σύµβουλος της Κοινότητας Κυριακίου Ν.Βοιωτίας ζητεί την 
υλοποίηση της απόφασης του κοινοτικού συµβουλίου περί καθεστώς έργου αποχέτευσης στη 
θέση "Βίδες" της κοινότητας. 

29) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΜΠΑΡ∆ΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 
'Ενωση Ιδιοκτητών Ηµερησίων Επαρχιακών Εφηµερίδων ζητεί να µην καταργηθεί η έκπτωση 
των τηλεφωνικών και ταχυδροµικών τελών για τον επαρχιακό τύπο. 

30) Ο Βουλευτής Βοιωτίας κ. ΓΕΩΡΓΙΟΣ ΚΑΤΣΙΜΠΑΡ∆ΗΣ κατέθεσε αναφορά µε την οποία η 
Πανσαµοθρακική Εστία Αθηνών " Η ΠΤΕΡΩΤΗ ΝΙΚΗ ΤΗΣ ΣΑΜΟΘΡΑΚΗΣ" διαµαρτύρεται για 
την ενδεχόµενη ψήφιση της κατάργησης της έκπτωσης στα ταχυδροµικά τέλη διακίνησης της 
µηνιαίας εφηµερίδας της. 

Β' ΑΠΑΝΤΗΣΕΙΣ ΥΠΟΥΡΓΩΝ ΣΕ ΕΡΩΤΗΣΕΙΣ ΒΟΥΛΕΥΤΩΝ 

1. Στην µε αριθµό 980/27-11-96 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 3744/15-1-97 έγγραφο από 
τον Υφυπουργό Υγείας η ακόλουθη απάντηση: 

"Απαντώντας στην ερώτηση 980/27-11-96 που κατατέθηκε στη Βουλή από τον Βουλευτή κ. Γ. 
Καλό, αναφορικά µε προβλήµατα από στάθµευση βυτιοφόρων οχηµάτων της ΕΥ∆ΑΠ στην 
περιοχή Σούδας Νέου Φαλήρου, σας γνωρίζουµε τα εξής: 

Οπως µας πληροφόρησε η ∆/νση Υγείας Νοµ. Πειραιά µε το σχετικό (γ) έγγραφό της κατά τον 
επιτόπιο υγειονοµικό έλεγχο που διενήργησε στην περιοχή της Σούδας Νέου Φαλήρου, δεν 
διαπιστώθηκε στάθµευση βυτιοφόρων οχηµάτων της ΕΥ∆ΑΠ, διότι ο ∆ήµος Πειραιά είχε 
απαγορεύσει την είσοδο στα παραπάνω οχήµατα. 

Για την οριστική επίλυση του θέµατος αποφασίστηκε από τον αρµόδιο φορέα η η 
µετεγκατάσταση των δραστηριοτήτων αυτών στην Ψυττάλεια, τον Ιανουάριο του 1997. 



Ο Υφυπουργός 

ΕΜ. ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ" 

2. Στις µε αριθµό 1075/3-12-96, 1745/9-1-97 ερωτήσεις δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 154/17-1-97 
έγγραφο από τον Υφυπουργό Εργασίας η ακόλουθη απάντηση: 

"Απαντώντας στις 1745/9-1-97 και 1075/3-12-96 ερωτήσεις που κατατέθηκαν στη Βουλή από 
τους Βουλευτές κ.κ. Ηλ. Βεζδρεβάνη και Γ. Καλαντζή αντίστοιχα, σχετικά µε τη χορήγηση του 
οικονοµικού κινήτρου για την αύξηση της παραγωγικότητας στους γιατρούς του Ι.Κ.Α., σας 
γνωρίζουµε τα εξής: 

Με τις διατάξεις της παρ. 5 του άρθρου 8 του Ν. 2430/96 καθιερώθηκε η χορήγηση του 
κινήτρου για την αύξηση της παραγωγικότητας στους ιατρούς, οδοντιάτρους, ακτινοφυσικούς 
και βιολόγους - βιοχηµικούς του Ι.Κ.Α.. 

Σύµφωνα µε τη διάταξη αυτή, µε απόφαση των Υπουργών Εθν. Οικονοµίας, Οικονοµικών και 
Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων µετά από πρόταση του ∆.Σ. του Ι.Κ.Α. καθορίζονται το 
ύψος του ανωτέρω κινήτρου κατά δικαιούχο, οι όροι, οι προϋποθέσεις καθώς επίσης και ο 
τρόπος ελέγχου και διασφάλισης των προσδοκοµένων αποτελεσµάτων στο ως άνω 
προσωπικό του Ιδρύµατος. 

'Ηδη σε εφαρµογή της παραπάνω διάταξης έχει εκδοθεί η 2071766/1065φ0/0022/3-12-96 
κοινή Υπουργική Απόφαση η οποία έχει δηµοσιευθεί στο ΦΕΚ 1155/27-12-96 τ. ΝΠ∆∆ και 
ήδη έχει αρχίσει η καταβολή του εν λόγω κινήτρου στους γιατρούς του Ι.Κ.Α.. 

Ο Υφυπουργός 

ΝΙΚΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ" 

3. Στην µε αριθµό 1076/3-12-96 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 89/17-1-97 έγγραφο από 
τον Υφυπουργό Υγείας η ακόλουθη απάντηση: 

"Σχετικά µε την ερώτηση 1076/3.12.96 που στηρίζεται σε έγγραφα: α) του Συλλόγου 
Πολυτέκνων Αιγιαλείας και β) της Πολυτεκνικής οργάνωσης Πατρών και Περιχώρων και 
κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Σπήλιος Σπηλιωτόπουλος, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα για ό,τι µας 
αφορά: 

Το "δηµογραφικό" είναι σοβαρό και περίπλοκο θέµα που η χώρα µας καλείται ν' 
αντιµετωπίσει. Το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας µεριµνά για την επίλυσή του και δεν 
παραβλέπει το γεγονός ότι γι' αυτήν απαιτείται λήψη συντονισµένων µέτρων και ενεργειών 
από πολλούς κρατικούς φορείς. 

Μέσα σε αυτά τα πλαίσια εξετάζεται και το πώς τα οικονοµικά κίνητρα που κατά καιρούς 
έχουν δοθεί θα συµβάλλουν στην καλύτερη στήριξη της πολύτεκνης οικογένειας. Βέβαια εντός 
του 1997 θα αυξηθούν τα επιδόµατα που λαµβάνουν τα παιδιά των πολυτέκνων, όπως ήδη 
ανακοινώθηκε. 
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Ο Υφυπουργός  

Θ. ΚΟΤΣΩΝΗΣ" 

4. Στην µε αριθµό 1141/4-12-96 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 157/20-1-97 έγγραφο από 
τον Υφυπουργό Εργασίας η ακόλουθη απάντηση: 



"Απαντώντας στην ερώτηση 1141/4-12-96 του Βουλευτή Παναγιώτη Μελά, η οποία µας 
διαβιβάσθηκε από το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας µε το ∆Υ13α/73639/17-12-96 έγγραφό 
του, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα: 

Στο Παρ/µα Ι.Κ.Α. Πόρου υπάρχει κενή οργανική θέση γιατρού παθολόγου, δεν εχει 
εκδηλωθεί ενδιαφέρον εκ µέρους γιατρού µε την ανωτέρω ειδικότητα. 

Η αρµόδια υπηρεσία του Ιδρύµατος προκειµένου να αντιµετωπίσει το πρόβληµα της έλλειψης 
γιατρού στο παραπάνω παρ/µα προωθεί απόφαση µετακίνησης στον Πόρο για ορισµένες 
ηµέρες την εβδοµάδα του γιατρού που υπηρετεί στα Μέθανα, µε σκοπό την εξυπηρέτηση των 
ασφαλισµένων και συνταξιούχων της περιοχής αυτής. 

Πέραν των ανωτέρω η ∆ιοίκηση του Ι.Κ.Α. θα ερευνήσει και τη δυνατότητα πρόσληψης 
γιατρού άλλης ειδικότητας παρά το γεγονός ότι στο παρ/µα Πόρου δεν προβλέπονται 
οργανικές θέσεις γιατρών άλλων ειδικοτήτων. 

Ο Υφυπουργός 

ΝΙΚΟΣ ΦΑΡΜΑΚΗΣ" 

5. Στην µε αριθµό 1184/5-12-96 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 219/17-1-97 έγγραφο από 
τον Υφυπουργό Υγείας η ακόλουθη απάντηση: 

"Σχετικά µε την ερώτηση 1184/5-12-96 που κατέθεσε ο Βουλευτής κ. Ηλίας Β. Βεζδρεβάνης, 
για ό,τι µας αφορά σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα: 

Το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας που υπεύθυνα µελετά τρόπους αντιµετώπισης του 
"δηµογραφικού" προβλήµατος, το οποίο απειλεί το µέλλον της χώρας µας. Μέσα σε αυτά τα 
πλαίσια εξετάζονται τρόποι ώστε τα οικονοµικά κίνητρα που κατά καιρούς έχουν δοθεί να 
συµβάλλουν ουσιαστικότερα στην στήριξη της πολύτεκνης οικογένειας. 

Βέβαια εντός του 1997 θα αυξηθούν τα επιδόµατα που λαµβάνουν τα παιδιά των 
πολυτέκνων, όπως ανακοινώθηκε. 

Ο Υφυπουργός  

Θ. ΚΟΤΣΩΝΗΣ" 

6. Στην µε αριθµό 1213/6-12-96 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 229/16-1-97 έγγραφο από 
τον Υφυπουργό Ανάπτυξης η ακόλουθη απάντηση: 

"Αναφερόµενοι στην µε αριθµ. 1213/6-12-96 ερώτηση που κατατέθηκε στη Βουλη των 
Ελλήνων από το Βουλευτή κ. Βασ. Κορκολόπουλο και µας διαβιβάσθηκε µε την 148/157/20-
12-96 κοινοποίηση του Υπουργείου ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε., σχετικά µε αποκλεισµό της Πειραϊκής 
Ορειχαλκουργίας στις προµήθειες υδροµετρητών από την ΕΥ∆ΑΠ, σας πληροφορούµε ότι για 
το θέµα αυτό, έχει δοθεί λεπτοµερής απάντηση επί όµοιας αναφοράς µε αριθµ. 1464/9-12-96 
του ενδιαφερόµενου Βουλευτή µε το Β13-195/2-1-9/ έγγραφό µας, αντίγραφο του οποίου και 
επισυνάπτεται. 

Ο Υφυπουργός 

ΜΙΧ. ΧΡΥΣΟΧΟΙ∆ΗΣ" 

Σηµ.: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου 
(Τµήµα Ερωτήσεων). 



7. Στην µε αριθµό 1399/13-12-96 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 122/17-1-97 έγγραφο από 
τον Υπουργό Εθν. Οικονοµίας η ακόλουθη απάντηση: 

"Σε απάντηση του υπ' αριθµ. 1399/13.12.96 εγγράφου σας που µας διαβιβάσθηκε από το 
Υπουργείο Ανάπτυξης µε το υπ' αριθµ. 38968/23.12.96 έγγραφο του Βουλευτή Β. Μαγγίνα 
σας γνωρίζουµε τα εξής: 

Το θέµα που τίθεται στην ερώτηση και αφορά την ανάγκη θέσπισης ευνοϊκοτέρων κινήτρων 
(∆' περιοχής) για τον Ν. Αιτωλοακαρνανίας ευρίσκονται στην διαδικασία εξέτασης για 
ορισµένες περιοχές αυτού µέσω των εξουσιοδοτικών διατάξεων του Ν. 1892/90 που αφορούν 
τον καθορισµό των ειδικών ζωνών, προκειµένου να αντιµετωπισθούν τα υφιστάµενα 
αναπτυξιακά προβλήµατα των περιοχών αυτών σύµφωνα µε τις σχετικές προτάσεις των 
τοπικών φορέων ανάπτυξης του Νοµού. 

Ο Υπουργός  

Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ" 

8. Στην µε αριθµό 1542/19-12-96 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 7/15-1-97 έγγραφο απόο 
τον Υφυπουργό Υγείας η ακόλουθη απάντηση: 

"Απαντώντας στην παραπάνω σχετική ερώτηση που κατέθεσαν στη Βουλή οι Βουλευτές Μ. 
Μουσταφά και Στ. Αλφιέρη αναφορικά µε ακτινοπραστασία των εργαστηρίων ιοντιζουσών 
ακτινοβολιών του Ι.Κ.Α., και σε ό,τι αφορά την αρµοδιότητα του Υπουργείου µας, σας 
γνωρίζουµε ότι: 

Η διαδικασία για τη χορήγηση άδειας εργαστηρίων ιοντιζουσών ακτινοβολιών προβλέπεται 
από τις διατάξεις του Ν.∆. 181/74 και τους ΚΑΝΟΝΙΣΜΟΥΣ ΑΚΤΙΝΟΠΡΟΣΤΑΣΙΑΣ. 

Αυτή τη διαδικασία ακολούθησαν και ορισµένα απ' τα εργαστήρια του Ι.Κ.Α. στα οποία 
χορηγήθηκε και η νόµιµη άδεια λειτουργίας. 

'Εχει όµως διαπιστωθεί ότι πολλά εργαστήρια λειτουργούν χωρίς την προβλεπόµενη άδεια 
λειτουργίας. Γι' αυτό και το Υπουργείο µας έχει στείλει κατ' επανάλειψη εγκυκλίους προς τις 
αρµόδιες ∆/νσεις των Νοµαρχιών για να ελεγχθεί κατά πόσον υπάρχουν εργαστήρια που 
λειτουργούν χωρις την προβλεπόµενη άδεια. Μέσα στα πλαίσια των αρµοδιοτήτων τους 
επίσης προβαίνουν σε καταγραφή και σύνταξη καταλόγου όλων των εργαστηρίων της 
περιφερείας τους. 

Τα παραπάνω µέτρα θεωρούνται απαραίτητα για να διαπιστωθεί η τήρηση των Κανονισµών 
Ακτινοπροστασίας και για να αποφεύγεται η έκθεση του πληθυσµού και των εργαζοµένων σε 
ιοντίζουσες ακτινοβολίες. 

'Οσον αφορά το Ι.Κ.Α. Αγ. Αναργύρων, σας γνωρίζουµε ότι στις 18-12-95 υπέβαλε αίτηση για 
τη χορήγηση άδειας λειτουργίας ακτινολογικού εργαστηρίου. 

Στις 3-9-96 έγινε έλεγχος από την Ε.Ε.Α.Ε. και διαπιστώθηκε ότι έπρεπε να ρυθµιστούν 
ορισµένες εκκρεµότητες και µετά να επακολουθήσει επανέλεγχος. Μετά τον επανέλεγχο στις 
30.12.96 πιστοποιήθηκε ότι το υπόψη εργαστήριο ικανοποιεί τις απαιτήσεις των σχετικών 
κανονισµών ακτινοπροστασίας. Μετά τον έλεγχο και την έκδοση του υπ' αριθµ. 
Α4/408/1265/23.12.96 ΠΙΣΤΟΠΟΙΗΤΙΚΟΥ απ' την Ε.Ε.Α.Ε. ο φάκελος θα υποβληθεί στην 
3/λή επιτροπή ιοντιζουσών ακτινοβολιών για τη χορήγηση της άδειας. 

Ο Υφυπουργός 

Μ. ΣΚΟΥΛΑΚΗΣ" 



9. Στην µε αριθµό 1576/19-12-96 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 111/13-1-97 έγγραφο από 
τον Υπουργό ∆ικαιοσύνης η ακόλουθη απάντηση: 

"Απαντώντας στην υπ' αριθµ. 1576/19-12-96 ερώτηση που κατέθεσε στη Βουλή των Ελλήνων 
ο Βουλευτής κ. Γ. Καρατζαφέρης, δεδοµένου ότι οι παραβάσεις που αναφέρονται σ' αυτήν 
συνιστούν ποινικά αδικήµατα διωκόµενα αυτεπαγγέλτως διαβιβάσαµε τη σχετική ερώτηση 
στον Εισαγγελέα του Αρείου Πάγου, προκειµένου να προβεί στις κατά νόµο ενέργειες. 

Ο Υπουργός 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΓΙΑΝΝΟΠΟΥΛΟΣ" 

10. Στην µε αριθµό 1592/20-12-96 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 188/20-1-97 έγγραφο 
από τον Υπουργό ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. η ακόλουθη απάντηση: 

Σελίδα 3240  

"Απαντώντας στην ερώτηση 1592/20.12.96 που µας διαβιβάσθηκε µε το υπ' αριθµό 
πρωτόκολλο 636/14-1-97 έγγραφο του Υπουργείου Γεωργίας, παρακαλούµε να 
πληροφορήσετε τον κ. Βουλευτή ότι: 

1. Η πρόταση ένταξης του έργου στα προγράµµατα έργων που συγχρηµατοδοτούνται από 
την Ε.Ε. και ειδικότερα στο ΚΠΣ έγινε για πρώτη φορά το 1994. Λόγω των περιορισµένων 
δυνατοτήτων του Τοµέα Εγγειοβελτιωτικών Εργων η ένταξη αυτή δεν κατέστη δυνατή. 

Τελικά το έργο είναι ενταγµένο σήµερα στη 072 ΣΑΕ του Τοµέα Εγγειοβελτιωτικών 'Εργων 
που χρηµατοδοτούνται από Εθνικούς πόρους µε προϋπολογισµό 15 δις δρχ. 

2. 'Ηδη για το έργο έχουν ολοκληρωθεί οι τεχνικές και περιβαλλοντικές µελέτες. 

'Ηδη από την πλευρά του Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. γίνονται σήµερα προσπάθειες ένταξης του έργου στο 
ΚΠΣ τονίζοντας τη σπουδαιότητα του έργου που εξυπηρετεί συγχρόνως πολλούς στόχους, 
όπως περιβαλλοντικούς, αρδευτικούς κ.λπ. 

Ο Υπουργός 

Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ" 

11. Στις µε αριθµό 1686/27-12-96, 1691/30-12-96 ερωτήσεις δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 467/1-
97 έγγραφο από τον Υπουργό Εργασίας η ακόλουθη απάντηση: 

"Απαντώντας στις αριθµ. 1691/96 και 1686/96 ερωτήσεις του Βουλευτή Γ. Γαρουφαλιά για τα 
θιγόµενα σ' αυτές θέµατα σας πληροφορούµε τα εξής: 

Το Υπουργείο Εργασίας και Κοινωνικών Ασφαλίσεων ήδη από την πρώτη περίοδο 
εφαρµογής του Β' Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης, ξεκίνησε µια τιτάνια προσπάθεια, στα 
πλαίσια του Λ.Π. "Συνεχιζόµενη Κατάρτιση και Προώθηση της Απασχόλησης", για την 
δηµιουργία νέων θεσµών κατάρτισης και επανειδίκευσης ανέργων και εργαζοµένων στη χώρα 
µας, αξιοποιώντας τα Κοινοτικά κονδύλια που προορίζονταν γι' αυτό το σκοπό. Ο δε κύριος 
στόχος ήταν και είναι οι θεσµοί και οι δοµές που θα δηµιουργηθούν µέσα από αυτές τις 
διαδικασίες να παραµείνουν ενεργές και µετά τη λήξη του Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης. 

Η προσπάθεια συνίσταται κατά κύριο λόγο στην ορθολογική κατανοµή των κονδυλίων, µέσα 
απο διαδικασίες που θα διασφαλίζουν την διαφάνεια και την αξιοκρατία, παράγοντες που 
κρίνονται απαραίτητοι για την επιτυχία του προγράµµατος. 



Ωστόο κατά τον πρώτο χρόνο εφαρµογής του Προγράµµατος, που ήταν και τρόπον τινά 
πιλοτικός, παρουσιάστηκαν ορισµένα προβλήµατα και εντοπίστηκαν οι αδυναµίες σε 
πρακτικό επίπεδο, που ούτως ή άλλως ήταν αναµενόµενες. Η έλλειψη κάθε παροµοιου 
προηγούµενου στη χώρα µας, καθώς και η έλλειψη ανάλογης εµπειρίας από πλευράς του 
Υπουργείου στον χειρισµό τόσο µεγάλων έργων ήταν λογικό και επόµενο να δηµιουργήσει και 
ορισµένα προβλήµατα, για τα οποία ωστόσο έχουν ήδη δροµολογηθεί λύσεις σε συνεργασία 
µε την σύµφωνη γνώµη της Ε.Ε. 

Βρισκόµαστε λοιπόν αυτή την εποχή σε περίοδο αναδιοργάνωσης των αρµόδιων υπηρεσιών 
και κυρίως του Εθνικού Κέντρου Πιστοποίησης ∆οµών Κατάρτισης. Για το σκοπό αυτό έχει 
συσταθεί οµάδα εργασίας, κοινής αποδοχής, η οποία έχει ήδη ολοκληρώσει το έργο της και 
έχει καταλήξει σε συµπεράσµατα και συγκεκριµένες προτάσεις. 

Επίσης συζητείται η επενεξέταση και αναδιαµόρφωση του Συστήµατος ∆ιαχείρισης και 
Παρακολούθησης των υλοποιούµενων προγραµµάτων κατάρτισης, ώστε να επιτευχθεί ότι 
απλώς και µόνο η στείρα απορρόφηση των κοινοτικών κονδυλίων, αλλα η αποτελεσµατική 
αντιµετώπιση των εξαιρετικά µεγάλων και σηµαντικών προβληµάτων που αντιµετωπίζουν 
σήµερα οι άνεργοι στη χώρα µας. 

Είναι σαφές βεβαίως ότι τα προαναφερόµενα µέτρα απαιτούν αρκετό χρόνο, ώστε να 
σχεδιαστούν και να υλοποιηθούν σύµφωνα µε τις νέες προδιαγραφές. Ωστόσο, το Υπουργείο 
Εργασίας έχει ήδη αναλάβει κάποιες πρωτοβουλίες για το µεσοδιάστηµα, ώστε αφ' ενός να 
δηµιουργήσει την κοινοτική χρηµατοδότηση του έτους 1997 µε τον καλύτερο δυνατό τρόπο. 
'Ετσι προχώρησε στην υποβολή προτάσεων στην Ε.Ε. για Περιφερειακά Παρατηρητήρια της 
Αγοράς Εργασίας και για Κέντρα Προώθησης της Απασχόλησης, τα οποία θα συµβάλλουν 
στην έγκαιρη και έγκυρη διάγνωση των αναγκών της αγοράς εργασίας, αλλά και στον 
ορθότερο επαγγελµατικό προσανατολισµό των ανέργων και απολυόµενων ατόµων. 

Επίσης το Υπουργείο Εργασίας προχωρά σε ενέργειες ενεργητικής πολιτικής της 
απασχόλησης. Μέσα σε σύντοµο χρονικό διάστηµα προτίθεται να προκηρύξει το νέο µέτρο 
Σύνδεσης κατάρτισης και απασχόλησης, το οποίο αναµένεται να ωφελήσει µέσα από την 
κατάρτιση και την εξασφάλιση της µετέπειτα απασχόλησης περίπου 3.000 ανέργους. 

Ο Υπουργός 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΠΑΠΑΙΩΑΝΝΟΥ" 

12. Στην µε αριθµό 1688/30-12-96 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 2629/22-1-97 έγγραφο 
από τον Υφυπουργό Εσωτερικών η ακόλουθη απάντηση: 

"Απαντώντας στην ερώτηση που κατατέθηκε στη Βουλή από το Βουλευτή κ. Β. Μπούτα και 
αφορά στο διορισµό Αγροφύλακα στην Κοινότητα Τρικέρων του Ν. Μαγνησίας, σας 
γνωρίζουµε ότι οι Υπηρεσίες της Αγροφυλακής έχουν περιέλθει στη Νοµαρχιακή 
Αυτοδιοίκηση και εξακολουθούν να λειτουργούν (άσκηση αρµοδιοτήτων) υπό το νοµικό 
καθεστώς που ίσχυε και πριν. 

'Οσον αφορά το ζήτηµα της στελέχωσης των Υπηρεσιών αυτών είναι γνωστό ότι κατά τις 
ισχύουσες διατάξεις (άρθρο 13 παρ. 25 ν. 2218/94) οι θέσεις που συστήθηκαν µε τον Ο.Ε.Υ. 
κάθε Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης, θα καλυφθούν κατά προτεραιότητα µε µετατάξεις από το 
προσωπικό που υπηρετεί κατά το χρόνο δηµοσίευσης του Ο.Ε.Υ. κάθε Νοµαρχιακής 
Αυτοδιοίκησης, θα καλυφθούν κατά προτεραιότητα µε µετατάξεις από το προσωπικό που 
υπηρετεί κατά το χρόνο δηµοσίευσης του Ο.Ε.Υ. στις δηµόσιες υπηρεσίες, οι οποίες 
περιήλθαν στη Ν.Α. 

Κατά τα λοιπά, η πλήρωση των κενών θέσεων θα γίνει µε τις ισχύουσες διατάξεις (Ν. 
2190/94). 



Το Υπουργείο µε το ΑΠ 26846/9-6-95 έγγραφό του έδωσε σχετικές οδηγίες για τη διαδικασία 
πρόσληψης προσωπικού στις Ν.Α., ενώ µε το ΑΠ 39633/13-9-95 όµοιό του, έστειλε σχετικές 
οδηγίες για τον προγραµµατισµό των προσλήψεων προσωπικού έτους 1996. 

Για την κατά τα ανωτέρω πλήρωση των θέσεων των Ν.Α., απαραίτητη προϋπόθεση είναι η 
ύπαρξη της σχετικής πίστωσης για τη µισθοδοσία του προσληφθησοµένου προσωπικού, 
γεγονός που θα πρέπει να βεβαιώνεται αρµοδίως. 

Με βάση τα ανωτέρω συµπληρωµατικά σας ενηµερώνουµε ότι στο υπ' αριθµ. 3866/19-6-96 
έγγραφο της Ν.Α. Μαγνησίας το οποίο αφορά στην πλήρωση των κενών της θέσεων και έχει 
ήδη διαβιβαστεί στη Γεν. Γραµµατεία του Υπουργικού Συµβουλίου δεν συµπεριλαµβάνεται η 
πρόσληψη Αγροφύλακα. Προκειµένου λοιπόν να ικανοποιηθεί το αίτηµα της Κοινότητας 
Τρικέρων θα πρέπει η εν λόγω Κοινότητα να έρθει σε άµεση επικοινωνία µε τη Ν.Α. 
Μαγνησίας έτσι ώστε να συµπεριληφθεί η θέση στον προγραµµατισµό προσλήψεως του 
1997. 

Ο Υφυπουργός 

Λ. ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ" 

13. Στην µε αριθµό 1688/30-12-96 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 691/27-1-97 έγγραφο 
από τον Υπουργό Γεωργίας η ακόλουθη απάντηση: 

"Απαντώντας στην ερώτηση µε αριθµό 1688/30.12.96 που κατέθεσαν οι Βουλευτές κ.κ. Ν. 
Γκατζής, Β. Μπούτας αναφορικά µε το παραπάνω θέµα, σας πληροφορούµε ότι: 

Μετά τις ρυθµίσεις του Ν. 2218/1994 όπως τροποποιήθηκε και ισχύει σήµερα, για την 
πλήρωση των κενών θέσεων της αγροφυλακής αρµόδια είναι πλέον η Νοµαρχιακή 
Αυτοδιοίκηση του Ν. Μαγνησίας. 
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Ο Υπουργός 

ΣΤ. ΤΖΟΥΜΑΚΑΣ" 

14. Στην µε αριθµό 1692/31-12-96 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 17-1-97 έγγραφο από 
τον Υπουργό Ναυτιλίας η ακόλουθη απάντηση: 

"Σε απάντηση στην 1692 ερώτηση του Βουλευτή κ. Καλού Γ. σχετικά µε τις συνθήκες υπό τις 
υποίες συνέβη η ανατροπή του Φ/Γ πλοίου "∆ΥΣΤΟΣ" Ν.Π. 8204 στην περιοχή του 
ακρωτηρίου Οκτωνιά της Ευβοίας, σας γνωρίζουµε τα ακόλουθα: 

(α) Μετά τον εντοπισµό του ναυαγίου σε θέση 2,5 µίλια ΒΑ του ακρωτηρίου Κύµης (8,5 ν.µίλια 
βόρεια Α. Οκτωνιά ανατέθηκε αµέσως µε απόφαση του ΥΕΝ σε Αξιωµατικούς Λ.Σ. η 
διενέργεια ένορκης προανάκρισης σύµφωνα µε τις διατάξεις του Ν.∆. 712/70 "Περί διοικητικού 
ελέγχου του ναυτικού ατυχήµατος", προκειµένου να διερευνηθούν τα αίτια, οι συνθήκες και ο 
βαθµός ευθύνης τυχόν υπευθύνων του ναυτικού αυτού ατυχήµατος. Παράλληλα οι ίδιοι αξ/κοί 
ενεργούν και σύµφωνα µε τις διατάξεις της Ποινικής ∆ικονοµίας υπό την εποπτεία και 
καθοδήγηση του αρµοδίου Εισαγγελέως Χαλκίδας, η δε προανάκριση δεν έχει ακόµα 
ολοκληρωθεί. 

(β) Οι ενέργειες που αναλήφθηκαν από το ΥΕΝ/ΚΣΕ∆ (Κέντρο Συντονισµού Ερευνας και 
∆ιάσωσης) και τις εµπλεκόµενες Λιµενικές Αρχές όπως περιγράφονται από τις υφιστάµενες 
οδηγίες και εγχειρίδια, αποτελούν αντικείµενο εξέτασης στα πλαίσια διενεργούµενης Ενορκης 
∆ιοικητικής Εξέτασης για τη διαπίστωση τυχόν καθυστερήσεων και ολιγωριών. 



Από τον εντοπισµό του ναυαγίου, στο ΥΕΝΑ συνεκλήθη σύσκεψη µε συµµετοχή 
Υπηρεσιακών παραγόντων και ιδιωτών εµπειρογνωµόνων προκειµένου να αποφασιστούν τα 
της ρυµουλκήσεως και έρευνας για εντοπισµό των αγνοουµένων. Με Ε/Π της Πολεµικής 
Αεροπορίας µεταφέρθηκε οµάδα βατραχανθρώπων Λ.Σ. στην περιοχή του συµβάντος 
προκειµένου να διενεργήσουν καταδύσεις στο ναυάγιο ενώ παράλληλα ενηµερώθηκε το 
ιδιωτικό καταδυτικό συνεργείο "ΠΟΣΕΙ∆ΩΝ" για ανάλογες ενέργειες. 

Η διαδικασία ρυµούλκησης του ναυαγίου ξεκίνησε, αφού εξασφαλίστηκαν οι εξής 
προϋποθέσεις: 

1. 'Ελεγχος τυχόν ρηγµάτων πριν τη µετακίνηση του ναυαγίου 

2. 'Ελεγχος ύπαρξης τυχόν επιζώντων από βατραχανθρώπους Λ.Σ. και το προαναφερθέν 
ιδιωτικό συνεργείο 

3. Ασφαλής πρόσδεση του ρυµουλκού στο οποίο από δύτες και 

4. Ρυµούλκηση αυτού σε ασφαλή περιοχή 

'Οπως προκύπτει, δεν υπήρξαν καθυστερήσεις σε ό,τι αφορά τις παραπάνω αναφερόµενες 
ενέργειες. Οποιεσδήποτε άλλες λύσεις (π.χ. ρυµούλκηση από αλιευτικό) εκτός του ότι θα 
δυσχέραιναν το έργο της ρυµούλκησης - απεγκλωβισµού, ενδεχόµενα να οδηγούσαν σε 
περαιτέρω τραγωδία δεδοµένου ότι σε περίπτωση ξαφνικής βυθίσεως του πλοίου, τα σκάφη 
αυτά, επειδή δεν έχουν δυνατότητα απελευθέρωσης ρυµουλκίου, θα κινδύνευαν να 
παρασυρθούν από το ρυµουλκούµενο πλοίο στο βυθό. 

Το Υπουργικό Συµβούλιο έχει ορίσει µε την υπ' αριθµ.285/19.11.96 Πράξη του, Επιτροπή µε 
Πρόεδρο τον Υπουργό Εµπορικής Ναυτιλίας, προκειµένου να αποφασίσει τον φορέα που θα 
διενεργήσει τον διαγωνισµό για την προµήθεια έξι (6) ελικοπτέρων 'Ερευνας και ∆ιάσωσης 
(ΥΕΝ ή Υπουργείο Ανάπτυξης). 

Στην Επιτροπή συµµετέχουν εκτός των άλλων Κυβερνητικών Παραγόντων και εκπρόσωποι 
όλων των κοµµάτων της Βουλής. 

Μόλις ολοκληρωθεί ο ορισµός των εκπροσώπων, η Επιτροπή θα συγκροτηθεί σε σώµα και 
θα αποφασίσει για τον φορέα διενέργειας του διαγωνισµού και το είδος της διαδικασίας που 
θα τηρηθεί. 

Ο Υπουργός 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΑΡ. ΣΟΥΜΑΚΗΣ" 

15. Στην µε αριθµό 1750/9-1-97 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 4299/17-1-97 έγγραφο από 
τον Υπουργό Μεταφορών η ακόλουθη απάντηση: 

"Απαντώντας στην ερώτηση 1750/9-1-97 του Βουλευτή κ. Ηλία Βεζδρεβάνη και απευθύνεται 
στον Υπουργό Μεταφορών και Επικοινωνιών, σας πληροφορούµε ότι για το ίδιο θέµα είχαµε 
απαντήσει στο Σώµα, µε το υπ' αριθµ. Β-4197/9-1-97 έγγραφό µας, αντίγραφο του οποίου 
σας επισυνάπτουµε. 

Ο Υπουργός 

ΧΑΡΑΛΑΜΠΟΣ ΚΑΣΤΑΝΙ∆ΗΣ" 

Σηµ.: Τα σχετικά έγγραφα ευρίσκονται στο αρχείο της ∆/νσης Κοινοβουλευτικού Ελέγχου 
(Τµήµα Ερωτήσεων). 



16. Στην µε αριθµό 1776/96 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 130/22-1-97 έγγραφο από τον 
Υπουργό Εξωτερικών η ακόλουθη απάντηση: 

"Απαντώντας στην υπ' αριθµ. 1776/96 ερώτηση που κατέθεσε στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Αντ. 
Φούσας σας πληροφορούµε: 

Η Ελληνική Πολιτεία αποδίδει µεγάλη σηµασία στη στήριξη και µε κάθε µέσο ενίσχυση των 
οµογενών µας στην Αλβανία. 

Στο πλαίσιο αυτό και σε συνεργασία µε τις Τοπικές Αρχές, το Εθνικό Ιδρυµα Υποδοχής και 
Αποκατάστασης Αποδήµων και Παλλινοστούντων Οµογενών Ελλήνων (ΕΙΥΑΠΟΕ) 
πραγµατοποίησε το 1996 τεχνικά έργα ύψους 284.000.000 δρχ. ενώ σε εξέλιξη ευρίσκονται 
έργα ύψους 275.000.000 δρχ. 

Η ελληνική πλευρά αντιµετωπίζει επίσης, κατά περίπτωση, ζητήµατα επείγουσας σηµασίας, 
ευρίσκεται δε συνεννόηση µε τις τοπικές Αρχές του Νοµού Αργυροκάστρου για την 
αποκατάσταση των ζηµιών στο οδικό δίκτυο του Πωγωνίου. 

Το ζήτηµα της διάνοιξης των τριών νέων συνοριακών διαβάσεων απασχολεί τη Μικτή 
Επιτροπή Σχεδιασµού και Παρακολούθησης των Κοινοτικών Προγραµµάτων INTEREG II και 
PHARE µεταξύ Ελλάδας και Αλβανίας. 

Στο πλαίσιο αυτό ολοκληρώνονται σύντοµα οι εργασίες της αρµόδιας Κοινής Οµάδας 
Τεχνικής Υποστήριξης. 

O Yπουργός 

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΠΑΓΚΑΛΟΣ" 

17. Στην µε αριθµό 1811/13-1-97 ερώτηση δόθηκε µε το υπ' αριθµ. 190/20-1-97 έγγραφο από 
τον Υπουργό ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. η ακόλουθη απάντηση: 

"Απαντώντας στην ερώτηση 1811/13-1-97 που κατέθεσε στη Βουλή ο Βουλευτής κ. Σπήλιος 
Σπηλιωτόπουλος παρακαλούµε να πληροφορήσετε τον κ. Βουλευτή τα εξής: 

1. ∆εν προβλέπεται χορήγηση παράτασης υποβολής αιτήσεων µε σκοπό τη δανειοδότηση 
των σεισµοπλήκτων του Ν. Αχαϊας που επλήγησαν απο το σεισµό της 14-7-93, δεδοµένου οτι 
έχουν παρέλθει δύο (2) χρόνια από το σεισµό αυτό, χρονικό διάστηµα που κατά κανόνα 
χορηγείται για την εµπρόθεσµη υποβολή των αιτήσεων των ενδιαφεροµένων, καθώς επίσης 
δεν προβλέπεται να γίνει επέκταση της σεισµόπληκτης ζώνης του Ν. Αχαϊας. 

2. Βάσει της υπ' αριθµ. οικ/1099/ΤΣΕΠ 32/5-7-94 (ΦΕΚ 527/Β/7-7-94) Τριµερούς Υπουργικής 
Απόφασης έγινε αναπροσαρµογή των δανείων για ανακατασκευή κατοικιών από 80.000 δρχ. 
ανά τ.µ. σε 100.000 δρχ. ανά τ.µ. και παράλληλα αύξηση του ορίου της δανειοδοτούµενης 
επιφάνειας από 100 τ.µ. σε 120 τ.µ. και τουλάχιστον προς το παρόν δεν προβλέπεται νέα 
αύξηση των στεγαστικών δανείων. 

3. Επίσης σας πληροφορούµε ότι χορηγούνται πιστώσεις συνεχώς για την παροχή και 
εξόφληση της δωρεάν κρατικής αρωγής των σεισµοπλήκτων του Ν. Αχαϊας και σύµφωνα µε 
τα στοιχεία της Υπηρεσίας τα σεισµοδάνεια χορηγούνται µε ικανοποιητικούς ρυθµούς. 

4. Επιπρόσθετα σας πληροφορούµε, ότι χορηγούνται πιστώσεις από το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. στη 
Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση Αχαϊας για τις κατεδαφίσεις των ετοιµόρροπων κτισµάτων, η 

Σελίδα 3242  

οποία είναι αρµόδια για την κατεδάφιση των προαναφεροµένων κτισµάτων. 



Ο Υπουργός 

Κ. ΛΑΛΙΩΤΗΣ" 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Εχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα, ότι οι 
Βουλευτές κύριος ∆ηµήτριος Παντερµαλής και Βασίλειος Κορκολόπουλος ζητούν να τους 
χορηγηθεί ολιγοήµερη άδεια απουσίας τους στο εξωτερικό. 

Η Βουλή εγκρίνει; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Η Βουλή ενέκρινε. 

Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα το δελτίο των επικαίρων 
ερωτήσεων της Πέµπτης, 30ης Ιανουαρίου 1997 ώρα 10.00', το οποίο είναι το ακόλουθο: 

"Επίκαιρες Ερωτήσεις Πρώτου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ. 4 Καν. Βουλής): 

1. Η µε αριθµό 563/23-1-97 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού 
Κινήµατος κ. Χρήστου Θεοδώρου προς τον Υπουργό Γεωργίας, σχετικά µε τη λήψη των 
αναγκαίων µέτρων εφαρµογής του νόµου για τον έλεγχο της ποιότητας, διακίνησης και 
εµπορίας των λιπασµάτων. 

2. Η µε αριθµό 555/22-1-97 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ.Ιωάννη 
Βαρβιτσιώτη προς τον Υπουργό Εξωτερικών, σχετικά µε την επιδείνωση της κατάστασης 
στην περιοχή του Κοσσυφοπεδίου, το ρόλο της Αλβανίας και τις ενέργειες της Κυβέρνησης. 

3. Η µε αριθµό 577/27-1-97 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος 
Ελλάδος κ. ∆ηµητρίου Κωστόπουλου προς τους Υπουργούς Μεταφορών και Επικοινωνιών, 
Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, σχετικά µε τις προθέσεις της Κυβέρνησης να εκποιήσει 
νέο πακέτο µετοχών του Οργανισµού Τηλεπικοινωνιών Ελλάδος (ΟΤΕ) µέσω του 
Χρηµατιστηρίου, την ιδιωτικοποίηση του Οργανισµού κ.λπ. 

4. Η µε αριθµό 573/27-1-97 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του Συνασπισµού της Αριστεράς 
και της Προόδου κ.Ιωάννη ∆ραγασάκη προς τον Υπουργό Εθνικής Οικονοµίας και 
Οικονοµικών, σχετικά µε τις προθέσεις της Κυβέρνησης να προχωρήσει στην ιδιωτικοποίηση 
της Τράπεζας Μακεδονίας-Θράκης. 

5. Η µε αριθµό 569/24-1-97 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού 
Κινήµατος κ. Γεωργίου Τσαφούλια προς τον Υπουργό Εργασίας και Κοινωνικών 
Ασφαλίσεων, σχετικά µε τον έλεγχο των ιδιωτικών επιχειρήσεων που έχουν αναλάβει τον 
καθαρισµό των ∆ηµοσίων Νοσηλευτικών Ιδρυµάτων, την εφαρµογή των συλλογικών 
συµβάσεων εργασίας για τους εργαζόµενους κ.λπ. 

Επίκαιρες Ερωτήσεις ∆εύτερου Κύκλου ('Αρθρο 130 παρ. 4 Καν. Βουλής). 

1. Η µε αριθµό 560/23-1-97 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του Πανελληνίου Σοσιαλιστικού 
Κινήµατος κ. ∆ηµητρίου Πιπεργιά προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος-Χωροταξίας και 
∆ηµοσίων 'Εργων , σχετικά µε τις προθέσεις της Κυβέρνησης να αναθέσει καθήκοντα 
τεχνικού συµβούλου για το έργο του φράγµατος της Συκιάς στη ∆ηµόσια Επιχείρηση 
Ηλεκτρισµού (∆.Ε.Η.). 

2. Η µε αριθµό 558/22-1-97 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας 
κ.Γεωργίου Ορφανού προς τον Υφυπουργό Πολιτισµού (Αρµόδιο για θέµατα Αθλητισµού), 
σχετικά µε τη λήψη των αναγκαίων µέτρων, ώστε κατά τη διεξαγωγή αγώνων ποδοσφαίρου, 



µπάσκετ κ.λπ. να εκλείψει το φαινόµενο των αντεθνικών συνθηµάτων και ιδιαίτερα κατά της 
Μακεδονίας. 

3. Η µε αριθµό 578/27-1-97 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος 
Ελλάδος κ. Σταύρου Παναγιώτου προς τον Υπουργό Πολιτισµού, σχετικά µε τις προθέσεις 
της Κυβέρνησης για τη χρήση του µνηµείου της Ροτόντας στη Θεσσαλονίκη. 

4. Η µε αριθµό 574/27-1-97 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του Συνασπισµού της Αριστεράς 
και της Προόδου κ.Ευάγγελου Αποστόλου προς τον Υπουργό Γεωργίας, σχετικά µε τη λήψη 
των αναγκαίων µέτρων για την επίλυση των προβληµάτων των πορτοκαλοπαραγωγών. 

5. Η µε αριθµό 570/24-1-97 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού 
Κινήµατος κ.Ιωάννη Αράπη προς τους Υπουργούς Πολιτισµού, Ανάπτυξης, σχετικά µε τις 
προθέσεις της Κυβέρνησης να αναδείξει και να αξιοποιήσει τα αρχαιολογικά ευρήµατα στην 
περιοχή της Σαλαµίνας". 

Σελίδα 3243  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην 
ηµερήσια διάταξη 

ΤΩΝ ΕΠΙΚΑΙΡΩΝ ΕΡΩΤΗΣΕΩΝ 

Επίκαιρες Ερωτήσεις Πρώτου Κύκλου: ('Αρθρο 130 παρ. 2 και 3 Κανονισµού της Βουλής). 

Η πρώτη στην ηµερήσια διάταξη µε αριθµό 554/22-1-97 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή του 
ΠΑ.ΣΟ.Κ. κ. Στυλιανού Παπαθεµελή προς τον Υπουργό Τύπου και Μέσων Μαζικής 
Ενηµέρωσης, σχετικά µε τη λήψη των αναγκαίων µέτρων ελέγχου της ποιότητας των 
προγραµµάτων των τηλεοπτικών Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, έχει ως εξής: 

"Ο τηλεοπτικός ευτελισµός, η έκπτωση κάθε αξίας ζωής και η διαπόµπευση ιερών και όσιων 
εν ονόµατι του άθλιου παιχνιδιού της θεαµατικότητας τείνει να γίνει ο κανόνας στα τηλεοπτικά 
Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης.  

Κανένας αυτοέλεγχος, κανένας αυτοσεβασµός από µέρους εκείνων που έχουν την ευθύνη 
αυτών των Μέσων δεν έχει επιδειχθεί ως σήµερα. 

Η εικόνα συχνά είναι εξωφρενική, άλλοτε ηλίθια (όπως π.χ. µε την προβολή µάγων, 
µαγισσών, χαρτοριχτρών, µάντεων πάσης ονοµασίας) και άλλοτε κτηνώδης µε την εισβολή 
στην ιδιωτική και οικογενειακή ζωή ανυπόπτων Ελλήνων πολιτών. 

Είναι γνωστό ότι στόχοι της δηµόσιας διαπόµπευσης εκ µέρους αδιστάκτων χονδρεµπόρων 
του ανθρώπινου πόνου κατέληξαν τον τελευταίο καιρό σε αυτοκτονίες. 

Οι δράστες αυτής της αχαλίνωτης χυδαιότητας, γνωστά και επώνυµα στελέχη του 
τηλεοπτικού βόθρου, συνεχίζουν απτόητοι αφού κανένα πειθαρχικό όργανο δεν 
επιλαµβάνεται και αν ποτέ το κάνει, τους αθωώνει, αφού η ∆ικαιοσύνη δεν κινείται και αν 
κινηθεί είναι επικινδύνως επιεικής, αφού η Πολιτεία δεν θεσµοθετεί αυστηρές κυρώσεις. 

Τι σκέπτεται να κάνει το Υπουργείο;". 

Ο Υπουργός Τύπου και Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης έχει το λόγο για τρία λεπτά, να 
πρωτολογήσει. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ (Υπ. Τύπου και Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης): Κύριε Πρόεδρε, 
κύριοι συνάδελφοι, ο κ. Παπαθεµελής θίγει ένα πολύ σηµαντικό θέµα. ∆εν κατανοώ απλώς, 
αλλά συµµερίζοµαι την πικρία του, την ενόχλησή του, την αγανάκτησή του. Πραγµατικά είναι 



δυστύχηµα το ότι αυτή η εθνική και λαϊκή περιουσία, που είναι οι συχνότητες οι οποίες έχουν 
δοθεί κατά παραχώρησιν σε ραδιοτηλεοπτικούς σταθµούς, προκειµένου να υπηρετήσουν την 
ενηµέρωση, την επιµόρφωση και την ψυχαγωγία του Ελληνικού Λαού, χρησιµοποιούνται κατ' 
αυτόν τον απαράδεκτο τρόπο συχνότατα, µε τρόπο που είναι υποδεέστερος των φιλοδοξιών 
και των προσδοκιών του Ελληνικού Λαού. 

∆εν είναι σπάνιο, πραγµατικά, το φαινόµενο τηλεοπτικών προγραµµάτων, τα οποία 
προσφέρονται στους τηλεθεατές, προγράµµατα τα οποία από πολιτισµική και αισθητική 
άποψη είναι µία τηλεοπτική σκουπιδόπιτα, που η θέση της δεν µπορούσε να είναι άλλη 
πέραν του κοινωνικού σκουπιδοντενεκέ. Κι όµως, υπάρχουν τέτοια προγράµµατα, τα οποία 
προσβάλλουν βάναυσα και τον πολιτισµό µας και την αισθητική και την ατοµική αξιοπρέπεια 
των πολιτών. 

Εδώ θα έλεγα, αν πρέπει συντοµότατα να προσεγγίσουµε το φαινόµενο, ότι συναντώνται 
λόγοι σκοπιµότητας, οικονοµικές ανάγκες που υπάρχουν στους σταθµούς, οι οποίοι 
επιχειρούν να συγκρατήσουν το κόστος των εκποµπών τους, µε την κακώς εννοούµενη 
ανάγκη του µέσου του καθηµερινού πολίτη να πρωταγωνιστήσει στη δηµόσια σφαίρα, έστω 
και για λίγα λεπτά, αυτοεκτιθέµενος και πολλές φορές χωρίς να το αντιλαµβάνετε 
συµβάλλοντας στη διαπόµπευσή του. 

Είναι ένα τεράστιο πρόβληµα, το οποίο αντιλαµβάνεσθε, ότι δεν µπορεί µε οποιαδήποτε 
καταστολή να αντιµετωπισθεί αποτελεσµατικά. Χρειάζεται -κι εδώ έχουµε κι εµείς οι πολιτικοί 
τεράστια συµβολή και ευθύνη- µια προσπάθεια έµπνευσης, ανάτασης, αναστροφής αυτών 
των αρνητικών προτύπων, τα οποία έχουν επικρατήσει στην πολιτισµική συγκυρία.  

Πρέπει να πω, ότι η νοµοθεσία, κύριε συνάδελφε, είναι επαρκέστατη. Τόσο στο άρθρο 3 όσο 
και στο άρθρο 4 του ισχύοντος νόµου, του 2328 προβλέπονται αυστηρότατες κυρώσεις, τις 
οποίες το Εθνικό Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης επιβάλλει, γιατί αυτό επιλαµβάνεται για το 
περιεχόµενο αυτών των εκποµπών. 

Πρέπει να αποσαφηνίσω, ότι ασφαλώς η κοινωνία µας δεν θέλει απλώς, αλλά απαιτεί να 
υπάρχει πλουραλισµός στην ενηµέρωση, στην ψυχαγωγία, στη µόρφωση και βεβαίως, δεν 
είναι δυνατόν να επιβληθεί οποιασδήποτε µορφής λογοκρισία σε τέτοια ραδιοτηλεοπτικά 
προγράµµατα. Από την άλλη, όµως, θα πρέπει να δεσµεύονται, σύµφωνα µε τα όσα 
προβλέπουν οι κώδικες δεοντολογίας που έχουν εκδοθεί ή εκδίδονται, οι ίδιοι οι 
ραδιοτηλεοπτικοί σταθµοί να µην υπερβαίνουν αυτά τα όρια, µε αποτέλεσµα το Συµβούλιο 
Ραδιοτηλεόρασης να καλείται να αντιµετωπίσει εκ των υστέρων φαινόµενα, όταν τα 
φαινόµενα, όµως, αυτά έχουν δώσει πολλές φορές δυσµενέστατες συνέπειες. 'Εχουµε ακόµη 
και απώλεια ζωής. 

'Εχω αποστείλει σχετική επιστολή στο Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, κάλεσα τους κυρίους του 
Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης να επιληφθούν τέτοιων εκποµπών. Πρέπει να σας πω, ότι η 
κατάσταση αυτή θα αντιµετωπισθεί, εφ' όσον η προσπάθειά µας για την ενίσχυση και 
αναβάθµιση του Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης, µε τη στελέχωσή του µε εξειδικευµένο 
προσωπικό, συνεχισθεί το ίδιο έντονη και πιστεύω ότι θα φθάσουµε γρήγορα στην κατάσταση 
εκείνη, που θα µπορεί το Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης, επαρκώς στελεχωµένο µε την 
ανάλογη υλικοτεχνική υποστήριξη, να ανταποκριθεί σ' αυτόν το ρόλο και νοµίζω, ότι µε την 
έκδοση του χάρτη των τηλεοπτικών συχνοτήτων -είναι θέµα λίγων µηνών να ολοκληρωθεί και 
αυτή η διαδικασία-θα έχουµε ένα σαφές τοπίο, στο οποίο η Πολιτεία, µε τα όργανά της και το 
Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης ως ανεξάρτητη διοικητική αρχή, θα µπορεί να εποπτεύει, να 
επιλαµβάνεται και να αποδίδει τα του Καίσαρος τω Καίσαρι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Παπαθεµελής έχει το λόγο για δύο λεπτά, να 
αναπτύξει την επίκαιρη ερώτηση. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Να ευχαριστήσω τον Υπουργό, ο οποίος 
πλειοδότησε σε ό,τι αφορά τις επισηµάνσεις µου, στους χαρακτηρισµούς τους οποίους είχα 



χρησιµοποιήσει στο κείµενο της επίκαιρης ερώτησής µου και αν θέλετε, κάλυψε το 
διαπιστωτικό µέρος των επισηµάνσεών µου απολύτως και χαίρω γι' αυτό το πράγµα. 

Θα ήθελα, όµως, να είµαι επιφυλακτικός ως προς την αισιοδοξία του, αναφορικά µε τα µέτρα, 
δηλαδή µε τις κυρώσεις. Το σηµείο αυτό δεν µε βρίσκει σύµφωνο. Και αν υπάρχουν όντως 
κυρώσεις στο νόµο, δεν είµαι σίγουρος ποιές πράγµατι είναι αυτές οι κυρώσεις και πόσο 
αυστηρές είναι, αλλά, επεσήµανα τον επιεική, επιεικέστατο τρόπο, µε τον οποίο γίνεται η 
επιβολή τους. Προφανώς οι επιβαλλόµενες κυρώσεις είναι οι ελαφρύτερες και άρα η 
αποτελεσµατικότητα τους, ο αποτρεπτικός, ο εγκληµατοπροληπτικός τους χαρακτήρας είναι 
περιορισµένος. 

Κύριε Υπουργέ Τύπου και Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης, αν δεν είµαστε αυστηροί απέναντι 
όλων αυτών των κυρίων και των οµάδων συµφερόντων, που κάνουν οργίλη κατάχρηση του 
"δικαιώµατος", το οποίο τις περισσότερες φορές το απέκτησαν δι' αυτοδικίας. Το κράτος ήρθε 
ως γνωστόν στη συνέχεια να νοµιµοποιήσει τους τηλεοπτικούς σταθµούς, τα ραδιόφωνα δεν 
εντυπώνονται µε την εικόνα, δεν επιβάλλονται και δεν αλλοιώνουν τις συνειδήσεις των 
πολιτών. 

Η τηλεόραση είναι το τροµακτικό εργαλείο µε το οποίο γίνονται σηµεία και τέρατα στις 
συνειδήσεις των ανθρώπων που αποχαυνώνονται, µεταβάλλονται σε παθητικούς δέκτες. Εν 
πάση περιπτώσει φαινόµενα ανατριχιαστικά, όπως αυτά τα οποία έχουν συµβεί σε σταθµούς 
µεγάλης θεαµατικότητας τις τελευταίες εβδοµάδες, τους τελευταίους µήνες, θα πρέπει να σας 
εµβάλουν σε ιδιαίτερη ανησυχία. 

Χαίρω διότι στη σκέψη σας είναι η αναβάθµιση και η αναδόµηση του Ραδιοτηλεοπτικού 
Συµβουλίου. Ξέρω ότι το Ραδιοτηλεοπτικό Συµβούλιο κάνει µια θετική δουλειά και µια  
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φιλότιµη προσπάθεια. ∆εν είναι, όµως, µόνο αυτό. Το Πειθαρχικό Συµβούλιο της Ενώσεως 
Συντακτών είναι µονίµως αθωωτικό. Αµφιβάλλω αν υπάρχει, έστω και µια καταδικαστική 
απόφαση για υποθέσεις οι οποίες αντιµετωπίστηκαν από αυτό τουλάχιστον τα τελευταία τρία-
τέσσερα χρόνια. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο για δύο λεπτά, 
για να δευτερολογήσει. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ (Υπ. Τύπου και Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης): Κύριε Πρόεδρε, 
κύριοι συνάδελφοι, ασφαλώς η ταχύτητα της τεχνολογίας είναι πολύ µεγάλη. Είναι αδύνατον ο 
νοµοθέτης να την παρακολουθήσει. Η ταχυσφυγµία των ηλεκτρονικών Μέσων Ενηµέρωσης 
δεν αφήνει περιθώρια στον πολιτικό να έχει ένα ανάλογο ρυθµό, ώστε να προσαρµόζω στις 
εξελίξεις και να µπορεί να τις καθορίζει και να τις καθοδηγεί. 

Εδώ, λοιπόν, υπάρχει ένα διαρκές στοίχηµα, το οποίο πρέπει καθηµερινώς κάθε στιγµή να 
κερδίζουµε και εµείς οι πολιτικοί. Πώς; Αντί να επιδιώκουµε να προσαρµόζουµε τη δική µας 
πολιτική παρουσία στις ανάγκες λειτουργίες των Μέσων Ενηµέρωσης -ιδιαιτέρως των 
ηλεκτρονικών- θα πρέπει να αποκαταστήσουµε -και πρέπει να καταβάλουµε προσπάθεια 
προς αυτήν την κατεύθυνση- την πολιτική στην υψηλή αποστολή της, γιατί και δι' αυτού του 
τρόπου µπορούµε να έχουµε µια αποσαφήνιση του τοπίου, το οποίο υπάρχει έτσι και αλλιώς 
ως περιβάλλον, µέσα στο οποίο λειτουργούν αυτά τα ηλεκτρονικά µέσα. 

Το Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης έχει τύχει όχι απλά της υποστήριξής µας αλλά της βοήθειας 
αυτής, η οποία πιστεύω πως δεν έχει υπάρξει στο παρελθόν. Ιδρύσαµε το τµήµα ελέγχου 
διαφάνειας στο πλαίσιο του Συµβουλίου Ραδιοτηλεόρασης για να ελέγχει οτιδήποτε έχει 
σχέση µε τα ασυµβίβαστα, την αποφυγή συγκέντρωσης δύναµης στο χώρο των 
ραδιοτηλεοπτικών µέσων, ώστε να αντιµετωπίσουµε αυτήν την κακόπιστη κριτική, που 
επανηλειµµένως ασκείται περί διαπλεκοµένων συµφερόντων µεταξύ οικονοµικών 
δραστηριοτήτων και πολιτικής και ταυτοχρόνως έχουµε καθιδρύσει ένα καθεστώς τέτοιων 



δεοντολογικών κανόνων, οι οποίοι, όταν παραµβαίνονται, επισύρουν ποινές και πρόστιµα, τα 
οποία επαναλαµβάνω και πάλι είναι ιδιαιτέρως αυστηρά. Πρέπει να σας πω ότι η νοµοθεσία 
µας είναι επαρκέστατη ως προς αυτό το σηµείο. 'Ισως είναι η πλέον πλήρης και εξαντλητική 
στις λεπτοµέρειές της, σε σχέση µε τη νοµοθεσία που υπάρχει σε άλλες χώρες της 
Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. 

Πρέπει να σας πω, ότι όταν δεν προστατεύεται η ιδιωτική ζωή, όταν υπάρχει αδιάκριτη 
παρέµβαση στον πόνο, στο πένθος του πολίτη ή στο πρόβληµά του, και σε αυτήν την 
περίπτωση υπάρχουν ποινές, οι οποίες ανάλογα µε τη βαρύτητα της πράξης ξεκινούν από 
πρόστιµο το οποίο είναι είτε πέντε εκατοµµυρίων το κατώτερο είτε πεντακοσίων 
εκατοµµυρίων το ανώτερο και βεβαίως µπορεί να οδηγήσουν ακόµα και σε αναστολή για ένα 
χρονικό διάστηµα της λειτουργίας των Μέσων ή και σε ανάκληση οριστική της άδειας 
λειτουργίας ενός Μέσου. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Φοβάµαι, όµως, ότι κανείς δεν πλήρωσε µέχρι 
σήµερα, κύριε Υπουργέ. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΡΕΠΠΑΣ (Υπ. Τύπου και Μέσων Μαζικής Ενηµέρωσης): Γι' αυτό, λοιπόν, 
κύριε Παπαθεµελή πρέπει να σας πω, ότι υπάρχουν πρόστιµα, τα οποία έχουν επιβληθεί από 
το Συµβούλιο Ραδιοτηλεόρασης. Οι σταθµοί "ΑΝΤΕΝΝΑ", "MEGA" έχουν εξοφλήσει πρόστιµα 
ύψους δεκάδων εκατοµµυρίων, οι σταθµοί "STAR", "ΣΚΑΙ" οφείλουν πρόστιµα ύψους 
τριακοσίων εκατοµµυρίων, τα οποία ήδη έχουν αρχίσει να εξοφλούν µε δόσεις, µε ρυθµίσεις, 
οι οποίες έχουν γίνει µε τις οικονοµικές υπηρεσίες. 

Πρέπει να πω, ότι υπάρχουν φύλακες οι οποίοι αγρυπνούν, αλλά επαναλαµβάνω και πάλι, 
ότι δεν υπάρχει δυνατότητα να αντιµετωπίσει ένας µηχανισµός καταστολής αυτό το 
φαινόµενο, το οποίο είναι κατ' εξοχήν πολιτισµικό φαινόµενο και έχει να κάνει κυρίως µε την 
ευθύνη που έχουµε εµείς, οι οποίοι πρωταγωνιστούµε στη δηµόσια σφαίρα, ευθύνη η οποία 
υπαγορεύει σε όλους µας να επιδιώξουµε ένα διαφορετικό ρόλο σχέσης µας µε τα Μέσα 
Ενηµέρωσης από αυτόν που µέχρι σήµερα έχουµε παραδεχθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Είναι αλήθεια ότι πρέπει να βρισκόµαστε όλοι εν 
εγρηγόρσει, γιατί το φαινόµενο της εµπορευµατοποίησης του ανθρώπινου πόνου 
πολλαπλασιάζεται. 

∆εύτερη στην ηµερήσια διάταξη είναι η µε αριθµό 564/24-1-97 επίκαιρη ερώτηση του 
Βουλευτού της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Αναστάσιου Παπαληγούρα προς τον Υπουργό 
Περιβάλλοντος - Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, σχετικά µε τις πρόσφατες πληµµύρες 
στην Κόρινθο, τις καταστροφές που προκλήθηκαν, την αποζηµίωση των πληγέντων κ.λπ. 

Σε περίληψη η επίκαιρη ερώτηση έχει ως εξής: 

"Σχετικά µε την ολιγωρία του Υπουργείου Περιβάλλοντος - Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων 
να κατασκευάσει τα αναγκαία αντιπληµµυρικά έργα, αν και σε έγγραφο της τεχνικής εταιρείας, 
που µελέτησε και κατασκεύασε τα κυκλοφοριακά έργα παράκαµψης της Κορίνθου στην 
περιοχή την οποία σωρεύτηκαν όγκοι υδάτων, που στη συνέχεια έπνιξαν την Κόρινθο, προς 
το Υπουργείο ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε., υπάρχει σαφής από έτους προειδοποίηση για τον κίνδυνο 
πληµµυρών στην πόλη, λόγω της ανεπάρκειας ακριβώς της παροχέτευσης των οµβρίων 
υδάτων µέσω του ρέµατος Ξηριά και της εξ αυτής ανάγκης κατασκευής σχετικών έργων, ως 
εκ της αγνόησης του εγγράφου αυτού από το Υπουργείο Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και 
∆ηµοσίων 'Εργων, στοιχειοθετείται εκ παραλείψεως συντρέχουσα τουλάχιστον ευθύνη της 
Πολιτείας για την πρόσφατη βιβλική καταστροφή της Κορίνθου. 

Ερωτάται ο αρµόδιος Υπουργός, σχετικά µε την πολιτική ευθύνη της Κυβέρνησης και του 
Υπουργείου, τα επιπρόσθετα µέτρα αποζηµίωσης των πληγέντων, που επιβάλλεται ως εκ της 
ευθύνης της Πολιτείας να ληφθούν και την άµεση σύσταση τεχνικής επιτροπής, που θα 
µελετήσει τα αίτια και θα υποδείξει τα αναγκαία µέτρα προς αποφυγή επανάληψης της 
καταστροφής". 



Ο Υφυπουργός ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. κ. Βερελής έχει το λόγο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΒΕΡΕΛΗΣ (Υφυπ. ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα ήθελα µε 
πολύ λίγα λόγια να αναφερθώ στην προϊστορία που έχει το έγγραφο, στο οποίο αναφέρεται ο 
κ. Παπαληγούρας. 

Τον Αύγουστο του 1995 η ∆ηµοτική Επιχείρηση 'Υδρευσης και Αποχέτευσης της Κορίνθου 
έστειλε έγγραφο στη διευθύνουσα υπηρεσία του έργου του αυτοκινητοδρόµου παράκαµψης 
Κορίνθου, που είναι η δεύτερη ∆ΕΚΕ της Αθήνας και που είχε την ευθύνη της επίβλεψης του 
έργου και στο έγγραφο αυτό εκφράζεται το ερώτηµα, εάν τα έργα του αυτοκινητοδρόµου θα 
επηρέαζαν δυσµενώς τη δίοδο του ρέµατος Ξηριά µέσα στην πόλη της Κορίνθου. 

Η ∆ιεύθυνση Μελετών 'Εργων Οδοποιϊας ζήτησε από τον ανάδοχο µελετητή, που είναι η 
εταιρεία "Ο∆ΟΜΗΧΑΝΙΚΗ" -και βεβαίως το έγγραφο δεν είναι πλαστό, είναι ένα έγγραφο το 
οποίο έχει εισέλθει στην υπηρεσία- να εξετάσει το θέµα και στην αναφορά της στις 6.12.95 η 
"Ο∆ΟΜΗΧΑΝΙΚΗ" έστειλε έγγραφο, όπου από την πρώτη παράγραφο προκύπτει, ότι 
ουδεµία επίπτωση έχει η κατασκευή του αυτοκινητοδρόµου και κατ' επέκταση η αποχέτευση 
αυτού στον Ξηριά, στη δίαιτα του ρέµατος, ώστε να αποδίδεται έστω και η παραµικρή ευθύνη 
της πληµµύρας της Κορίνθου στα έργα του αυτοκινητοδρόµου. 

Θα πρέπει να πω εδώ, κύριε συνάδελφε, ότι είναι πάρα πολύ εύκολο να διαπιστωθεί αυτό, 
διότι διαβάζοντας κανείς το σχετικό έγγραφο θα δει στην πρώτη παράγραφο να αναφέρει, ότι 
"η κατασκευή των κυκλοφοριακών έργων παράκαµψης Κορίνθου κατ' ουσίαν δεν επηρεάζει 
την πληµµυρική δίαιτα του ρέµατος Ξηριά". 

Νοµίζω ότι στην Κόρινθο υπήρχε ένα ιστορικό πληµµυρών και είχαν επισηµανθεί οι ανάγκες 
να γίνουν αντιπληµµυρικά έργα. Γνωρίζετε όµως και εσείς, ότι στις προτεραιότητες της 
τοπικής και νοµαρχιακής αυτοδιοίκησης συνήθως τα αντιπληµµυρικά έργα δεν βρίσκονται σε 
πάρα πολύ υψηλή προτεραιότητα.  

Ουδεµία, λοιπόν, επέµβαση έγινε από την κατασκευή του  
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αυτοκινητοδρόµου στο πλάτος της κοίτης του ρέµατος και οι γεφυρώσεις του ρέµατος στις 
θέσεις συνάντησης µε τον αυτοκινητόδροµο έγιναν µε τεχνικά έργα, τα οποία µπορούν να 
αντιµετωπίσουν πληµµύρες συχνότητος πεντηκονταετίας και στην παρούσα φάση 
λειτούργησαν άψογα. 

'Εχουµε µία λεκάνη απορροής στον Ξηριά, που είναι περίπου εκατόν εξήντα πέντε 
τετραγωνικών χιλιοµέτρων, τα δε νερά τα οποία αθροιστικά διοχετεύτηκαν σ' αυτήν, είναι από 
µία λεκάνη απορροής περίπου ενός τετραγωνικού χιλιοµέτρου, δηλαδή κάτω του 1%. Ο 
περιορισµός της κοίτης µέσα στην πόλη της Κορίνθου έγινε από τη διαρκώς αυξανόµενη 
αναγκαστική οικιστική πίεση των τελευταίων δεκαετιών και από τις εκεί τοπικές κοινωνίες 
υπήρξε πίεση για την κάλυψη του τµήµατος, που συνέβαλε στην εκτροπή του χειµάρρου 
προς άλλους δρόµους της πόλης. 

Προκειµένου, όµως, να υπάρξει πλήρης διερεύνηση του θέµατος, έχει δοθεί εντολή στις 
υπηρεσίες του Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. και µάλιστα στο τµήµα επιθεωρητών, προκειµένου να υπάρξει 
πλήρης µελέτη του θέµατος και πιστεύουµε, ότι τις ηµέρες αυτές θα υπάρχει η απάντηση. 

Θα ήθελα ακόµα µε δυο λέξεις να πω, ότι ήδη έχουν διατεθεί συνολικά 510 εκατοµµύρια 
δραχµές για παρεµβάσεις αντιπληµµυρικής προστασίας σε χειµάρρους για την προστασία 
των πόλεων και οικισµών στην Κόρινθο, στο Κιάτο, στην Περαχώρα, στο Λουτράκι, στο 
Χιλιοµόδι και στο Σολωµό και ειδικότερα για την πόλη της Κορίνθου έχει διατεθεί το ποσό των 
120 εκατ. δραχµών για αντιπληµµυρικές εργασίες στο χείµαρρο Ξηριά και στον ευρύτερο 
οικιστικό ιστό της πόλης.  



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Παπαληγούρας έχει το λογο για δυο λεπτά 
να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτηση. 

ΑΝΑΣΤΑΣΗΣ ΠΑΠΑΛΗΓΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ήταν τουλάχιστον επιλεκτική η ανάγνωση 
του εγγράφου από τον κύριο Υπουργό. Γιατί αµέσως µετά από την πρώτη παράγραφο, στην 
οποία αναφέρθηκε ο Υπουργός, ο µελετητής και κατασκευαστής των συγκοινωνιακών έργων 
στις παρυφές της Κορίνθου, προειδοποιεί για "την ανεπάρκεια της παροχέτευσης του ρέµατος 
Ξηριά µέσα από την πόλη της Κορίνθου" και τονίζει "την πρόδηλη ανάγκη κατασκευής 
συγκεκριµένων αντιπληµµυρικών έργων", που µάλιστα λεπτοµερώς περιγράφει "για την 
ενίσχυση ακριβώς της παροχευτικότητας του ρέµατος Ξηριά, λόγω της απορροής, µέσω 
αυτού, των οµβρίων υδάτων, τµηµάτων του νέου αυτοκινητόδροµου Αθηνών Κορίνθου 
Πατρών", και προκειµένου να διασφαλισθείη προστασία της πόλης" που απειλείται. 

Υφίσταται, λοιπόν, τουλάχιστον συντρέχουσα εκ παραλείψεως ευθύνη της Πολιτείας που 
εκώφευσε και κανένα µέτρο δεν έλαβε - κανένα αντιπληµµυρικό έργο δεν κατεσκεύασε. ∆εν 
φταίνε οι θεοί, οι άνθρωποι φταίνε για την καταστροφή. 

Και θέλω να σηµειώσω, ότι την ευθύνη της Πολιτείας επικαλούµαι, όχι τόσο για να 
καταδικάσω το Υ.ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε., όσο κυρίως για να πείσω για δύο κεφαλαιώδους σηµασίας 
θέµατα για την Κόρινθο. 

Πρώτον, για την ανάγκη διεύρυνσης της αποζηµίωσης των πληγέντων. Οφείλει η Κυβέρνηση 
να ανακοινώσει άµεσα πρόσθετα µέτρα -δηλαδή πέρα απ' αυτά που ίσχυσαν στις πληµµύρες 
στην Ξάνθη και στου Ρέντη- όχι µόνο γιατί το είδος των ζηµιών αλλά και η έκταση των ζηµιών 
διεφέρουν στην περίπτωση της Κορίνθου, αλλά κυρίως γιατί σε αυτόν στοιχειοθετείται 
τουλάχιστον συντρέχουσα ευθύνη της Πολιτείας, δεδοµένου ότι επί δεκατέσσερις µήνες και 
παρά την προειδοποίηση στην οποία αναφέρθηκα πριν, η Κυβέρνηση αδράνησε. 

(Στο σηµείο αυτό ακούγεται ο προειδοποιητικός ήχος λήξης του χρόνου οµιλίας του κυρίου 
Βουλευτή). 

Πρέπει, λοιπόν, η Κυβέρνηση να διευρύνει το πλέγµα των µέτρων ανακούφισης των 
πληγέντων και να αυξήσει το ποσοστό αποζηµίωσης, το οποίο είναι µόλις 30% σήµερα, να 
ρυθµίσει ευνοϊκά τα χρέη προς ∆ηµόσιο και Τράπεζες, να ανασταλεί η ισχύς των 
αντικειµενικών κριτηρίων φορολόγησης, να ανασταλεί ακόµη η υποχρέωση διενέργειας 
απογραφής για τους εµπόρους και να χρηµατοδοτηθούν οι πληγείσες επιχειρήσεις µε δάνεια 
επιδοτούµενου επιτοκίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ(Παναγιώτης Σγουρίδης): Τελειώνετε παρακαλώ, κύριε Παπαληγούρα. 

ΑΝΑΣΤΑΣΗΣ ΠΑΠΑΛΗΓΟΥΡΑΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε, µε την ελπίδα ότι πέρα από τη 
διεύρυνση των µέτρων αποζηµίωσης των πληγέντων θα συνειδητοποιηθεί η ανάγκη άµεσα 
να µελετηθούν τα αίτια αυτής της πρωτοφανούς αυτής καταστροφής, για να αποτρέψουµε 
ενδεχόµενη επανάληψη της, για να µη θρηνήσουµε και άλλες ζωές.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ(Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υφυπουργός έχει το λόγο για δυο 
λεπτά, να δευτερολογήσει. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΒΕΡΕΛΗΣ (Υφυπ. ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.): Κύριε Πρόεδρε, ήθελα να επισηµάνω στον 
εκλεκτό συνάδελφο κ. Παπαληγούρα, ότι εάν πρόσεχε την πρωτολογία µου θα διαπίστωνε, 
ότι είχαν διατεθεί 120 εκατοµµύρια δραχµών προκειµένου να γίνουν έργα στον Ξηριά, τα 
οποία και δεν απορροφήθηκαν. Το δεύτερο που είπα και πρέπει να το επαναλάβω, είναι, ότι 
στις προτεραιότητες τόσο της νοµαρχιακής... 

ΑΝΑΣΤΑΣΗΣ ΠΑΠΑΛΗΓΟΥΡΑΣ: Και γι' αυτό σας µέµφοµαι. 



ΧΡΗΣΤΟΣ ΒΕΡΕΛΗΣ (Υφυπ. ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.): Μέµφεστε τις κεντρικές υπηρεσίες, διότι δεν έγινε 
τοπική απορρόφηση κονδυλίων; Νοµίζω ότι η εµπειρία σας, σας επιτρέπει να έχετε πλήρη 
γνώση του τι συµβαίνει και ιδιαίτερα στις τοπικές συνθήκες. 

∆εύτερον, γνωρίζετε τα προγράµµατα επενδύσεων της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης στην 
Κόρινθο και της Τοπικής Αυτοδιοίκησης.  

∆εν έχουν, λοιπόν, υψηλή προτεραιότητα τα αντιπληµµυρικά έργα, αφού δεν είναι τόσο 
δηµοφιλή και τους λόγους νοµίζω ότι µπορείτε να τους δείτε σε όλες τις Νοµαρχιακές 
Αυτοδιοικήσεις όλης της Χώρας. Το ίδιο συµβαίνει παντού. ∆εν είναι τόσο δηµοφιλή έργα. 
Νοµίζω ότι οι λόγοι είναι προφανείς. 

Το τρίτο, το οποίο θα ήθελα να σας επισηµάνω, είναι, ότι το έγγραφο δεν αποτελεί 
προειδοποίηση των έργων της παράκαµψης Κορίνθου, όπως αφήνει η ερώτησή σας 
σαφέστατα να υπονοηθεί. Τα έργα της παράκαµψης -και πιστεύω, ότι αυτό θα βγει και από 
την επιθεώρηση, η οποία γίνεται αυτήν τη στιγµή- δεν επηρέασαν. Παρ' όλα αυτά, γνωρίζετε, 
ότι υπήρξε µία πλειοδοσία. 

Και έρχοµαι στην προηγούµενη ερώτηση, η οποία συζητήθηκε από τον κ. Παπαθεµελή και 
τον κ. Ρέππα για τα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, όπου τις πρώτες ώρες της συµφοράς 
υπήρξε µία πλειοδοσία στα Μέσα Μαζικής Ενηµέρωσης, ότι τα έργα του αυτοκινητρόδροµου 
ήταν εκείνα τα οποία έφεραν τη ζηµιά. 

Νοµίζω ότι µε την ψύχραιµη αντιµετώπιση και µε την απορρόφηση των κονδυλίων τα οποία 
σας ανέφερα, θα µπορέσουν να λυθούν τα προβλήµατα. Και για να συνεχίσω, θα ήθελα να 
σας πω, ότι για την αποκατάσταση των ζηµιών στο αρδευτικό δίκτυο της περιοχής έχουν 
χορηγηθεί τριάντα επτά εκατοµµύρια και για τις εργασίες αποκατάστασης των ζηµιών, που 
συνέβησαν στη γέφυρα Ξυριά και της παλιάς Εθνικής Οδού Κορίνθου-'Αργους στην είσοδο 
Σολωµού, έχει διατεθεί ακόµη πίστωση εκατόν πενήντα εκατοµµυρίων και τέλος, για την 
άµεση αποκατάσταση ζηµιών του οδικού δικτύου του Νοµού Κορινθίας διετέθη πίστωση 
ακόµη εκατό εκατοµµυρίων δραχµών. 

Νοµίζω ότι υπήρξε άµεση παρέµβαση, άµεση έγκριση κονδυλίων και όλα αυτά δείχνουν το 
ενδιαφέρον και την πολιτική που έχει η Κυβέρνηση. 

Τέλος, θα ήθελα να αναφέρω µία φράση: Πιστεύω ότι τα µέτρα τα οποία ελήφθησαν -και 
αύριο θα είναι πάλι στην Κόρινθο κυβερνητικό κλιµάκιο- είναι τέτοια, που δίνουν τη 
δυνατότητα αποκατάστασης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι, έχω την τιµή να ανακοινώσω 
στο Σώµα, ότι τη συνεδρίασή µας παρακολουθούν από τα Θεωρεία ∆ηµοσίων Υπαλλήλων, 
αφού προηγουµένως ξεναγήθηκαν στην 'Εκθεση της Αίθουσας "ΕΛΕΥΘΕΡΙΟΣ ΒΕΝΙΖΕΛΟΣ", 
τριάντα εννέα µαθητές και δύο  
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συνοδοί-δάσκαλοι από το ∆έκατο 'Εκτο ∆ηµοτικό Σχολείο Κορυδαλλού. Τους καλωσορίζουµε. 

(Χειροκροτήµατα από όλες τις πτέρυγες.) 

Ακολουθεί τρίτη στην ηµερήσια διάτξαη, η µε αριθµό 575/27.1.97, επίκαιρη ερώτηση του 
Βουλευτή του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Νικολάου Γκατζή, προς την Υπουργό 
Ανάπτυξης, σχετικά µε τις προθέσεις της Κυβέρνησης για σταδιακή παραχώρηση εκτάσεων 
που ανήκουν στον Ελληνικό Οργανισµό Τουρισµού (ΕΟΤ) µε τη µέθοδο της µακροχρόνιας 
εκµίσθωσης, την αξιοποίηση της περιουσίας του Οργανισµού κ.λπ., και έχει ως ακολούθως: 



"Πριν λίγες ηµέρες η Υπουργός ανακοίνωσε την πρόθεση της Κυβέρνησης να προχωρήσει 
στο σταδιακό ξεπούληµα των τεράστιων εκτάσεων του Ελληνικού Οργανισµού Τουρισµού µε 
τη µέθοδο της µακροχρόνιας εκµίσθωσης, κάνοντας αρχή µε τέσσερις εκτάσεις, που 
βρίσκονται στη Χαλκιδική (Νέα Φωκαία και Παλιούρι), στην Ανάβυσσο Αττικής και στο 
'Αφαντο Ρόδου, συνολικής έκτασης έξι χιλιάδων τετρακοσίων εξήντα πέντε στρεµµάτων. 

Η εµµονή της Κυβέρνησης στην πολιτική του ξεπουλήµατος της τεράστιας περιουσίας του 
Ελληνικού Οργανισµού Τουρισµού, που έχουν εφαρµόσει όλες οι µέχρι σήµερα κυβερνήσεις, 
δεν έχει καµία σχέση µε την ανάπτυξη του τουρισµού. 'Οπως δείχνει η µέχρι σήµερα εµπειρία, 
τα χρέη των ιδιωτών προς τον Ελληνικό Οργανισµό Τουρισµού από µισθώµατα -τα οποία να 
σηµειωθεί είναι απαράδεκτα χαµηλά- ανέρχονται σε δισεκατοµµύρια. Οι µισθωµένες µονάδες 
στη συντριπτική τους πλειοψηφία έχουν κυριολεκτικά λεηλατηθεί, δυσφηµίζοντας τον ελληνικό 
τουρισµό µε τον τρόπο αξιοποίησής τους. 

Ερωτάται η κυρία Υπουργός: 

Γιατί η Κυβέρνηση προχωρά στο ξεπούληµα της περιουσίας του Ελληνικού Οργανισµού 
Τουρισµού, από τη στιγµή που είναι γνωστά τα αρνητικά αποτελέσµατα από τη µέχρι σήµερα 
εφαρµογή αυτής της πολιτικής; 

Γιατί η Κυβέρνηση αποποιείται των ευθυνών της για αξιοποίηση της τεράστιας περιουσίας του 
Ελληνικού Οργανισµού Τουρισµού προς όφελος του ελληνικού τουρισµού γενικότερα και των 
εργαζοµένων ειδικότερα; 

Εάν προτίθεται να πάρει συγκεκριµένα µέτρα για την απαράδεκτη κατάσταση, που έχει 
δηµιουργηθεί µε τις ήδη µισθωµένες ή παραχωρηµένες εκτάσεις του Ελληνικού Οργανισµού 
Τουρισµού;" 

Ο Υφυπουργός Ανάπτυξης κ. Χρυσοχοϊδης έχει το λόγο για τρία λεπτά, για να πρωτολογήσει. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΙ∆ΗΣ (Υφυπ. Ανάπτυξης): Κύριε Πρόεδρε, ο συνάδελφος στο κείµενο 
της ερώτησής του χρησιµοποιεί την έκφραση "ξεπούληµα της περιουσίας του ΕΟΤ", τη στιγµή 
που το Υπουργείο στην τελευταία του ανακοίνωση αναφέρθηκε στην αξιοποίηση 
συγκεκριµένων περιουσιακών στοιχείων του Ελληνικού Οργανισµού Τουρισµού, τα οποία 
µέχρι σήµερα βρίσκονται εγκαταλελειµµένα. Για ορισµένα µάλιστα από αυτά τα ακίνητα, έχουν 
γίνει επανειληµµένες και συστηµατικές προσπάθειες καταπάτησης από διάφορους 
ενδιαφεροµένους. 

Συνεπώς, για τις εκτάσεις αυτές, στις οποίες επώνυµα αναφέρεται ο κύριος συναδελφος, το 
δίληµµα που τίθεται είναι αν θα πρέπει να συνεχίζεται κατ' αυτόν τον τρόπο επί τόσα χρόνια η 
εγκατάλειψή τους ή να πρέπει να προχωρήσουµε πλέον στην αξιοποίηση µέσα από 
διαδικασίες και φορείς που θα επιτρέψουν την υλοποίηση πολύ σηµαντικών επενδύσεων και 
τη δηµιουργία εκατοντάδων νέων θέσεων εργασίας. 

Συγκεκριµένα για αυτές τις τέσσερις εκτάσεις που ανακοινώθηκαν, που είναι συνολικού 
εµβαδού έξι χιλιάδων πεντακοσίων στρεµµάτων, αναµένεται να επενδυθούν τουλάχιστον 
τριάντα πέντε δισεκατοµµύρια δραχµές και να δηµιουργηθούν τουλάχιστον εννιακόσιες 
πενήντα νέες θέσεις εργασίας. Και αυτά µε πολύ συντηρητικούς υπολογισµούς και 
προβλέψεις. Γιατί κάποιες άλλες προβλέψεις ανεβάζουν το ποσό των επενδύσεων στα εξήντα 
πέντε δισεκατοµµύρια περίπου, µε χίλιες πεντακόσιες πενήντα θέσεις εργασίας. 

Γίνεται, λοιπόν, αντιληπτό, ότι τέτοιου ύψους επενδύσεις δεν µπορούν αυτήν τη στιγµή να 
υλοποιηθούν από τον ΕΟΤ, µε βάση τις σηµερινές οικονοµικές δυνατότητες. Και βεβαίως η 
υλοποίηση των επενδύσεων αυτών, θα επιτευχθεί µέσα από διεθνείς διαγωνισµούς, που θα 
επιτρέψουν τις πολύ καλύτερες διεθνείς επιλογές. 

Ταυτόχρονα, είναι γνωστά τα αποτελέσµατα οικονοµικής διαχείρισης των µονάδων 
αυτεπιστασίας του ΕΟΤ. Σαν επιχειρηµατίας ο ΕΟΤ έχει συσσωρεύσει τεράστιες ζηµιές από 



µονάδες τις οποίες διαχειρίζεται. Για παράδειγµα το 1995 ο ΕΟΤ πραγµατοποίησε ζηµιές 
ύψους τεσσάρων δισεκατοµµυρίων πεντακοσίων εκατοµµυρίων δραχµών από αυτές τις 
µονάδες που λειτουργεί µόνος του, από τις µονάδες αυτεπιστασίας. 

Σ' ένα άλλο θέµα της ερώτησης του κυρίου συναδέλφου, σε ό,τι αφορά την κατάσταση που 
επικρατεί στις µισθωµένες µονάδες, έχω να πω τα εξής: Είναι γεγονός, ότι η κατάσταση στις 
µισθωµένες µονάδες δεν είναι η καλύτερη δυνατή. Θα έλεγα ότι είναι απαράδεκτη. Οι µέχρι 
σήµερα διαδικασίες της µίσθωσης δεν επέτρεψαν την εξασφάλιση και τη σωστή εκµετάλλευση 
και αξιοποίηση της περιουσίας του ΕΟΤ.  

Γι' αυτόν το λόγο ήδη έχει εξεταστεί η άµεση λήψη µέτρων για τη συνολική αντιµετώπιση του 
ζητήµατος των µισθωµένων µονάδων. 

Θα πρέπει να εξασφαλίσουµε την αξιοποίηση των περιουσιακών στοιχείων και -πολύ ορθά 
επισηµαίνεται- την κανονική καταβολή των µισθωµάτων.  

'Ετσι, λοιπόν, η αξιοποίηση της περιουσίας του ΕΟΤ επικεντρώνεται στα εξής στοιχεία: 

Πρώτον, αναπτυξιακές επενδύσεις στις µέχρι σήµερα εγκαταλελειµµένες µονάδες και 
εκτάσεις. 

∆εύτερον, άµεση αντιµετώπιση του προβλήµατος των µισθωµένων µονάδων, όπου δεν 
καταβάλλονται τα µισθώµατα και δεν πραγµατοποιούνται επενδύσεις. 

Και τρίτον, η αντιµετώπιση των ζηµιών και των ελλειµµάτων από τις µονάδες αυτεπιστασίας 
που ανέφερα.  

Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ. Χρυσοχοϊδη. 

O κ. Γκατζής έχει το λόγο για δύο λεπτά, για να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτηση. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν καταλαβαίνω το δίληµµα που έθεσε ο κύριος 
Υφυπουργός, εάν θα συνεχίσουν οι µονάδες του ΕΟΤ να βρίσκονται σ' αυτήν την 
εξαθλιωµένη κατάσταση ή αν θα πρέπει να εκσυγχρονιστούν, να αναπτυχθούν, να 
αξιοποιηθούν, όπως το είπε. Το δίληµµα δεν µπαίνει σε µας. Το δίληµµα είναι χρόνιο, κύριε 
Υφυπουργέ και θα έπρεπε να το είχατε αντιµετωπίσει από χθες, που σηµαίνει δηλαδή πριν 
από πολλά χρόνια. 

Αφήσατε αυτήν την τεράστια περιουσία του ΕΟΤ να φθείρεται καθηµερινά σκόπιµα. Και όχι 
µόνο εσείς. Αυτήν τη συµπεριφορά απέναντι στον ΕΟΤ την ξεκίνησε η Νέα ∆ηµοκρατία. Εσείς 
την συνεχίσατε. Συνεχίζετε µία φθοροποιό αντιµετώπιση, αφήνοντας όλα τα κτίρια και την 
περιουσία του ΕΟΤ έρµαιο στις συνέπειες του χρόνου και της φθοράς, χωρίς να λαµβάνετε 
κανένα µέτρο. 

'Ερχεσθε τώρα να ρωτήσετε: Θα συνεχίσει να βρίσκεται ο ΕΟΤ σ' αυτήν την κατάσταση ή θα 
αξιοποιηθεί;  

Είναι ένα πρόβληµα για το οποίο ευθύνεσθε και εσείς, κύριε Υπουργέ και οι προηγούµενες 
κυβερνήσεις, για το πώς καταντάτε το ∆ηµόσιο -σκόπιµα κατά τη γνώµη µας- για να το 
οδηγήσετε στον ιδιωτικό τοµέα. 

∆εν είναι δυνατόν να λέτε, ότι δεν έχει χρήµατα ο ΕΟΤ για να τα αξιοποιήσει όλα αυτά, όταν 
δύο δισεκατοµµύρια πεντακόσια εκατοµµύρια σας χρωστούν από ενοίκια, όταν έχουν 
καταστρέψει οι ιδιώτες ενοικιαστές όλη την επίπλωση των ξενοδοχείων που παραλαµβάνουν, 
όταν δεν ενδιαφέρεσθε για τις καταπατήσεις. Μόνοι σας είπατε, ότι υπάρχει κίνδυνος να 



καταπατηθούν εκτάσεις. Ούτε ένα φύλακα δεν διαθέτετε. Αυτή είναι η φροντίδα σας! Αυτό 
είναι το µέληµα που έχετε για τη δηµόσια περιουσία. 

Και δεν είναι µόνον αυτό το θέµα. Ετοιµάζεσθε να  
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πουλήσετε ξενοδοχεία "ψαχνό", εκτάσεις "ψαχνό", τα καλύτερα κοµµάτια της Ελλάδας που 
έχει σήµερα ο ΕΟΤ. Και θα τα πουλήσετε για ένα κοµµάτι ψωµί. Ξενοδοχειακές µονάδες, που 
είναι πραγµατικά το καλύτερο απ' ό,τι έχει σήµερα να επιδείξει η Ελλάδα σε τοπίο και 
υπηρεσίες και που έχουν καταντήσει δυστυχώς, σήµερα να είναι οι χειρότερες, θα τις 
πουλήσετε και αυτές για ένα κοµµάτι ψωµί. 

H ερώτησή µας είναι η εξής: 'Εχετε σκοπό να αντιµετωπίσετε διαφορετικά το πρόβληµα, να 
αξιοποιήσετε αυτήν την τεράστια περιουσία του ΕΟΤ εις όφελος της ελληνικής οικονοµίας, εις 
όφελος της υποδοµής και της ανάπτυξης του τουρισµού;  

'Εχετε σκοπό να λάβετε αυτά τα συγκεκριµένα µέτρα, ώστε οι µισθωµένες τελικά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Γκατζή, τα ερωτήµατα διαβάστε τα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: ...επιχειρήσεις του ΕΟΤ, να µπορέσουν να αξιοποιηθούν, να 
επανέλθουν και να γίνουν οι αποκαταστάσεις όλων των ζηµιών; 

Αυτό είναι ένα πρόβληµα, το οποίο νοµίζουµε ότι δεν έχετε τη βούληση να το λύσετε και γι' 
αυτό είσθε υπεύθυνοι για όλη αυτήν την κατάσταση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υφυπουργός έχει το λόγο για δύο 
λεπτά. 

ΜΙΧΑΗΛ ΧΡΥΣΟΧΟΙ∆ΗΣ (Υφυπ.Ανάπτυξης): Κύριε Πρόεδρε, το ζητούµενο, εάν θέλετε, της 
εθνικής οικονοµίας είναι αυτή η αργή περιουσία του ΕΟΤ να αξιοποιηθεί, σ' όλες αυτές τις 
µεγάλες εκτάσεις, οι οποίες σήµερα είναι εγκαταλελειµµένες, να εκτελεστούν έργα τουριστικής 
υποδοµής για να προσελκύσουµε τουρίστες υψηλής εισοδηµατικής στάθµης. 

Νοµίζω ότι αυτό είναι το ζητούµενο και σ'αυτό συµφωνούµε όλοι. 

Κύριε συνάδελφε θα συµφωνήσω µαζί σας σε ό,τι αφορά τις µισθωµένες µονάδες, όπου έχει 
ήδη αρχίσει ο έλεγχος όλων των συµβάσεων για τυχόν παράνοµες εκτάσεις, αλλαγές 
χρήσεων κ.λπ., προκειµένου κατά περίπτωση να γίνουν αναθεωρήσεις. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κύριο Υφυπουργό που ήταν 
σύντοµος. 

Τέταρτη στην ηµερήσια διάταξη είναι η υπ' αριθ. 571/24.1.97 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτή 
του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ.Πέτρου Κουναλάκη προς τους 
Υπουργούς Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, Εθνικής Παιδείας και Θρησκευµάτων, 
σχετικά µε τη λήψη των αναγκαίων µέτρων καταβολής ποσού δυόµισι δισεκατοµµυρίων 
δραχµών για τα ερευνητικά και αναπτυξιακά προγράµµατα που χρηµατοδοτούνται από την 
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και βρίσκονται σε εξέλιξη στα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα. 

Η επίκαιρη ερώτηση έχει ως ακολούθως: 

"Νέα αναταραχή στο χώρο των Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων απειλεί να δηµιουργήσει 
η απόφαση του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας να µην καταβληθεί η εθνική συµµετοχή για 
την πραγµατοποίηση ερευνητικών και αναπτυξιακών προγραµµάτων, που χρηµατοδοτούνται 
από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και βρίσκονται σε εξέλιξη στα Ανώτατα Εκπαδευτικά Ιδρύµατα. 



Η απόφαση αυτή του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας θέτει σε κίνδυνο την οµαλή εξέλιξη 
σηµαντικών ερευνητικών και αναπτυξιακών προγραµµάτων και εκθέτει διεθνώς τη Χώρα µας. 
Η απόφαση δε λαµβάνει υπόψη το γεγονός, ότι οι κύριοι Υπουργοί Παιδείας και Ανάπτυξης 
είχαν υπογράψει έγκαιρα τις σχετικές αποφάσεις και ότι το ποσό της εθνικής συµµετοχής 
ύψους δυόµισι δισεκατοµµυρίων δραχµών, είχε προβλεφθεί στον προϋπολογισµό. 

Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί, σε ποιες ενέργειες προτίθενται να προχωρήσουν, ώστε να 
καταβληθεί άµεσα το ποσό των δυόµισι δισεκατοµµυρίων και να µην υπάρξει καθυστέρηση ή 
και µαταίωση σηµαντικών αναπτυξιακών και ερευνητικών προγραµµάτων". 

Ο Υφυπουργός Εθνικής Οικονοµίας κ.Πάχτας έχει το λόγο για τρία λεπτά, για να 
πρωτολογήσει. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπ.Εθνικής Οικονοµίας): Κύριε Πρόεδρε, δεν θέλω να σχολιάσω το 
περιεχόµενο της επίκαιρης ερώτησης του κυρίου συναδέλφου. Μετά από την παρέµβασή µου 
θα παρακαλούσα να έχω τη δική σας άποψη, κύριε συνάδελφε, σε σχέση µε τα πραγµατικά 
γεγονότα. 

Σε ό,τι αφορά το περιεχόµενο, πράγµατι υπάρχει το ενάριθµο έργο µε τίτλο "Κάλυψη εθνικής 
συµµετοχής των Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων σε έργα του ∆' Κοινοτικού 
Προγράµµατος-Πλαισίου, 'Ερευνας Τεχνολογίας '95-'99", που είναι µέρος του συνολικού 
προγράµµατος της Γενικής Γραµµατείας 'Ερευνας και Τεχνολογίας του Υπουργείου 
Ανάπτυξης, που αφορά ερευνητικά και αναπτυξιακά προγράµµατα των ΑΕΙ. 

Θα ήθελα να πω επίσης ότι σ' αυτό το πρόγραµµα για το 1996 είχαν εγγραφεί περίπου δέκα 
οκτώ δισεκατοµµύρια δραχµές. 

Σε ό,τι αφορά το συγκεκριµένο έργο είχαµε εγγεγραµµένη πίστωση τριών δισεκατοµµυρίων 
διακοσίων πενήντα εκατοµµυρίων δραχµών. ∆ηλαδή, υπήρχε δηλαδή διαθέσιµη πίστωση στο 
πρόγραµµα της Γενικής Γραµµατείας 'Ερευνας και Τεχνολογίας του Υπουργείου Ανάπτυξης 
ύψους τριών δισεκατοµµυρίων διακοσίων πενήντα εκατοµµυρίων δραχµών, από την 1η 
Ιανουαρίου του 1996, για τα αιτήµατα των Ανωτάτων Εκπαιδευτικών Ιδρυµάτων και άλλων 
Ερευνητικών Ιδρυµάτων, έτσι ώστε όλα τα ερευνητικά κέντρα να προχωρήσουν στα 
ερευνητικά και αναπτυξιακά τους προγράµµατα. 

Κατά τη διάρκεια του έτους ζητήθηκαν συνολικά τρεις χρηµατοδοτήσεις από τη Γενική 
Γραµµατεία 'Ερευνας και Τεχνολογίας και εγκρίθηκαν από το πρόγραµµα 
δηµοσίωνεπενδύσεων. Συγκεκριµένα στις 15.1.96 ζητήθηκαν πέντε δισεκατοµµύρια δραχµές 
και εγκρίθηκαν την 1.2.96. 

Στις 17.11.96 ζητήθηκαν άλλα πέντε δισεκατοµµύρια δραχµές και το αίτηµα χρηµατοδότησης 
εγκρίθηκε από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας στις 22.11.96. Υπήρξε µια τελευταία στις 
6.12.96 για άλλα πέντε δισεκατοµµύρια δραχµές, που εγκρίθηκαν στις 19.12.96 από το 
Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας. 

∆εν µπόρεσαν τα Α.Ε.Ι. να καλύψουν τις χρηµατοδοτικές τους ανάγκες µε την πρώτη 
χρηµατοδότηση ή µε τη δεύτερη, διότι παρ' ό,τι υπήρχε εγκύκλιος του Υπουργείου Ανάπτυξης 
µόνο να υποβάλουν έγκαιρα από το Μάιο του 1996 τις προτάσεις τους, δυστυχώς 
υπεβλήθησαν τα αιτήµατα προς τα ΑΕΙ στις αρχές ∆εκεµβρίου 1996. 

Αποτέλεσµα ήταν, στις 27.12.96 το αίτηµα χρηµατοδότησης να φτάσει στην Τράπεζα της 
Ελλάδας, όπου βεβαίως, το πρόγραµµα έκλεινε και στις 8 Ιανουαρίου έκλεισαν τα 
προγράµµατα του 1996, για να µπορέσουµε να απελευθερώσουµε τη χρηµατοδότηση από το 
Π.∆.Ε. του 1997. 

'Αλλα ερευνητικά κέντρα όπως ο "∆ηµόκριτος", όπως το "'Ιδρυµα Παστέρ", όπως το "Εθνικό 
'Ιδρυµα Ερευνών", όπως το Αστεροσκοπείο, όπως το "Ινστιτούτο Τεχνολογίας και 'Ερευνας 
της Κρήτης", όπως το "ΙΤΥ Πατρών", όπως το "Ινστιτούτο Θαλασσίων Βιολογικών Ερευνών 



Κρήτης", όπως το "Ελληνικό Κέντρο Θαλασσίων Ερευνών", έγκαιρα είχαν υποβάλει τα 
προγράµµατά τους, έτσι ώστε να ανταποκριθεί το αρµόδιο Υπουργείο και το Υπουργείο 
Εθνικής Οικονοµίας αντίστοιχα, µε το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων. Αυτό όσον αφορά 
την ιστορία. 

Για να µην επαναληφθεί αυτό, είναι χρήσιµο, επειδή από σήµερα το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων 
Επενδύσεων του 1997 είναι σε πλήρη ενεργοποίηση θα παρακαλούσα να υποβληθούν 
έγκαιρα τα αιτήµατα, για να µην έχουµε νέα καθυστέρηση. Το ερώτηµα, λοιπόν, ήταν, γιατί τα 
πανεπιστήµια υπέβαλαν για το 1996 τα αιτήµατά τους το ∆εκέµβρη και όχι το Γενάρη ή το 
Μάϊο, κύριοι συνάδελφοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Κουναλάκης έχει το λόγο για δύο λεπτά, για 
να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτησή του. Ελπίζω να καλυφθήκατε, κύριε Κουναλάκη. 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗΣ: Κατ' αρχήν, δεν κατάλαβα το σχόλιο να µην µπω στο περιεχόµενο. 
Γιατί; Το περιεχόµενο τι έχει; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπ. Εθνικής Οικονοµίας):Θα σας απαντήσω. 

Σελίδα 3248  

ΠΕΤΡΟΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗΣ: Βεβαίως να µου απαντήσετε. 

∆εύτερον, µου κάνει εντύπωση το ότι είσαστε τόσο κατηγορηµατικός και δεν απαντήσατε σε 
δηµοσιεύµατα και συνεντεύξεις. Σας θυµίζω, ότι η "ΑΥΓΗ" πριν από τέσσερις µέρες είχε αυτό 
το ζήτηµα σαν πρώτο θέµα, στην πρώτη σελίδα. ∆ε διαβάζετε ελληνικές εφηµερίδες; 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπ. Εθνικής Οικονοµίας):'Οχι, δεν έχουµε χρόνο! 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗΣ: Κακώς. Να διαβάζετε. 

∆εύτερον, υπήρχε εκτενής δήλωση του αντιπρύτανη του Πολυτεχνείου κ. Πολύζου, που 
διαµαρτυρόταν έντονα για τη µη καταβολή των κονδυλίων αυτών και αν τα πράγµατα ήταν 
τόσο ρόδινα, όπως µας τα λέτε, κύριε Υπουργέ, γιατί προχθές στη σύνοδο των πρυτάνεων 
στους ∆ελφούς υπήρξε οµόφωνη απόφασή τους, που καλεί το Υπουργείο Εθνικής 
Οικονοµίας να ανταποκριθεί αµέσως στις υποχρεώσεις του; ∆εν τα καταλαβαίνω αυτά. 

Πρέπει να σας πω, ότι εγώ από κει ξεκίνησα για να κάνω αυτήν την επίκαιρη ερώτηση. 
Υπήρχε µια µεγάλη αγωνία πολλών καθηγητών σε Α.Ε.Ι., κυρίως θετικής κατευθύνσεως, που 
απογοητευµένοι λένε "θα τα παρατήσουµε. 'Η θα εγκαταλείψουµε τα προγράµµατα ή αν 
ολοκληρωθούν αυτά θα είναι χαµηλής ποιότητας", διότι όπως ξέρετε, το ποσό των δυόµισι 
δισεκατοµµυρίων δραχµών αποτελεί το 25% του συνολικού ποσού που δαπανάται για τα 
προγράµµατα. ∆εν ξέρω αν µιλάµε για τα ίδια πράγµατα. Εγώ µιλάω για την πραγµατοποίηση 
των ανταγωνιστικών ερευνητικών και αναπτυξιακών έργων, που χρηµατοδοτεί κατά 75% η 
Ευρωπαϊκή 'Ενωση και κατά 25% το Ελληνικό ∆ηµόσιο. 

Αυτά τα προγράµµατα έχουν ξεκινήσει. Υπάρχει κίνδυνος να εγκαταλειφθούν ή να 
ολοκληρωθούν µε ποιότητα πολύ χαµηλότερη απ' όσο θα όφειλε και σας λέω, ότι υπάρχουν 
αυτές οι αντιδράσεις. ∆εν υπήρξε απολύτως καµία τοποθέτηση από το Υπουργείο σας. Γιατί 
ερχόσαστε τώρα τόσο επιθετικός να µου λέτε, ότι δε θέλετε να µπείτε στο περιεχόµενο κ.λπ.; 
Ας απαντούσατε στη συνέντευξη του αντιπρύτανη του Πολυτεχνείου, στην απόφαση των 
πρυτάνεων προχθές και στο δηµοσίευµα ολόκληρης της πρώτης σελίδας της εφηµερίδας 
"ΑΥΓΗ" πριν από τέσσερις µέρες. Αυτά σας αφορούν, κύριε Υπουργέ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Νοµίζω ότι δε χρειάζεται να είµαστε επιθετικοί. 
Εξηγήσεις δίνουµε σ' αυτήν την Αίθουσα. Ούτε ο κ. Πάχτας ήταν επιθετικός αλλά ούτε εσείς 
ήσασταν επιθετικός κύριε συνάδελφε. 



Ο Υφυπουργός κ. Πάχτας έχει το λόγο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπ. Εθνικής Οικονοµίας): Θα ήθελα να σχολιάσω τις εξής φράσεις, 
κύριε συνάδελφε. Η απόφαση του Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας ελήφθη στις 8.1.97. Να 
σταµατήσει το πρόγραµµα του 1996 να προχωρήσουµε στο λογιστικό κλείσιµο για να 
ανοίξουµε το πρόγραµµα του 1997. Χρειαζόµαστε και µια µεταβατική περίοδο. ∆εν µπορούµε 
να ενεργοποιήσουµε το πρόγραµµα του 1997, εάν δεν ολοκληρώσουµε το κλείσιµο του 1996. 
∆ώσαµε εντολή στην Τράπεζα της Ελλάδας µετά του Αη-Γιαννιού, στις 8 ή 9 του µηνός αν 
θυµάµαι καλά, να σταµατήσουν οι πληρωµές για το πρόγραµµα του 1996.  

Αναφέροµαι σε δύο φράσεις του κειµένου σας, ότι "η απόφαση του Υπουργείου Εθνικής 
Οικονοµίας -στις 8 ή 9 Γενάρη 1997- θέτει σε κίνδυνο την οµαλή εξέλιξη σηµαντικών 
ερευνητικών και αναπτυξιακών προγραµµάτων" και δεύτερον, "εκθέτει διεθνώς τη Xώρα µας". 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗΣ: Αυτά εγράφησαν και εδηλώθησαν από καθηγητές πανεπιστηµίου 
και πρυτάνεις. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπ. Εθνικής Οικονοµίας): Κύριε συνάδελφε, σε σας απαντώ. Με 
εσάς ασχολούµαι σήµερα. Αφήστε και την "ΑΥΓΗ" και τους πρυτάνεις. Θα έρθει η ώρα τους. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεχίστε, κύριε Υπουργέ. ∆εν υπάρχει λόγος να 
απαντάτε σε διακοπές. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπ. Εθνικής Οικονοµίας): Σας λέω, κύριε συνάδελφε, ότι από την 
1η Γενάρη του 1996 υπήρχουν διαθέσιµα τρία δισεκατοµµύρια διακόσια πενήντα εκατοµµύρια 
γι' αυτές τις δράσεις, γι' αυτά τα συγκεκριµένα ερευνητικά και αναπτυξιακά προγράµµατα, στα 
οποία αναφερθήκατε, σε ένα σύνολο αντίστοιχων προγραµµάτων δεκαοκτώ περίπου 
δισεκατοµµυρίων δραχµών. 

'Ολα, λοιπόν, τα υπόλοιπα ερευνητικά κέντρα της Πατρίδας µας απορρόφησαν τα χρήµατα 
αυτά. Ο µόνος φορέας που δεν απορρόφησε απ' αυτό το έργο ούτε µία δραχµή ήταν τα 
Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα. Και πρέπει σ' αυτούς να απευθύνετε το ερώτηµά σας. 

Μιλάτε σε έναν Υφυπουργό, ο οποίος έχει µία καθηµερινή αγωνία για την απορρόφηση των 
κοινοτικών κονδυλίων. Και δεν προλαβαίνω να διαβάσω ούτε την "ΑΥΓΗ" ούτε τις 
συνεντεύξεις των πρυτάνεων, ακριβώς γιατί έχουµε αλλού στραµµένη την προσοχή µας, 
κύριε συνάδελφε. Αγωνιούµε καθηµερινά γι' αυτό. Και εδώ βλέπουµε να υπάρχουν οι 
πιστώσεις και να υπάρχει αδυναµία διαχείρισης των πιστώσεών τους. 

Θα παρακαλούσα, λοιπόν... 

ΠΕΤΡΟΣ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗΣ:... (∆εν ακούστηκε) 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΠΑΧΤΑΣ (Υφυπ. Εθνικής Οικονοµίας): Τα χρήµατα υπάρχουν και υπήρχαν και 
µέχρι τις 8 Γενάρη. Σας λέω, λοιπόν, ότι το αίτηµα στην Τράπεζα της Ελλάδος για 
χρηµατοδότηση έφθασε στις 27 ∆εκεµβρίου, γιατί οι κύριοι των πανεπιστηµίων υπέβαλαν το 
αίτηµά τους στη Γενική Γραµµατεία 'Ερευνας και Τεχνολογίας το ∆εκέµβριο του 1996 και όχι 
τον Οκτώβριο του 1996, όχι το Μάϊο του 1996, όχι το Μάρτιο του 1996. 

Για να µην έχουµε συνέχεια γι' αυτά, να πω ότι το πρόγραµµα δηµοσίων επενδύσεων του 
1997 είναι σε πλήρη εξέλιξη από σήµερα, γιατί έγκαιρα κλείσαµε το 1996. Και αν δεν είχαµε 
κάνει την κίνηση αυτή, δεν θα είχαµε κλείσει έγκαιρα το 1996, κύριε συνάδελφε. Μπορούν 
πλέον να χρηµατοδοτηθούν. Θα τους παρακαλούσα να κάνουν ό,τι µπορούν, για να µην 
παραµένουν άλλα πλέον αδιάθετα στους ειδικούς λογαριασµούς που έχουµε ειδικά 
αποφασίσει τα Ανώτατα Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα. 



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Λεφτά υπάρχουν. Εµπρός λοιπόν, να γίνουν 
προγράµµατα για να τα απορροφήσουµε. 

Πέµπτη στην ηµερήσια διάταξη είναι η µε αριθµό 568/24.1.97 επικαιρη ερώτηση της 
Βουλευτού του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κας Βασιλικής Αράπη-Καραγιάννη προς 
τους Υπουργούς Εσωτερικών ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης και ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε., 
σχετικά µε τη λήψη των αναγκαίων µέτρων για τη διάνοιξη του οδικού δικτύου από 'Αρτα 
προς τα ορεινά χωριά των ∆υτικών Τζουµέρκων που έχει υποστεί καταστροφές από τις 
τελευταίες βροχοπτώσεις. 

Η επίκαιρη ερώτηση έχει ως ακολούθως: 

"Οι πρόσφατες βροχοπτώσεις προκάλεσαν µεγάλες καταστροφές στον οδικό άξονα 'Αρτας-
Πλανατούσας-Γέφυρας Πλάκας-Μελισσουργών, µε αποτέλεσµα να διακοπεί η επικοινωνία 
δεκαπέντε και πλέον ορεινών χωριών των ∆υτικών Τζουµέρκων µε τα αστικά κέντρα ('Αρτα, 
Πρέβεζα, Φιλιππιάδα). 

Επειδή οι κάτοικοι των ορεινών αυτών χωριών αντιµετωπίζουν τεράστιο πρόβληµα 
εφοδιασµού ακόµη και σε είδη πρώτης ανάγκης. 

Ερωτώνται οι κύριοι Υπουργοί εάν θα µεριµνήσουν για την άµεση διάθεση µηχανηµάτων και 
των σχετικών πιστώσεων για την επισκευή και διάνοιξη του παραπάνω οδικού άξονα, 
προκειµένου να βγει η περιοχή από την αποµόνωση." 

Ο Υφυπουργός Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και Αποκέντρωσης, κύριος Παπαδήµας 
έχει το λόγο για τρία λεπτά, να πρωτολογήσει. 

ΛΑΜΠΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ (Υφυπ. Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και 
Αποκέντρωσης): Κύριε Πρόεδρε, κυρία και κύριοι συνάδελφοι, ο επαρχιακός δρόµος στον 
οποίο αναφέρεται η επίκαιρη ερώτηση, εντάχθηκε στο περιφερειακό επιχειρησιακό 
πρόγραµµα της Ηπείρου µε πρόταση της Νοµαρχίας Ιωαννίνων, γιατί το συγκεκριµένο 
κοµµάτι, που προβλέπεται η βελτίωσή του, βρίσκεται µέσα στο Νοµό 
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Ιωαννίνων. 

Είχε συνταχθεί µελέτη, δηµοπρατήθηκε και εγκαταστάθηκε εργολάβος τον περασµένο 
Αύγουστο. Προχωρούσαν οι εργασίες της βελτίωσης της οδού µέχρι που οι βροχές, όπως 
αναφέρετε στην ερώτησή σας, δηµιούργησαν πρόβληµα µε κατολίσθηση ενός µεγάλου 
τµήµατος, το οποίο διέκοψε την κυκλοφορία του δρόµου. Αµέσως κλήθηκε το ΙΓΜΕ για να 
κάνει εδαφολογική µελέτη, γιατί δηµιουργήθηκαν υπόνοιες -από ρωγµές που υπήρχαν ανάντη 
του δρόµου αυτού στην περιοχή των κατοικιών- ότι ήταν ένα γεωλογικό φαινόµενο, που 
ξέφευγε από το φαινόµενο µιας συνήθους κατολίσθησης. 

Το ΙΓΜΕ συνέστησε να γίνει γεωλογική µελέτη και από το πόρισµα της γεωλογικής µελέτης 
και από το κόστος το οποίο θα καταδείξει, λόγω πιθανότητας κατασκευής κάποιων τεχνικών 
έργων, θα εξαρτηθεί εάν θα ολοκληρωθεί στη συγκεκριµένη χάραξη ο δρόµος ή αν θα 
επιλεγεί κάποια εναλλακτική λύση, µια παρακαµπτήριος. 'Οµως άµεσα αποκαταστάθηκε η 
βατότητα του δρόµου. Υπάρχει κυκλοφορία πλέον στο δρόµο. Αλλά καταλαβαίνετε, ότι για να 
µπορέσει να βρεθεί οριστική λύση θα πρέπει να ολοκληρωθεί η εδαφολογική µελέτη. Τα 
λεφτά υπάρχουν. Το έργο είναι εκατόν πενήντα εκατοµµυρίων. Η χρηµατοδότηση είναι 
εξασφαλισµένη. Εκείνο που χρειάζεται είναι µε την εδαφολογική µελέτη να δειχθεί αν πρέπει 
να ολοκληρωθεί ο δρόµος στη συγκεκριµένη χάραξη ή αν θα πρέπει να γίνει κάποια 
παρακαµπτήριος. 



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ. Παπαδήµα που ήταν 
σύντοµος και αποτελεσµατικός. 

Η κα Καραγιάννη-Αράπη έχει το λόγο για δυο λεπτά, για να αναπτύξει την επίκαιρη ερώτηση. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: Κύριε Πρόεδρε, είναι γεγονός, ότι υπάρχουν τα έργα εν 
εξελίξει, αυτά που είπε ο κύριος Υπουργός. 'Οµως έχετε περάσει, κύριε Υπουργέ, απ' αυτόν 
το δρόµο; 'Οχι φυσικά. Ο κ. Κολιοπάνος, που είναι δίπλα σας, θα µπορούσε να σας 
ενηµερώσει. Για να περάσετε απ' αυτόν το δρόµο, πρέπει πρώτα να κάνετε το σταυρό σας, 
να µην πέσετε στον γκρεµό ή να µην τρακάρετε µε κάποιον άλλον. Εγώ όσες φορές περνάω, 
κινδυνεύω να τρακάρω ή να το ρίξω στο γκρεµό. Κάτω είναι γκρεµός και πάνω βράχια. Είναι 
τόσος στενός! Ναι µεν µέχρι το Κορφοβούνι υπάρχει διαπλάτυνση, αλλά από εκεί και πέρα, 
όταν λέµε σαν Κυβέρνηση ότι ενδιαφερόµαστε για τα χωριά µας, για να αναπτυχθεί η 
περιφέρειά µας, θα στηρίζεται η ανάπτυξη σε ένα δρόµο στενό, που δεν µπορεί να περάσει 
ούτε ένα Ι.Χ.; Φυσικά υπάρχει παρακαµπτήριος. Αυτό ζητάει η ερώτηση αυτή. Οι κάτοικοι 
είναι αποµονωµένοι. Και δεν είναι µόνο αυτό, κύριε Υπουργέ, αλλά είναι ότι οι κάτοικοι είναι 
φτωχοί και αναγκάστηκαν να πληρώνουν από 1000 δραχµές που έχει το εισιτήριο, να κάνουν 
ολόκληρη διαδροµή από άλλο δρόµο και το εισιτήριο να έχει φθάσει στις 1700 δραχµές. Το 
ΚΤΕΛ δεν καθυστέρησε να ανεβάσει στις 1700 δραχµές το εισιτήριο. Οι άνθρωποι είναι 
φτωχοί και στηρίζονται σε µια αγροτική σύνταξη. Και τα χωριά είναι αποµονωµένα. Μπορούν 
να πληρώνουν τόσα πολλά χρήµατα; Και δεν είναι µόνο τα χρήµατα, αλλά είναι η ταλαιπωρία 
που υφίστανται. 

∆εύτερον, τα χωριά ανησυχούν γιατί, ναι µεν άνοιξε ο δρόµος, µπήκε µια µπουλντόζα, πήγε ο 
νοµάρχης ως συνήθως γίνεται, όµως τα φορτηγά, τα λεωφορεία δεν περνάνε. Θέλουµε, 
λοιπόν, από τα χρήµατα αυτά που λέτε, ότι υπάρχουν, να δοθεί ένα κονδύλι, γιατί υπάρχει 
ένας παρακαµπτήριος δρόµος που ενώνει Πλατανούσα-∆αφνωτή. ∆εν θέλουν άσφαλτο, δεν 
ζητάνε πολλά οι άνθρωποι, ας γίνει χωµατόδροµος, αλλά όµως να διανοιχθεί ο δρόµος, να 
δοθεί η πίστωση, για να µπορούν οι άνθρωποι να εφοδιάζονται. Είναι κρίµα όταν λέµε, ότι σε 
µια περιοχή θέλουµε ανάπτυξη, να µην µπορούν να πάρουν ούτε τα απαραίτητα τρόφιµα να 
φάνε. Και ποιοι; Οι άνθρωποι που κρατάνε ακόµη τις ρίζες τους, άνθρωποι γέροι που 
στηρίζονται σε µια σύνταξη. Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ(Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κύριος Υφυπουργός έχει το λόγο για δυο 
λεπτά, για να δευτερολογήσει. 

ΛΑΜΠΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ (Υφυπ.Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και 
Αποκέντρωσης): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, αντιλαµβάνεστε, ότι ο κοινοβουλευτικός 
έλεγχος µέσω του Υπουργείου Εσωτερικών αφορά το νοµάρχη ή πολλές φορές αφορά το 
δήµαρχο ή τον κοινοτάρχη. Ο προγραµµατισµός των περιφερειακών έργων, είτε του 
νοµαρχιακού προγράµµατος είτε των δηµοτικών έργων, γίνεται βάσει του δηµοκρατικού 
προγραµµατισµού, που έχει καθιερωθεί το 1986 στη Χώρα µας. Αποφασίζουν δηλαδή τα 
όργανα, τα νοµαρχιακά συµβούλια και τα δηµοτικά συµβούλια, προτείνουν τα έργα που θα 
ενταχθούν και τα ιεραρχούν. Στη συγκεκριµένη περίπτωση ιεράρχησαν, ότι αυτό το έργο είναι 
απ' αυτά που πρέπει να ενταχθούν στο πρόγραµµα µε εκατόν πενήντα εκατοµµύρια και έτσι 
µπήκε στο πρόγραµµα. Η ερώτησή σας αναφερόταν µόνο στο αν θα αποκατασταθεί µε 
µηχανήµατα η βατότητα του δρόµου. Η βατότητα έχει αποκατασταθεί. 

ΒΑΣΙΛΙΚΗ ΑΡΑΠΗ ΚΑΡΑΓΙΑΝΝΗ: Του παρακαµπτήριου δρόµου. 

ΛΑΜΠΡΟΣ ΠΑΠΑ∆ΗΜΑΣ (Υφυπ. Εσωτερικών, ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης και 
Αποκέντρωσης): Σας απήντησα στην πρωτολογία, ότι αν στη συγκεκριµένη χάραξη, δηλαδή 
περνώντας µέσα από το χωριό στη συγκεκριµένη περιοχή της Πλατανούσας, στον 'Αγιο 
∆ηµήτριο της Κοινότητας Πλατανούσας, θα συνεχιστεί να γίνεται ο δρόµος, θα εξαρτηθεί από 
την εδαφολογική µελέτη. 

Σε αντίθετη περίπτωση θα υπάρξει παρακαµπτήριος. ∆ηλαδή η περίπτωση παραλλαγής της 
χάραξης και της διάνοιξης του δρόµου είναι αυτό που είπατε σεις πριν, ο δρόµος ∆αφνωτής - 



Πλατανούσας. Εάν η εδαφολογική µελέτη δείξει ένα ασύµφορο κόστος και πέρα από αυτό και 
µία πιθανότητα µελλοντικών κατολισθήσεων, δεν κατοχυρωθεί δηλαδή, ότι στη συγκεκριµένη 
θέση θα φτιάξουµε ένα δρόµο, που θα εξασφαλίσει βατότητα για σειρά ετών στους κατοίκους 
της περιοχής, τότε θα πάµε στην άλλη λύση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Εισερχόµαστε στις Επίκαιρες Ερωτήσεις 
∆ευτέρου Κύκλου. 

Η πρώτη στην ηµερήσια διάταξη µε αριθµό 572/27.1.97 επίκαιρη ερώτηση του Βουλευτού του 
Πανελληνίου Σοσιαλιστικού Κινήµατος κ. Γεωργίου Αδαµόπουλου προς τον Υπουργό 
Πολιτισµού, σχετικά µε τη λήψη των αναγκαίων µέτρων για την αποκάλυψη του αρχαίου 
θεάτρου Λάρισας, διαγράφεται, διότι ο Υπουργός πρέπει να παρευρεθεί στα εγκαίνια της 
Πολιτιστικής Πρωτεύουσας, της Θεσσαλονίκης. 

Επίσης, επειδή και ο Υφυπουργός κ. Κολιοπάνος πρέπει να παρευρεθεί στα εγκαίνια που θα 
γίνουν στο Ζάππειο και πρόκειται να κηρύξει την έναρξη κάποιων εργασιών, θα ήθελα τη 
συναίνεση του Σώµατος, για να προταχθεί η τέταρτη επίκαιρη ερώτηση δευτέρου κύκλου, µε 
αριθµό 567/24.1.97 στη θέση της πρώτης. 

Συµφωνεί το Σώµα; 

ΟΛΟΙ ΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συνεπώς το Σώµα συνεφώνησε οµοφώνως. 

Εισερχόµαστε στη συζήτηση της τέταρτης στην ηµερήσια διάταξη µε αριθµό 567/24.1.97, 
επίκαιρης ερώτησης του Βουλευτή του Συνασπισµού της Αριστεράς και της Προόδου κ. 
Μουσταφά Μουσταφά προς τον Υπουργό Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, 
σχετικά µε τη λήψη των αναγκαίων µέτρων προκειµένου να αντιµετωπισθεί το πρόβληµα 
ηλεκτροδότησης κατοικιών της πόλης της Κοµοτηνής που έχουν ενταχθεί σε περιοχές 
επέκτασης ρυµοτοµικών σχεδίων και µέχρι της ολοκλήρωσής των. 

Η επίκαιρη ερώτηση έχει ως εξής: 

"Στην πόλη της Κοµοτηνής και στις παρυφές της πόλης βόρεια και ανατολικά από εικοσαετίας 
και πλέον εκατοντάδες σπίτια είναι χωρίς ηλεκτρικό ρεύµα. Τα σπίτια αυτά κτίσθηκαν 
αυθαίρετα, εκτός σχεδίου, λόγω του ότι δεν εχογηγούντο οικοδοµικές άδειες, ενώ υπήρχαν 
οξύτατα στεγαστικά προβλήµατα. Τα σπίτια αυτά δεν έχουν ακόµη ηλεκτροδοτηθεί από τη 
∆.Ε.Η., ενώ ήδη αποτελούν µέρος του πολεοδοµικού ιστού. 'Εχει φθάσει εκεί ο δηµοτικός 
ηλεκτροφωτισµός, το νερό και γίνεται αποκοµιδή απορριµάτων. 
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Υποσχέσεις για ηλεκτροδότηση έχουν δοθεί πολλές φορές, κυρίως τις προεκλογικές 
περιόδους, χωρίς όµως αποτελέσµατα.  

Πρόσφατα το δηµοτικό συµβούλιο Κοµοτηνής στα πλαίσια της εκπόνησης µελέτης γενικού 
πολεοδοµικού σχεδίου, γνωµοδότησε υπέρ της ένταξης όλων των πυκνοδοµηµένων 
αυθαιρέτων κτισµάτων στο σχέδιο πόλεως, προκειµένου αυτά να ακολουθήσουν τις 
διαδικασίες νοµιµοποίησής τους.  

'Υστερα από την εξέλιξη αυτή η Νοµαρχιακή Αυτοδιοίκηση, αντί να αναλάβει πρωτοβουλία και 
να προχωρήσει άµεσα στην ηλεκτροδότηση των νοικοκυριών, προκειµένου να λυθούν τα 
οξύτατα προβλήµατα επιβίωσης των κατοίκων, προβαίνει στη σύσταση επιτροπών για 
χορήγηση ρεύµατος µε "κοινωνικά κριτήρια" σε αρρώστους, καρδιοπαθείς κ.λπ. 

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός: 



Σε ποιες ενέργειες πρόκειται να προβεί το Υπουργείο, προκειµένου να αντιµετωπισθεί το 
θέµα µε κριτήριο την ίση µεταχείριση όλων των πολιτών, τη στιγµή που η εξέλιξη της µελέτης 
του γενικού πολεοδοµικού σχεδίου δίνει την ευκαιρία για νοµοθετική ρύθµιση, µε την 
προσωρινή έστω ηλεκτροδότηση όλων των κτισµάτων, που έχουν ενταχθεί σε περιοχές 
επέκτασης ρυµοτοµικών σχεδίων και µέχρι την ολοκλήρωση των ρυθµιστικών και 
πολεοδοµικών µελετών, που θα επιτρέψουν τη νοµιµοποίησή τους". 

Ο Υφυπουργός Περιβάλλοντος, Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων, κ. Κολιοπάνος έχει το 
λόγο για τρία λεπτά, να πρωτολογήσει. 

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπ. ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, όπως 
γνωρίζετε, ένα από τα µεγαλύτερα προβλήµατα που αντιµετωπίζει το Υπουργείο 
Περιβάλλοντος - Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων είναι αυτό των αυθαιρέτων. 

Επίσης γνωρίζετε, ότι υπάρχει µία πολιτική σε δύο κατευθύνσεις, αφ' ενός µεν µε την 
πρόληψη, όπως για παράδειγµα είναι οι επεκτάσεις των σχεδίων πόλεως, αφ' ετέρου δε, µε 
την καταστολή, όπως πρόστιµα, στέρηση του δικαιώµατος σύνδεσης µε δίκτυα, ποινές 
διοικητικές κ.λπ., ώστε να περιορίσουµε αυτό το φαινόµενο. 

Στη συγκεκριµένη περίπτωση της Κοµοτηνής, κύριε συνάδελφε, απ' ό,τι αντιλαµβάνοµαι από 
την ερώτησή σας, συµβαίνει κάτι ανάλογο. ∆ηλαδή υπάρχουν αυθαίρετα στην περίµετρο της 
πόλης, που δεν µπορούν να συνδεθούν µε τα δίκτυα της ∆.Ε.Η.. 

Η ύπαρξη µελέτης για γενικό πολεοδοµικό σχέδιο δεν δηµιουργεί δικαίωµα αυτοµάτως 
σύνδεσης των κατοικιών, των καταστηµάτων και γενικά των κτισµάτων µε τα δίκτυα της 
∆.Ε.Η.. Για να γίνει αυτό, πρέπει αφού ολοκληρωθεί το γενικό πολεοδοµικό σχέδιο που 
εκπονείται µετά από ανάθεση του ∆ήµου Κοµοτηνής να γίνει και η απαραίτητη πολεοδοµική 
µελέτη, η οποία στη συνέχεια θα εξειδικεύσει κατά περίπτωση τις ιδιοκτησίες, προκειµένου να 
γίνουν οι νοµιµοποιήσεις και µετά να ακολουθήσουν οι συνδέσεις. Με άλλα λόγια, η εκπόνηση 
γενικού πολεοδοµικού σχεδίου δε δηµιουργεί το δικαίωµα στο οποίο αναφερθήκατε. 

Ξέρετε ότι για να γίνει σύνδεση µιας οικίας µε τα δίκτυα απαιτείται οικοδοµική άδεια. Αν η οικία 
είναι αυθαίρετη, πρέπει να ακολουθήσει διαδικασία νοµιµοποίησης. Εδώ πρέπει να 
επισηµάνω, επειδή λέτε ότι µένουν εκεί από εικοσαετίας και πλέον, χωρίς ρεύµά ηλεκτρικό ότι 
σ' αυτό το διάστηµα και το 1977 µε το ν. 720 και το 1983 µε το ν. 1337 δόθηκε η δυνατότητα 
µετά από δήλωση του αυθαιρέτου να νοµιµοποιηθεί και να συνδεθεί µε τα δίκτυα. Γνωρίζω ότι 
και στην Κοµοτηνή, αλλά και αλλού από πολλούς έγιναν αυτές οι δηλώσεις. ∆εν ξέρω γιατί 
δεν έγινε αυτό στην έκταση που θα έπρεπε να γίνει στην Κοµοτηνή. 

Τέλος, όσον αφορά κάποιες εξαιρετικές περιπτώσεις, δηλαδή όταν κάποιοι επικαλούνται 
θέµατα υγείας, µπορεί να υπάρξει παρέκκλιση, αλλά αυτή γίνεται µετά από ειδική εξέταση 
από επιτροπή της Νοµαρχιακής Αυτοδιοίκησης (βάσει νόµου) και όχι του Υπουργείου και εφ' 
όσον βέβαια πρόκειται για περιοχές, όπως είναι και εδώ που δεν είναι σε δάσος, που δεν 
είναι σε ρέµατα, αιγιαλός ή παραλία κ.λπ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Μουσταφά Μουσταφά έχει το λόγο. 

ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ: Κύριε Πρόεδρε, είναι γνωστή η νοµολογία και οι νόµοι που 
αφορούν την ηλεκτροδότηση των αυθαιρέτων.'Οµως, στην Κοµοτηνή υπάρχει η σκληρή 
κοινωνική πραγµατικότητα την οποία εµείς βιώνουµε καθηµερινά. Εγώ είµαι Βουλευτής 
τεσσάρων µηνών από αντιπολιτευόµενο Κόµµα και σας λέω ειλικρινά, ότι δυσκολεύοµαι να 
πάω σε εκείνη τη γειτονιά και να τους αντικρύσω, διότι τι θα πω σ'αυτούς τους ανθρώπους; 
Να κάνω αντιπολίτευση; Να κάνω λαϊκισµό; Το πρόβληµα είναι πολύ σοβαρό. ∆εν είναι για 
µήνες, δεν είναι για ένα ή για δύο χρόνια. Από το 1983 είναι δώδεκα χρόνια αυτή η υπόθεση 
που οι άνθρωποι ζουν µε γκαζόλαµπες, µε γεννήτριες, χωρίς φως, χωρίς ψυγεία µέσα στην 
Κοµοτηνή. Μεγάλωσαν παιδιά και τώρα µεγαλώνουν και εγγόνια σ' αυτήν την κατάσταση. 



Είναι γνωστό ότι έχτισαν αυθαίρετα. Είναι γνωστοί οι λόγοι που το έκαναν αυτό και δεν θέλω 
να υπεισέλθω σ'αυτούς. Ούτε επαύλεις, όµως, έκτισαν ούτε εξοχικά ούτε βίλες.'Ενα φτωχικό 
έχουν κάνει.'Εχουν πάρει πολλές φορές υποσχέσεις και από Υπουργούς και από Βουλευτές 
και από Νοµάρχες, αλλά φως δεν έχουν πάρει. 

'Ηλθε ο κ. Λαλιώτης στην Κοµοτηνή, πήγε στα βουνά και στα λαγκάδια, αλλά δεν εδέησε να 
περάσει από κει µια βόλτα για να δει ιδίοις όµµασιν την κατάσταση σ' αυτές τις 
γειτονιές.'Εχουν γίνει διάφορες εντάξεις αυθαιρέτων, που ήταν επαύλεις και βίλες στο σχέδιο 
σε ένα σωρό περιοχές και µόνο στην Κοµοτηνή δεν έχει γίνει κάτι παρόµοιο. 

Εµείς φρονούµε, ότι µε τις τελευταίες εξελίξεις µπορεί προσωρινά να χορηγηθεί ρεύµα, έστω 
και µε κάποια τροπολογία που θα µπορούσαµε να την καταθέσουµε εµείς σαν Κόµµα, για να 
λυθεί το πρόβληµα αυτών των ανθρώπων. Τώρα όλοι ψάχνουν να πάρουν βεβαιώσεις από 
γιατρούς, που θα βεβαιώνουν, ότι άλλος έχει καρδιά, άλλος έχει επιληψία, για να µπορέσουν 
να µπουν σ' αυτό το πρόγραµµα. Και µε τι κριτήρια θα γίνουν οι εγκρίσεις, όταν αυτά τα 
κοινωνικά κριτήρια είναι κάπως πολύ ελαστικά; Φοβούµαστε ότι θα ταλαιπωρήσουν 
περισσότερο τον κόσµο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Υπουργέ, για να τελειώσει αυτό το 
πελατειακό σύστηµα, θα µπορούσε να γίνει µια τροπολογία, µε την οποία τα κτίσµατα, που θα 
ενταχθούν στο σχέδιο πόλης, θα µπορούν να πάρουν προσωρινώς ρεύµα. Αυτό όµως 
χρειάζεται νοµοθετική ρύθµιση. Νοµίζω ότι η πρωτοβουλία σας είναι προς αυτήν την 
κατεύθυνση. 

Ορίστε, έχετε το λόγο για να δευτερολογήσετε, κύριε Υπουργέ. 

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΛΙΟΠΑΝΟΣ (Υφυπ. ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε.): Κύριε Πρόεδρε, λαµβάνω σοβαρά υπόψη 
αυτό που είπατε, όπως και εσείς, κύριε συνάδελφε. Πάντως αυτήΝ τη στιγµή πρέπει να σας 
επαναλάβω, ότι αυτή η διαδικασία της προσωρινής, µε κάποιο χρονικό ορίζοντα, σύνδεσης, 
δεν είναι εφικτή. 

'Αρα, λοιπόν, επειδή βλέπω την προσπάθεια σας να βοηθήσετε την περιοχή, προς το παρόν, 
εκτός αν κάποια νοµοθετική ρύθµιση κάτι άλλο υπαγορεύσει, θέλω να σας πω, ότι στην 
κατεύθυνση που θα µπορούσατε να βοηθήσετε είναι η εξής: 

Ο ∆ήµος Κοµοτηνής πρέπει να προωθήσει όσο γίνεται πιο γρήγορα τη µελέτη του γενικού 
Πολεοδοµικού Σχεδίου, ώστε να τελειώσει, να υποβληθεί στο Υπουργείο Περιβάλλοντος-
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων για έγκριση και στη συνέχεια να γίνει πολεοδοµική µελέτη. 
Μπορούν να γίνουν γρήγορα αυτά, ώστε να ακολουθήσει η νοµιµοποίηση και η σύνδεση µε 
τα δίκτυα. Αυτός είναι ο πιο σύντοµος και ο πιο ειλικρινής και ρεαλιστικός, µε την παρούσα 
κατάσταση, δρόµος. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κύριο Υφυπουργό. 

Η δεύτερη επίκαιρη ερώτηση δεύτερου κύκλου της ηµερήσιας διάταξης µε αριθµό 561/23-1-
97 του Βουλευτή της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. Κωσταντίνου Καραµπίνα προς τον Υπουργό  

Σελίδα 3251  

Γεωργίας, σχετικά µε τη λήψη των αναγκαίων µέτρων για την επίλυση προβληµάτων που 
απασχολούν τους πορτοκαλοπαραγωγούς του Νοµού 'Αρτας και η τρίτη επίκαιρη ερώτηση 
δεύτερου κύκλου της ηµερήσιας διάταξης µε αριθµό 576/27-1-97 του Βουλευτή του 
Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος κ. Νικολάου Γκατζή προς τον Υπουργό Γεωργίας, 
σχετικά µε τη λήψη των αναγκαίων µέτρων για την προστασία της εγχώριας παραγωγής 
µήλων, τη διασφάλιση ικανοποιητικού εισοδήµατος για τους µηλοπαραγωγούς κ.λπ., θα 



συζητηθούν µαζί, χωρίς να χάσετε τον χρόνο τον οποίο δικαιούσθε, σύµφωνα µε το άρθρο 
131, παρ. 4. 

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Καραµπίνα, σε περίληψη, έχει ως εξής: 

"Σε απόγνωση έχουν περιέλθει οι πορτοκαλοπαραγωγοί του Νοµού 'Αρτας καθ'όσον από τη 
φετινή µειωµένη παραγωγή, που φθάνει τους εκατόν πενήντα χιλιάδες τόνους, έχουν εξαχθεί 
µέχρι σήµερα µόνο πέντε χιλιάδες τόνοι οµφαλοφόρο και έχουν διατεθεί προς χυµοποίηση 
άλλοι πέντε χιλιάδες τόνοι περίπου. Αποτέλεσµα αυτού είναι να διαθέτουν την παραγωγή 
τους σε εξευτελιστική τιµή, από 44 δραχµές το κιλό προς χυµοποίηση, το διαθέτουν στις 20 
δραχµές. 

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός: 

1. Τι µέτρα πρόκειται να λάβει, για να σταµατήσει την αισχροκέρδεια και να προστατέψει το 
εισόδηµα των παραγωγών από τους εκµεταλλευτές τους; 

2. Αν δέχεται να εφαρµόσει για φέτος τις παρακάτω προτάσεις: 

α. Στην καθ' υπολογισµό απόσυρση. 

β. Να προχωρήσει άµεσα την κοινωνική απόσυρση στη Χώρα µας και προς τρίτες χώρες. 

γ. Να προχωρήσει σε αποζηµιώσεις από ΕΛΓΑ της παραγωγής που καταστράφηκε λόγω 
αντίξοων καιρικών συνθηκών. 

δ. Να δοθεί στην 'Αρτα άµεση προτεραιότητα όσον αφορά την κοινωνική απόσυρση και 
αναλογικό ποσοστό σε σχέση µε το σύνολο της αδιάθετης παραγωγής". 

Η επίκαιρη ερώτηση του κ. Γκατζή, σε περίληψη, έχει ως εξής: 

"Τεράστια προβλήµατα διάθεσης αντιµετωπίζουν οι παραγωγοί µήλων της Χώρας µας 
εξαιτίας της αθρόας εισαγωγής µήλων από τρίτες χώρες, η οποία εντάθηκε µετά και την 
εφαρµογή της Συνθήκης του Μάαστριχτ. 

Μεγάλες ποσότητες µήλων µένουν αδιάθετες στα ψυγεία-αποθήκες των συνεταιριστικών 
οργανώσεων και των αγροτών, µε αποτέλεσµα να επιβαρύνουν σηµαντικά το κόστος και να 
αυξάνουν τα προβλήµατα διάθεσης. 

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός: 

Τι µέτρα θα πάρει για τη διάθεση των µήλων; 

Με ποια µέτρα θα προστατέψει την εγχώρια παραγωγή και θα διασφαλίσει ικανοποιητικό 
εισόδηµα στους µηλοπαραγωγούς;" 

O Υφυπουργός Γεωργίας κ. Σωτηρλής έχει το λόγο για έξι λεπτά, να απαντήσει και στις δύο 
επίκαιρες ερωτήσεις. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΩΤΗΡΛΗΣ (Υφυπ. Γεωργίας): Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συναδελφοι, είχα την 
ευκαιρία τις προηγούµενες ηµέρες σε άλλες επίκαιρες ερωτήσεις να ενηµερώσω το Σώµα και 
τους συναδέλφους για τις δυσκολίες που αντιµετωπίζει η Χώρα µας, όσον αφορά τις 
εξαγωγές προς τις χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης, προς τις χώρες ΚΑΕ και προς άλλες 
τρίτες χώρες, για τα πορτοκάλια, για τα µήλα και γενικώς για τα εσπεριδοειδή µας. 



Τις δυσκολίες αυτές αντιµετωπίζουν όλες οι συνεταιριστικές οργανώσεις αλλά και οι 
εξαγωγικοί φορείς και οι επιχειρήσεις. Η Κυβέρνηση παρακολουθώντας όλη αυτήν την 
εξέλιξη, έχει συγκεκριµένους στόχους: 

Πρώτον, να κρατήσουµε και αν µπορούµε, να διευρύνουµε τα µερίδιά µας στις αγορές στις 
παραδοσιακές χώρες τις ΚΑΕ και τις λοιπές χώρες εντός και εκτός της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης. 

Ποιες είναι αυτές οι πολιτικές; Πρώτον, µε τη χορήγηση εξαγωγικών πιστώσεων. ∆εύτερον, τη 
βελτίωση των υποδοµών. Τρίτον, τη βελτίωση των µεταφορικών δικτύων. Τέταρτον, την 
προπαγάνδηση, την ανάδειξη της ποιότητας των προϊόντων µας σ'αυτές τις χώρες. 

Αυτήν τη στιγµή και µπροστά στα πιεστικά προβλήµατα αποθεµατοποίησης, τόσο στο 
πορτοκάλι όσο και στο µήλο, αλλά και σε µια σειρά άλλα προϊόντα, ο προσανατολισµός µας 
είναι να προχωρήσουµε στη δυνατότητα καλύτερης εξυπηρέτησης, διευκόλυνσης και στήριξης 
των εξαγωγικών φορέων, ώστε να γίνει πιο αποτελεσµατική η παρέµβασή τους σε όλες αυτές 
τις χώρες που ανέφερα παραπάνω. 

∆εύτερον, προχωράµε τις επόµενες µέρες στην κοινωνική απόσυρση στους νόµιµα 
δικαιούχους.  

Τρίτον, εντατικοποιούµε τη δραστηριοποίηση των µεταποιητικών µονάδων χυµοποίησης 
εξασφαλίζοντας, όπου αυτό δεν έχει γίνει µέχρι σήµερα, τις τρεις βάρδιες, έτσι ώστε να 
υπάρξει µεγαλύτερη απορροφητικότητα. 

Τέταρτον, υποβάλαµε και αναµένουµε -είναι προς τη θετική κατεύθυνση, δεν είναι η στιγµή να 
ανακοινώσω τον ακριβή όγκο- αίτηµα προς την Ευρωπαϊκή 'Ενωση, για κοινωνική απόσυρση 
προς τρίτες χώρες. 

Πέµπτον, θα αναγκαστούµε, όπου υπάρχει αίτηµα, να µπούµε στην περίφηµη γνωστή 
απόσυρση, γνωστή στους παραγωγούς µας εδώ και πολλά χρόνια. Είναι ένα θέµα που δεν το 
κάνουµε ευχαρίστως, αλλά προκειµένου να υπάρξουν συσσωρευµένα προβλήµατα, θα 
αναγκαστούµε να προωθήσουµε και το µέτρο της απόσυρσης. 

Επαναξετάζουµε µε τα συναρµόδια Υπουργεία την πολιτική µεταφορών για τη βελτίωση του 
κόστους εξαγωγών µας προς τον ενδοκοινοτικό χώρο. Σε όλες τις περιπτώσεις όπου 
υπάρχουν ζηµιές από χαλαζόπτωση, παγετό ή ανεµοθύελλα, έχουµε δώσει εντολή στον 
ΕΛΓΑ να προχωρήσει µε γρήγορους ρυθµούς τις αποζηµιώσεις. 

Προωθούµε το θέµα του θεσµού των γεωργικών συµβούλων µε στόχο τη στελέχωση των 
γραφείων µας στις ευρωπαϊκές χώρες, στις αγορές των χωρών της ανατολικής Ευρώπης και 
στις παρευξείνιες ζώνες. 

Κύριοι συνάδελφοι, αυτά είναι µέτρα που αφορούν και το πορτοκάλι και το µήλο, αλλά και µια 
σειρά άλλα αγροτικά προϊόντα, που αυτήν τη στιγµή αντιµετωπίζουν ουσιαστικά προβλήµατα. 

'Οσον αφορά το πορτοκάλι της 'Αρτας -εκατόν τριάντα χιλιάδες τόνοι είναι η παραγωγή, 
πενήντα κοινά, εβδοµήντα πέντε οµφαλοφόρα- έχουµε περίπου επτά χιλιάδες τόνους 
εξαγωγές και έχουν προωθηθεί για χυµοποίηση δέκα έξι χιλιάδες οκτακόσιοι τόνοι µέχρι 
στιγµής. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Α' Αντιπρόεδρος της Βουλής 
κ.ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ Ν.ΚΡΗΤΙΚΟΣ.) 

Απαντώ στον κύριο συνάδελφο, ο οποίος πραγµατικά µε ευαισθησία έβαλε το πρώτο 
ερώτηµα των µεσαζόντων και των αεριτζήδων. Η άποψη του Υπουργείου είναι γνωστή και 
είναι άποψη που νοµίζω, ότι κανείς δε θα µπορούσε να πει κάτι διαφορετικό. Είναι ευθύνη και 
υποχρέωση των συµβαλλοµένων να τηρήσουν τους όρους των συµβάσεων που έχουν 



συνυπογράψει. Σε καµία εγκύκλιο, σε καµία απόφασή µας δεν υπάρχει µεσάζων ή αεριτζής. 
Είναι πατέντα και εφεύρεση των επιχειρηµατιών, των ίδιων των εκπροσώπων των 
παραγωγών ή όλων των άλλων που δρουν σ'αυτό το κύκλωµα, καταδυναστεύοντας 
πραγµατικά τον αγρότη. 

Προς αυτήν την κατεύθυνση καλέσαµε τις τελευταίες µέρες τις αρµόδιες υπηρεσίες του 
Υπουργείου Γεωργίας και είµαστε σε επικοινωνία µε τους νοµάρχες των συγκεκριµένων 
νοµών για να πάρουµε τα µέτρα µας, γιατί πράγµατι κάνουν τεράστια ζηµιά στους 
παραγωγούς, εξανεµίζοντας το χαµηλό κόστος της παραγωγής τους, αφαιρώντας, δηλαδή, 
από το προϊόν από τα χέρια τους επτά έως οκτώ δραχµές ανά κιλό. 

Κατά τα άλλα, κύριε συνάδελφε, συµφωνώ. Μέσα σε αυτήν την επίκαιρη ερώτησή σας 
εκφράζετε την ευαισθησία σας για τα προβλήµατα της περιοχής. Είναι και δικό µας µέληµα και 
πιστεύω, ότι θα βρούµε τις καλύτερες δυνατές λύσεις για να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα. 

'Οµως την ώρα που εµείς κάνουµε τον ίδιο αγώνα µε εσάς, µε όλους και µε τους 
παραγωγούς, για να κάνουµε την  
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κοινωνική απόσυρση προς τις τρίτες χώρες, παίρνω από το Σύνδεσµο Ελληνικών 
Επιχειρήσεων Εξαγωγής επιστολή, που στάλθηκε και στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. Και αρκούµαι 
µόνο να πω σ'αυτήν την Αίθουσα, ότι εµείς θα ακολουθήσουµε µια πολιτική ορθολογιστική 
στο χειρισµό του θέµατος, αλλά τους καλούµε να εντείνουν τις προσπάθειές τους, έτσι ώστε 
µαζί µε τη δική µας προσπάθεια να υπάρξει κάλυψη των εξαγωγών προς τις χώρες στις 
οποίες οι ίδιοι προσπαθούν. 

'Οσον αφορά τα µήλα, δύο κουβέντες, κύριε Πρόεδρε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΠΙΝΑΣ:Για ποια µήλα; 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΩΤΗΡΛΗΣ (Υφυπ. Γεωργίας): Υπάρχει ερώτηση από τον άλλο το 
συνάδελφο, η οποία συζητείται παράλληλα. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ∆ΑΒΑΚΗΣ:Καταθέστε αυτό το έγγραφο στα Πρακτικά, κύριε Υπουργέ. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΩΤΗΡΛΗΣ (Υφυπ. Γεωργίας):Μπορώ να το καταθέσω. Θα σας το δώσω, 
κύριε συνάδελφε. 

∆ύο κουβέντες για τα µήλα. Τα µέτρα που παίρνουµε είναι κοινά µε αυτά που ανέφερα 
παραπάνω. Θέλω, κύριε συνάδελφε, να τονίσω, ότι εισαγωγές από τρίτες χώρες ή από χώρες 
της Ευρώπης αυτήν τη στιγµή δεν υπάρχουν στα δελτία της Χώρας µας. Και αυτό είναι απλό: 
Οι τιµές που αυτήν τη στιγµή έχει το δικό µας µήλο είναι ανταγωνιστικές και έχουµε µόνο 
εισαγωγές σε άλλες εποχές, όπου το δικό µας µήλο ή έχει αποσυρθεί ή έχει εξανεµισθεί ή εν 
πάση περιπτώσει, µπορούν να το ανταγωνιστούν οι τιµές των µήλων από τις Ευρωπαϊκές 
χώρες ή τις τρίτες χώρες. Από τις τριακόσιες είκοσι χιλιάδες τόνους έχουν εξαχθεί οκτώ 
χιλιάδες διακόσιοι τόνοι µήλα και έχουµε ένα απόθεµα εκατόν δεκαπέντε χιλιάδων τόνων. Και 
αυτή είναι η φροντίδα µας, µαζί µε τη φροντίδα της διάρθρωσης της παραγωγής των µήλων. 
Γιατί, όπως ξέρετε, το πεδινό µήλο είναι ευαίσθητο και δεν µπορεί να συντηρηθεί για πολύ 
καιρό, άρα έχουµε πρόβληµα στις είκοσι έως τριάντα χιλιάδες τόνους, το πως θα το 
διαθέσουµε. Αυτή είναι η φροντίδα που έχουµε αυτήν τη στιγµή, για να φύγει και αυτή η 
παραγωγή. Οι υπόλοιπες ποσότητες θα εξυπηρετήσουν τις εσωτερικές ανάγκες ή µέρος θα 
εξαχθεί και δεν θα έχουµε πρόβληµα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός):Ο κ. Κωνσταντίνος Καραµπίνας έχει το λόγο. 



ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΠΙΝΑΣ:Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ πολύ την ανοχή σας, επειδή 
είναι πολύ σοβαρό το πρόβληµα. Μη µε σταµατήσετε στα δύο λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός):Αυτός είναι ο χρόνος των επικαίρων 
ερωτήσεων. Πρέπει να µπούµε και σε άλλο αντικείµενο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΠΙΝΑΣ:Μην υπολογίσετε το χρόνο αυτού του διαλόγου, 
παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε. 

∆εν είµαι από εκείνους που πιστεύουν στο κράτος-έµπορο, ούτε από εκείνους που δε 
δέχονται, ότι η προσφορά και η ζήτηση δε διαµορφώνει την τιµή του προϊόντος, αλλά ούτε και 
από εκείνους που είναι εναντίον των αποκρατικοποιήσεων. Θεώρησα επιβεβληµένες αυτές 
τις διευκρινήσεις, επειδή στη συνέχεια θα αποδώσω ευθύνες και σε εσάς και στην 
Κυβέρνηση. 

Κύριε Πρόεδρε, στην 'Αρτα, σχετικά µε το θέµα της εµπορίας του πορτοκαλιού, 
επιβεβαιώνεται για πολλοστή φορά η διαχρονική αδυναµία της Πολιτείας να προστατεύσει το 
εισόδηµα των αγροτών από τους κάθε λογής απατεώνες, καιροσκόπους, µεσάζοντες και 
παράσιτα, που τους λυµαίνονται. Οι µηχανισµοί προστασίας του κράτους είναι ανύπαρκτοι 
και αυτή τους η ανυπαρξία είναι ύποπτη. 

Σήµερα που µιλάµε, κύριε Υπουργέ, το βρόµικο αυτό κύκλωµα ληστεύει στην κυριολεξία τους 
παραγωγούς. Από σαράντα τέσσερις δραχµές το κιλό, το προς χυµοποίηση πορτοκάλι, τους 
το παίρνουν µέχρι δώδεκα δραχµές το κιλό. ∆εν ξέρω αν το ξέρετε αυτό ή όχι.  

Οφείλετε, κύριε Υπουργέ, να στείλετε τους Εισαγγελείς στην 'Αρτα και να µην είστε πλέον 
αµέτοχοι σ' αυτό που γίνεται εκεί. ∆ιαφορετικά δε θα µπορεί να συγχωρηθεί η αµέτοχη στάση 
και των οργάνων της Πολιτείας, αλλά και της ίδιας της Κυβέρνησης. 

Θα δώσω, κύριε Υπουργέ, µε δικά σας στοιχεία το µέγεθος του προβλήµατος της εµπορίας 
πορτοκαλιού στην 'Αρτα. Είχατε πει σε προηγούµενη συζήτηση, ότι εννιακόσιες χιλιάδες τόνοι 
είναι το σύνολο της παραγωγής της Χώρας και είχατε εκτιµήσει ότι επτακόσιες χιλιάδες τόνοι 
θα είναι προς χυµοποίηση, εξαγωγή και εσωτερική κατανάλωση. Θα έµεναν, λοιπόν, 
διακόσιες χιλιάδες τόνοι αδιάθετοι. Με εκατόν τριάντα χιλιάδες τόνους, µε τα σηµερινά 
δεδοµένα, µετέχει η 'Αρτα στην υπόθεση αυτή. ∆εν αντιληφθήκατε το µέγεθος του 
προβλήµατος γι' αυτό το συγκεκριµένο χώρο; 'Ηρθατε εδώ πέρα να µας πείτε τι; 'Οτι "θα" 
πάρετε µέτρα; Μου δώσατε να καταλάβω ότι είσαστε µακριά από το χρόνο και από την 
ευπάθεια του προϊόντος. 

Εγώ σας ζήτησα να µου πείτε τι µέλλει γενέσθαι τώρα, µε αυτά τα δεδοµένα και σας πρότεινα 
µέτρα. Εάν έχετε µεγάλες ευθύνες, είναι για το γεγονός ότι γνωρίζατε και το πρόβληµα των 
χωρών της ΚΑΕ, γνωρίζατε ότι ανταγωνίζονται τρίτες χώρες τις τιµές των δικών µας 
προϊόντων και δεν είχατε ενεργήσει έγκαιρα προς την Ευρωπαϊκή 'Ενωση αν θέλετε, ούτως 
ώστε να έχετε ήδη εγκρίσεις για την κοινωνική απόσυρση.  

(Στο σηµείο αυτό, ακούγεται ο προειδοποιητικός ήχος λήξης του χρόνου οµιλίας του κυρίου 
Βουλευτή) 

'Ηδη η παραγωγή, η πτώση του καρπού άρχισε. Ποια απάντηση, λοιπόν, µας δώσατε; 'Οτι 
"θα" πάρετε εγκρίσεις; Μπορείτε, λοιπόν, να έρθετε στην 'Αρτα -γιατί σε σχέση µε το χρόνο 
αυτο µπορείτε να κάνετε- να λάβετε µέρος στο "µνηµόσυνο". 

Πιστεύω ότι είναι η καλύτερη απάντηση που µπορώ να σας δώσω για το συγκεκριµένο 
πρόβληµα. 

(Στο σηµείο αυτό ακούγεται ο προειδοποιητικός ήχος λήξης του χρόνου οµιλίας του κυρίου 
Βουλευτή). 



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε, τελειώνετε, διότι 
θα αποτιµήσω το χρόνο σας µε χρονόµετρο ΟΤΕ και τότε θα καταχρεωθείτε! 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΠΙΝΑΣ:Κύριε Πρόεδρε, να µη µιλάνε µόνο οι "βαρώνοι" επτά λεπτά 
εδώ µέσα, πάνω από το χρόνο. Να µιλάνε και κάποιοι άλλοι. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός):Ο κ. Γκατζής έχει το λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ:Κύριε Πρόεδρε, ακούσαµε από τον κύριο Υπουργό πολλά "θα" αλλά 
το πρόβληµα είναι καυτό και η επίλυσή του πρέπει να είναι άµεση. 

Είναι γνωστό ότι αρκετές περιοχές της Χώρας µας και ιδιαίτερα µερικά χωριά έχουν 
µονοκαλλιέργεια, όπως είναι χωριά του Πηλίου, της Νάουσας, της Αγιάς, όπου εκεί είναι το 
τεράστιο πρόβληµα µε τα µήλα. Φτάνει να σας πω ότι µόνο σε µερικά χωριά της Αγιάς έχουν 
τριάντα πέντε χιλιάδες τόνους. Η αγορά αυτήν τη στιγµή έχει εβδοµήντα πέντε χιλιάδες τόνους 
και τα χωριά µόνο αυτής της περιοχής έχουν εκατόν δέκα χιλιάδες τόνους, γιατί είπατε 
σήµερα ότι είναι αδιάθετοι εκατόν δέκα χιλιάδες τόνοι µήλα. Εάν βάλουµε και των άλλων 
περιοχών ξεπερνούν τις διακόσιες χιλιάδες τόνους. 

Εδώ χρειάζονται άµεσα µέτρα, διότι το µήλο είναι ευαίσθητο και αν µείνει στο ψυγείο 
περισσότερο καιρό θα είναι άχρηστο. 

Νοµίζουµε, ότι θα πρέπει να πάρετε αποφασιστικά µέτρα και αποθαρρυντικά µάλιστα µέτρα, 
ώστε να µη γίνονται εισαγωγές. Αυτήν τη στιγµή έρχονται από την Τουρκία, κύριε Υπουργέ. 
Μη µας λέτε ότι δεν έχουµε εισαγωγές. 

Θα σας πω και κάτι. Λέγεται ότι ο στρατός τροφοδοτείται µε µήλα Τουρκίας επειδή είναι 
φθηνότερα. ∆εν ξέρω αν είναι αληθές, αλλά θέτω το ερώτηµα και παρακαλώ να το ψάξετε. Θα 
είναι, όµως, κωµικοτραγικό εάν αυτό συµβαίνει. 

Το δεύτερο είναι ότι σ'αυτό το διάστηµα, πέρα από την καταστροφή που πάθανε οι 
µηλοπαραγωγοί µε την ανεµοθύελλα κ.λπ., εκ παραδροµής το λέω, δεν έχουν πάρει ακόµα 
τις αποζηµιώσεις, παρ' όλο που και σήµερα λέτε ότι ο ΕΛΓΑ θα κάνει γρήγορα τις εκτιµήσεις. 
Θα έπρεπε ήδη να τις έχει κάνει. 

Πέρα, όµως, απ' αυτό θέλω να µπω στην ουσία και να πω,  
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ότι το πρώτο που πρέπει να κάνετε είναι να πάρετε µέτρα αποθάρρυνσης των εισαγωγών. Ο 
Μάρτης έρχεται και αλίµονο αν έρχονται µήλα από τη Χιλή. 

Το δεύτερο είναι ότι θα πρέπει να τροφοδοτήσουµε το στρατό και όλα τα νοσοκοµεία µ'αυτά 
τα φρούτα, που αυτό σηµαίνει σοβαρή παρέµβαση της πολιτείας.  

Το τρίτο έχει σχέση µ'αυτό που είπατε µε τις εξαγωγές. Θα πρέπει να βοηθήσετε προς πάσα 
κατεύθυνση. Ακόµα αν χρειαστεί να κάνετε αυτό που είπατε, να διευκολύνετε, δηλαδή, και µε 
ενισχύσεις για να γίνουν οι εξαγωγές. 

Τελειώνω µε µια αναφορά στους χυµούς. Ξέρετε ότι έρχονται εδώ παγοκολώνες της Αµερικής 
και µε την υπογραφή της GATT έρχονται αδασµολόγητα, µε αποτέλεσµα να κτυπούν το 
φρέσκο χυµό της χώρας µας στην κατανάλωση.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός):Ο Υφυπουργός Γεωργίας κ. Σωτηρλής έχει το 
λόγο. 



∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΩΤΗΡΛΗΣ (Υφυπ. Γεωργίας):'Οταν διάβαζα την ερώτηση του συναδέλφου 
από την 'Αρτα, του κ. Καραµπίνα, αισθάνθηκα ότι δεν είναι απλώς µια ερώτηση 
βερµπαλισµού, αλλά είναι µια ερώτηση αγωνίας. Κρίνοντας, όµως, την τοποθέτησή του δε 
µου έδωσε αυτό το αίσθηµα, διότι κύριε συνάδελφε, όση ευθύνη έχω εγώ, έχετε και σεις. Εάν 
έχετε στοιχεία για ατασθαλίες, σας παρακαλώ και σας προκαλώ και σας δίνω το λόγο µου, ότι 
αύριο το πρωί δίνω εγώ εντολή να υπάρξει διαδικασία παρέµβασης του εισαγγελέα. Με 
υπονοούµενα και κουβέντες του Τύπου, ότι όταν τα ανέχεσθε σηµαίνει ότι υπάρχει και ενοχή, 
δεν αντιµετωπίζουµε στη βάση το πρόβληµα. Βεβαίως, ξέρουµε ότι υπάρχει ένα κύκλωµα. 
'Οµως, επειδή είσθε από την ίδια περιοχή, παρακαλώ να µου δώσετε στοιχεία. Το έχω 
ζητήσει αυτό απ' όλες τις υπηρεσίες. Σας δίνω δε το λόγο µου, ότι θα παρέµβουµε άµεσα, 
διότι το κύκλωµα αυτό πρέπει να χτυπηθεί, επειδή πράγµατι λυµαίνεται τον ιδρώτα του 
αγρότη. 

Αλλά είναι µόνο το κύκλωµα ή εµπλέκονται πάρα πολλοί, γιατι στο έγκληµα πάντα υπάρχουν 
δύο. Να είµαστε σαφείς, παρ' όλο που µε πολλή σαφήνεια υπάρχει εγκύκλιος στο Υπουργείο 
Γεωργίας, που καθορίζει τη διαδικασία διάθεσης του προϊόντος σ'όλα τα επίπεδα 
καταστρατηγήται από όλους τους εµπλεκόµενες. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΠΙΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος Υπουργός µε προκάλεσε. Μου 
επιτρέπετε µία διακοπή; 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΩΤΗΡΛΗΣ (Υφυπ. Γεωργίας): Ναι, κύριε συνάδελφε, διότι αφήσατε 
υπονοούµενα. Προσπαθώ να σεβαστώ και εσάς και να αντιµετωπίσω το δύσκολο θέµα 
διάθεσης της παραγωγής. ∆ε δέχοµαι υπονοούµενα στο διάλογο που κάνουµε τουλάχιστον 
µεταξύ µας, όπως και εγώ δεν έπραξα στην τοποθέτησή µου. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΠΙΝΑΣ: Να εφαρµόσει την εγκύκλιο η υπηρεσία σας, να 
υποχρεώσετε τους µεταποιητές να παίρνουν στις σαράντα τέσσερις δραχµές στην πόρτα του 
εργοστασίου και να πληρώνουν τους παραγωγούς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιωτης Ν. Κρητικός): Εγώ νόµιζα ότι θα δίδατε κάποια απάντηση 
σχετικά µε εκείνο που σας ρώτησε ο κύριος Υπουργός, αλλά σεις θέλετε να κάνετε αγόρευση. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΩΤΗΡΛΗΣ (Υφυπ. Γεωργίας): Κύριε συνάδελφε, µπορώ να σας παραδώσω 
την εγκύκλιο που προβέπει όλες τις διαδικασίες γνωστή σε όλους που εµπλέκονται στο 
κύκλωµα παραγωγής και διάθεσης του πορτοκαλιού. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΠΙΝΑΣ: Γιατί δεν το κάνετε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Παρακαλώ, δεν έχετε το λόγο. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΩΤΗΡΛΗΣ (Υφυπ. Γεωργίας): Το κάνουµε ... 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΠΙΝΑΣ: Να µας πείτε ... 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΩΤΗΡΛΗΣ (Υφυπ. Γεωργίας): Κύριε συνάδελφε, αυτά είναι φτηνά λόγια. 
Υπάρχει εγκύκλιος του Υπουργείου Γεωργίας, την οποία την ξέρετε και θα σας τη δώσω µετά 
την οµιλία, που είναι σαφέστατη. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΠΙΝΑΣ: Ενηµερώστε την υπηρεσία. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΩΤΗΡΛΗΣ (Υφυπ. Γεωργίας): Από κει και πέρα τα άλλα είναι φτηνή 
δηµαγωγία και δε βοηθάνε σε τόσο κρίσιµα θέµατα. 

∆εύτερον, για να έλθουµε επί της ουσίας ... 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΠΙΝΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µου επιτρέπετε να κάνω µία διακοπή; 



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Σας παρακαλώ, µη διακόπτετε.  

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΩΤΗΡΛΗΣ (Υφυπ. Γεωργίας): Αφήστε, κύριε συνάδελφε, φαίνεται ότι δε σας 
ενδιαφέρει η ουσία του προβλήµατος. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΠΙΝΑΣ: Τι να αφήσω, εγώ σας έδωσα στοιχεία. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΩΤΗΡΛΗΣ (Υφυπ. Γεωργίας): Εγώ συµφωνώ απόλυτα µαζί σας. Να 
προπορευθεί η 'Αρτα γιατί έχει συσσωρευµένο προϊόν εκεί, όσον αφορά την κοινωνική 
απόσταση προς τρίτες χώρες. Και αυτή είναι η µέριµνά µου και θα το δείτε στην πράξη. 
Συµφωνώ απόλυτα µαζί σας. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΚΑΡΑΜΠΙΝΑΣ: Πότε;  

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΩΤΗΡΛΗΣ (Υφυπ. Γεωργίας): 'Αµεσα. 'Εχουµε ετοιµάσει τα πάντα. 'Εχουµε 
συνεννοηθεί και µε τους φορείς. Είναι όλα έτοιµα. 'Οµως, απαιτούνται, κύριε συνάδελφε, και 
κάποιες εγκρίσεις. Και ξέρετε υπάρχει µια σχέση. Είναι η σχέση εµπορικής κατανάλωσης 
εξήντα τοις εκατό και το σαράντα τοις εκατό επιτρέπεται να αποσύρθει σε όποια κατεύθυνση. 
Αυτήν τη στιγµή, αν δείτε τα νούµερα, η 'Αρτα δεν µπορεί να αποσύρει πάνω από δέκα 
χιλιάδες. Γι' αυτό προσπαθούµε να δώσουµε περισσότερες εξαγωγές. Προς αυτήν την 
κατεύθυνση πιέζουµε τους εµπόρους. ∆εν είµαστε δα τόσο άσχετοι µε το θέµα, όσο εσείς 
παραστήσατε εδώ µέσα. 'Εχουµε αγωνία και βεβαίως έχουµε και προβλήµατα, γιατί ξέρετε ότι 
καταστράφηκε η αγορά µας στις χώρες της ΚΑΕ. Γνωρίζετε τους λόγους. 

Συµφωνώ απόλυτα µε το συνάδελφο όσον αφορά τα µήλα. Παρ' όλα αυτά που είπατε και 
εσείς, εγώ θα σας παρακαλέσω, κύριε συνάδελφε, να µου φέρετε ένα παραστατικό, ότι 
υπάρχουν εισαγωγές µήλων από οποιαδήποτε χώρα αυτή τη στιγµή. Θα πάρουµε τα µέτρα 
µας, σας δίνω το λόγο µου, το λέω δηµόσια στο Σώµα, όπως το έκανα και σε άλλα προϊόντα. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: ... στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΩΤΗΡΛΗΣ (Υφυπ. Γεωργίας): Προσέξτε, οι εισαγωγές από την Ευρωπαϊκή 
'Ενωση είναι ελεύθερες, αλλά από τρίτες χώρες όπως είναι η Τουρκία που αναφερθήκατε 
υπάρχουν παραστατικά εισαγωγών; Σ' αυτό τον Τόπο ζούµε. Να µη λέτε πράγµατα που δε 
γίνονται. 

Επίσης, θα ήθελα να σας παρακαλέσω, κύριε συνάδελφε, εάν δεν έχετε στοιχεία, ότι 
εισάγονται µήλα απο την Τουρκία και δίνονται στο στρατό, καλά είναι να µη λέτε κουβέντες για 
εντυπώσεις. 

Κατά τα άλλα συµφωνώ µαζί σας. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Ψάξτε το. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΣΩΤΗΡΛΗΣ (Υφυπ. Γεωργίας): Βεβαίως και θα το ψάξω. Αλίµονο, αλλά να 
µην κάνουµε διάλογο εντυπώσεων, γιατί αυτή τη στιγµή στα συγκεκριµένα προϊόντα έχουµε 
κρίση. 'Εχουν χαλάσει οι αγορές και περνάµε προβλήµατα. Προηγούµενα είπα ότι έχω το 
έγγραφο του συνδέσµου εξαγωγέων που πήγε στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, και διαµαρτύρεται, 
γιατί εµείς προσπαθούµε να κάνουµε κοινωνική απόσυρση προς τις τρίτες χώρες. Βεβαίως, 
εµείς τους λέµε να βοηθήσουν και εκείνοι και θα τους συµπαρασταθούµε, όµως, δε θα 
περιµένουµε να καταστραφεί η παραγωγή και µετά να ενεργήσουµε. 

(Στο σηµείο αυτό ο Υπουργός Γεωργίας κ. ∆. Σωτηρλής καταθέτει στα Πρακτικά το 
προαναφερθέν έγγραφο, το οποίο βρίσκεται στο αρχείο της Στενογραφικής Υπηρεσίας και 
είναι στη διάθεση κάθε ενδιαφεροµένου). 



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Εισερχόµαστε στη συζήτηση της τελευταίας 
επίκαιρης ερώτησης στην ηµερήσια διάταξη µε αριθµό 556/22.1.97 του Βουλευτή του 
∆ηµοκρατικού Κοινωνικού Κινήµατος κ. Ιωάννη Καρακώστα προς τον Υπουργό Υγείας και 
Πρόνοιας, σχετικά µε τη λήψη των αναγκαίων µέτρων για την επαναδηµοπράτηση του έργου 
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κατασκευής του Κέντρου Αποθεραπείας Φυσικής και Κοινωνικής Αποκατάστασης Αµφιλοχίας 
του Νοµού Αιτωλοακαρνανίας. 

Η επίκαιρη ερώτηση έχει ως εξής: 

"Το έργο για το κέντρο αποθεραπείας φυσικής και κοινωνικής αποκατάστασης Αµφιλοχίας 
(ΚΑΦΚΑ) πρώην θεραπευτήριο χρόνιων παθήσεων αρµοδιότητάς σας, προϋπολογισµού δύο 
δισεκατοµµυρίων δραχµών σύµφωνα µε την οριστική µελέτη είχε δηµοπρατηθεί την 10.1.95. 
Μετά την αξιολόγηση των προσφορών είχε ανατεθεί στην Α.Ε. "ΑΜΒΡΑΚΙΑ ΑΤΕ", η οποία, 
όµως, την 19.10.95 εκηρύχθη έκπτωτος λόγω παρατυπιών που επισηµάνθηκαν στα 
δικαιολογητικά της εταιρείας. Απο τότε ακολουθήθηκαν και ήδη βρίσκεται στη σύνταξη του 
τεχνικού δελτίου για επαναδηµοπράτηση του έργου, η οποία µέχρι σήµερα δεν έγινε. 

Ερωτάται ο κύριος Υπουργός  

Γιατί καθυστερεί υπερβολικά επί επαναδηµοπράτησης του έργου 

Σε τι ενέργειες πρόκειται να προβείτε για να υλοποιηθεί το τόσο σηµαντικής σηµασίας για την 
περιοχή έργο, την εξέλιξη του οποίου παρακολουθεί µε µεγάλο ενδιαφέρον, αλλά και αγωνία 
ο λαός της Αιτωλοακαρνανίας." 

Ο Υφυπουργός Υγείας και Πρόνοιας κ. Κοτσώνης έχει το λόγο, γιατί αν δεν κάνω λάθος 
µιλήσατε και χθες. 

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπ. Υγείας και Πρόνοιας): Πράγµατι, κύριε Πρόεδρε, πριν 
µόλις είκοσι τέσσερις ώρες, έδωσα απάντηση επί του ιδίου θέµατος σε συνάδελφο άλλου 
Κόµµατος, παρόντος και του κ. Καρακώστα. Ο Κανονισµός µας υποχρεώνει να 
επαναλάβουµε τα ίδια, γιατί βεβαια µέσα στο εικοσιτετράωρο αυτό, δυστυχώς δεν υπήρξε 
καµία πρόοδος, και ούτε ανεµένετο να υπάρξει. 

'Ετσι, λοιπόν, έχω να ενηµερώσω τη Βουλή και τον ερωτώντα συνάδελφο, ότι το έργο είναι 
ενταγµένο στο εθνικό σκέλος του δευτέρου Κοινοτικού Πλαισίου Στήριξης µε ολικό 
προϋπολογισµό ενάµιση δισεκατοµµύριο δραχµές για την ανέγερση κτιρίου εκατό κλινών. 
'Εχει γίνει στο παρελθόν δηµοπράτηση του έργου, κατακυρώθηκε σε µειοδότη εργολάβο. 
'Οµως, δυστυχώς η εγγυητική επιστολή τραπέζης του εν λόγω µειοδότη ήταν πλαστή και 
βέβαια γι' αυτό το λόγο ακυρώθηκε η δηµοπρασία. 

Μέσα σε αυτήν την εβδοµάδα, κύριε Καρακώστα, θα γίνει η οριστική ένταξη του έργου αφού 
εγκριθεί το τεχνικό δελτίο από την Ευρωπαϊκή 'Ενωση και είµαι βέβαιος, ότι µέσα στις 
επόµενες δέκα πέντε µέρες θα γίνει η έναρξη της επόµενης δηµοπράτησης για την ανάθεση 
του έργου, ενός έργου το οποίο και µε την πρόσφατη επίσκεψή µου στην Αιτωλοακαρνανία, 
ξέρω πόσο µεγάλες ανάγκες θα καλύψει στον πληθυσµό του νοµού σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κ. Καρακώστας έχει το λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΚΑΡΑΚΩΣΤΑΣ: Κύριε Υπουργέ, όπως αντιλαµβάνεστε η σπουδαιότητα αυτού του 
έργου, που αφορά το κέντρο αποθεραπείας φυσικής και κοινωνικής αποκατάστασης στην 
Αµφιλοχία προκαλεί το µεγάλο ενδιαφέρον, αλλά και την αγωνία των κατοίκων της περιοχής. 
Και γι αυτό εξαναγκαστήκαµε να κάνουµε και την επίκαιρη ερώτηση στη Βουλή. Και βέβαια, 
το ότι σήµερα µας διαβεβαιώνετε επίσηµα εδώ στο Κοινοβούλιο, ότι µέσα σε δεκαπέντε 



ηµέρες θα γίνει η δεύτερη δηµοπράτηση για την ανάθεση του έργου, αυτό οπωσδήποτε είναι 
ένα θετικό βήµα. 

Αλλά θα σας παρακαλούσα, κύριε Υπουργέ, να επιβλέψετε και προσωπικά, ώστε να µην 
υπάρξει άλλη καθυστέρηση γι αυτό το έργο που είναι όπως κι εσείς το προείπατε σηµαντικό 
για την περιοχή. Πάντως κι εγώ από πλευράς µου, σας διαβεβαιώνω πως θα παρακολουθώ 
τις ενέργειες και τις προθεσµίες που είπατε και αν δεν τηρηθούν πάλι θα σας ενοχλώ. Σας 
ευχαριστώ πάρα πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο. 

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΟΤΣΩΝΗΣ (Υφυπ. Υγείας και Πρόνοιας): Ελπίζω, κύριε συνάδελφε, ότι δε 
θα χρειαστεί να επανέλθουµε σε συζήτηση γι αυτό το θέµα. Απλά, όλοι µαζί, µαζί µε τους 
συναδέλφους σας Βουλευτές της Αιτωλοακαρνανίας, θα ανέβουµε για να εγκαινιάσουµε αυτό 
το σπουδαίο έργο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Εξαντλήθηκε η ηµερήσια διάταξη των 
επικαίρων ερωτήσεων. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Κύριοι συνάδελφοι, εισερχόµαστε στην 
ηµερήσια διάταξη της  

ΝΟΜΟΘΕΤΙΚΗΣ ΕΡΓΑΣΙΑΣ 

Συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων και του συνόλου του σχεδίου νόµου, αρµοδιότητας 
του Υπουργείου Οικονοµικών "Κατάργηση φορολογικών απαλλαγών και άλλες διατάξεις". 

Βρισκόµαστε στο στάδιο της τελευταίας ενότητας από το άρθρο 21 και επόµενα, το τέταρτο 
κεφάλαιο και κατά τα συµφωνηθέντα θα περαιωθεί απόψε η συζήτηση κατ' άρθρον του 
νοµοσχεδίου, όπως είχε συµφωνηθεί και στις άλλες συνεδριάσεις. 

Θα προτείνω και πάλι ο χρόνος αγόρευσης, να είναι ο ίδιος των κυρίων Εισηγητών και 
Ειδικών Αγορητών, δηλαδή το δεκαπεντάλεπτο και των υπόλοιπων οµιλητών το γνωστό 
πεντάλεπτο, µε τη σχετική ανοχή. Πέρας συζήτησης των άρθρων του σχεδίου νόµου 
προτείνω να είναι η ενδεκάτη και από την ενδεκάτη και µετά να αρχίσει η συζήτηση 
τροπολογιών. Είναι αρκετός ο χρόνος. 

Ο κ. Μητσοτάκης έχει το λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δύο παρατηρήσεις έχουν χρέος να κάνω. 
Χθες οµιλώντας, κατά της 8.30' περίπου ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Εάν δεν είναι σχετική η παρατήρησή σας µε το 
διαδικαστικό θέµα παρακαλώ να το κλείσετε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: 'Ισως ξέρε την ενοχή της Κυβέρνησης και θέλετε να 
προκαταλάβετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν. Κρητικός): Εγώ δε γνωρίζω ενόχους!  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Αφήστε µε να µιλήσω, παρακαλώ. 

Χθες µιλώντας, ρώτησα την Κυβέρνηση -ήταν παρών και ο ίδιος ο Υπουργός Εθνικής 
Οικονοµίας και Οικονοµικών και ο κύριος Υφυπουργός- εάν επίκειται επιδροµή περαιτέρω 



τροπολογιών. Και µε διαβεβαίωσε ότι δεν πρόκειται να έρθει καµία άλλη. Υπάρχει γραµµένο 
στα Πρακτικά είναι και η µαρτυρία των συναδέλφων, οι οποίοι παρίστανται. Μου είπε 
υπάρχουν οι οκτώ τις οποίες έχει καταθέσει και από εκείνη την ώρα που µίλησα δε θα έρθει 
καµία άλλη. 

'Εκπληκτος βλέπω, ερχόµενος εδώ, δύο καινούριες τροπολογίες, κύριε Υφυπουργέ. Μία η 
οποία αναφέρεται στην αναδιοργάνωση υπηρεσιών του Υπουργείου Οικονοµικών και µία 
άλλη η οποία αναφέρεται στον εκσυγχρονισµό των δηµοσίων επιχειρήσεων και οργανισµών. 

Φυσικά είναι προσθήκες τελείως άσχετες και η κάθε µια έπρεπε να αποτελέσει αντικείµενο 
ειδικού νόµου.  

Πρώτον, να σεβόµαστε το Κοινοβούλιο, κύριε Πρόεδρε. Είµαι βέβαιος ότι η Kυβέρνηση θα τις 
αποσύρει. Γιατί αλλιώς δεν υπάρχει σ' αυτήν την Αίθουσα πεδίο συνεννοήσεως µε τη 
Κυβέρνηση. 

Το δεύτερο που θέλω να πω είναι ότι δεν µπορεί να τελειώσουµε στις έντεκα και να 
περιµένουµε, ότι µέχρι τις δώδεκα θα ψηφιστούν τέσσερα ή πέντε χωριστά νοµοσχέδια. Γιατί 
αυτές οι "προσθήκες" αποτελούν, οι περισσότερες απ' αυτές, χωριστά νοµοσχέδια. 

Ιδιαίτερα δεν µπορούµε να κλείσουµε, συζητώντας σε µεταµεσονύκτιες ώρες και εν σπουδή, 
το µεγάλο θέµα των πολυτέκτων. Εµείς δε θα το δεχθούµε σε καµιά περίπτωση. Για το θέµα 
των πολυτέκνων πρέπει να υπάρξει τουλάχιστον άνεση προς συζήτηση. 

Παρακαλώ πολύ την Κυβέρνηση, πρώτον, να ξεκαθαρίσει, αν τιµά το λόγο της, αν σέβεται το 
Κοινοβούλιο και αν πράγµατι θα αποσύρει αµέσως αυτές τις προσθήκες της τελευταίας ώρας. 

∆εύτερον, να συµφωνήσουµε, ότι µπορεί να ψηφίσουµε µια ή δυο και ίσως τρεις από τις 
προσθήκες αυτές, που εχουν τη λιγότερη σηµασία, µέχρι τις δώδεκα, αλλά θα αφιερώσει µια 
ειδική συνεδρίαση, για να συζητήσουµε µε άνεση το µεγάλο θέµα των πολυτέκνων. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν.Κρητικός): Κύριε Πρόεδρε, σε ό,τι αφορά την Κυβέρνηση, 
αρµόδια να απαντήσει είναι εκείνη και δε θα απαντήσει το Προεδρείο. Το Προεδρείο θα 
απαντήσει ότι σύµφωνα µε εκείνα που έχουµε συναποφασίσει, έχουµε συµφωνήσει τέσσερις 
συνεδριάσεις και µε τις τροπολογίες που είχαν κατατεθεί και µε τις τυχόν τροπολογίες που θα 
µπορούσαν να έρθουν. Η τροπολογία, περί της οποίας έγινε λόγος και στην οποία 
αναφερθήκατε, των πολυτέκνων, ήταν ήδη κατατεθειµένη. 

Η συµφωνία είναι για τέσσερις συνεδριάσεις και η τέταρτη συνεδρίαση είναι σήµερα. 

Κατά συνέπεια θα πρέπει να τελειώσουµε, σεβόµενοι την οµόφωνη απόφασή µας, απόψε τη 
συζήτηση του νοµοσχεδίου. Την ώρα να τη συζητήσουµε. Τον καταµερισµό των ωρών σε ό,τι 
αφορά τα άρθρα του νοµοσχεδίου και τις τροπολογίες, επίσης να συζητήσουµε. 
Οπωσδήποτε, όµως, δεν µπορούµε να πάµε σε άλλη συνεδρίαση. 

Ορίστε, κύριε Τσοβόλα. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν.Κρητικός): Ο Πρόεδρος του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού 
Κινήµατος έχει το λόγο. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε Πρόεδρε, επειδή συµµετέχετε στη 
διάσκεψη των Προέδρων, στην οποία και εγώ συµµετέχω, τελικά επιβεβαιώνεται η ορθότητα 
της τοποθέτησης, που είχα κάνει και εγώ και τα άλλα Κόµµατα της Αντιπολίτευσης, ότι ένα 
τέτοιο νοµοσχέδιο δεν µπορεί να περιορίζεται σε έναν τόσο µικρό αριθµό ηµερών και µάλιστα 
όταν είναι δεδοµένο, ότι υπάρχει σειρά τροπολογιών -δέκα τροπολογίες της Κυβέρνησης- εκ 



των οποίων οι περισσότερες είναι σοβαρότατες και αφορούν τους πολύτεκνους, τους 
ναυτικούς και υπάρχει και µια σειρά άλλες τροπολογίες. 

Το πνεύµα της συζήτησης, που υπήρξε και τελικά, µόνο µε στήριξη του ΠΑ.ΣΟ.Κ. -για να το 
ξέρουν οι συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ.- στη διάσκεψη των Προέδρων, ήταν ότι ψηφίστηκε να 
πάει περιορισµένος αριθµός, ενώ όλα τα Κόµµατα της Αντιπολίτευσης, είπαµε εφτά 
συνεδριάσεις .... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Ν.Κρητικός): Η πρόταση του Προεδρείου ήταν τέσσερις 
συνεδριάσεις, τελικά όµως οι συνεδριάσεις έγιναν έξι. 'Ετσι αποφασίσαµε. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος ∆Η.Κ.ΚΙ): Εγώ πρότεινα και είπαµε όλα τα Κόµµατα 
της Αντιπολίτευσης, αυτό το νοµοσχέδιο, που είναι σηµαντικό να µη πάει µε περιορισµό. Και 
υποχωρήσαµε, αφού επέµενε το ΠΑ.ΣΟ.Κ., τουλάχιστον να συζητηθεί σε επτά ηµέρες, για να 
µπορέσουν και οι Βουλευτές και τα Κόµµατα να διατυπώσουν πάνω στο σοβαρό αυτό 
νοµοσχέδιο τις θέσεις τους. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος της Βουλής κ. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ) 

Υπάρχουν δέκα τροπολογίες, οι οποίες όπως έχετε εµπειρία όπως και εγώ, κύριε Πρόεδρε, 
που είµατε από το 1977 -είναι τουλάχιστον η κάθε µία ένα κεφάλαιο από αυτά που διαθέταµε 
µια µέρα, για τη συζήτησή τους στη Βουλή, στις προηγούµενες περιπτώσεις. 

Γι' αυτό θα έλεγα, ότι είναι αδύνατο, µέσα σε µια ώρα από τις έντεκα µέχρι τις δώδεκα, να 
συζητηθούν αυτές οι τροπολογίες. 'Εχουµε να συζητήσουµε ένα κεφάλαιο ακόµα του 
νοµοσχεδίου και δέκα τροπολογίες των Υπουργών. Και επιπλέον µια σειρά τροπολογιών των 
Βουλευτών, όλων των Κοµµάτων, που και αυτές χρειάζονται κάποιο χρόνο. 

Προτείνω, κύριε Πρόεδρε, η Βουλή να παρει, όπως έχει δικαίωµα πιστεύω από τον 
Κανονισµό, απόφαση, να πάει µια ηµέρα ακόµη η συζήτηση του νοµοσχεδίου, για να 
συζητηθούν οι τροπολογίες των Υπουργών και των Βουλευτών και η σηµερινή ηµέρα να 
διατεθεί, µόνο για το τέταρτο κεφάλαιο, το οποίο έχει επίσης µια σειρά άρθρων. 

Μόνο έτσι θα µπορέσουµε να συµµετάσχουν όλα τα Κόµµατα, κύριοι Βουλευτές 
Συµπολίτευσης και Αντιπολίτευσης και να κάνουµε µια σοβαρή συζήτηση πάνω στα θέµατα 
που  
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είναι πολύ σοβαρά και κυρίως πολύτεκνοι, ναυτικοί και σειρά άλλων διατάξεων του 
Υπουργείου Οικονοµικών, τα βιβλία: 'Εχουµε προσθήκη στον Κώδικα Φορολογικών Στοιχείων 
που είναι σοβαρότατη τροπολογία και µια σειρά άλλες τροπολογίες που είναι ουσιαστικά 
άρθρα που θέλουν ώρες συζήτηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πάλι.. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΠΟΝΗΣ:Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): 'Εχετε ζητήσει το λόγο; Θα σας τον δώσω πολύ 
ευχαρίστως, αλλά επί τίνος θέµατος; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΠΟΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, θέλω το λόγο επί του διαδικαστικού θέµατος, 
όσον αφορά τη συζήτηση των άρθρων και των τροπολογιών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, έχετε το λόγο. 



ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΠΟΝΗΣ: ∆ε θα αναφερθώ στην επίκληση µιας οµοφωνίας για την 
περάτωση της συζήτησης τη δωδεκάτη µεσονύκτια ώρα, όπως µας ανεκοίνωσε ο κύριος 
Αντιπρόεδρος. Είναι, όµως, βέβαιο, ότι ανάµεσα στις τροπολογίες περιλαµβάνονται και οι 
διατάξεις για τους πολυτέκνους, οι οποίες έχουν προκαλέσει ευρύτερο κοινωνικό και πολιτικό 
ενδιαφέρον. Και δε νοµίζω ότι µε το εύλογο ενδιαφέρον και την εγγραφή πολλών συναδέλφων 
για το θέµα αυτό, θα επαρκέσει µια µόνο ώρα για όλες τις τροπολογίες. Η παράκλησή µου 
είναι, το Προεδρείο και εσείς κύριε Πρόεδρε, να φροντίσετε να υπάρξει µια κατανοµή, η οποία 
να διασφαλίσει ότι θα µπορέσουµε όλοι όσοι επιθυµούµε να πάρουµε θέση και να 
τοποθετηθούµε στο πρόβληµα που δηµιουργεί η διάταξη για τους πολυτέκνους, να έχουµε 
διασφαλισµένη την άνεση να µιλήσουµε, στη διάρκεια, βεβαίως, που προβλέπει ο 
Κανονισµός. 

Ευχαριστώ πάρα πολύ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Κωστόπουλος ο Κοινοβουλευτικός 
Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας έχει το λόγο. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν.ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, δε θα διαφωνήσω ότι είχαµε συµφωνήσει 
να τελειώσουµε σήµερα το νοµοσχέδιο. Προκύπτει, όµως, από την πορεία, ότι υπάρχουν 
τουλάχιστον εξήντα τροπολογίες, µεταξύ των οποίων δέκα είναι Υπουργών οι οποίες θα 
συζητηθούν και οι περισσότερες από τις δέκα είναι ουσιαστικές. ∆ε θα µπορούσα να πω ότι 
χρειάζεται κάποιες µέρες, αλλά εάν δεν µπορεί να δοθεί η αυριανή συνεδρίαση, τουλάχιστον 
απόψε η συνεδρίαση της Βουλής θα πρέπει να πάει µέχρι πάρα πολύ αργά. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ(Υπ.Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα 
µπορούσα να προσθέσω κάτι; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε κύριε Υπουργέ. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ(Υπ.Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, 
αγαπητοί συνάδελφοι, κατ'αρχήν δεν είναι ακριβές ότι οι εναποµείνασες τροπολογίες είναι 
δέκα. Είναι έξι. Η µια αφορά το Χρηµατιστήριο και δε νοµίζω ότι θα χρειαστεί µεγάλη 
συζήτηση. Η δεύτερη, αφορά το θέµα των πληµµυρών και αυτό είναι κυρίως διαδικαστικό, δε 
νοµίζω ότι θα χρειαστεί συζήτηση. Η τρίτη αφορά το συνταξιοδοτικό των ναυτικών, το οποίο 
και αυτό είναι συµπλήρωµα διατάξεως που ψηφίσαµε χθες για τη φορολογία ναυτικών και 
αυτό δε θα χρειαστεί µεγάλη συζήτηση. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Ολόκληρος νόµος είναι κύριε Υπουργέ! 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ(Υπ.Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Η τέταρτη αφορά 
τους οικονοµικούς επιθεωρητές. Η πέµπτη αφορά τις ∆ΕΚΟ, που και αυτό δε νοµίζω ότι θα 
χρειαστεί συζήτηση και η έκτη είναι το πολυτεκνικό. 'Αρα, µιλάµε για έξι τροπολογίες. Αλλά, 
για να διευκολύνω τη συζήτηση, µπορώ να αποσύρω την τροπολογία των πληµµυρών και 
την τροπολογία που αφορά τους οικονοµικούς επιθεωρητές. 'Αρα, µπορούµε να 
παραµείνουµε µε τέσσερις, εν όλω, τροπολογίες: Χρηµατιστήριο, πολυτεκνικό, συνταξιοδοτικό 
των ναυτικών -συµπληρωµατικό της προηγούµενης διατάξεως-και αυτή που αφορά τις 
διοικήσεις των ∆ΕΚΟ. 'Εχω την αίσθηση, κύριε Πρόεδρε, ότι µε µια ανοχή σε ό,τι αφορά το 
πέρας, το χρονικό, της συνεδριάσεως, µπορούµε κάλλιστα να καλύψουµε τις ανάγκες της 
συζητήσεως. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του ΠΑ.ΣΟ.Κ. κ. 
Σφυρίου έχει το λόγο. 

ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, ευχαριστώ. 



'Ηθελα στο διαδικαστικό θέµα που συζητούµε, να διατυπώσω µια άποψη εκ µέρους της 
Συµπολίτευσης, λέγοντας το εξής: Πιστεύουµε, ότι το τέταρτο κεφάλαιο το οποίο αφορά τη 
φορολόγηση της µεγάλης ακίνητης περιουσίας, δε θα παραστεί κατά την άποψή µας ανάγκη 
να συζητηθεί επί τρίωρο. 

Πιθανότατα σε ένα διώρο να έχει ολοκληρωθεί και αν θα συνεχίσουµε τη συζήτηση µέχρι την 
01.00' το αργότερο, πιστεύω ότι θα υπάρχουν από τις 10.00' µέρχι τη 01.00', τρεις ώρες για 
τη συζήτηση των τροπολογιών. Με δεδοµένο µάλιστα ότι µιλούµε για τέσσερις κυβερνητικές 
τροπολογίες, πιστεύω ότι θα επαρκέσει ο χρόνος. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Είναι και των Βουλευτών οι τροπολογίες. 

ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Ναι να συζητηθούν ασφαλώς και ορισµένες εµπρόθεσµες των 
Βουλευτών. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο παρακαλώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Πρόεδρε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριε Υπουργέ, έθεσα ένα θέµα πέραν αυτού, το οποίο 
νοµίζω ότι παίρνει µια κατάληξη, στο οποίο δεν πήρα απάντηση.  

Σας ρώτησα χθες από το Βήµα, αν δεσµεύεστε ότι δε θα φέρετε άλλη τροπολογία από την 
ώρα εκείνη που µιλούσαµε και πέρα. ∆εσµευθήκατε. Παρά ταύτα, όµως, φέρατε δύο 
τροπολογίες. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ(Υπ. Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Είχαν κατατεθεί 
από πριν.  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: ∆εν είχαν κατατεθεί. Τις έχω ενώπιόν µου, διότι δόξα τω 
Θεώ η Βουλή λειτουργεί καλά και κρατάει µε ακρίβεια την ηµεροµηνία και την ώρα.  

Η υπ. αριθµ. 238, η οποία αναφέρεται στον εκσυγχρονισµό των δηµοσίων επιχειρήσεων και 
οργανισµών κατετέθη στις 21.50'. Οταν µιλούσα εγώ ήταν πριν από τις 21.00. Την 
καταθέσατε µια ώρα µετά. Αποτελεί επιτέλους προσβολή προς το Κοινοβούλιο. Κάντε λιγάκι 
υποµονή.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, έχετε και οι δύο δίκιο και θα σας 
πω γιατί.  

Ο µεν κ. Παπαντωνίου, ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας, είχε στείλει από το πρωί την 
τροπολογία του -για το λόγο για τον οποίο σπαταλούµε και χρόνο νοµίζω τώρα- και σκέφτηκα 
να µην επιτρέψω την κατάθεσή της. Στη συνέχεια, όµως, µετά τις πληροφορίες που µου 
έδωσε, ότι επείγει η αντιµετώπιση αυτού του θέµατος, είπα και κατετέθη. 

Κατά συνέπεια, την ώρα που σεις ζητούσατε αυτήν τη διευκρίνηση ο Υπουργός θεωρούσε ότι 
έχει κατατεθεί η τροπολογία.  

Κύριοι συνάδελφοι, στις τροπολογίες ειδικά της Κυβέρνησης υπάρχει µια µονογραφή δική 
µου, δίπλα. Πρέπει να πω, ότι συχνά κάνω κριτική προς τους Υπουργούς και την Κυβέρνηση 
και όντως πολλές τροπολογίες δεν κατατίθενται, όπως και ο Πρωθυπουργός έχει δώσει 
οδηγίες στους Υπουργούς. Νοµίζω, λοιπόν, ότι είναι κοινή διαπίστωση, πως σπανιότατα 
έχουµε πέραν τις µιας ή δυο τροπολογιών στα νοµοσχέδια που έρχονται πλέον στη Βουλή. 
Νοµίζω, ότι αυτό είναι ένα πολύ θετικό βήµα. Ας θυµηθούµε τις δεκάδες των τροπολογιών 
που κατετίθεντο την τελευταία στιγµή. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Εσπάσατε όλα τα ρεκόρ... 



ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Ενα βράδυ µόνο, ένα νοµοσχέδιο ήταν.. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Θα πρέπει να περάσετε  
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στο βιβλίο Γκίνες, πως η Βουλή και το Προεδρείο ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Ε, όχι, κύριε Πρόεδρε. 'Ολοι το ζούµε αυτό. Είναι 
ζήτηµα αν έρχονται πάνω από δυο ή τρείς τροπολογίες. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κύριοι συνάδελφοι, σας βεβαιώνω και σας του ΠΑ.ΣΟ.Κ., 
ότι τέτοιο νοµοσχέδιο µε τόσα πολλά θέµατα σαν και αυτό, το οποίο θα χρειαζόταν υπό 
οµαλάς συνθήκας ένα εξάµηνο για να το συζητεί η Βουλή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Εγώ µιλώ για τροπολογίες, κύριε Πρόεδρε. Τα 
νοµοσχέδια κρίνονται στις ∆ιαρκείς Επιτροπές.  

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Και οι τροπολογίες.  

Κύριε Πρόεδρε, εγώ, εφ' όσον το βεβαιώνετε, δεν µπορώ να κάµω τίποτε άλλο παρά να το 
δεχθώ, διότι δεν µπορώ να αµφισβητήσω το λόγο του Προέδρου της Βουλής. Αλλά επιµένω, 
ότι το θέµα στο οποίο αναφέρεται είναι πολύ σοβαρό και δεν περνά αυτό µε επί τροχάδην 
προσθήκη της τελευταίας ώρας, διότι αναφέρεται σε ένα θέµα καυτό, το οποίο τουλάχιστον θα 
έπρεπε να έχει την άνεση η Βουλή να το συζητήσει, να καταλάβει περί τίνος πρόκειται. 

Κύριε Πρόεδρε, εγώ νοµίζω ότι όλα τα πράγµατα έχουν τα όρια τους. Είµαι παλαιός 
κοινοβουλευτικός και γνωρίζω, ότι κατ' οικονοµίαν µια κυβέρνηση πρέπει να έχει την ανοχή 
της Βουλής, να ψηφίζει και ορισµένα πράγµατα λιγάκι µε παρέκληση, αν θέλετε, των 
κανόνων. Αλλά όχι να φθάσουµε και εκεί που φθάσαµε. 

Φέρατε επιτέλους ένα νοµοσχέδιο, το οποίο είναι τέρας, µαµούθ, δεν έχει προηγούµενο το 
ίδιο το νοµοσχέδιο.  

Εννοείτε, µαζί µε αυτό να περάσετε και όλα τα άλλα τα οποία έχετε εκκρεµή; 'Εχετε µπροστά 
σας νοµοθετική εργασία. ∆εν πρόκειται να "πέσετε" αύριο. Σταθερότητα έχετε. Γιατί αυτή η 
σπουδή; Γιατί αυτή η βιασύνη; 

Πάντως, κύριε Πρόεδρε, εγώ επιµένω για το θέµα των πολυτέκνων. ∆εν µπορούµε να το 
συζητήσουµε στις δώδεκα η ώρα, µισή ώρα το θέµα των πολυτέκνων. Είναι προσβολή 
εναντίον των πολυτέκνων, είναι προσβολή εναντίον του Ελληνικού Λαού. Είναι µέγα θέµα. 
Παρακαλώ και κάνω έκκληση στην Κυβέρνηση. Γιατί θέλετε να το περάσετε µε προσθήκη της 
τελευταίας ώρας; Μπορεί να συµφωνήσετε για το νοµοσχέδιο, να συµφωνήσετε για τις 
προσθήκες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Οι πολύτεκνοι είναι ειδικό θέµα, κύριε Πρόεδρε, και 
νοµίζω ότι και η Βουλή έχει την ίδια ευαισθησία, όλοι µας έχουµε την ίδια ευαισθησία, 
τουλάχιστον να το συζητήσουµε µε άνεση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. 'Εβερτ έχει 
το λόγο. 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, θα θυµάστε ότι 
είχε γίνει ολόκληρη συζήτηση, για τη διαδικασία που θα ακολουθηθεί στο συγκεκριµένο 
νοµοσχέδιο. Η Νέα ∆ηµοκρατία είχε προσφερθεί να παραχωρήσει τη ∆ευτέρα, ηµέρα 



Κοινοβουλευτικού Ελέγχου, κατά την οποία είχαµε µία επερώτηση, για να µπορέσουµε να 
συζητήσουµε για τέσσερις ηµέρες. 

'Οταν έγινε αυτή η συζήτηση, δεν είχαν κατατεθεί οι τροπολογίες αυτές, οι οποίες θα 
µπορούσαν να αποτελούν από µόνες τους νοµοσχέδιο και λόγω της κοινωνικής, αλλά και 
λόγω της οικονοµικής τους σηµασίας, διότι µιλάµε για εκατοντάδες δισεκατοµµύρια δραχµές. 
Πλέον η Κυβέρνηση έρχεται και καταθέτει σηµαντικότατες τροπολογίες, που θα µπορούσαν 
να αποτελούν νοµοσχέδια από µόνες τους. 

Πιστεύω ότι η Κυβέρνηση πρέπει να αισθάνεται υπερήφανη, τουλάχιστον από πλευράς της, 
για το φορολογικό νοµοσχέδιο, το οποίο καταθέτει και να µην έχει τη διάθεση να το ψηφίσει, 
µε τη διαδικασία των δύο συνεδριάσεων. Εσείς οι ίδιοι θα έπρεπε να έχετε κάθε ενδιαφέρον, 
για να υπάρξει µία διαφάνεια, µία ευρύτητα στη διαδικασία, κύριε Υπουργέ. 

Εµείς θα επαναλάβουµε την πρότασή µας, κύριε Πρόεδρε: Την επόµενη ∆ευτέρα να µη γίνει 
πάλι η συζήτηση της επερώτησης της Νέας ∆ηµοκρατίας και να παραχωρήσουµε µία ηµέρα, 
εάν αυτό παρεµποδίζει το κοινοβουλευτικό έργο. Αυτό το κάνουµε, για να αφαιρέσουµε κάθε 
δυνατότητα να υποστηρίξετε ότι υπάρχει νοµοθετικό έργο, το οποίο περιµένει να ψηφισθεί. Τι 
είναι εκείνο το οποίο το καθιστά κατεπείγον; 

Συνεπώς, σας κάνω έκκληση, κύριε Πρόεδρε και κάνω έκκληση και σε όλους τους 
συναδέλφους. Θέλετε να τα "κουκουλώσουµε"; Αυτή είναι η πρότασή σας; Λοιπόν, εµείς 
παραιτούµεθα την επόµενη εβδοµάδα ή την Παρασκευή, αν θέλετε... 

(Θόρυβος στην Αίθουσα) 

Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι; Γιατί αντιδράτε; 

Παραιτούµεθα, λοιπόν, της επερωτήσεως. Να την αναβάλλουµε και να γίνει συζήτηση και την 
Παρασκευή. Τι άλλο θέλετε; Πότε στο παρελθόν Αντιπολίτευση έκανε αυτές τις 
παραχωρήσεις; Αλλά το κάνουµε αυτό, διότι βλέπουµε ότι πρόκειται να αντιµετωπισθεί ένα 
τεράστιο κοινωνικό θέµα που αφορά τους πολύτεκνους. 

Ακούω τώρα ότι κατετέθη -και πολύ σωστά ο κ. Μητσοτάκης έχει παρέµβει- τροπολογία για 
τις ∆ΕΚΟ. Είναι δυνατόν αυτές οι τροπολογίες να συζητούνται µε αυτήν τη διαδικασία, κατά τη 
δωδεκάτη νυκτερινή; Είναι αδύνατον. Εµείς σας λέµε ότι θα αρχίσουµε τις ψηφορορίες από 
τώρα και να δούµε πού θα καταλήξετε. Μη µας υποχρεώνετε, συνεπώς, να 
χρησιµοποιήσουµε διαδικασίες τις οποίες δε θέλουµε, διότι σκοπός µας δεν είναι να 
κωλυσιεργήσουµε, σκοπός µας είναι να κάνουµε µία σοβαρή συζήτηση. Κοιτάξτε τον κόσµο 
που µας παρακολουθεί. Αυτός είναι ο τρόπος µε τον οποίο νοµοθετούµε εδώ µέσα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού 
Κινήµατος κ. ∆ηµήτριος Τσοβόλας έχει το λόγο. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε Πρόεδρε, όλα τα Κόµµατα της 
Αντιπολίτευσης τις ηµέρες της συζήτησης του νοµοσχεδίου απέδειξαν ότι κάθε άλλο παρά 
προσπαθούν να παρατείνουν τη συζήτηση του νοµοσχεδίου. ∆εν υπήρξαν περιττές 
τοποθετήσεις, επαναλήψεις κ.λπ. 

Κύριε Πρόεδρε -το τονίζω- καταβάλλετε κάθε δυνατή προσπάθεια να συγκεράσετε τα 
πράγµατα πάντα. Το τονίζω ευθαρσώς. Ενθυµείστε ότι επέµενα πολύ, καθώς και όλα τα 
Κόµµατα της Αντιπολίτευσης, ότι αυτό το νοµοσχέδιο είναι µεγάλο. Εν πάση περιπτώσει, 
επέµενε το ΠΑ.ΣΟ.Κ. και έγινε περιορισµός. Κατατίθενται τώρα -πέρα από εκείνες τις 
τροπολογίες, τις πολλές και µεγάλες, που είχαµε υπόψη µας και σεις και µεις στη ∆ιάσκεψη 
των Προέδρων- και άλλες τροπολογίες από την Κυβέρνηση, που είναι πολύ σηµαντικές. 

Και κατατίθεται χθες το βράδυ αυτή η τροπολογία για τον εκσυγχρονισµό, όπως το θέλει και 
το λέει η Κυβέρνηση, της ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης.  



Είναι αδύνατον να τελειώσει απόψε το Κεφάλαιο ∆', που έχει και τη φορολογία της ακίνητης 
περιουσίας και όλες αυτές τις τροπολογίες, οι οποίες είναι σηµαντικές.  

Ούτε µπορεί, κύριε Πρόεδρε, και δεν πιστεύω ότι δε θα επιµείνετε εσείς, αλλά ούτε και η 
Κυβέρνηση θα πρέπει να επιµείνει όταν είναι η τροπολογία -και απέξω αυτήν τη στιγµή είναι 
οι πολύτεκνοι- για τους πολυτέκνους, όταν επίσης είναι η τροπολογία για τους ναυτικούς. Και 
οι ναυτικοί σηµάδεψαν την πορεία της Χώρας δώδεκα ηµέρες. ∆ηλαδή δηµιούργησαν µε την 
απεργία τους µία συζήτηση σε όλη την κοινωνία, άρα και σε όλα τα Κόµµατα. Ούτε µπορούµε 
στις έντεκα ή δώδεκα να κουβεντιάζουµε τέτοιες σηµαντικές τροπολογίες. 

Και θα έλεγα ότι δε συµφέρει και από άλλης πλευράς. Θα είναι απέξω οι πολύτεκνοι -χίλιοι, 
δύο χιλιάδες, τρεις χιλιάδες, δεν ξέρω πόσοι είναι- περιµένοντας στις έντεκα η ώρα να γίνει η 
συζήτηση; 

Και πρέπει να επισηµάνω, ότι αυτή η πρόταση του κ. 'Εβερτ για παραχώρηση της ηµέρας του 
Κοινοβουλευτικού Ελέγχου τον τιµά, όπως τιµά και τη Νέα ∆ηµοκρατία. Και αφοπλίζει την 
Κυβέρνηση, αφοπλίζει τους πάντες, ότι γίνεται αυτή η πρόταση προς παραίτηση. Αντίθετα, 
γίνεται για να υπάρξει ουσιαστική συζήτηση σε κολοσιαία θέµατα που απασχολούν σήµερα 
την κοινωνία: πολύτεκνοι, ναυτικοί και µία σειρά άλλα ζητήµατα. 

Εκτός εάν αποσύρει και αυτή. Και εσείς σωστά, κύριε  
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Πρόεδρε, από την αρχή δεν τη δεχθήκατε, γιατί όπως είπατε δεν έχει καµία συνάφεια µε το 
νοµοσχέδιο. Ας τη φέρει στο άλλο νοµοσχέδιο του Υπουργείου Οικονοµικών για τον 
"περιορισµό" -σε εισαγωγικά καθ' ηµάς- των δαπανών του δηµόσιου τοµέα, που έχει και 
κάποια συνάφεια. 

Και εγώ θα έκανα µία άλλη πρόταση, κύριε Πρόεδρε, για να δείτε ότι όλοι καλόπιστα κάνουµε 
την κουβέντα. Τότε, αν αποσύρει αυτήν την τροπολογία και την άλλη που κατέθεσε χθες -
άκουσα για δύο- µπορούµε να περιορίσουµε τη συζήτηση του Κεφαλαίου ∆' σε µία ώρα και να 
µπούµε κατευθείαν σε αυτές τις τρεις, πολύ σηµαντικές τροπολογίες -να φύγουν οι άλλες- και 
να συζητηθούν και οι τροπολογίες που έχουν καταθέσει οι βουλευτές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Νικόλαος Γκατζής Κοινοβουλευτικός 
Εκπρόσωπος του Κοµµουνιστικού Κόµµατος Ελλάδος έχει το λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά δεν είναι δυνατόν σήµερα να 
τελειώσουµε όλη τη διαδικασία. Υπάρχουν οκτώ συν δύο δέκα τροπολογίες που κατέθεσε η 
Κυβέρνηση. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπ. Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Τέσσερις. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Ναι, έχουν αφαιρεθεί µερικές. 

Υπαρχουν αρκετές τροπολογίες Βουλευτών οι οποίες έχουν κατατεθεί έγκαιρα στην Επιτροπή 
και οι οποίες θα πρέπει να συζητηθούν. Εµείς έχουµε καταθέσει τρείς. Αλλά απ' ό,τι έχω δεί 
είναι αρκετές δεκάδες. 

Θα πάµε άρον-άρον να συζητήσουµε ένα νοµοσχέδιο και θα αφήσουµε αυτήν τη δυνατότητα 
που έχει η Βουλή µε λεπτοµέρειες να εξετάσει κάθε δυνατή βελτίωση θεµάτων που αφορούν 
όλο σχεδόν τον πληθυσµό της Χώρας µας;  

Νοµίζουµε, ότι µία ακόµη µέρα τουλάχιστον είναι απαραίτητη για να γίνει συζήτηση. Και πάλι 
δε θα γίνει διεξοδικά. 'Εχουµε την εντύπωση ότι και πάλι πολύ περιορισµένα θα γίνει. 



ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ήταν χρήσιµη αυτή η 
διαδικαστική συζήτηση, παρά το ότι καταναλώσαµε πάνω από µισή ώρα, που θα τη δίναµε 
στην ουσιαστική συζήτηση του νοµοσχεδίου. Νοµίζω ότι µπορούµε να καταλήξουµε. 

Πράγµατι, ήταν σωστή η παρατήρηση του Προέδρου της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. 'Εβερτ, ότι, 
όταν έγινε αυτός ο προγραµµατισµός, είχαµε υπόψη µας, κύριε Υπουργέ, µία, δύο, τρεις 
τροπολογίες. 

Πράγµατι και εγώ το αντιλαµβάνοµαι. Και αυτό, όχι γιατί είναι παρόντες οι πολύτεκνοι -το 
Κοινοβούλιο δεν µπορεί να νοµοθετεί και να οργανώνει τη συζήτησή του ανάλογα µε το ποια 
τάξη κοινωνική, παρακολουθεί όσο συµπαθής και να είναι, ολόκληρος ο Ελληνικός Λαός 
υπηρετείται και πρέπει να υπηρετείται από µας- αλλά γιατί όντως είναι ένα σοβαρό θέµα και 
πρέπει να το κοιτάξουµε. 

Και εδώ, είναι χρήσιµη η πρόταση του κ. Τσοβόλα. Η συζήτηση στο Κεφάλαιο ∆' -και 
γνωρίζουµε όλοι τις διατάξεις αυτές που αφορούν την ακίνητη περιουσία- νοµίζω, ότι µπορεί 
να περιοριστεί χρονικά, ώστε αµέσως µετά -και επανέρχοµαι σ' αυτό που είπατε προχθές, 
κύριε Πρόεδρε της Νέας ∆ηµοκρατίας- να µιλήσουµε και να κρατήσουµε ίσως και τη σχετική 
τροπολογία για τους πολυτέκνους. 

Κατά συνέπεια, κύριε Υπουργέ της Εθνικής Οικονοµίας, οι τρεις τελευταίες τροπολογίες που 
καταθέσατε -όχι οι δύο που αναφέρει η Αντιπολίτευση, και η τρίτη- δε θα συζητηθούν σήµερα 
νοµίζω. Είναι σωστό αυτό που λέει η Αντιπολίτευση να τα φέρετε στο µεθεπόµενο νοµοσχέδιό 
σας, που θα έρθει.... 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): Για τους πολυτέκνους τι θα γίνει; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Των πολυτέκνων δεν υπήρχε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Των πολυτέκνων υπήρχε, κύριε Πρόεδρε. Και αν 
θυµάστε, είπατε να συζητήσουµε χωριστά την τροπολογία για τους πολυτέκνους και σας είπα 
ναι και ότι θα κρατήσουµε το αντίστοιχο άρθρο του νοµοσχεδίου. Το θυµάµαι καλά. 

Προτείνω, λοιπόν, εάν όχι τη µία ώρα που πρότεινε ο κ. Τσοβόλας, να πάµε µέχρι τις 22.00' 
στο κεφάλαιο ∆'και αµέσως µετά να µπούµε στη συζήτηση των τροπολογιών. 

Απ'ό,τι βλέπω εδώ έχουµε την τροπολογία για την αποκατάσταση των ζηµιών από θεοµηνίες. 
∆ε νοµίζω ότι υπάρχει καµία αντίρρηση για αυτήν την τροπολογία, όπως επίσης και για την 
τροπολογία που αφορά τα µέτρα για να κινηθεί το Χρηµατιστήριο, η δυνατότητα, δηλαδή, 
µετάταξης και από το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπ. Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Είναι πολύ 
επείγον αυτό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Στη συνέχεια να µπούµε αµέσως στη συζήτηση για 
τους πολυτέκνους. 

Οπότε, νοµίζω ότι στις δώδεκα µπορούµε να έχουµε τελειώσει. Εάν δώσουµε δύο ώρες για το 
θέµα των πολυτέκνων, νοµίζω ότι θα τελειώσουµε. 

Σας παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, µη πάρουµε άλλο χρόνο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Με τις άλλες τροπολογίες, τι θα γίνει, κύριε Πρόεδρε; 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Είναι και οι τροπολογίες των Βουλευτών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, κύριε συνάδελφε! 



∆ε µπορεί να παίρνει ο κάθε συνάδελφος το λόγο, γιατί έτσι δε θα τελειώσουµε ποτέ. 

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Μα, υπάρχουν και οι τροπολογίες των Βουλευτών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Θα γίνει ό,τι λέει ο Κανονισµός. 

∆εν θέλω να παίρνω περισσότερο χρόνο για τα διαδικαστικά. Ο Κανονισµός, όµως, λέει ότι η 
∆ιάσκεψη των Προέδρων καθορίζει τη διαδικασία συζήτησης ενός νοµοσχεδίου και τη 
διάρκεια συζήτησής του. 

Κάναµε, λοιπόν, όλες αυτές τις συζητήσεις. 'Οντως είχαµε µία ηµέρα ακόµα που έδωσε η Νέα 
∆ηµοκρατία και φθάσαµε στις πέντε ηµέρες, συν την πρώτη ηµέρα που αρχίσαµε πολύ αργά, 
γιατί φάγαµε και τότε πολύ χρόνο συζητώντας, ενώ µπορούσαµε να µπούµε κατ'ευθείαν στη 
συζήτηση του νοµοσχεδίου. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Αυτό, όµως, δεν αίρει τα δικαιώµατά µας, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ κύριε συνάδελφε! 

Οι τροπολογίες σας βεβαίως και θα συζητηθούν αµέσως µετά τη συζήτηση των τροπολογιών 
που ανέφερα. 

Με αναγκάζετε τώρα σε ένα διάλογο µαζί σας και αυτό δεν είναι σωστό. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: ∆εν είπα εγώ ότι είναι σωστό, αλλά πρέπει να υπάρχει χρόνος και 
για µας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, ξέρετε ότι κατά τον Κανονισµό 
προηγούνται οι τροπολογίες του Υπουργού και ακολουθούν µετά οι εµπρόθεσµες 
τροπολογίες και οι εκπρόθεσµες, εάν θέλει κάποια από αυτές να συζητήσει ο κύριος 
Υπουργός. Αυτό λέει ο Κανονισµός. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Για τις εµπρόθεσµες οµιλώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Γιατί τότε µε διακόπτετε, αφού αυτό θα πω; 
Βεβαίως, και θα προχωρήσουµε στη συζήτηση των τροπολογιών. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: ∆ηλαδή, θα πάµε µέχρι τις 02.00'- 03.00'. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Προχωρούµε, λοιπόν, στη συζήτηση. 

Θα συζητηθεί η ∆' ενότητα µέχρι τις 22.00' και αµέσως µετά θα µπούµε στη συζήτηση αυτών 
των τροπολογιών. 

Παρακαλώ να δώσουµε στους εισηγητές δέκα λεπτά για το κεφάλαιο ∆', ώστε να 
ενηµερώσουν καλύτερα τη Βουλή επί των θεµάτων, στα οποία αναφέρεται το κεφάλαιο αυτό. 

Πριν δώσω το λόγο στον Εισηγητή της Πλειοψηφίας τον κ. Γιαννακόπουλο, θα παρακαλέσω 
τον κ. ∆ρυ να µας πει εάν έχει να κάνει κάποιες παρατηρήσεις. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): Ναι, κύριε Πρόεδρε. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Υφυπουργός Οικονοµικών ο κ. ∆ρυς έχει το 
λόγο. 



Παρακαλώ να µας πείτε τα συγκεκριµένα άρθρα και τις παραγράφους, αλλά να περιµένετε 
πρώτα, για να µπορούν να παρακολουθούν και οι συνάδελφοι που αναφέρεστε. 

Παρακαλώ, κύριοι συνάδελφοι, να παρακολουθείτε στο νοµοσχέδιο που έχετε µπροστά σας 
τις βελτιώσεις που θα σας διαβάσει ο κύριος Υφυπουργός. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, για την καλύτερη 
οργάνωση της συζήτησης, θέλω να αναγνώσω µερικές προσθήκες που κάνω στο άρθρο 23, 
τις οποίες βεβαίως θα σας τις µοιράσω γραπτώς. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είπατε ότι έχετε µοιράσει τις προσθήκες αυτές; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): Είναι εδώ, θα τις διαβάσω και στη συνέχεια θα τις 
µοιράσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Πείτε µας, λοιπόν, ποιές είναι. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): Στο πρώτο εδάφιο της περίπτωσης δ' του άρθρου 
23, µετά τη λέξη "επιχειρήσεις" θα µπει κόµα και θα συνεχιστεί ως εξής: "...καθώς και τα 
κτίσµατα των ακινήτων που ιδιοχρησιµοποιούνται από νοµικά πρόσωπα µη κερδοσκοπικού 
χαρακτήρα και κοινωφελή ιδρύµατα". 

∆εύτερον, στο τέλος της περίπτωσης ε' του άρθρου 23 προστίθεται εδάφιο που έχει ως εξής: 
"Επίσης, τα ιδιωτικά εκπαιδευτήρια οποιασδήποτε βαθµίδας εκπαίδευσης και κατάρτισης για 
το 50% της αξίας των γηπέδων τους, στα οποία έχουν κατασκευαστεί έργα που εξυπηρετούν 
τις λειτουργικές ανάγκες του εκπαιδευτηρίου, όπως το κυρίως κτίριο, χώροι αθλοπαιδιών, 
στάθµευσης αυτοκινήτων και λοιποί χώροι". 

Τρίτον, η περίπτωση ι' του άρθρου 23 συµπληρώνεται ως εξής: "και οι γεωργικές σχολές". 

Τέταρτον, η περίπτωση ιγ' του άρθρου 23 αναδιατυπώνεται ως εξής: "ιγ. Οι ιεροί ναοί, οι ιερές 
µονές, τα αναγνωρισµένα θρησκευτικά δόγµατα για τα ακίνητα που χρησιµοποιούν". 

Στο τέλος της παραγράφου 23 προστίθεται περίπτωση κε' που έχει ως εξής: "κε. Τα ακίνητα 
που παραχωρούνται κατά χρήση, χωρίς αντάλλαγµα στο Eλληνικό ∆ηµόσιο". 

Στο άρθρο 25 γίνεται προσθήκη. Το δεύτερο εδάφιο της παραγράφου 2 του άρθρου 25 
αναδιατυπώνεται ως εξής: "Ειδικά για τα ηµεδαπά και τα ξένα µε τον όρο της αµοιβαιότητας 
νοµικά πρόσωπα µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα, που επιδιώκουν αποδεδειγµένα σκοπούς 
κοινωφελείς, θρησκευτικούς, φιλανθρωπικούς και εκπαιδευτικούς, καθώς και για τα ηµεδαπά 
κοινωφελή ιδρύµατα το αφορολόγητο ποσό ορίζεται στα εκατόν πενήντα εκατοµµύρια 
δραχµές". 

Στην περίπτωση α' του άρθρου 36, οι παράγραφοι του άρθρου 8 που περικλείονται σε 
παρένθεση αναδιατυπώνονται ως εξής: "(παράγραφοι 1 και 2 του άρθρου 118),". 

Παρακαλώ να µοιραστούν οι προσθήκες στους κυρίους Βουλευτές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης):Ο κ. Γιαννακόπουλος έχει το λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ:Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, συζητάµε 
σήµερα την τέταρτη ενότητα του µεγάλου και σηµαντικού αυτού νοµοσχεδίου, που αφορά, 
βεβαίως, τη φορολογία της µεγάλης ακίνητης περιουσίας. 

'Ερχοµαι απευθείας στο άρθρο 21. Από το έτος 1997 θα επιβάλλεται φόρος στην ακίνητη 
περιουσία που βρίσκεται στην Ελλάδα και ανήκει σε κάθε φυσικό ή νοµικό πρόσωπο. 
Εννοείται, στη µεγάλη ακίνητη περιουσία. Στο άρθρο αυτό αναλύεται ποιο είναι το αντικείµενο 



του φόρου. Είναι η συνολική αξία για κάθε ακίνητο, καθώς και τα εµπράγµατα δικαιώµατα, 
εκτός της υποθήκης. 

Επίσης, ρυθµίζεται το τι γίνεται µε την ακίνητη περιουσία των ανηλίκων τέκνων, η οποία 
µοιράζεται από µισό στον κάθε γονέα, όταν και οι δύο γονείς ασκούν την γονική µέριµνα ή 
στον γονέα που ασκεί τη γονική µέριµνα από µόνος του. 

Το άρθρο 22 αναφέρεται στο υποκείµενο του φόρου, ποιος δηλαδή είναι υπόχρεος για την 
καταβολή του φόρου. Αναφέρεται στον κηδεµόνα, τον οικοπεδούχο που δε νοµίζω ότι είναι 
αναγκαίο να το αναλύσουµε. 

Το άρθρο 23, κατά την άποψή µου, είναι το σηµαντικότερο. Σ' αυτήν την ενότητα που µιλάει 
για τις απαλλαγές από τον φόρο, θα µου επιτρέψετε να σταθώ λίγο περισσότερο. Το άρθρο 
αυτό αναφέρει επί λέξει τα εξής και εγώ θα σας πω επιγραµµατικά τις περιπτώσεις: 
Απαλλάσσονται: "Οι γεωργικές και κτηνοτροφικές εκτάσεις, τις οποίες αυτοκαλλιεργεί ή 
εκµεταλλεύεται ο κατά κύριο επάγγελµα αγρότης ή κτηνοτρόφος. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Γ' Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. 
ΛΟΥΚΑΣ ΑΠΟΣΤΟΛΙ∆ΗΣ). 

Οι δασικές εκτάσεις τα δικαιώµατα µεταλλειοκτησίας και η εξόρυξη ορυκτών ή λίθων. Τα 
κτίσµατα των ακινήτων και τα λοιπά συστατικά του εδάφους για τις βιοµηχανικές 
µεταλλευτικές λατοµικές και λοιπές επιχειρήσεις. Οι ξενοδοχειακές επιχειρήσεις 
οποιασδήποτε µορφής για το 50% της αξίας των γηπέδων που τους ανήκουν κατά κυριότητα 
και τα χρησιµοποιούν για τουριστική εκµετάλλευση και στα οποία έχουν κατασκευαστεί έργα 
που εξυπηρετούν τις λειτουργικές ανάγκες αυτών". 

Είπε ο κύριος Υπουργός ότι υπάρχει µια τροπολογία στην παράγραφο δ1. Εδώ νοµίζω ότι 
δεν υπάρχει κανένα πρόβληµα. Συµπεριλαµβάνονται και τα κτίσµατα των ακινήτων που 
ιδιοχρησιµοποιούνται από νοµικά πρόσωπα µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα και από 
κοινωφελή ιδρύµατα. 

Επίσης τα κτίσµατα οικοδοµής που ανεγείρονται για µία επταετία από την έκδοση της 
οικοδοµικής άδειας εφόσον δεν έχουν εκµισθωθεί ή χρησιµοποιηθεί κατά άλλο τρόπο. 'Αλλη 
περίπτωση είναι τα ακίνητα που απαλλάσσονται πάντα, τα ακίνητα που φορολογούνται ως 
κληρονοµιά για τα οποία ο φόρος είναι καταβλητέος σε τριµηνιαίες δόσεις. Τα Νοµικά 
Πρόσωπα ∆ηµοσίου ∆ικαίου, οι δηµόσιες επιχειρήσεις και οργανισµοί, το ιερό κοινό του 
Παναγίου Τάφου, Ιερά Μονή του 'Ορους Σινά. 

Κύριε Υπουργέ, έχω να κάνω µια παρατήρηση στην τροπολογία την οποία φέρατε. Στην 
περίπτωση ιγ' το αρχικό κείµενο ήταν : "Οι ιεροί ναοί, οι ιερές µονές, τα ανεγνωρισµένα ξένα 
θρησκευτικά δόγµατα για τα ακίνητα που χρησιµοποιούνται από αυτά για την τέλεση της 
λατρείας τους". Αυτό το αλλάζετε και το κάνετε: "Οι ιεροί ναοί, οι ιερές µονές, τα 
αναγνωρισµένα θρησκευτικά δόγµατα για τα ακίνητα που χρησιµοποιούν" . Νοµίζω ότι η λέξη 
"χρησιµοποιούν" είναι µια ευρύτερη έννοια. Χρησιµοποιώ το ακίνητο που µου ανήκει, κύριε 
Υπουργέ καθ' οιονδήποτε τρόπο. 

Νοµίζω ότι αυτή η διατύπωση θα επιφέρει αναστατώσεις γιατί είναι κάπως αόριστη. 'Η λέµε 
ότι απαλλάσσονται όλα τα ακίνητα των ανωτέρω νοµικών προσώπων ή αλλάζουµε τη λέξη 
"χρησιµοποιούν" και την κάνουµε "ιδιοχρησιµοποιούν". Νοµίζω πως συντακτικά τουλάχιστον 
δεν είναι σωστό. Σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. να µας δώσετε µια απάντηση τώρα. Νοµίζω 
ότι δεν είναι δόκιµη η λέξη "χρησιµοποιούν" και προτείνω να γίνει όπως ήταν πριν και µετά τις 
λέξεις "λατρεία τους", να µπουν οι λέξεις "και αυτά που ιδιοχρησιµοποιούν" ή όπως το φέρατε 
αντί της λέξεως "χρησιµοποιούν", να µπει η λέξη "ιδιοχρησιµοποιούν", γιατί όποιος έχει 
ακίνητα µπορεί να τους κάνει διάφορες χρήσεις. Είναι η έννοια της ιδιόχρησης ή γενικώς; 
Πρέπει να µας πείτε για να ξέρει η εθνική αντιπροσωπεία περί τίνος πρόκειται. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Γενικώς είναι. 'Ετσι αντελήφθην. 



ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Αν είναι γενικώς, κύριε Αντιπρόεδρε, ας το βάλει γενικώς για 
τα ακίνητά τους. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: 'Ετσι πρέπει να µπει. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Εγώ πιστεύω, ότι η αρχική έννοια ήταν εντελώς 
διαφορετική. Πιστεύω πως πρέπει να µπει η λέξη "ιδιοχρησιµοποιούν". 

Επίσης τα σωµατεία, οι ενώσεις, οι οµοσπονδίες που έχουν νόµιµα συσταθεί και 
αναγνωρισθεί από την Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού, τα κάθε είδους ταµεία και οργανισµοί 
και άλλες περιπτώσεις που δε νοµίζω ότι είναι της ώρας να αναφερθούν.  
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Το άρθρο 24 αναφέρεται στον προσδιορισµό της ακίνητης περιουσίας. Γίνεται µε τον τρόπο 
που ξέρετε. ∆ε νοµίζω, ότι κι εδώ υπάρχει ειδικός λόγος να αναφερθεί κανείς ιδιαίτερα. 
Προβλέπεται ο τρόπος προσδιορισµού της αξίας της ακίνητης περιουσίας. Και όσον αφορά 
την αξία της υψηλής κυριότητας, επικαρπίας κ.λπ. θα εφαρµόζονται οι σχετικές διατάξεις της 
φορολογίας κληρονοµιών. 

'Ερχοµαι στο άρθρο 25 που αφορά τις εκπτώσεις, το αφορολόγητο όριο και τον υπολογισµό 
του φόρου. Με το άρθρο αυτό προβλέπεται ποια χρέη εκπίπτουν από τη συνολική αξία της 
ακίνητης περιουσίας, ποιο είναι το αφορολόγητο ποσό των φυσικών και νοµικών προσώπων 
και ποιοι είναι οι συντελεστές του φόρου ακίνητης περιουσίας. 

Το άρθρο 26 αναφέρεται στους υποχρέους σε δήλωση. 

Το άρθρο 27 αναφέρεται στον αρµόδιο προϊστάµενο της δηµόσιας οικονοµικής υπηρεσίας και 
στην προθεσµία υποβολής και στο περιεχόµενο της δήλωσης. 

∆ε νοµίζω πως είναι ανάγκη να αναφερθεί κανείς ιδιαίτερα σ'αυτό το άρθρο, άλλωστε και ο 
χρόνος είναι περιορισµένος. 

Το άρθρο 28 αναφέρεται στη διαδικασία βεβαίωσης του φόρου, την παραγραφή και τις 
ατέλειες. 

Το άρθρο 29 αναφέρεται στην καταβολή του φόρου. Με το άρθρο αυτό κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, ορίζεται πως καταβάλλεται ο φόρος της ακίνητης περιουσίας και σε πόσες 
δόσεις κατά την υποβολή της δήλωσης και κατά την άσκηση της προσφυγής. 

Το άρθρο 30 αναφέρεται στους πρόσθετους φόρους. Με το άρθρο αυτό ορίζονται τα ποσοστά 
των πρόσθετων φόρων που επιβάλλονται σε περίπτωση εκπρόθεσµης ή ανακριβούς 
δήλωσης και όταν παραλείπεται η υποβολή της.  

Το άρθρο 31 αναφέρεται στις ευθύνες και τα δικαιώµατα των τελευταίων κατόχων ακινήτων 
από τη σύµβαση, στις ευθύνες των αντιπροσώπων κλπ. Με το άρθρο αυτό προβλέπεται ότι 
για το φόρο της ακίνητης περιουσίας, που συζητούµε σήµερα, ευθύνονται εξ ολοκλήρου οι 
τελευταίοι κάτοχοι των ακινήτων και θεσπίζεται η ευθύνη των αντιπροσώπων των υποχρέων 
σε φόρο.  

Στο άρθρο 32 αναφέρονται οι υποχρεώσεις των συµβολαιογράφων. Σύµφωνα µε το άρθρο 
αυτό, υποχρεούνται οι συµβολαιογράφοι να επισυνάψουν στο µεταβιβαστικό συµβόλαιο 
πιστοποιητικό του αρµόδιου προϊσταµένου της ∆ηµόσιας Οικονοµικής Υπηρεσίας που θα 
λέει, ότι για το µεταβιβαζόµενο ακίνητο έχει υποβληθεί δήλωση, που έχει καταβληθεί ο οικείος 
φόρος. Είναι µια ασφαλιστική δεικλίδα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, γιατί δεν θα µπορεί να 
µεταβιβαστεί ακίνητο εάν δεν έχει υποβληθεί η δήλωση του φόρου ακίνητης περιουσίας. 



Το άρθρο 33 αναφέρεται στις κυρώσεις. 

Το άρθρο 34 αναφέρεται στη µη επιβολή φόρου και στα δικαιώµατα για λογαριασµό τρίτων 
και στις εξουσιοδοτικές διατάξεις. 

Το άρθρο 35 αναφέρεται στη φορολογία της ακίνητης περιουσίας µειονοτικών προσώπων. Με 
το άρθρο αυτό προβλέπεται η επιβολή του φόρου ακίνητης περιουσίας και στα µειονοτικά 
νοµικά πρόσωπα. Παράλληλα µε το άρθρο αυτό προβλέπεται η απαλλαγή από το φόρο της 
µεγάλης ακίνητης περιουσίας των νοµικών αυτών προσώπων µε τον όρο της αµοιβαιότητας 
των ελληνορθόδοξων µειονοτικών νοµικών προσώπων, που βρίσκονται σε ξένες χώρες. 

Εδώ τελειώνει και αυτή η ενότητα, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι. Νοµίζω πως επιγραµµατικά, 
αλλά µε σαφήνεια σας έδωσα να καταλάβετε ειδικά τη διάταξη του άρθρου 23 για το ποιες 
είναι οι απαλλαγές και εν πάση περιπτώσει, τι επεριέχονται στις ενότητες αυτές. Ευχαριστώ 
πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Λουκάς Αποστολίδης): Ο συνάδελφος κ.Μπασιάκος έχει το λόγο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: ∆ε νοµίζω, κύριες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η συζήτηση ή και η 
ψήφιση της νέας φορολογίας ακίνητης περιουσίας ανταποκρίνεται στη δέσµευση του 
Πρωθυπουργού, που αλλεπάλληλα είχε δηλώσει προεκλογικά, ότι δεν θα επιβληθούν νέοι 
φόροι και ότι η οικονοµία δεν έχει ανάγκη από τη λήψη νέων µέτρων. Αποτελεί έναν νέο φόρο 
που επιβάλλεται µετά από τις σκανδαλώδεις και χαριστικές ρυθµίσεις του πρώτου 
νοµοσχεδίου της Κυβέρνησης και µετά απ'όλες αυτές τις αποφάσεις της Κυβέρνησης, που 
θίγουν το εισόδηµα των χαµηλοεισοδηµατιών. 

Τελευταία απόφαση της Κυβέρνησης είναι η τροπολογία που θα συζητήσουµε απόψε για τους 
πολύτεκνους. Ενώ έγιναν αυτές οι χαριστικές και πολλές φορές σκανδαλώδεις ρυθµίσεις, από 
την άλλη πλευρά επιβάλλεται βαρειά φορολογία στους χαµηλοεισοδηµατίες κατά κύριο λόγο 
και περικόπτονται κοινωνικά επιδόµατα, τα οποία στήριζαν την πολύτεκνη οικογένεια, 
στήριζαν την προοπτική για την αύξηση του πληθυσµού στη Χώρα µας.  

Ο φόρος ακίνητης περιουσίας είναι και άδικος και αντιπαραγωγικός και αναποτελεσµατικός. 
Είναι άδικος γιατί επιβάλλει δύο φορές φορολογία στο ίδιο εισόδηµα και µετά βεβαιότητος θα 
οδηγήσει στην αποθάρρυνση των οικοδοµικών δραστηριοτήτων. 

Θα προκαλέσει στρεβλώσεις, γιατί θα υπάρξει µετακύληση του φόρου στους ενοικιαστές, την 
ίδια στιγµή που, ως αναποτελεσµατικός, δε θα φέρει ενδεχοµένως υψηλά πρόσοδα στο 
∆ηµόσιο Ταµείο, αφού και το κόστος βεβαίωσης και είσπραξης είναι υψηλό. 

'Οµως, είναι και αντιπαραγωγικός αυτός ο νόµος, αυτή η διάταξη, γιατί αποθαρρύνει τις 
επενδύσεις στον οικοδοµικό τοµέα. Είναι άδικος, γιατί επιβάλλεται και σε µη προσοδοφόρα 
ακίνητα, σε ακίνητα τα οποία είναι δεσµευµένα, σε ακίνητα τα οποία δεν αποφέρουν 
εισόδηµα, όπως είναι τα γήπεδα και οι κληρονοµικές κατοικίες. Αυτή ακριβώς η εξέλιξη θα 
αναγκάσει τους ιδιοκτήτες αυτών των ακινήτων να τα εκποιήσουν, για να ανταποκριθούν στο 
βάρος του να εξοφλήσουν το φόρο ακίνητης περιουσίας. 

Ακόµα και το ύψος του αφορολογήτου ποσού είναι ιδιαίτερα χαµηλό. Το 1982, όταν είχατε 
επιβάλει ανεπιτυχώς το φόρο ακίνητης περιουσίας, αναγκασθήκατε µετά την εκπαραθύρωση 
του κ. ∆ρεττάκη, Υπουργού των Οικονοµικών τότε, να τον καταργήσετε. Και αν υπήρχε 
στοιχειώδης αναπροσαρµογή του ποσού αυτού, θα έφτανε σήµερα το αφορολόγητο στα 
διακόσια πενήντα εκατοµµύρια περίπου. Εσείς, επιβάλλετε ένα φόρο από τα εξήντα 
εκατοµµύρια και πάνω. Προβλέπεται, βέβαια, ότι όταν υπάρχει οικογένεια, το αφορολόγητο 
όριο θα είναι στα εκατόν είκοσι εκατοµµύρια δραχµές. Αλλά, εάν ένας σύζυγος έχει εισόδηµα 
πάνω από εκατόν είκοσι εκατοµµύρια, έχει εκατόν είκοσι ένα εκατοµµύρια, θα φορολογηθεί 
για τα εξήντα ένα και όχι για το ένα εκατοµµύριο, το πέραν των εκατόν είκοσι εκατοµµυρίων, 
αλλά για τα εξήντα ένα εκατοµµύρια, τα πέραν των εξήντα εκατοµµυρίων που είναι το αρχικό 
αφορολόγητο για το σύζυγο, για τον ένα φορολογούµενο. Και αυτό πάλι είναι µια αδικία. 



'Εχετε επιβαρύνει την ακίνητη περιουσία µε εικοσιεπτά συνολικά φόρους. 

∆εν ξέρω αν, κύριε Υπουργέ, δε σας ενδιαφέρουν αυτά που σας λέω ή σας ενοχλούν και δεν 
ακούτε. 

Υπάρχουν εικοσιεπτά φόροι και θα ήθελα να τους αναγνώσω για να γνωρίζει το Σώµα ποιος 
είναι ο εικοστός όγδοος φόρος, που επιβαρύνει ακόµα περισσότερο την ακίνητη περιουσία, 
εάν συµφωνούν οι συνάδελφοι του ΠΑ.ΣΟ.Κ. στην πολιτική αυτή: Είναι ο φόρος εισοδήµατος 
µισθωµάτων, το χαρτόσηµο, ο συµπληρωµατικός φόρος µισθωµάτων, ο συµπληρωµατικός 
φόρος εισοδήµατος κατοικιών άνω των τριακοσίων τετραγωνικών µέτρων, ο φόρος 
ιδιοκατοικήσεως, ο φόρος ιδιοχρησιµοποιήσεως επαγγελµατικής στέγης και δεύτερης 
κατοικίας, ο φόρος µεταβίβασης, ο φόρος διανοµής, ο φόρος ανταλλαγής, ο φόρος 
κληρονοµιάς, ο φόρος δωρεάς, ο φόρος αναπροσαρµογής της αξίας ακινήτων επιχειρήσεων, 
το 5% για τη γη και το 8% για τα κτίρια που αναπροσαρµόσατε πρόσφατα µε νόµο του 
∆εκεµβρίου του 1996, το τέλος ακίνητης περιουσίας, ο γνωστός ΤΑΠ, τα τέλη καθαριότητας 
και φωτισµού που επιβάλλονται από τους ΟΤΑ, το τέλος αποχετεύσεως, ο δηµοτικός φόρος 
ηλεκτροδοτούµενων χώρων, που επιβάλλεται από τους ΟΤΑ, η εισφορά σε γη και χρήµα για  
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την ένταξη στα σχέδια πόλεως, τα δυνητικά τέλη που καθορίζονται από τα δηµοτικά και 
κοινοτικά συµβούλια, τα νέα τέλη µεταγραφής συµβολαίων, τα τέλη εγγραφής ακινήτων στο 
εθνικό κτηµατολόγιο µε την εξέλιξη αυτού του σωστού κατά τα άλλα θεσµού, το τέλος υπέρ 
Ταµείου Νοµικών κατά τη σύνταξη των συµβολαίων, το τέλος µεταγραφής για το Ταµείο 
Νοµικών, τα τέλη και οι εισφορές κατά την έκδοση οικοδοµικών αδειών, τα δηµοτικά τέλη 
κατάληψης πεζοδροµίου κατά την ανοικοδόµηση, ο φόρος προστιθέµενης αξίας στις 
οικοδοµικές εργασίες, οι εργοδοτικές εισφορές στο Ι.Κ.Α. κλπ. 

Στο νόµο αυτό επιβάλλεται φορολογία ακίνητης περιουσίας και στις επιχειρήσεις. 'Ηδη, όµως, 
τις έχετε επιβαρύνει µε τη φορολογία για την υπεραξία των ακινήτων µε το αυτόµατο 
υπερτίµηµα. Ούτε προβλέπετε για τον αποπληθωρισµό της φορολογικής κλίµακας και 
φορολογείτε και τα µη προσοδοφόρα ακίνητα. 

Μάλιστα, στις διατάξεις του νοµοσχεδίου σας, του τετάρτου κεφαλαίου, προβλέπεται η 
επιβολή πρόσθετων φόρων εν συνεχεία αυτοτελούς προστίµου, πέραν εκείνων των 
αυτοτελών προστίµων που προβλέπονται στο ν. 820/1978. 

Είναι γνωστή η εξέλιξη του φόρου ακίνητης περιουσίας. Επιβλήθηκε το 1975 και καταργήθηκε 
το 1980, ξαναήλθε το 1982 και καταργήθηκε µετά από λίγο, αντικαταστάθηκε από τον ΤΑΠ, 
επιβλήθηκε ο συµπληρωµατικός φόρος του 3%, ο οποίος δεν καταργήθηκε, βέβαια, εν 
συνεχεία, επιβλήθηκε ο υψηλός φόρος στα γήπεδα και στα κτίρια, το 5% και το 8% που 
επιβαρύνει τους επιχειρηµατίες. 

Αρκεί να σας πω ότι προβλέφθηκε για τον τελευταίο αυτό φόρο, έσοδο στον Προϋπολογισµό 
ένα δισεκατοµµύριο και εισπράξατε πέντε δισεκατοµµύρια στην προηγούµενη χρήση. Και 
τώρα προβλέπετε εξήµισι δισεκατοµµύρια δραχµές για το 1997 και θα εισπράξετε 
τουλάχιστον εικοσιπέντε µε τριάντα δισεκατοµµύρια. Υπάρχει µεγάλη απόκλιση στις 
προβλέψεις, η οποία απόκλιση θίγει τις εµπορικές επιχειρήσεις, θίγει τους µικροµεσαίους, οι 
οποίοι τόσα πολλά δεινα αντιµετωπίζουν τον τελευταίο καιρό. 

Ακόµη, όµως, και η εκτίµηση για τον φόρο ακίνητης περιουσίας µε το παρόν νοµοσχέδιο, 
υποεκτιµάται. ∆ε θα είναι µόνο εικοσιπέντε δισεκατοµµύρια, θα είναι πολύ περισσότερο, όταν 
βέβαια εισπράξετε το φόρο αυτό, λόγω των ατελειών στην οργάνωση της βεβαίωσης και της 
είσπραξης. Είναι γνωστή άλλωστε και η ατέλεια που έχει το έντυπο Ε9, που επιβάλλει τη 
συµβουλή λογιστού για την κατάρτιση αυτού του εντύπου. Το ξέρετε πολύ καλά ότι θέλει πολύ 
µεγάλη προσπάθεια για να καταρτισθεί αυτό, όπως θέλει µεγάλη προσπάθεια να 
υπολογισθούν οι λεγόµενες αντικειµενικές αξίες των ακινήτων. Βέβαια, υπάρχει και µία 
κατηγορία ακινήτων, όπως είναι τα χωράφια, τα αγροτεµάχια, από τους µη κατά κύριο 



επάγγελµα αγρότες, ο οποίοι υποχρεούνται να τα δηλώσουν, αλλά δεν πρόκειται να γίνει η 
εκτίµηση της αξίας άµεσα. Θα πάει στις ελληνικές καλένδες η εκτίµηση αυτής της αξίας και 
ενδεχοµένως αυτοί οι οποίοι είναι υπόχρεοι για τη δήλωση να δηλώσουν µια πάρα πολύ 
χαµηλή αξία, ακριβώς για να µην επιβαρυνθούν τουλάχιστον στη διάρκεια της κατά δήλωση 
καταβολής του φόρου. 

Πάντως, θα δηµιουργήσει προβλήµατα στη λειτουργία των φοροεισπραχτικών υπηρεσιών, 
γιατί ο µεγάλος αριθµός φορολογικών δηλώσεων ακίνητης περιουσίας, θα παρεµποδίσει τον 
έλεγχο σε άλλες φορολογικές υποθέσεις, περισσότερο κρίσιµες από τη φορολόγηση αυτή. 

Τέλος, µεγάλη αρνητική σηµασία νοµίζω έχει η επιβολή φορολογίας της ακίνητης περιουσίας 
στα κοινωφελή ιδρύµατα. Εµµένετε δυστυχώς στην άποψη, ότι πρέπει να τα φορολογήσετε. 
Και προσθέσατε µία τροποποίηση που αφορά τα κοινωφελή ιδρύµατα για την 
ιδιοχρησιµοποίηση ακινήτων χωρίς να συµπεριλάβετε τα γήπεδα τυχόν ή ορισµένα άλλα 
ακίνητα, τα οποία εκµισθώνονται και τα οποία θα αθροισθούν στην πάνω από τα εκατόν 
είκοσι εκατοµµύρια δραχµές αξία. 

Θεωρούµε ότι το σύνολο των διατάξεων είναι διατάξεις, οι οποίες θίγουν και τους µικρούς και 
όχι µόνο τους έχοντες και κατέχοντες. Μην ξεχνάτε την µετακύλιση στους ενοικιαστές. 
Αποθαρρύνεται η οικοδοµική δραστηριότητα. Και αυτό γίνεται σε µια εποχή που η ακίνητη 
περιουσία επιβαρύνεται σηµαντικά. Και γι' αυτό το λόγο η Νέα ∆ηµοκρατία καταψηφίζει το 
σύνολο των διατάξεων αυτών. 

(Χειροκροτήµατα από την Πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας) 

(Στο σηµείο αυτό, την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο ∆' Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. 
ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΚΑΤΣΑΡΟΣ) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Επίτιµος Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας ο κ. 
Μητσοτάκης έχει το λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΜΗΤΣΟΤΑΚΗΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, αισθάνοµαι χρέος να πω 
στην Εθνική Αντιπροσωπεία την άποψή µου, για το θέµα που συζητούµε σήµερα και που 
είναι στη γενική του µορφή, η φορολογία της ακίνητης περιουσίας. 

'Εχω το αίσθηµα ότι η Κυβέρνηση βρέθηκε µπλεγµένη σε µία πολιτική που καταλήγει να είναι 
αδιέξοδη, στην προσπάθειά της να επιβεβαιώσει ότι πλήττει τους έχοντες και κατέχοντες. 'Ενα 
γλωσσικό εύρηµα, αν είναι εύρηµα, του κ. Σηµίτη, κινδυνεύει να τον οδηγήσει σε περιπέτεια. 
Η Κυβέρνηση του κ. Σηµίτη παρουσιάζεται σαν να είναι µια Κυβέρνηση που δε γνωρίζει την 
προϊστορία των θεµάτων µε τα οποία απασχολείται. 

Κύριοι της Κυβερνήσεως, το θέµα αυτό της φορολογίας της ακίνητης περιουσίας έχει µια 
ιστορία στην Ελλάδα και καλό θα ήταν να την είχατε µελετήσει την ιστορία αυτή. Κανένας δεν 
αρνείται ότι µπορεί να έχει κάποια βάση ο φόρος της ακίνητης περιουσίας, θεωρητική, καίτοι 
στην Ελλάδα την ακίνητη περιουσία την έχουµε υπέρµετρα επιβαρύνει, την έχουµε ξεζουµίσει, 
ακριβώς γιατί την έχουµε µπροστά µας και η ακίνητη περιουσία δεν µπορεί να διαφύγει. 

Παρά ταύτα, η πείρα διδάσκει, κύριοι Υπουργοί, ότι οσάκις επιχειρήθηκε η φορολόγηση της 
ακίνητης περιουσίας, το Κράτος αναγκάστηκε να ανακρούσει πρύµνα, διότι η φορολογία 
τίποτε δεν απέδωσε. ∆ηµιούργησε περιπέτειες και τελικά κατέληξε ο φόρος της ακίνητης 
περιουσίας να είναι ένας φόρος -τον οποίο εγώ απεκάλεσα και πράγµατι έτσι ήταν- τον οποίο 
πλήρωναν µόνο τα κορόϊδα, κύριε Υπουργέ. Φόρος κορόϊδων είναι, διότι οι ολίγοι σχετικά 
φορολογούµενοι, οι οποίοι πίστευαν ότι έπρεπε να δηλώσουν, εδήλωσαν, αυτοί 
κατεδιώχθησαν απηνώς από την εφορία, η οποία αµφισβήτησε τις δηλώσεις τους, τους 
ζήτησε να πληρώσουν πολύ περισσότερα απ' όσα εδήλωσαν και καλά έκανε η εφορία. 
'Ολους δε τους άλλους, µερικούς από τους οποίους είχαν τεράστια ακίνητη περιουσία, οι 
οποίοι δεν εδήλωσαν, δεν έκανε τον κόπο, αλλά και αν έκανε τον κόπο, δεν µπορούσε να 
τους ανακαλύψει. 



Κυρίες και κύριοι συναδελφοι, σ' ένα τόπο, ο οποίος δεν έχει κτηµατολόγιο, στον οποίο δεν 
υπάρχει καµιά δυνατότητα συνολικού ελέγχου της περιουσίας, τοπικά, στα πλαίσια ενός 
δήµου θα µπορούσε ενδεχοµένως να ελεγχθεί το ακίνητο. Αλλά συνολικά, όταν ο άλφα 'Ελλην 
πολίτης µπορεί να έχει περιουσία διεσπαρµένη ανά την επικράτεια, πώς είναι δυνατόν 
σοβαρά να πιστεύει το Κράτος ότι µε τις φοροτεχνικές υπηρεσίες που έχει -και οι οποίες 
βέβαια δεν είναι καλύτερες σήµερα, κύριοι της Κυβερνήσεως, απ' ό,τι ήταν πριν από µερικά 
χρόνια, χειρότερες είναι, για να πούµε τα πράγµατα όπως πράγµατι είναι, όταν ούτε η 
µηχανογράφηση ούτε κανένα στοιχείο δεν µπορεί να σας βοηθήσει- θα µπορέσει να ελέγξει 
τις δηλώσεις που θα υποβληθούν; Θα επαναληφθεί το ίδιο προηγούµενο, το οποίο ζήσαµε 
δυο φορές µέχρι σήµερα στην Ελλάδα, στο παρελθόν, για να έρθει λίγο αργότερα κάποιος 
υπό την πίεση των πραγµάτων και διότι θα διαπιστώνει ότι πληρώνουν πάλι εκείνοι οι τίµιοι, 
οι ολίγοι και οι έξυπνοι διαφεύγουν, να καταργήσει το φόρο αυτό και να ψάξει άλλες πηγές για 
φορολογικά έσοδα. 

Εγώ, κυρίες και κύριοι συναδελφοι, σταθερά υποστηρίζω, αλλά δυστυχώς δεν µπόρεσα ποτέ 
να το επιβάλω στη Χώρα µας, ότι ο φόρος τον οποίο πρέπει να πληρώνουν για την ακίνητη 
περιουσία είναι ένας, ο φόρος της υπεραξίας κατά την πώληση. Αυτό το φόρο τον πληρώνει ο 
'Ελληνας πολίτης, διότι εκείνη την ώρα εισπράττει χρήµατα. Και αυτό το φόρο  
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µπορεί να τον ελέγξει µε 100% βεβαιότητα το Κράτος, κανένας δε θα διαφύγει. Βεβαίως, 
έχουµε υπέρµετρα υψηλό φόρο µεταβίβασης και θα πρέπει να ελεγχθεί και να προσαρµοστεί 
και να συνδυαστεί ποια θα είναι η επιβάρυνση της ακίνητης περιουσίας κατά τη µεταβίβαση. 
'Οταν, όµως, έχετε τεράστια οφέλη από την ακίνητη περιουσία στην Ελλάδα, η οποία 
αυξήθηκε εκατό φορές, χίλιες φορές, δέκα χιλιάδες φορές, γιατί αυτός που πουλά να µην 
πληρώσει ένα ποσοστό επί του κέρδους, το οποίο είναι βέβαιο ότι αποκοµίζει και το οποίο 
είναι µετρήσιµο, σίγουρα µετρήσιµο και εισπράττεται; 

Αυτή τη φορολογία την είχα επιβάλει εγώ ως Υπουργός των Οικονοµικών στη δεκαετία του 
'60. Και µάλιστα, επειδή εκείνη την εποχή εµείς ήµασταν πιο φρόνιµοι από σας σήµερα, δε 
θέλαµε να προκαλούµε αυτές τις αντιδράσεις τις κοινωνικές, είχα πει ότι θα πληρώσει το φόρο 
αυτό το ακίνητο το οποίο θα αγοραστεί µετά από την ψήφιση του νόµου όταν ξαναπουληθεί. 
Αν η δικτατορία δεν έκανε το έγκληµα να καταργήσει αυτό το νόµο, έκτοτε έχουν παρέλθει 
τριάντα τέσσερα χρόνια, ο νόµος αυτός θα λειτουργούσε πλήρως. Μέσα σε τριάντα χρόνια 
πραγµατοποιείται ένας κύκλος πωλήσεων εναλλαγής ιδιοκτησίας, θα ίσχυε γενικά ο φόρος 
της υπεραξίας και θα είχαµε γλιτώσει απ' όλες τις περιπέτειες και θα είχαµε και τη δυνατότητα 
να έχουµε πράγµατι ένα έσοδο από τους έχοντες. 

Θα σας πω και κάτι άλλο. Αυτό το έσοδο που έρχεται από την ακίνητη περιουσία, δεν πρέπει 
να είναι έσοδο της κεντρικής κυβέρνησης. Αυτό πρέπει να είναι έσοδο της Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης. Εάν θέλουµε κάποτε να αποκτήσουν οι ∆ήµοι οικονοµική αυτοτέλεια, αυτό το 
έσοδο πρέπει να τους το δώσουµε. Και αν κάποτε φθάσουµε στο να έχουµε κτηµατολόγιο 
στην Ελλάδα, τότε στην περίπτωση αυτή θα µπορούµε να µελετήσουµε και αυτό το οποίο σε 
άλλες χώρες ισχύει, δηλαδή ένα µηδαµινό φόρο κατ' έτος, µηδαµινό, όµως, από πλευράς 
ποσοστού, το οποίο δεν µπορεί να είναι παραπάνω από 0,20% ή 0,30% της πραγµατικής 
αντικειµενικής αξίας ως έσοδο και αυτό πάλι της Τοπικής Αυτοδιοίκησης. 

Θέλω να πω και κάτι άλλο, κύριοι συνάδελφοι. 'Ηταν πρόοδος η καθιέρωση της αντικειµενικής 
αξίας στα ακίνητα. Αυτό είναι έργο του ΠΑ.ΣΟ.Κ., κατά τη διάρκεια της οκταετίας. Λίγα καλά 
πράγµατα έκανε και πολλά δυσάρεστα, κακά, αποτυχηµένα, αλλά ένα από τα καλά είναι αυτό. 
Και πράγµατι καλά κάνετε και το επεκτείνετε, αλλά και εκεί θα ήθελα να σας επιστήσω την 
προσοχή , διότι πληροφορούµαι ότι γίνονται τρελά πράγµατα, κύριοι Υπουργοί. 
Προχωρήσατε στο να φτιάξετε αντικειµενικές αξίες ακινήτων ακόµα και σε αγροτικούς 
οικισµούς και ακούω κάτι τρελές ιδέες που υπάρχουν στην εφορία, ακίνητα τα οποία δεν 
αξίζουν τίποτα -χάλαρα όπως τα λέµε εµείς- παλιές οικογενειακές ιδιοκτησίες, κινδυνεύουν να 
τις υπολογίσουν µε πενήντα ή εκατό χιλιάδες κατά τετραγωνικό µέτρο. Αυτό είναι παρένθεση. 
Αλλά εκείνο που είναι βέβαιο είναι, ότι πράγµατι η αντικειµενική αξία σας διευκολύνει για να 
επιβάλετε κάποτε το φόρο υπεραξίας. 



Ο φόρος αυτός όπως τον επιβάλλετε είναι ένας φόρος καταδικασµένος σε σίγουρη αποτυχία 
και θέλω να το έχω πει αυτό στην Εθνική Αντιπροσωπεία για να έχω τη συνείδησή µου 
ήσυχη. 

Θα σας πω επ'ευκαιρία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, και κάτι γενικότερο για την πολιτική 
που ακολουθεί αυτή η Κυβέρνηση. ∆εν µπορώ να καταλάβω, αίσθηµα αυτοκαταστροφής 
έχετε µέσα σας; Θέλετε να οδηγηθείτε από περιπέτεια σε περιπέτεια; Απόψε, έχουµε τρία 
θέµατα. Το ένα είναι ο φόρος ακίνητης περιουσίας, όπου δηµιουργείται ένα µεγάλο πρόβληµα 
στην ακίνητη ιδιοκτησία. ∆ε σας ωφελεί πολιτικά, θα το πληρώσετε πολιτικά, αλλά αυτό είναι 
το λιγότερο, κέρδος της Ελλάδος είναι να πέσει γρηγορότερα η Κυβέρνησή σας -εγώ 
τουλάχιστον δεν θα στενοχωρηθώ- και δηµιουργείτε ένα µεγάλο πρόβληµα σε µια τάξη πάρα 
πολύ σηµαντική. 'Ολοι οι 'Ελληνες είναι ιδιοκτήτες. ∆εν υπάρχει περίπου κανένας 'Ελληνας -
ελάχιστοι είναι- που δεν έχει ατοµική ιδιοκτησία. Είναι και αυτό µια από τις ιδιοµορφίες της 
φυλής µας. 

Το δεύτερο θέµα που θα συζητήσουµε είναι των ναυτικών. Κάνατε όλην αυτήν την ιστορία, 
βάλατε τον Τόπο σε περιπέτεια και πλήρωσε η Εθνική Οικονοµία, κύριε Υπουργέ. 'Ηταν 
ατυχής η δήλωσή σας, ότι δεν στοίχισε τίποτα στην Εθνική Οικονοµία. Η απεργία στοίχισε 
πολύ ακριβά και δεν έπρεπε, διότι στο τέλος-τέλος αυτό το οποίο τελικά κάνατε, έπρεπε να το 
είχατε κάνει. 

Και το τρίτο θέµα που θα συζητήσουµε, είναι των πολυτέκνων. Τι σας έπιασε και θέλετε να 
πλήξετε τους πολύτεκνους; ∆ιαβάζοντας την τροπολογία, βλέπω ότι το Γενικό Λογιστήριο µε 
µια έκθεση -άλλωστε άθλια, για την οποία οµολογώ εγώ ως παλιός Υπουργός των 
Οικονοµικών ότι ντρέποµαι, διότι αναφέρει έναν αριθµό χωρίς να λέει από ποια επιµέρους 
κονδύλια προκύπτει- λέει, ότι θα απαλλάξετε τον Προϋπολογισµό σας από τριάντα οκτώ 
δισεκατοµµύρια επί ετησίας βάσεως. 

Μα, κύριοι συνάδελφοι, εγώ διάβασα στις εφηµερίδες ότι εκατόν ογδόντα δισεκατοµµύρια 
πληρώνετε αυτήν την ώρα για τα νοσοκοµεία, ποσό το οποίο οφείλεται βέβαια στην 
κακοδιαχείριση και στις σπατάλες, αν δεν υπάρχουν και σκάνδαλα. Τα δισεκατοµµύρια 
φεύγουν προς όλες τις κατευθύνσεις. Στην εισοδηµατική πολιτική τα ρετιρέ -η ορολογία είναι 
δική σας- ευνοούνται µε αυξήσεις που φτάνουν µέχρι 80%. Οι φτωχοί συνταξιούχοι 
αντιµετωπίζονται µε τα γκλόµπς την ώρα που διαµαρτύρονται ότι δεν έχουν να φάνε. Ποία 
είναι η πολιτική την οποία ακολουθείτε και τι κέρδος έχετε απ'αυτήν την υπόθεση; 

Πράγµατι, οι περιστάσεις είναι δύσκολες. Η Κυβέρνησή σας πρέπει να έχει µια σφαιρική 
αντίληψη, πρέπει να υπολογίζει το σύνολο των προβληµάτων και πρέπει να κάνει µια 
πολιτική η οποία να µπορεί να περάσει σήµερα στην ελληνική κοινωνία. Γιατί αλλιώς η 
αγανάκτηση την οποία δηµιουργείτε θα είναι τέτοια, ώστε να κινδυνεύει µια πολιτική, η οποία 
στη βάση της είναι σωστή -διότι κανείς δεν µπορεί να αρνηθεί, ότι η ελληνική οικονοµία 
σήµερα δοκιµάζεται και ότι πρέπει οπωσδήποτε να γίνει µια προσπάθεια να πειστεί ο 
Ελληνικός Λαός, ότι πρέπει να κάνει θυσίες- να τιναχθεί στον αέρα -για να µεταχειρισθώ πάλι 
το ίδιο επίθετο το οποίο και χθες µεταχειρίσθηκα- από µαθητευόµενους µάγους. 

Mη δείξετε ότι η Κυβέρνηση Σηµίτη είναι Kυβέρνηση µαθητευόµενων µάγων. 

( Χειροκροτήµατα από την Πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ(Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Γκατζής έχει το λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, πολύ φοβόµαστε ότι η διαδικασία, 
η οποία ακολουθήθηκε και στη συζήτηση του νοµοσχεδίου στην Επιτροπή, ακολουθείται και 
σήµερα. 

Θεωρούµε, ότι είναι ένα από τα σοβαρότερα νοµοσχέδια που συζητάµε, ίσως το πρώτο, µετά 
τον Κρατικό Προϋπολογισµό, νοµοσχέδιο και θα έπρεπε οπωσδήποτε να δοθεί δυνατότητα 



και στους Βουλευτές να εκφραστούν, αλλά πολύ περισσότερο να ακούσουν τις απόψεις 
όλων, για να βγουν έτσι και ορισµένα συµπεράσµατα. 

Γι' αυτό είπαµε και επιµένουµε, ότι δεν είναι δυνατόν αυτή η διαδικασία να τελειώσει απόψε, 
αν λάβουµε υπόψη, ότι υπάρχουν τροπολογίες πέρα απ' αυτές των Υπουργών και 
τροπολογίες, οι οποίες κατατέθηκαν έγκαιρα στην Επιτροπή από τους Βουλευτές και βάσει 
του Κανονισµού, θα πρέπει να συζητηθούν. 

Επίσης, κύριοι Βουλευτές, αν δει κανείς και τα σηµερινά άρθρα του τελευταίου κεφαλαίου, θα 
διαπιστώσει ότι και σ' αυτά διαπνέεται η ίδια πολιτική αντίληψη, όπως διαπνέει όλο ακριβώς 
το νοµοσχέδιο, µια αντίληψη αντικοινωνική, αντιλαϊκή, αντιαναπτυξιακή, µια πολιτική, η οποία 
ρίχνει τελικά και αυτήν τη φορά το βάρος στη αφαίµαξη των οικονοµικών στα λαϊκά 
στρώµατα, ενώ απεναντίας απλόχερα αντιµετωπίζει αυτούς που εµείς λέµε πραγµατικά 
έχοντες και κατέχοντες και νοµίµως φοροδιαφεύγοντες. 

Κύριοι συνάδελφοι, και αυτός ο νόµος γίνεται ένα εργαλείο για να αποµυζήσει, όσο το 
δυνατόν η Κυβέρνηση περισσότερα χρήµατα από τα πλατιά λαϊκά στρώµατα. Εµείς 
γνωρίζουµε  
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φυσικά ποιον εξυπηρετεί αυτός ο νόµος και η πολιτική της Κυβέρνησης. Εξυπηρετεί τους 
λίγους και στρέφεται ενάντια στους πολλούς. Αλλά µέχρι πότε θα αντέξουν οι πολλοί να 
σφίγγεται το ζωνάρι τους; Μέχρι πότε αδιαµαρτύρητα, πιστεύει η Κυβέρνηση, ότι θα ανέχονται 
αυτήν την αντιλαϊκή πολιτική; Μέχρι πότε η Κυβέρνηση τελικά, θα είναι στυλοβάτης του 
µεγάλου κεφαλαίου; Μέχρι πότε θα στερεί τον Ελληνικό Λαό από τα πάγια δικαιώµατα που 
έχει για ζωή, για δηµοκρατία και για ανάπτυξη; 

Κύριοι συνάδελφοι, για να περάσει ένας Κρατικός Προϋπολογισµός, αντιλαϊκός όπως είναι 
αυτός, χρειάζονται δυο µέτρα. Το ένα είναι θεσµικό. Είναι το νοµικό πλαίσιο µέσα από το 
οποίο νοµίµως η Κυβέρνηση στραγγαλίζει τα λαϊκά εισοδήµατα. 

Το δεύτερο, είναι να τα επιβάλει, γιατί δεν περνά πια η συναίνεση. Ακούσαµε εδώ στη Βουλή 
και τη ΓΣΕΕ και την Α∆Ε∆Υ και τους µικροµεσαίους που στη πλειοψηφία τους, τα 
συνδικαλιστικά αυτά στελέχη είναι κυβερνητικά, να καταγγέλλουν αυτό το νοµοσχέδιο, σαν 
αντιλαϊκό. Ακούσαµε όλες τις παραγωγικές τάξεις να το καταγγέλλουν και εποµένως δεν 
µπορεί σήµερα στη βάση της συναίνεσης, να περάσει ένα τέτοιο αντιλαϊκό νοµοσχέδιο. 

Γι' αυτό ακριβώς επιστρατεύεται κύριοι συναδελφοι, ο αυταρχισµός. ∆εν είναι τυχαίες οι 
δηλώσεις του κυρίου Υπουργού ∆ικαιοσύνης -που µιλά για παρωχηµένες εποχές, που θυµίζει 
το ν. 509, που θυµίζει τέτοιες εποχές που φέρνουν ανατριχίλα στον Ελληνικό Λαό- ότι µε 
αυτόν τον τρόπο θα αντιµετωπίσει ουσιαστικά τα λαϊκά και κοινωνικά προβλήµατα των 
εργαζοµένων. 

∆εν είναι τυχαίο ότι επιστρατεύεται η ∆ικαιοσύνη, η οποία ξέρουµε ότι υπηρετεί πάντοτε και 
ιδιαίτερα το καθεστώς της άρχουσας τάξης, όταν φέρνει τη µία µετά την άλλη δικαστική 
απόφαση, προκειµένου να βγάλει άκυρες και καταχρηστικές τις απεργίες των εργατών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Σας παρακαλώ, κύριε Γκατζή, επί του νοµοσχεδίου. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αφήστε µε να πω αυτά που θέλω εγώ. Σας 
παρακαλώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): 'Οχι. Παρακαλώ να εφαρµόσετε ό,τι λέει ο 
Κανονισµός. Ούτε εγώ το θέλω, αλλά ούτε και σεις, να είστε εκτός Κανονισµού.  



ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µιλάµε για την οικονοµική πολιτική της Κυβέρνησης. 
Και αυτό το νοµοσχέδιο αναφέρεται στην οικονοµική πολιτική.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Θα πρέπει να µιλάµε επί του νοµοσχεδίου και ο 
χρόνος είναι περιορισµένος. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Μη µου "τρώτε" το χρόνο, κύριε Πρόεδρε. Το νοµοσχέδιο αναφέρεται 
στην οικονοµική πολιτική και αφήστε µε να πω την άποψή µου µέσα στα οικονοµικά πλαίσια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε συνάδελφε, είµαστε στα άρθρα και παρακαλώ 
περιοριστείτε σ' αυτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Θα αναφερθώ και στα άρθρα, κύριε Πρόεδρε. 

Ούτε είναι δυνατόν, κύριοι συνάδελφοι, να επιστρατεύονται ακόµη και το Λιµενικό Σώµα και ο 
στρατός, για να αντιµετωπίσουν τους απεργούς ναυτεργάτες που πήγαν να εµποδίσουν την 
προσέλευση των πλοίων από την Κρήτη και όπου µάλιστα στρατηγός είπε "προτάξατε όπλα". 
Να προτάξουν, πού; Στους εχθρούς της Πατρίδας; Αυτή είναι η πολιτική που ακολουθεί 
σήµερα η Κυβέρνηση, µέρος της οποίας είναι και το αντιλαϊκό νοµοσχέδιο, που προσπαθεί να 
περάσει σήµερα. 

'Ερχοµαι τώρα στα άρθρα.  

Κατ' αρχήν η παράγραφος γ' του άρθρου 23 είναι φωτογραφική διάταξη. Απαλλάσσει τη 
µεταλλειοκτησία και την εξόρυξη ορυκτών και λίθων. Είναι φωτογραφική διάταξη για τα 
ορυχεία της Μακεδονίας, τα οποία πρόσφατα πουλήθηκαν, παρά τις αντιδράσεις των 
κατοίκων, στα ξένα µονοπώλια. 

Στη συνέχεια, µε την παράγραφο 5, απαλλάσσει τις µεγάλες ξενοδοχειακές µονάδες, για τα 
κτίριά τους κ.λπ. ∆εν µπορεί όλες οι ξενοδοχειακές µονάδες ή οι πανσιόν να έχουν την ίδια 
ακριβώς αντιµετώπιση. Πιστεύουµε, ότι θα πρέπει να φορολογηθούν αυτές οι µονάδες. 

'Ερχοµαι στην περίπτωση ιγ' του άρθρου 23. Είµαστε εναντίον της φορολόγησης της 
Εκκλησίας. ∆ε θα είχαµε αντίρρηση να φορολογηθούν οι πλούσιες Μητροπόλεις και οι 
πλούσιες µοναστηριακές περιουσίες. 'Οµως, εδώ, µε τη διάταξη µπαίνουν στο ίδιο τσουβάλι 
και οι πλούσιοι και οι φτωχοί. Ξέρω τη Μητρόπολη της Λήµνου, η οποία δεν έχει λεφτά για να 
πληρώσει το νεωκόρο. Μάλιστα, σε µία συνέντευξη που έδωσε ο Μητροπολίτης είπε ότι 
σκουπίζει ο ίδιος την Εκκλησία. Τι γίνεται, λοιπόν, µε αυτές τις περιπτώσεις; Θα πρέπει να 
γίνεται κάποιος διαχωρισµός για εκείνες που έχουν µεγάλη περιουσία και που πραγµατικά θα 
πρέπει να πληρώσουν. 

'Ερχοµαι στην περίπτωση ιδ'. ∆εν ξέρω πολλές ΠΑΕ, οι οποίες να έχουν δικά τους, ιδιόκτητα 
γήπεδα κ.λπ. Ξέρω ότι είναι µόνο µία. 'Οµως, πριν από λίγο καιρό, κύριε Υπουργέ, φέρατε 
µία τροπολογία, µε την οποία απαλλάσσετε τις ΠΑΕ από διάφορα χρέη ύψους ενός 
τρισεκατοµµυρίου. Γιατί θα πρέπει πάλι να εξαιρεθούν οι ΠΑΕ και να µην πληρώνουν, αφού 
είναι Α.Ε.; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): Τι λέτε τώρα; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Εγώ τι λέω; ∆ιαβάστε το "ιδ'".  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): ∆εν έχετε διαβάσει καν το νοµοσχέδιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, µην παρεµβαίνετε.  

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: 'Ετσι σας συµφέρει να λέτε, κύριε Υπουργέ. Αν θέλετε, να σας το 
διαβάσω τώρα. Αναφέροµαι στο "ιδ'", που λέει "τα σωµατεία, οι ενώσεις, οι οµοσπονδίες που 



έχουν νόµιµα συσταθεί και αναγνωρισθεί από τη Γ.Γ.Α. και οι ανώνυµες εταιρείες 
ποδοσφαίρου..." κ.λπ. Να, ποιος δεν το έχει διαβάσει, κύριε Υπουργέ. Φέρατε νοµοσχέδιο και 
δεν το έχετε διαβάσει εσείς ο ίδιος. 

Πάµε πιο κάτω, στη φορολόγηση της ακίνητης περιουσίας. Θα πρέπει να προσέξουµε κάτι 
εδώ. Ενώ λέγει στο άρθρο 25, ότι υπόχρεοι είναι να πληρώσουν τα ηµεδαπή νοµικά 
πρόσωπα και καθορίζει το ποσό, υπάρχει και το άρθρο 35, το οποίο λέγει ότι επιβάλλεται 
φόρος ακίνητης περιουσίας, που ορίζεται... κ.λπ., στα µειονοτικά νοµικά πρόσωπα, που 
βρίσκονται στην Ελλάδα, που εδώ όµως δεν καθορίζει το ποσό. Μήπως εδώ σκοπεύουµε να 
τους φορολογήσουµε περισσότερο και να τους δηµιουργήσουµε κάποιο πρόβληµα; Ερώτηµα 
θέτω. Αν έχετε τέτοιο σκοπό, άδικα θα το χρησιµοποιήσετε. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Σταµατήστε, κύριε συνάδελφε, για να δώσει κάποια απάντηση ο 
κύριος Υπουργός. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Τι να σταµατήσω; Εδώ ο κύριος Πρόεδρος µε πιέζει να τελειώσω και 
οι κύριοι Υπουργοί ασχολούνται κατ' ιδίαν, χωρίς να µε ακούν. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): Σας προσέχω µε όση δύναµη έχω, κύριε Γκατζή. 
Λέτε σοβαρά πράγµατα, που τα σηµειώνω. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Συγκρατηθείτε, κύριε Υπουργέ, γιατί δε θα 
συγκρατηθούµε και εµείς. Αφήστε τις ειρωνείες! 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Λοιπόν, σ'όλα αυτά, κύριοι συνάδελφοι, βάζω και αυτό το θέµα της 
µειονότητας, διότι πραγµατικά είναι ένα µεγάλο πρόβληµα. Εκεί που θα πρέπει πραγµατικά η 
Κυβέρνηση να δει µε ιδιαίτερη στοργή για να µπορέσει περισσότερο ο λαός αυτός να 
ενσωµατωθεί και να παίξει ένα ρόλο φιλίας, συνεργασίας και ανάπτυξης της γλώσσας, της 
φυλής κλ.π. µε τις άλλες χώρες, εκεί ερχόµαστε να δηµιουργήσουµε επιπρόσθετα 
προβλήµατα. Είναι πιστεύω και αντεθνική αυτή η πολιτική και δηµιουργεί και προβλήµατα, αν 
πραγµατικά αυτό που υποπτευόµαστε µπορεί να εκφραστεί και µε το νόµο. 

Τέλος, κύριοι συνάδελφοι, εµείς αυτό το νοµοσχέδιο το καταγγείλλαµε πολλές φορές. 
Πιστεύουµε ότι δε θα περπατήσει στη ζωή, κύριοι συνάδελφοι. Οι εργαζόµενοι θα το 
ανατρέψουν. ∆εν υπάρχει σήµερα κοινωνικός κλάδος, που να µην αγωνίζεται. Οι 
ναυτεργάτες, οι καθηγητές, οι δάσκαλοι, οι πολύτεκνοι, οι αγρότες, οι επαγγελµατοβιοτέχνες. 

Ας µας πει, λοιπόν, η Κυβέρνηση ποια κοινωνική πολιτική 

Σελίδα 3264  

κάνει, πού στηρίζεται αυτό το νοµοσχέδιο. Μόνο ο ΣΕΒ βγήκε να χειροκροτήσει αυτήν την 
πολιτική της Κυβέρνησης και οι µεγαλέµποροι και οι µεγαλοεισοδηµατίες. 

Γι' αυτό πιστεύουµε ότι χρειάζεται ένα άλλο νοµοσχέδιο, ένα νοµοσχέδιο που να εξυπηρετεί 
τα λαϊκά συµφέροντα, ένα νοµοσχέδιο που να εξυπηρετεί τα λαϊκά κοινωνικά στρώµατα, ένα 
νοµοσχέδιο αναπτυξιακό, ένα νοµοσχέδιο που θα έχει µία κλίµακα, φορολόγησης τέτοια που 
θα απαλλάσσει γενικά την εργατική τάξη και τα άλλα κοινωνικά στρώµατα και θα χτυπά 
αυτούς που νόµιµα φοροδιαφεύγουν και όχι µόνο, αλλά ενισχύονται. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Ειδικός Αγορητής του Συνασπισµού κ. 
Αποστόλου έχει το λόγο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Για µας είναι θετική η φορολόγηση της ακίνητης περιουσίας και 
πιστεύουµε ότι τουλάχιστον αυτήν τη φορά θα εδραιωθεί.  



Αγαπητοί συνάδελφοι, ο φόρος της ακίνητης περιουσίας είναι ένας από τους παλαιότερους 
φόρους που εφαρµόζεται σε όλες σχεδόν τις χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και του ΟΟΣΑ. 
Αποτελεί δε, έναν από τους κύριους πόρους των ΟΤΑ, οι οποίοι τον εισπράττουν ή τους 
αποδίδεται και συναντά παντού µία ευρύτατη συναίνεση, λόγω του δίκαιου χαρακτήρα του 
που προκύπτει από την προοδευτικότητά του και την ανταποδοτικότητά του. 

Με το φόρο ακίνητης περιουσίας χρηµατοδοτούνται προγράµµατα τεχνικής και κοινωνικής 
υποδοµής των ΟΤΑ. Οι φόροι αυτοί αποτελούν κατά µέσο όρο το 35,7% των φορολογητέων 
εσόδων των ΟΤΑ στις χώρες της Ευρωπαϊκής 'Ενωσης και το 41,9% στις χώρες του ΟΟΣΑ.  

'Οπως όλοι ξέρουµε, σε όλη τη µεταπολεµική περίοδο υπήρξε µία ραγδαία και φθηνή 
οικοδοµική ανάπτυξη στη Χωρα µας (µεγάλοι συντελεστές δόµησης, δωρεάν υποδοµή κ.λπ., 
σε βάρος του περιβάλλοντος των οικισµών, τροµακτικές πυκνότητες οίκησης, δραµατική 
έλλειψη κοινόχρηστων χώρων, χώρων πρασίνου κ.λπ. και αυθαίρετη δόµηση) από την οποία 
ανάπτυξη επωφελήθηκαν κυρίως οι οικοπεδούχοι, οι επιχειρηµατίες, αλλά και οι αγοραστές. 

Επίσης, υπήρξε µία τεράστια αύξηση των τιµών της γης, αστικής, περιαστικής, 
παραθεριστικής, που δηµιούργησαν εκατοντάδες χιλιάδες περιουσίες µέσης έως µεγάλης 
αξίας και µάλιστα µέχρι σηµείου που σήµερα να δυσχεραίνουν τις αναγκαίες πολεοδοµικές 
παρεµβάσεις, αφού το κόστος των απαλλοτριώσεων έχει γίνει απαγορευτικό. 

'Ενα τρίτο στοιχείο είναι ότι οι επενδύσεις σε ακίνητα προέρχονται κατά µεγάλο βαθµό από 
φοροδιαφυγόντα εισοδήµατα, αγορές οικοπέδων, κεντρικών καταστηµάτων, κατασκευές 
τεράστιων πολυτελών πολυκατοικιών κ.λπ. 

'Ολοι γνωρίζουµε ότι όλες σχεδόν οι ελληνικές πόλεις, µε επικεφαλής την πρωτεύουσα, 
αντιµετωπίζουν τεράστια προβλήµατα από έλλειψη έργων τεχνικής και κοινωνικής υποδοµής. 

Για την αντιµετώπιση αυτών των προβληµάτων χρειάζεται η κατάρτιση και εφαρµογή 
µακροχρόνιων προγραµµάτων, των οποίων επίσης γνωρίζουµε ότι η χρηµατοδότηση είναι 
ανέφικτη, από τον Kρατικό Προϋπολογισµό.  

Για τη χρηµατοδότηση αυτών των προγραµµάτων, εµείς νοµίζουµε ότι ο κυριότερος φόρος 
που µπορεί να θεσπιστεί, είναι η φορολόγηση της ακίνητης περιουσίας. Για να εκπληρωθεί 
αυτός ο στόχος, πρέπει η φορολογία να είναι καθολική, µε µεγάλο δείκτη προοδευτικότητας 
και να αποδίδει σηµαντικά έσοδα, που το µεγαλύτερο µέρος τους θα χρησιµοποιηθεί από 
τους οργανισµούς Τοπικής Αυτοδιοίκησης, ως ανταποδοτικό τέλος. 'Ετσι, ο φόρος αυτός θα 
γυρίσει πάλι στους ιδιοκτήτες των ακινήτων, που τον πλήρωσαν, αφού µε τα έργα που θα 
γίνουν, είναι βέβαιο ότι θα αυξηθεί η αξία των ακινήτων, τα οποία στις µεγάλες αστικές 
περιοχές απαξιώνονται, µε την υποβάθµιση που συµβαίνει. 

Η επαναφορά του φόρου ακίνητης περιουσίας σε ισχύ, ήταν ένα µακροχρόνιο αίτηµα των 
πολιτικών φορέων, αλλά και των συνδικαλιστικών οργανώσεων. Η ατελής εφαρµογή του στη 
δεκαετία του '80, από τις κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ., αλλά και η απουσία πολιτικής βούλησης, 
για να λειτουργήσουν οι αναγκαίοι µηχανισµοί είσπραξης του φόρου, ήταν η αιτία των 
χαµηλών εσόδων. Αυτό όµως δε δικαιολογεί τη Νέα ∆ηµοκρατία, η οποία προχώρησε 
εσπευσµένα στην κατάργηση του φόρου, ακυρώνοντας στην πράξη ελέγχους που είχαν 
ξεκινήσει ή άλλους που είχαν ολοκληρωθεί και είχαν εκδοθεί και τα σχετικά φύλλα ελέγχου και 
αφορούσαν πολύ µεγάλα ποσά. 

Αν η επαναφορά του φόρου δε συνδυαστεί µε διαδικασίες και µηχανισµούς ελέγχου τότε θα 
επαναληφθεί το φαινόµενο των χαµηλών εσόδων και της φορολόγησης µόνο των ειλικρινών 
φορολογουµένων. 

Ο φόρος της ακίνητης περιουσίας πρέπει να αποτελέσει αποκλειστικό έσοδο της Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης και πρέπει να είναι το πρώτο βήµα για τη µεταφορά όλων των φορολογιών, 
που σχετίζονται µε τα ακίνητα. Με αυτό τον τρόπο θα ενισχυθεί οικονοµικά η Τοπική 
Αυτοδιοίκηση, αποκτώντας έτσι ένα βαθµό οικονοµικής αυτοτέλειας. 



Βέβαια παράλληλα θα πρέπει να γίνει και η κατάργηση του τέλους ακίνητης περιουσίας, που 
ισχύει σήµερα για την Τοπική Αυτοδιοίκηση. Ο φόρος ακίνητης περιουσίας πρέπει να 
ελέγχεται και να εισπράττεται από τον φοροεισπρακτικό µηχανισµό του Υπουργείου 
Οικονοµικών, σε πρώτη φάση, τουλάχιστον για λόγους υποδοµής, διασταυρώσεων και 
αποφυγής γραφειοκρατικών στοιχείων. Βέβαια είναι αναγκαίο οι οργανισµοί Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης να αποκτήσουν τη δυνατότητα ελέγχου, συνεργασίας και αργότερα της 
είσπραξης του φόρου προστιθέµενης αξίας. 

Εµείς λέµε ότι, για την όσο το δυνατόν αποδοτικότητα του φόρου ακίνητης περιουσίας, 
πρέπει: 

Πρώτον, να γίνει ένταξη του ανάλογου λογισµικού, στο πρόγραµµα TAXIS, το συντοµότερο 
δυνατόν.  

∆εύτερον, να γίνει αξιοποίηση και ελεγκτική διασταύρωση των αρχείων του δηµοσίου της 
∆.Ε.Η., του ΟΤΕ, της ΕΥ∆ΑΠ και άλλων υπηρεσιών, όπως η Αγροτική Τράπεζα, τα 
υποθηκοφυλακεία, η πολεοδοµία κ.λπ. 

Τρίτον, να γίνει θέσπιση υποβολής σχετικής βεβαίωσης φόρου ακίνητης περιουσίας, για κάθε 
µεταβίβαση, για την εγκυρότητα του τίτλου µεταβίβασης. 

Τέταρτον, να σχεδιασθεί η ελεγκτική αξιοποίηση του Εθνικού Κτηµατολογίου, όταν αυτό 
ολοκληρωθεί. 

Πέµπτον, για να είναι δίκαιος ο φόρος ακίνητης περιουσίας, πρέπει να τιµαριθµοποιηθεί. Να 
γίνεται σε τακτά χρονικά διαστήµατα µια τιµαριθµοποίηση.  

'Εκτον, να θεσπιστούν µεγάλες κυρώσεις, ειδικά στις περιπτώσεις φοροδιαφυγής. 

Οι θεωρητικές δυνατότητες για εµάς, απόδοσης του φόρου ακίνητης περιουσίας, είναι 
τεράστιες, αφού µε ένα ύψος πραγµατικό της ακίνητης περιουσίας, γύρω στα τριακόσια 
τριάντα τρισεκατοµµύρια και µε µέσο συντελεστή φορολογίας το 3%, που αναφέρεται στην 
εισηγητική έκθεση, µπορεί ο φόρος ακίνητης περιουσίας να αποδώσει ένα ποσό, γύρω στα 
990 δισεκατοµµύρια. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: 'Ενα τρισεκατοµµύριο δραχµές! 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ:'Ενα τρισεκατοµµύριο δραχµές. Βέβαια, στην Εισηγητική 
'Εκθεση αναφέρεται το ποσό των εικοσιπέντε δισεκατοµµυρίων.'Αρα, απ'αυτήν την άποψη, 
θεωρούµε ότι δεν είναι θαρραλέα η φορολογία της ακίνητης περιουσίας, τουλάχιστον σε 
πρώτη φάση. 

Το νοµοσχέδιο προβλέπει για την φορολόγηση, δύο περιπτώσεις. Μία που αφορά τα φυσικά 
πρόσωπα, µία που αφορά τα νοµικά πρόσωπα.'Εχει ένα πάγιο συντελεστή 0,7 τοις χιλίοις για 
τα νοµικά πρόσωπα που στα µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα κατεβαίνει στο 0,35 και έχει έναν 
κλιµακωτό συντελεστή για τα φυσικά πρόσωπα από 0,3 για τα πρώτα πενήντα εκατοµµύρια 
και καταλήγει στο 0,8 για το ποσό πέραν των τριακοσίων πενήντα εκατοµµυρίων. Με βάση, 
λοιπόν, την κλίµακα αυτή και για ένα ζευγάρι µε δύο παιδιά, µε µία ακίνητη περιουσία αξίας 
πεντακοσίων εκατοµµυρίων θα καταβληθεί ποσό ένα εκατοµµύριο εννιακόσιες χιλιάδες. Για 
µας αυτό το ποσό είναι πολύ µικρό, δεδοµένου ότι αν λάβουµε υπόψη µας ότι οι 
αντικειµενικές τιµές είναι τουλάχιστον το µισό της πραγµατικής 
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αξίας, δηλαδή µιλάµε για µια περιουσία αξίας ενός δισεκατοµµυρίου, έχουµε ένα συντελεστή 
0,2 τοις χιλίοις. Για να αποδώσει, λοιπόν πραγµατικά, ο φόρος της ακίνητης περιουσίας, 



πρέπει, κύριε Υπουργέ, να αλλάξουν τα κλιµάκια, τουλάχιστον να διπλασιαστούν, γιατί µόνο 
έτσι θα πληρώσουν "οι έχοντες και οι κατέχοντες". 

Η αξία της ακίνητης περιουσίας στη Χώρα µας είναι πάρα πολύ µεγάλη και είναι 
κατενεµηµένη σχεδόν σε όλο τον ελληνικό πληθυσµό.'Αρα, η φορολόγησή της είναι δίκαιη και 
επιβεβληµένη.'Οποιες δυσκολίες µπορεί να υπάρξουν στην αρχή, µπορούν να ξεπεραστούν. 

Εµείς πιστεύουµε ότι για το 1997 τουλάχιστον ένα ποσό διακοσίων δισεκατοµµυρίων µπορεί 
να εισπραχθεί και χωρίς να δηµιουργήσει κανένα πρόβληµα από τις έντεχνα προβαλλόµενες 
αρνητικές επιπτώσεις. Εξ άλλου είδαµε ότι η φορολόγηση των τίτλων του ∆ηµοσίου δεν είχε 
καµία επίπτωση, αφού την πρώτη ηµέρα αγοράς εντόκων γραµµατίων είδαµε αγορές πάνω 
από τετρακόσια εκατοµµύρια. 

(Στο σηµείο αυτό, ακούγεται ο προειδοποιητικός λήξης του χρόνου οµιλίας του κυρίου 
Βουλευτή) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός):'Εχουµε περιορισµένο χρόνο, σας παρακαλώ 
συντοµεύετε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Θέλω να πω ότι και η σηµερινή νοµοθεσία, που εµείς ευχόµαστε να µην καταντήσει να έχει 
την τύχη του ν.1249/82, είναι προς τη θετική κατεύθυνση και γι'αυτό ψηφίζουµε το 
συγκεκριµένο άρθρο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Ειδικός Αγορητής του ∆Η.Κ.ΚΙ. κ. Ιντζές έχει το 
λόγο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, µετά από τους προλαλήσαντες 
Αγορητές οι οποίοι, πλην του τελευταίου, ήσαν επικριτικοί, εγώ θα προσπαθήσω να αλλάξω 
το κλίµα.'Οταν µιλούσα επί της αρχής, είχα πει ότι ενώ το νοµοσχέδιο έχει µια καλή 
συσκευασία που δύσκολα κανείς θα µπορούσε να διαφωνήσει, οι κατ'ιδίαν διατάξεις ήταν 
αντιλαϊκές, αντιεργατικές και αντιαναπτυξιακές.'Οµως, δεν µπορώ να παραλείψω ότι σε 
πολλές προτάσεις της Βουλής ο αρµόδιος παριστάµενος Υφυπουργός έτεινε ευήκοον ους και 
ορισµένες προτάσεις από το Σώµα έγιναν δεκτές. Θα αναφερθώ σ'αυτές παρακάτω. 

Ως προς το κεφάλαιο των συζητουµένων άρθρων, το πρώτο που έχω να πω είναι ότι 
πράγµατι επιβάλλεται η φορολόγηση της ακίνητης περιουσίας διότι είναι µία πηγή που εάν 
αξιοποιηθεί φορολογικά θα αντιστρέψει τη σχέση άµεσων και έµµεσων φόρων, κάτι που 
πλήττει το ελληνικό φορολογικό σύστηµα από καταβολής Ελληνικού Κράτους και είναι η 
δυσµενέστερη σχέση αµέσων και εµµέσων φόρων, τουλάχιστον στις χώρες της Ευρωπαϊκής 
'Ενωσης.'Οµως, υπάρχει µία τσιγγουνιά στην Κυβέρνηση, µία ολιγοψυχία. 

Η οικονοµική και κοινωνική επιτροπή είναι ένα όργανο, που πράγµατι µπορεί και συµβάλλει 
ως σύµβουλος της Κυβέρνησης σε θέµατα οικονοµικά και κοινωνικά, προτείνει ότι το 
αφορολόγητο ποσό των εξήντα εκατοµµυρίων δραχµών είναι πολύ χαµηλό. Κάνει µια 
αντιπληθωριστική εκτίµηση και λέει ότι όταν το '92 το αφορολόγητο ποσό για ακίνητα ήταν 
πενήντα πέντε εκατοµµύρια, µε τον τρέχοντα πληθωρισµό σήµερα φθάνει στα ενενήντα 
εκατοµµύρια δραχµές. 

Εποµένως, η πρώτη πρότασή µας είναι, ως ∆ηµοκρατικό Κοινωνικό Κίνηµα, να αυξηθεί το 
αφορολόγητο ποσόν στην ακίνητη περιουσία στα ενενήντα εκατοµµύρια και φυσικά µετά, στο 
ζευγάρι να διπλασιάζονται και να αυξάνεται για κάθε τέκνο είκοσι τοις εκατό επί της βασικής 
αξίας, δηλαδή επί των ενενήντα εκατοµµυρίων δραχµών. Είναι πράγµατι µια µελετηµένη, 
σωστή πρόταση της οικονοµικής και κοινωνικής επιτροπής, την οποία εµείς υιοθετούµε. 
'Οµως, δεν πρέπει να παραλείψουµε ότι πράγµατι η ακίνητη περιουσία είναι πολλαπλώς 
επιβαρηµένη. Θα ήταν πολύ καλό να έχει τελειώσει το Εθνικό Κτηµατολόγιο για να µπορούν 
οι φορολογικές αρχές να βρίσκουν και να επιβάλουν την ανάλογη φορολογία. 



Θα πω ένα παράδειγµα: Το 1992 µε µια τροπολογία επί ενός φορολογικού νοµοσχεδίου της 
Νέας ∆ηµοκρατίας, είχε δοθεί το δικαίωµα στις εφορίες εάν µέσα σε σαράντα µέρες οι 
υπόχρεοι προς δήλωση ακίνητης περιουσίας δεν έκαναν χρήση, οι φορολογικές αρχές 
αυτεπαγγέλτως επέβαλλαν τον αναλογούντα φόρο στις περιουσίες που είχαν δηλωθεί. 'Ετσι, 
οι ευσυνείδητοι φορολογούµενοι, αριθµούµενοι γύρω στις τέσσερις χιλιάδες, κατέβαλαν τον 
αναλογούντα φόρο. Οι άλλοι, έµειναν στο απυρόβλητο. Είναι αυτό που προηγουµένως είπε ο 
κ.Μητσοτάκης, ότι όσοι είναι ευσυνείδητοι -δε θα κάνω χρήση της λέξης "κορόιδα"- 
φορολογούµενοι πολίτες, έχουν δυσµενή µεταχείριση από τη φορολογούσα αρχή, από την 
Πολιτεία. 'Ετσι, υπάρχει ένα εύλογο αίτηµα του Συνδέσµου των Ιδιοκτητών Ακίνητης 
Περιουσίας, ότι εφόσον αυτοί που κατέβαλαν το φόρο προσέφυγαν στα ∆ικαστήρια και 
δικαιώθηκαν µαζικά, διότι κατέβαλαν φόρο µη οφειλόµενο, ζητούν, λοιπόν, ή να επιστραφεί -
και αυτό είναι λίγο δύσκολο, διότι η Κυβέρνηση έχει πολύ σφικτά οικονοµικά και όλοι το 
αναγνωρίζουµε- ή τουλάχιστον ο φόρος που θα επιβληθεί µε τις νέες ρυθµίσεις -και όσοι 
είχαν καταβάλει φόρο το '92 κακώς, αφού τα ∆ικαστήρια ακυρώνουν τις πράξεις επιβολής 
φόρου, άρα ο καταβληθείς πρέπει να επιστραφεί- να συµψηφισθεί µε τη φορολογία που θα 
προκύψει στα προσεχή έτη. 

Για το δεύτερο πράγµα που θέλω να επαινέσω την Κυβέρνηση είναι ότι -πράγµατι στο αίτηµα 
του Σώµατος ότι όπως απαλλάσσονται τα ξενοδοχεία για λόγους οικονοµικούς, λόγω της 
υπάρχουσας τουριστικής κάµψης αυτήν την τετραετία, πενταετία που περνάµε λόγω των 
διαφόρων πολιτικών καταστάσεων στα Βαλκάνια, απαλλάσσει από τα γήπεδα των 
ξενοδοχείων κατά 50%- έκανε δεκτή µια πρόταση που έγινε από το Σώµα και από εµένα 
προσωπικά, να ισχύσει και για τα εκπαιδευτήρια, τα σχολεία. Είναι πράγµατι για την 
ταυτότητα του νοµικού λόγου, εδώ θα λέγαµε του πολιτικού, της ράτσιο του νόµου να έχουν 
την ίδια µεταχείριση. 

Κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών, υπάρχει ένα πρόβληµα για την απαλλαγή της περιουσίας 
των ναών, ιερών µονών κ.λπ., για τα ακίνητα, για την περιουσία που χρησιµοποιούν, λέει η 
τροπολογία και αυτό είναι σωστό. 

'Οµως, ανεξάρτητα µε το τι πιστεύει ο καθένας, είµαστε όλοι υπέρ της ανεξιθρησκείας, όπως 
διευκρινίζει και το Σύνταγµά µας. 

Υπάρχουν δόγµατα στην Ελλάδα, κύριοι Υπουργοί των Οικονοµικών -και δώστε µου λίγη 
προσοχή αν θέλετε- που δεν έχουν την ίδια µεταχείριση µε την κρατούσα θρησκεία. Λόγου 
χάριν, οι καθολικοί. Και δεν είµαι καθολικός. Οι προτεστάντες. Και δεν είµαι διαµαρτυρόµενος. 
Οι λειτουργοί των δογµάτων αυτών δε µισθοδοτούνται από την Ελληνική Πολιτεία. Εποµένως, 
και οι λειτουργικές τους ανάγκες είναι αυξηµένες και καταβάλλονται από τα έσοδα της 
ακίνητης περιουσίας, κάτι που δε συµβαίνει µε την Ορθόδοξη Εκκλησία. 

'Αρα, θα έπρεπε να δοθεί κάποια ευνοϊκότερη µεταχείριση. Εγώ θα συµφωνούσα στο να µη 
φορολογούνται όλοι οι ιεροί ναοί και οι µονές, διότι επιτελούν ένα σκοπό και κοινωνικό και 
προνοίας, µε τη γενικότερη έννοια της άσκησης προνοίας, ιδρύµατα και τα λοιπά. Να 
προσεχθεί αυτό το πράγµα, διότι οι ιερείς της Ορθόδοξης Εκκλησίας είναι µισθωτοί από το 
Κράτος. Εποµένως, έχουν λιγότερες υποχρεώσεις οι ναοί και οι µονές σαν νοµικά πρόσωπα 
εν σχέσει µε άλλα δόγµατα. Και είναι ένα αίτηµα το οποίο ειναι... 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): ∆έχεσθε µία διακοπή; 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Βεβαίως. Και σας ευχαριστώ γιατί κάνουµε καλό διάλογο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Κύριε Υπουργέ, έχει κάποια συµµετοχή και το 
Προεδρείο σε αυτές τις διακοπές. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): Συγγνώµη. Ζητώ και από σας το λόγο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Εγώ πάντως του επιτρέπω. 



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Του επιτρέπετε; Θα είναι εις βάρος του χρόνου σας. 
Αυτά λέει ο Κανονισµός. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Ακόµα και αυτό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): Κύριε Ιντζέ, παρακολουθώ την ανάπτυξη των 
επιχειρηµάτων σας και θέλω  
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να πω το εξής: Για τις ιερές µονές, για τα δόγµατα, για τα ξένα θρησκεύµατα, η Κυβέρνηση 
πήρε πρόσθετα µέτρα. 

Πρώτον, για όλα τα ακίνητα τα οποία χρησιµοποιούν, απαλλάσσονται του φόρου. 

∆εύτερον, γι' αυτά τα οποία εκµισθώνουν ή εµπορικώς εκµεταλλεύονται, αυξάνουµε το 
αφορολόγητο από τα εξήντα εκατοµµύρια στα εκατόν πενήντα εκατοµµύρια, και µειώνουµε το 
συντελεστή φορολόγησης από το µηδέν κόµµα επτά (0,7%) τοις εκατό στο µηδέν κόµµα 
τριάντα πέντε (0,35%). ∆ηλαδή τον µειώνουµε κατά 50%. 

Θέλω να σας διαβεβαιώσω, ότι κάναµε διάλογο και µε την Καθολική εκκλησία και µε το 
Ισραηλιτικό συµβούλιο και είναι κοντά µας στη διάταξη την οποία έχουµε φέρει στο 
Κοινοβούλιο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ: Κύριε Υφυπουργέ, ευχαριστώ. Εγώ ήθελα να µεταφέρω τα αιτήµατα 
αυτών των δογµάτων, όπως και των παλαιοηµερολογητών που πράγµατι είναι σε 
δυσµενέστερη -θα έλεγα- θέση.  

Τώρα, θέλω να κάνω µία παρατήρηση η οποία είναι σωστή. Η αντιµετώπιση των µειονοτικών 
ιδρυµάτων και τα λοιπά, είναι σε σωστή βάση. Και θα διαφωνούσα µε το συνάδελφο του 
Κοµµουστικού Κόµµατος, διότι θέτει προϋπόθεση αµοιβαιότητας µε τη Συνθήκη της Λωζάνης. 
Εποµένως, δεν είναι δυσµενής µεταχείριση. Εφόσον τίθεται επί των αρχών της Συνθήκης της 
Λωζάνης και θέτει ως προϋπόθεση την αµοιβαιότητα, δε νοµίζω να δηµιουργεί διπλωµατικά ή 
άλλα προβλήµατα ή ακόµα και δυσµενή µεταχείριση. 

Με αυτές τις παρατηρήσεις, δηλώνουµε ότι ναι, κατ' αρχήν θα ψηφίσουµε εάν γίνουν δεκτές οι 
παρατηρήσεις που κάναµε. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Η κα Ανουσάκη έχει το λόγο. Απούσα, διαγράφεται. 

Ο κ. Γκαλήπ Γκαλήπ έχει το λόγο. 

ΓΚΑΛΗΠ ΓΚΑΛΗΠ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, θέλω να 
αναφερθώ στο άρθρο 35, και θέλω να πω δύο λόγια για τα µη κερδοσκοπικού χαρακτήρα 
µειονοτικά νοµικά πρόσωπα, που βρίσκονται στην Ελλάδα και προβλέπονται από τη Συνθήκη 
της Λωζάνης.  

Αυτά, είναι τα λεγόµενα βακούφια, δηλαδή η ακίνητη περιουσία µε τα έσοδα της οποίας 
συντηρούνται τα ιερά τεµένη, τα σχολεία, οι θρησκευτικοί λειτουργοί και τα λοιπά. Ενώ 
σύµφωνα µε το άρθρο 42 της Συνθήκης της Λωζάνης πρέπει να παρέχεται πάσα ευκολία και 
άδεια στα βακούφια αυτά -και µε το άρθρο 37 της ίδιας Συνθήκης κανένας νόµος ή 
κανονισµός ή επίσηµη πράξη δεν είναι ανώτερη των άρθρων αυτής- βλέπουµε στο παρελθόν 
µε νόµους, µε διατάγµατα και µε δικαστικές αποφάσεις να έχει δηµιουργηθεί ένα χάος µε 
συνέπεια τα βακούφια αυτά να χάνουν την ιδιότητα αυτή. Για παράδειγµα µπορούµε να 
αναφέρουµε το νόµο 1091/80 περί διοικήσεως και διαχειρίσεως των βακουφίων. 



'Οσον αφορά την αµοιβαιότητα στη Συνθήκη της Λωζάνης, πρέπει να έχει τη θετική έννοια, 
γιατί µε αµοιβαίες παραβιάσεις, µόνο ζηµιές θα υποστούµε, όπως µε το άρθρο 35 που 
νοµιµοποιείται και η φορολόγηση των αντίστοιχων ελληνοορθόδοξων µειονοτικών νοµικών 
προσώπων, που έχουν ίσως εκατοντάδες φορές µεγαλύτερη αξία από τα βακούφια της 
µειονότητας της Θράκης. 

ΕΥΓΕΝΙΟΣ ΧΑΙΤΙ∆ΗΣ: Αυτό είναι απειλή, κύριε Πρόεδρε. 

ΓΚΑΛHΠ ΓΚΑΛHΠ: Τα βακούφια, µε παράξενους χειρισµούς των αρµοδίων από το 1978 και 
µε επανειλληµένες εκθέσεις αναγκαστικής κατάσχεσης, ενεγράφησαν σαν υποθήκη στο 
Υποθηκοφυλάκειο, µε αποτέλεσµα, να είναι σχεδόν όλα τα ακίνητα υποθηκευµένα, ενώ τα 
χρέη φθάνουν στα τριακόσια πενήντα εκατοµµύρια δραχµές, επειδή αρνούνται οι δηµόσιες 
υπηρεσίες να εισπράξουν τα χρέη που προέρχονται από φόρους εισοδήµατος και φόρους 
ακίνητης περιουσίας. 

Επειδή τα τελευταία χρόνια, παρατηρούµε σοβαρά βήµατα στην ισονοµία και ισοπολιτεία και 
επειδή είναι φανερά τα προβλήµατα που αντιµετωπίζουν οι βακουφικές περιουσίες και οι 
διαχειριστικές επιτροπές αυτών, παρακαλώ ή να αποσυρθεί το άρθρο 35 ή να γίνει µία 
προσθήκη στο τέλος του άρθρου αυτού, που να αναφέρει: "Με τη δηµοσίευση του παρόντος 
νόµου, εξαλείφονται αυτοµάτως όλες οι υποθήκες που έχουν εγγραφεί πάνω σε ακίνητα των 
µειονοτικών νοµικών προσώπων στη δυτική Θράκη, για τους φόρους ακίνητης περιουσίας 
που έχουν επιβληθεί για οποιονδήποτε λόγο µέχρι σήµερα, αλλά οι αρµόδιες υπηρεσίες δεν 
προέβησαν στην είσπραξή τους". 

Ευχαριστώ. 

ΕΥΓΕΝΙΟΣ ΧΑΙΤΙ∆ΗΣ: Για τα Ελληνικά Ιδρύµατα στην Κωνσταντινούπολη δεν µας είπες 
τίποτε. Γι' αυτά δεν ισχύει η συνθήκη της Λωζάνης; Μας προκαλεί, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Σας παρακαλώ, κύριε Χαϊτίδη, σταµατείστε. Ο κ. 
Μαγκριώτης έχει το λόγο.  

ΙΩΑΝΝΗΣ ΜΑΓΚΡΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, νοµίζω πως µε το 
κεφάλαιο αυτό η Κυβέρνηση, ίσως δικαιώνει το χαρακτήρα και το περιεχόµενο αυτού του 
νοµοσχεδίου, την αναγκαιότητά του κατ' αρχάς την προοδευτικότητα και προωθεί την 
κοινωνική ∆ικαιοσύνη. 

Εκτιµώ όµως πως η τοµή δεν είναι τόσο βαθιά όσο θα έπρεπε να είναι. Είναι ένα µικρό, δειλό 
βήµα και σαν τέτοιο βεβαίως, το χαρακτηρίζω θετικό. 

Πρέπει όµως να το διαχωρίσω και να πω πως η ακίνητη περιουσία, ανάλογα µε την κλίµακά 
της και την αξία της, θα έπρεπε να έχει και τις ανάλογες επιβαρύνσεις. Υπάρχει µία 
ισοπέδωση, όσον αφορά τη φορολόγησή της. Αδικείται η µικρή ακίνητη περιουσία και σε ένα 
βαθµό η µεσαία, την ιδιοκτησία της οποίας έχουν τα πολλά εκατοµµύρια Ελλήνων, η 
πλειοψηφία των οικογενειών. 

Με αυτή, λοιπόν, την έννοια θα πρέπει η κλιµάκωση να µεταφέρει την επιβάρυνση στη µεσαία 
και µεγάλη ακίνητη περιουσία. Και αυτό, όχι µόνο για λόγους φορολογικής ∆ικαιοσύνης, όχι 
µόνο για λόγους αύξησης των εθνικών εσόδων, αλλά θα έλεγα γιατί η µεγάλη υπεραξία, η 
οποία τις τελευταίες δεκαετίες έχει αποκτηθεί για τη µεγάλη ακίνητη περιουσία, οφείλεται 
περισσότερο στα µεγάλα έργα υποδοµής, οφείλεται στις χωροθετήσεις, οφείλεται δηλαδή, σε 
επενδύσεις του Κρατικού Προϋπολογισµού, του κοινωνικού συνόλου. 

Με αυτή, λοιπόν, την έννοια, η αύξηση της φορολόγησης στη µεσαία και µεγάλη ακίνητη 
περιουσία, έχει µέσα της και το αίσθηµα της φορολογικής ∆ικαιοσύνης, της προοδευτικότητας, 
του φορολογικού συστήµατος και ταυτόχρονα της ανακούφισης των µισθοσυντήρητων 
τάξεων. 



Επίσης, θέλω να προσθέσω πως η µεγάλη ακίνητη περιουσία στη Χώρα µας αποκτήθηκε σε 
ορισµένες περιόδους όπου υπήρχε ιδιαίτερη οικονοµική αστάθεια. Επενδύοντας στη γη αυτοί 
που κατείχαν τότε τον πλούτο, περιορισµένο ή µεγάλο, προσπάθησαν να αξιοποιήσουν την 
οικονοµική ρευστότητα και να πετύχουν υψηλή υπεραξία. 

Ενώ πολλές φορές πίσω από την αγορά γης είχαµε και αδιαφανείς µεθοδεύσεις. Είναι 
ανορθόδοξη και ανορθολογική πολλές φορές, η κλιµάκωση στην αύξηση της αξίας, µε την 
προστιθέµενη κάθε φορά υπεραξία της µεγάλης ακίνητης περιουσίας. 

Πιστεύω, πως ορθώς η Κυβέρνηση επιλέγει τη φορολόγησή της. Θα πρέπει τα βήµατα να 
είναι πιο τολµηρά και να µετατοπίσει τη φορολόγηση προς τη µεσαία και µεγάλη ακίνητη 
περιουσία, ελαφρύνοντας τη φορολόγηση στη µικρή ακίνητη περιουσία, η οποία είναι 
πολλαπλώς επιβαρυµένη. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός):Ο κ. Κωστόπουλος έχει το λόγο. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ (Ε'Αντιπρόεδρος της Βουλής):Κύριε Πρόεδρε, η 
Κυβέρνηση µε όλο το νοµοσχέδιο, µε τη λογική της, µε τη συµπεριφορά της έκανε µια 
βαρύτατη προσβολή κατά των πολυτέκνων και επίσης µια βαρύτατη προσβολή στη 
νοηµοσύνη µας. ∆ε θα µιλήσω γι'αυτό, γιατί θα έλθει αργότερα η συγκεκριµένη τροπολογία... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός):Ναι, στην ώρα της. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ (Ε'Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μάλιστα, κύριε Πρόεδρε. 

Παίρνω αφορµή από την παρέµβαση του κ. Μητσοτάκη που 
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είπε κάτι, για το ζήτηµα των πολυτέκνων. ∆ε θα µιλήσω αναλυτικά. Θα µιλήσουµε κατά τη 
διάρκεια της συζήτησης της τροπολογίας αυτής. Το βάζω όµως από τώρα, µήπως η 
Κυβέρνηση συναισθανθεί τις µεγάλες ευθύνες της και κατανοήσει την έκκλησή µας για 
απόσυρση αυτής της τροπολογίας και για αποδοχή των προτάσεων των σωµατείων των 
πολυτέκνων. 

Στο συγκεκριµένο νοµοσχέδιο µε το Κεφάλαιο Α' -και µε τα άλλα κεφάλαια- κυρίως δίνει ένα 
συντριπτικό χτύπηµα στους εργαζόµενους. Και ακούστηκε σ'αυτήν την Αίθουσα -και πράγµατι 
έτσι είναι- ότι αυτές οι φοροαπαλλαγές που δόθηκαν σε κάποιες κατηγορίες εργαζοµένων 
ήταν εισόδηµα. 'Ηταν, αν θέλετε, ένα τερτίπι πολιτικό για να καλύψουν διάφορες ανάγκες και 
να απαντήσουν στις πιέσεις που γίνονταν, από τους εργαζόµενους. 

Και έρχεται το Κεφάλαιο ∆', που µιλάει για το ΦΑΠ που τόσα έχουν λεχθεί κατά το παρελθόν. 
Κάνει ορισµένα ντροπαλά βήµατα για τη φορολόγηση της ακίνητης περιουσίας. 'Οµως, αυτά 
τα ντροπαλά βήµατα, ακυρώνονται µε ολοφάνερα προκλητικές διατάξεις του άρθρου 23 και 
άλλων. Και επειδή ο αρµόδιος Υφυπουργός, ο οποίος κατ' επανάληψη λειτουργεί µε έναν 
"ξεχωριστό" και ερειστικό τρόπο, είπε σε οµιλητή ότι δε διάβασε το νοµοσχέδιο, θα 
παρακαλούσα να το διαβάσουµε όλοι µαζί, µήπως κάποιοι από εδώ δεν το διάβασαν ή δεν το 
κατανόησαν. 

'Αρθρο 23, "Απαλλαγές από το φόρο", εδάφιο γ': για "Τα δικαιώµατα µεταλλειοκτησίας και η 
εξόρυξη ορυκτών ή λίθων". Τι θέλει να πει αυτό; Εµείς βάσιµα υποστηρίζουµε ότι απαλλάσσει 
την καναδική εταιρεία που πήρε τα µεταλλεία στο ΜΑΝΤΕΜ ΛΑΡΚΟ. Η Κυβέρνηση δεν 
µπορεί να πει ότι δε διαβάσαµε. Να απαντήσει και να πει: ∆εν είναι αυτό κύριοι, αλλά κάτι 
άλλο. Αυτό είναι το σωστό. Να δώσει διευκρινίσεις να γραφούν στα Πρακτικά, να ξέρει και ο 
Λαός για τι κουβεντιάζουµε. Είναι µία ρύθµιση φιλοµονοπωλιακού χαρακτήρα, µια ρύθµιση 
που έχει σχέση µε τη σύµβαση που κουβεντιάστηκε πρόσφατα και αντικαθρεφτίζει τις 
δεσµεύσεις που έχει αναλάβει η Κυβέρνηση στην ξένη πολυεθνική εταιρεία. 



Εδάφιο ε' του άρθρου 23: "Οι ξενοδοχειακές επιχειρήσεις οποιασδήποτε µορφής για το 
πενήντα τοις εκατό (50%)... κλπ." Αυτός που πάει να κάνει µια ξενοδοχειακή µονάδα βάζει 
ένα κεφάλαιο. Με αυτό το κεφάλαιο σκέπτεται να φτιάξει εγκαταστάσεις, να προσλάβει 
προσωπικό και στη συνέχεια να βγάλει κέρδη. ∆εν καταλαβαίνουµε. Γιατί να τον 
απαλλάξουµε αυτόν και να τσαλακώσουµε τους ναυτεργάτες; ∆εν το κατανοούµε. Να µας 
δοθεί µια απάντηση πολύ περισσότερο που γίνεται λόγος για Φόρο Ακίνητης Περιουσίας. 

Σηµείο ιδ του άρθρου 23. "Τα σωµατεία, οι ενώσεις, οι οµοσπονδίες, που έχουν συσταθεί 
νόµιµα και αναγνωρισθεί από τη Γενική Γραµµατεία Αθλητισµού και οι ανώνυµες εταιρείες 
ποδοσφαίρου απαλλάσσονται για τα ακίνητα και τις εγκαταστάσεις"... Γιατί; Για ποιο λόγο; 

Επειδή ο χρόνος δεν φτάνει, κύριε Πρόεδρε και θέλω να είµαι µέσα στα πλαίσια, εν πάση 
περιπτώσει, αυτού του ασφυκτικού χρόνου που καθορίστηκε, θα πω µια κουβέντα για το 
άρθρο 27. Να δοθούν διευκρινίσεις.  

Στο άρθρο 27 σηµείο 1 αναφέρεται: "Για την παραλαβή των δηλώσεων, αρµόδιος είναι ο 
προϊστάµενος δηµόσιας οικονοµικής υπηρεσίας. Με αποφάσεις του Υπουργού Οικονοµικών 
µπορεί κάθε φορά να τροποποιείται η αρµοδιότητα, που ορίζεται από το προηγούµενο 
εδάφιο". Να δοθεί διευκρίνιση ποιος θα είναι ο αρµόδιος που θα παραλάβει τις δηλώσεις. 

Τέλος, το άρθρο 35 µιλάει για τη Συνθήκη της Λωζάννης. Θέτω ερώτηµα. Το σηµείο 2 είναι 
πολιτική παρέµβαση, είναι ένας όρος. Μπορούµε να νοµοθετήσουµε µε όρους; Θέλουµε 
ορισµένες διευκρινίσεις από την πλευρά της Κυβέρνησης. Γνωρίζουµε πολύ καλά πώς κινείται 
η άρχουσα τάξη της Τουρκίας. Γνωρίζουµε πολύ καλά τι κάνει ενάντια στην Ελλάδα. 'Ολα τα 
γνωρίζουµε. Η Ελλάδα όµως, θα κινηθεί µε τις ίδιες λογικές; Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο κ. Κεδίκογλου έχει το λόγο. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, λαµβάνω το λόγο, έχοντας υπόψη ορισµένες από 
τις παραγράφους της οµιλίας του Πρωθυπουργού στις προγραµµατικές δηλώσεις. 

Είπε ο Πρωθυπουργός: "Υπάρχουν κρίσιµες στιγµές στην ιστορία µιας Χώρας, οι οποίες αν 
αντιµετωπιστούν σωστά, έχουν πολλαπλά µακροχρόνια οικονοµικά, πολιτικά και κοινωνικά 
οφέλη". Είπε ότι "για την Κυβέρνησή µας το δηµοσιονοµικό πρόβληµα έχει εθνική 
προτεραιότητα". Τρίτον, ότι "δεν υπάρχει µαγικό ραβδί που θα µας επιτρέψει να λύσουµε τα 
προβλήµατα, χωρίς κόστος. Ιδίως οι έχοντες και κατέχοντες πρέπει να προσφέρουν". ∆εν 
αναφέρθηκε σ' αυτούς που θα αποκτήσουν, αλλά στους έχοντες και κατέχοντες. 

Τέταρτον, "η περαιτέρω αποκλιµάκωση του πληθωρισµού, η µείωση του ελλείµµατος του 
κρατικού τοµέα, η επιτάχυνση της αναπτυξιακής διαδικασίας και η ανάδειξη της κοινωνικής 
αλληλεγγύης αποτελούν βασικούς στόχους της µακροοικονοµικής µας πολιτικής". Και 
γενικώς, το κύριο σηµείο των δηλώσεών του ήταν ότι η κατανοµή του κόστους θα είναι δίκαιη 
σε όλες τις κοινωνικές τάξεις και ότι η καταπολέµηση της φοροδιαφυγής και της 
παραοικονοµίας θα ενταθούν. 

Βέβαια, αυτές οι προγραµµατικές δηλώσεις δεν επαληθεύονται, κύριε Υπουργέ των 
Οικονοµικών, λέγοντας "πολύτεκνες είσαστε όσες ήσασταν δηλωµένες" -έχει σηµασία η λέξη 
"δηλωµένες"- "πριν το 1996" και όταν µετά το 1996 δεν αναγνωρίζουµε ότι υπάρχουν και 
"δηλωµένες πολύτεκνες". Τέτοια µέτρα δεν ανταποκρίνονται στις προγραµµατικές δηλώσεις 
και δεν αντιµετωπίζονται µε τα µέτρα αυτά οι ανάγκες εσόδων δεν συγχωρούµεθα να 
αντλήσουµε έσοδα από κάποιες πολύτεκνες οικογένειες που είχαν ένα ψευτοεισόδηµα, χωρίς 
βεβαίως να υποστηρίζω ότι η µάνα του έχοντος όπως π.χ. του εφοπλιστή πρέπει να έχει 
σύνταξη ή προνοιακά επιδόµατα µετά τα εξηνταπέντε χρόνια. Η µάνα όµως, που έχει δικό της 
φορολογητέο εισόδηµα κάτω από δυόµισι εκατοµµύρια, πρέπει να έχει την υποστήριξη και τα 
παιδιά σήµερα δεν έχουν έξοδα µόνο µέχρι τα δεκαοκτώ τους χρόνια, αλλά πολύ πάνω από 
αυτά. 



Με βάση, λοιπόν, αυτές τις δηλώσεις, έναν από τους όρους των δηλώσεων αυτών καλύπτουν 
τα άρθρα που συζητάµε τώρα περί ακίνητης περιουσίας. Η φορολογία της ακίνητης 
περιουσίας µπορεί και πρέπει να αποδώσει σηµαντικά έσοδα, που θα χρησιµοποιηθούν 
καταλλήλως, να περιλαµβάνει το σύνολο της ακίνητης οικογενειακής περουσίας µε τις 
εξαιρέσεις που προβλέψατε, να είναι προοδευτική, δηλαδή να έχει αυξανόµενους συντελεστές 
για διάφορα κλιµάκια της αξίας και να είναι χαµηλοί οι συντελεστές ώστε να µην υπάρχουν 
παρενέργειες, στα ενοίκια και στην οικονοµική δραστηριότητα. Ως εξ'αυτών έπρεπε να έχετε 
αναθέσει σε κάποια γραφεία να αποτιµήσουν την αξία της περιουσίας στην Ελλάδα, αυτή που 
φορολογείται. Σύµφωνα µε τα στατιστικά στοιχεία που έχουν δηµοσιευθεί και όσα 
µπορούσαµε να συλλέξουµε, αγαπητέ Υπουργέ των Οικονοµικών, µπορώ να σας πω, ότι η 
αντικειµενική αξία της ακίνητης περιουσίας ανέρχεται συνολικά στο βέβαιο ποσόν των εκατόν 
τριάντα πέντε τρισεκατοµµύριων δραχµών. 

Τι θα πει αντικειµενική αξία; Αντικειµενική αξία, κύριε Υπουργέ, είναι αυτή που ευχερώς 
επιτυγχάνεται στην αγορά. ∆εν είναι η φορολογητέα που κανονίζετε κάθε πέντε χρόνια εσείς 
Εδώ χρειάζεται αναπροσαρµογή όλη η νοµοθεσία. 

'Οταν η αντικειµενική αξία είναι εκατό δραχµές και εσείς την προσδιορίζετε κάτα µέσο όρο 
πενηντα πέντε δραχµές, οδηγείτε ευθέως στη φοροδιαφυγή. Λέτε σε εµένα που είµαι 
επιχειρηµατίας περιουσίας, να δηλώσω εισόδηµα όχι αυτό που πούλησα τα εκατό αλλά 
πενήντα πέντε και βάσει αυτού να φορολογηθώ. ∆ηλαδή, µου χαρίζετε σαράντα πέντε τοις 
εκατό φόρους. Γι' αυτό σας λέω πολλές φορές, ότι µέσα στο Υπουργείο Οικονοµικών ενδηµεί 
η φοροδιαφυγή και στο βάθος, στη συνείδηση του Υπουργείου Οικονοµικών -όχι όλων των 
υπαλλήλων, αλλά ορισµένων- υπάρχει η εστία της φοροδιαφυγής. 
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Αντικειµενική αξία σηµαίνει αυτή που ευχερώς επικρατεί στην αγορά. 'Αλλο είναι φορολογητέα 
αξία. Θέλετε τάχα,όπως έκανε ο κ.Μάνος, να διευκολύνετε τις αγοραπωλησίες και τις αγορές; 
Μειώστε το φόρο εισοδήµατος αυτών που αγοράζουν σπίτια, αλλά όχι το φόρο εισοδήµατος 
των επιχειρηµατιών. Συµβαίνει και εγώ να ήµουν και να είµαι επιχειρηµατίας οικοδοµών και 
γνωρίζω καλά το θέµα. Αλλά δε δέχοµαι να µην πληρώνω φόρους. 'Ενα στοιχείο αυτό. 

∆εύτερον, γνωρίζουµε πολύ καλά, ότι η περιουσία, η αξία κτιρίων και οικοπέδων και κάποιων 
καλών οικοπεδικών εκτάσεων σύµφωνα µε τους επικρατέστερους υπολογισµούς που 
µπορέσαµε να κάνουµε -κάποια γραφεία που συνεργαστήκαµε εγώ µε τους συµβούλους µου 
και προπαντός οφείλω να το πω στη Βουλή µε τον κ.Γρατσία- ανέρχεται στα εκατόν 
τριανταπέντε τρισεκατοµµύρια. Λέµε ότι αυτή δε θα τη φορολογήσουµε όλη και σας 
υποβάλλω -παρακαλώ να κατατεθεί στα Πρακτικά, κύριε Πρόεδρε- ένα σενάριο µε πολύ 
µικρότερους συντελεστές. 

( Στο σηµείο αυτό ο Βουλευτής κ. Β. Κεδίκογλου καταθέτει για τα Πρακτικά τον 
προαναφερθέντα πίνακα-σενάριο ο οποίος βρίσκεται στο Αρχείο της Στενογραφικής 
Υπηρεσίας και είναι στη διάθεση κάθε ενδιαφεροµένου) 

Στο προτεινόµενο απαλλάσσουµε όλη την περιουσία αντικειµενικής αξίας µέχρι τριάντα 
εκατοµµύρια, δηλαδή πενήντα εκατοµµύρια πραγµατικής αξίας. Λέµε ότι από τριάντα 
εκατοµµύρια αντικειµενική αξία έως πενήντα εκατοµµύρια πραγµατική, δηλαδή έως ογδόντα 
εκατοµµύρια πραγµατική, όχι ένα τοις χιλίοις, αλλά µισό τοις χιλίοις. Και στη συνέχεια, κύριε 
Πρόεδρε, ανεβάζουµε το ποσό των φόρων µέχρι δυόµισι τοις χιλίοις. 

( Στο σηµείο αυτό ακούγεται ο προειδοποιητικός ήχος λήξης του χρόνου οµιλίας του κυρίου 
Βουλευτή ) 

Ορίστε, δεν µπορώ να µιλήσω, κύριε Πρόεδρε. ∆ε φταίω εγώ. Εσείς διευθύνετε. Να 
απαγορεύσετε τη συζήτηση Υπουργού όταν οµιλούµε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Παρακαλώ, έχει τελειώσει ο χρόνος σας. 



ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Να απαγορεύσετε τη συζήτηση. Ο Αντιπρόεδρος της Βουλής 
απασχολεί τον Υπουργό και εγώ θα οµιλώ; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): ∆ε θα επιβάλει σιγή στον Υπουργό ο Πρόεδρος της 
Βουλής. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Κατ'αυτόν τον τρόπο, κύριε Πρόεδρε, µε το κλιµάκιο που καταθέτω 
στα Πρακτικά για να το µελετήσουν και οι δηµοσιογράφοι και οι συνάδελφοι, µπορούµε άνετα 
να συγκεντρώσουµε εκατόν πενήντα δισεκατοµµύρια δραχµές. Και τι λέει η έκθεσή σας; 
Μιλάει για εικοσιπέντε δισεκατοµµύρια δραχµές. 'Αρα, είναι ένας τρόπος κάτι να πάρουµε από 
κάπου και ουσιαστικά να µην ενοχλήσουµε. 

∆εν πείθουµε αγαπητέ φίλε, κύριε Υφυπουργέ των Οικονοµικών, ότι προσφεύγουµε στους 
έχοντες και κατέχοντες να καταβάλουν. 'Οπως πάµε -προσέξτε µε- τα έσοδα που 
προβλέψαµε από τον Προϋπολογισµό, δε θα καλυφθούν. Θα υπολειφθούν κατά τριακόσια 
δισεκατοµµύρια δραχµές. Γι'αυτό είναι αναγκαίο όσο ακόµα συζητάµε, να δεχθείτε την 
τροπολογία που σας υπέβαλα περί επιβολής εκτάκτου εισφοράς αλληλεγγύης και 
περιφερειακής ανάπτυξης. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Τελειώσατε,κύριε συνάδελφε. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. ∆ύο λέξεις ακόµα θέλω να πω. 

Να πληρώσουν πέντε τοις εκατό επί του φόρου, όχι επί του εισοδήµατος. ∆ηλαδή, στο φόρο 
που πληρώσαµε για τα εισοδήµατα του 1995 πέντε τοις εκατό κατά µέσο όρο. Εκεί περίπου 
είναι. Και δέκα τοις εκατό στους τόκους των οµολόγων µακράς διαρκείας που εκδόθηκαν προ 
του 1997 όταν µάλιστα πολλοί από αυτούς το 1994 έως και διπλασίασαν την περιουσία τους. 
Μόνο µε τα δύο αυτά συγκεντρώνετε περισσότερα από τριακόσια είκοσι δισεκατοµµύρια 
δραχµές. Θα δώσουµε πραγµατικά τη βεβαιότητα στο Λαό, ότι προσφεύγουµε στους έχοντες 
και κατέχοντες και όχι σε κάποιες πολύτεκνες µητέρες, µεταξύ των οποίων ήταν και η µητέρα 
µου να συµβάλουν στην κάλυψη του Προϋπολογισµού. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Νικόλαος Κατσαρός): Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος του 
Συνασπισµού κ. ∆ραγασάκης έχει το λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρ'όλο που κατανοώ ότι το Σώµα βιάζεται να 
µπούµε στη συζήτηση των τροπολογιών και ειδικά στο πράγµατι σοβαρό θέµα της 
τροπολογίας που αφορά τις πολύτεκνες µητέρες -που και µας ενδιαφέρει πάρα πολύ- θα 
ήθελα να κάνω πολύ σύντοµα ορισµένες παρατηρήσεις στο θέµα που συζητάµε, διότι και 
αυτό είναι πάρα πολύ σοβαρό. Και είναι σοβαρό διότι ζούµε σε µια Κοινωνία όπου ο µισθός 
του εργάτη φορολογείται. Η σύνταξη του συνταξιούχου φορολογείται. Το εισόδηµα του 
καστανά που ψήνει κάστανα ή καλαµπόκια στο Σύνταγµα, φορολογείται. Και σ'αυτήν την 
Κοινωνία, συζητάµε ακόµα, αν θα πρέπει να φορολογηθεί η µεγάλη ακίνητη περιουσία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β'Αντιπρόεδρος της Βουλής κ. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

Και έχουν µεγάλη ευθύνη οι κυβερνήσεις όλων των προηγούµενων ετών, οι οποίες τρεις 
φορές προσπάθησαν να βάλουν αυτόν το φόρο, µία µε την κυβέρνηση Καραµανλή το 1975, 
µία µε τη γνωστή περίπτωση του Υπουργού Οικονοµικών ∆ρεττάκη και µία σήµερα. Και 
σήµερα, ο τρόπος που θεσµοθετείται, δηµιουργεί ερωτηµατικά. Ο νόµος θα ψηφισθεί. Φόροι 
τελικά θα εισπραχθούν και µάλιστα µε δίκαιο και σωστό τρόπο; 

Παρά το γεγονός, ότι έχουµε πάρα πολλές αντιρρήσεις στον τρόπο µε τον οποίο έκανε αυτήν 
τη µεθόδευση η Κυβέρνηση, στα επιµέρους άρθρα, από την πρώτη στιγµή το λέµε, µε 



υπερβολή, αν θέλετε, ότι αυτή η προσπάθεια είναι προς θετική κατεύθυνση, µπας και 
επιτέλους συνειδητοποιηθούν κάποια πράγµατα σε αυτήν την Κοινωνία.  

Η Κυβέρνηση έκανε ένα µεγάλο λάθος. Θέλω να πιστεύω όχι σκόπιµα. Αυτό το θέµα έπρεπε 
να το φέρει αυτοτελώς. Να έλθει ως αυτοτελές θέµα η φορολογία της µεγάλης ακίνητης 
περιουσίας, να δούµε όλο το θεσµικό πλαίσιο, να δούµε κάποιες ενοποιήσεις ή καταργήσεις 
φόρων, να µπει µία ουσιαστική φορολογία, να απαιτήσετε και να εξαντληθούν οι δυνατότητες 
συνεννόησης µεταξύ των Κοµµάτων. Τώρα µας βάλατε ένα καλό µήλο σε ένα καλάθι µε 
σάπια µήλα. Αυτό δυσκολεύει ακόµη και τη συζήτηση. Μέσα σε ένα νοµοσχέδιο µε το οποίο 
υποτίθεται ότι καταργείτε φοροαπαλλαγές, που έχει ένα σωρό αδικίες σε βάρος των 
µισθωτών, διότι δεν κάνετε την τιµαριθµοποίηση, βάζετε και αυτό το θέµα µε έναν πρόχειρο 
τρόπο. Αυτό δε διευκολύνει τα πράγµατα. 

Η δική µας πολιτική στηρίζεται σε αρχές. Βασική αρχή είναι ότι οι πηγές εισοδηµάτων, οι 
πηγές πλούτου δεν µπορούν να είναι εκτός φορολογικού συστήµατος, ιδιαίτερα όταν έχουµε 
υπερφορολόγηση των εισοδηµάτων από την εργασία. Μας ενδιαφέρει, λοιπόν, όχι να 
ψηφισθεί ο νόµος, αλλά να έχουµε αποτέλεσµα. Για να έχουµε αποτέλεσµα πρέπει να 
υπάρχουν προϋποθέσεις και περαιτέρω βήµατα. 

Πρώτη προϋπόθεση είναι η καθολικότητα των ρυθµίσεων. Προχθές είχα πάει τυχαία σε ένα 
προάστιο των Αθηνών και έψαχνα για κάποιο κουδούνι. Πρόσεξα, λοιπόν, ότι οι 
περισσότερες βίλες δεν έχουν στο κουδούνι κάποιο όνοµα, αλλά έχουν ονόµατα εταιρειών. 
Προφανώς όλες αυτές οι περιπτώσεις δεν πιάνονται από τη συγκεκριµένη ρύθµιση. Το 
πρόβληµα όµως παραµένει. 

∆εύτερη προϋπόθεση είναι ότι πρέπει να υπάρξει ανταποδοτικότητα. Εάν αυτά τα δέκα, 
είκοσι, τριάντα δισεκατοµµύρια µπουν στο δηµόσιο κορβανά απλώς ως µία ένεση ακόµα, δε 
θα νοµιµοποιήσουν αυτόν το φόρο στη συνείδηση της Κοινωνίας. Γι' αυτό εµείς και στη 
συζήτηση του προϋπολογισµού είπαµε, ότι αυτός ο φόρος πρέπει να χρησιµοποιηθεί για τη 
χρηµατοδότηση προγραµµάτων οικιστικής και περιβαλλοντικής αναβάθµισης. Πρέπει αυτός 
που έχει το ακίνητο να δει ότι µέσω του φόρου που πλήρωσε έχει κάποιο όφελος. Αυτό 
µπορεί να γίνει καλύτερα και αποτελεσµατικότερα, αν  
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αυτός ο φόρος περάσει στην Αυτοδιοίκηση, σε ό,τι αφορά στη διαχείρισή του και όχι σε ό,τι 
αφορά στην είσπραξή του. 

Τρίτη προϋπόθεση είναι ότι πρέπει το Υπουργείο Οικονοµικών να δει ποιοι φόροι υπάρχουν 
στα ακίνητα, διότι υπάρχει ένα επιχείρηµα, που καµία φορά προβάλλεται µε υπερβολή, ότι 
υπάρχουν είκοσι πέντε φόροι πάνω στα ακίνητα. ∆εν είναι ακριβώς έτσι. Υπάρχει όµως θέµα 
επαναξιολόγησης όλων των φόρων πάνω στην οικοδοµή. Πρέπει να σχεδιαστεί η προοπτική 
της κατάργησης του φόρου µεταβίβασης της ακίνητης περιουσίας. Και σ' αυτήν τη βάση θα 
µπορούσε να δει κανείς ακόµα µία ουσιαστικότερη ρύθµιση, ούτως ώστε ο φόρος ακίνητης 
περιουσίας να αποτελεί βασικό έσοδο του Κράτους. 

Τελειώνοντας θέλω να πω µόνο µία φράση, επειδή αντιλαµβάνοµαι ότι ο Βουλευτής του 
Συνασπισµού Μουσταφά, δε θα έχει την ευχέρεια να αναπτύξει αναλυτικά τις θέσεις µας 
πάνω σε ένα σοβαρό θέµα που αφορά το άρθρο 35. Η Κυβέρνηση πρέπει να δει το θέµα όχι 
µόνο µε όρους διακρατικών σχέσεων, αλλά και µε βάση την ισότητα των Εκκλησιών. Εάν 
προκύψει µία κατάσταση όπου το µουσουλµανικό δόγµα ή όσοι ανήκουν σε αυτό έχουν άνιση 
µεταχείριση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Εκθεση ιδεών κάνετε τώρα, κύριε συνάδελφε. 
∆εν είπατε µόνο µία φράση. Τελειώστε, διότι στις 22.00' η ώρα πρέπει να ψηφίσουµε τα 
άρθρα. 



ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εφόσον µε διακόψατε, η έκθεση ιδεών την οποία 
χαρακτηρίσατε, αναφέρεται σ' ένα µείζον εθνικής σηµασίας θέµα. Και η συγκεκριµένη και 
σαφής παρατήρηση και πρόταση... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Το καταλαβαίνω. Αλλά θα αρχίζατε πρώτο, µε 
αυτό το θέµα και µετά θα αναφέραται τα άλλα, εφόσον είναι µείζονος σηµασίας το εθνικό 
θέµα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχει εγγραφεί Βουλευτής του Συνασπισµού, ο 
Μουσταφά Μουσταφά να µιλήσει συγκεκριµένα για το θέµα. Για να διευκολύνω και τη δική 
σας διαδικασία αξιοποιώ τη δική µου παρέµβαση απλώς για να πω µία φράση, ότι το θέµα δε 
θα καλυφθεί, αν το δει η Κυβέρνηση µόνο ως στοιχείο διακρατικών σχέσεων, πρέπει να 
διασφαλίσει ισότητα µεταχείρισης των διαφόρων θρησκειών. Αυτή είναι η βασική 
παρατήρηση. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να ξέρετε ότι στις 
22.00' έχουµε αποφασίσει να ψηφίσουµε την ενότητα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Είναι ακόµα πέντε οµιλητές να µιλήσουν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θα παρατείνω τη συνεδρίαση για µισή ώρα επί 
της διαδικασίας αυτής. Θα δώσω το λόγο για τρία λεπτά σε όλους τους Βουλευτές και οκτώ 
λεπτά στον κύριο Υπουργό, για να µπορέσουµε να κλείσουµε. Ειδάλλως, κύριοι συνάδελφοι, 
πρέπει να ξέρετε ότι τις τροπολογίες οι οποίες είναι πολύ σηµαντικές και θέλετε να τις 
συζητήσετε, θα χρειασθεί να τις συζητούµε σε µία ώρα µόνο. 

ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Γι' αυτό ζητήσαµε και µία ηµέρα ακόµα. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Τους Κοινοβουλευτικούς Εκπροσώπους ξεχάσατε, κύριε 
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Βλαχόπουλος Ηλίας, έχει το λόγο για τρία 
λεπτά.  

ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ξεκίνησα από την πρώτη µέρα να γραφτώ οµιλητής 
και τελικά, αφού διεγράφην δυο, τρεις φορές, δεν ξέρω για ποιους λόγους, µε καλείτε να 
µιλήσω για τρία λεπτά.  

Τέλος πάντων, επέλεξα να µιλήσω σ' αυτό το άρθρο, για να µπορέσω, κύριε Υπουργέ να 
υπογραµµίσω τη φιλοσοφία και τις αρχές που χαρακτηρίζουν πραγµατικά αυτό το νοµοσχέδιο 
και όλα τα άρθρα του νοµοσχεδίου και κυρίως αυτό το άρθρο. Και οι αρχές και η φιλοσοφία 
αυτού του άρθρου, δικαιώνουν αυτό που η Κυβέρνηση από την αρχή είπε, ότι θέλει να 
επεκτείνει τη φορολογική βάση, ότι καλεί τους κατέχοντες να πληρώσουν. Και οι κατέχοντες, 
πράγµατι είναι οι κατέχοντες και ιδιοκτήτες της µεγάλης ακίνητης περιουσίας. 

Οι αρχές οι οποίες δικαιώνονται µέσα από αυτό το νοµοσχέδιο, είναι οι αρχές της κοινωνικής 
∆ικαιοσύνης, είναι η φορολόγηση βάση της δυνατότητας της φοροδοτικής των πολιτών και 
φυσικά, η ορθολογικοποίηση του φορολογικού συστήµατος, όπως αυτό φαίνεται µέσα από τα 
άρθρα. 

Σε αυτό το συγκεκριµένο άρθρο αναδεικνύεται αυτή η φιλοσοφία και οι αρχές που ανέφερα 
προηγουµένως, περισσότερο εµφαντικά, γι' αυτό και σ' αυτό το άρθρο αναφέροµαι σ' αυτά τα 
θέµατα. 



Ταυτόχρονα, ήθελα να υπογραµµίσω ότι οι θέσεις και η κριτική των κοµµάτων της 
Αντιπολίτευσης στη συζήτηση επί των άρθρων αυτές τις τελευταίες τρεις µέρες, ήταν και ήπια 
και εποικοδοµητική και ήταν θέσεις µε προτάσεις και απόψεις, οι οποίες ήταν πολλές φορές 
και αξιόλογες και έγιναν αποδεκτές και από την Κυβέρνηση. ∆ηλαδή, τις τρεις τελευταίες 
ηµέρες, η συζήτηση δεν είχε καµία σχέση µε το κλίµα των πρώτων ηµερών, όπου ασκήθηκε 
µία κριτική χωρίς όρια, η οποία πολλές φορές ξεπερνούσε και τα όρια της δηµαγωγίας και του 
λαϊκισµού. 

Φυσικά εδώ θα ήθελα να θυµίσω ποιες ήταν οι θέσεις των Κοµµάτων της Αντιπολίτευσης τις 
πρώτες τρεις µέρες, αλλά δε µου δίνεται χρόνος. Κάνοντας µία κριτική άνευ όρων, 
αναφέρθηκαν σχεδόν όλα τα Κόµµατα, γιατί καταργούνται τα τέλη κυκλοφορίας από τα 
ασθενοφόρα. 

Ειπώθηκε, επίσης, απ'όλα τα Κόµµατα της Αντιπολίτευσης, ότι οι φοροαπαλλαγές αυτές 
δόθηκαν για κάποιες αυξήσεις πριν από τριάντα, σαράντα χρόνια. 'Ακουσα και τον κύριο 
Πρόεδρο του ∆Η.Κ.ΚΙ. Και πολύ εύκολα θα ρωτούσε κανείς, καλά αυτά τα τριάντα, σαράντα 
χρόνια -έτσι ακριβώς είπε- δεν απορροφήθηκαν αυτές οι αυξήσεις που δεν δόθηκαν τότε; 

(Στο σηµείο αυτό ακούγεται ο προειδοποιητικός ήχος του χρόνου οµιλίας του κυρίου 
Βουλευτή) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Τελειώνετε, κύριε Βλαχόπουλε, στο χρόνο σας. 

ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΠΟΥΛΟΣ:Εγώ θα έλεγα, κύριε Πρόεδρε του ∆ΗΚΚΙ -που κατηγορείτε την 
Κυβέρνηση και δικαιολογηµένα κατηγορείτε- ότι µόνο πέρυσι ασκήθηκε µία επιδοµατική 
πολιτική, που δόθηκαν αυξήσεις και επιδόµατα πενήντα και εξήντα χιλιάδων δραχµών και δεν 
µπορούµε να λέµε ότι αυτές οι φοροαπαλλαγές που καταργούνται σήµερα είναι για τα 
εισοδήµατα που δε δόθηκαν τη δεκαετία του '50 και του '60. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Eυχαριστούµε, κύριε Βλαχόπουλε. 

ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΠΟΥΛΟΣ:Τι ευχαριστείτε, κύριε Πρόεδρε; Ακόµη δεν µπόρεσα ναν µιλήσω για 
τίποτα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Ο κ. Μουσταφά Μουσταφά έχει το λόγο. 

ΗΛΙΑΣ ΒΛΑΧΟΠΟΥΛΟΣ:Κύριε Πρόεδρε, και στη συζήτηση επί της αρχής µε διαγράψατε 
αδικαιολόγητα. Είµαι εδώ όλες τις ηµέρες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Ορίστε, κύριε Μουσταφά Μουσταφά, έχετε το 
λόγο για τρία λεπτά. 

ΜΟΥΣΤΑΦΑ ΜΟΥΣΤΑΦΑ:Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι και µε τον νόµο 
1091/80 αλλά και µε τον νόµο 1249/82 στα βακούφια ως ευαγή ιδρύµατα, είχε επιβληθεί 
φόρος ακίνητης περιουσίας, δηλαδή δεν είχαν απαλλαγή. Εµείς δε ζητήσαµε την απαλλαγή 
αυτών των ιδρυµάτων από το φόρο ακίνητης περιουσίας, µιας και η γενική αντίληψη που 
επικρατεί είναι να φορολογηθεί η ακίνητη περιουσία όλων των ευαγών ιδρυµάτων που είχαν 
απαλλαγεί παλιότερα, αλλά πιστεύουµε στην αρχή της ισότητας των θρησκειών που 
επιτέλους πρέπει σιγά-σιγά να αρχίσει να εφαρµόζεται. 

Το σηµαντικό είναι το πώς έχουν εφαρµοστεί και αυτοί οι δύο νόµοι µέχρι σήµερα. Και οι 
διατάξεις του ν. 1091/80 και οι διατάξεις του 1249/82 έχουν εφαρµοστεί µε όλα τα αρνητικά 
τους σηµεία. Παράδειγµα, µέχρι τώρα κατ' έτος βεβαιώνεται τέλος ακίνητης περιουσίας και 
φόρος εισοδήµατος από  
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µισθώµατα ύψους πολλών εκατοµµυρίων δραχµών. Τα ποσά αυτά δέχονται και τις νόµιµες 
προσαυξήσεις, οπότε το σύνολό τους ανέρχεται σήµερα σε αρκετές εκατοντάδες εκατοµµύρια 
δραχµές. Το ∆ηµόσιο δεν τα εισπράττει αυτά και αντ' αυτού τα εγγράφει κατ' έτος σε υποθήκη 
σε βάρος των ακινήτων των βακουφιών, µε άµεσο κίνδυνο πλειστηριασµού τους και την 
ελαχιστοποίηση της περιουσίας τους. Με τον τρόπο αυτό µπορεί ανά πάσα στιγµή να 
απαλλοτριωθεί η περιουσία τους, ακόµη και αυτά τα ίδια τα τεµένη, µε αποτέλεσµα τον 
αφανισµό τους. Υπάρχει αυτή η τακτική των ∆ΟΥ και του Υπουργείου Οικονοµικών. 

Υπάρχει η διακρατική αµοιβαιότητα που υπάρχει σε όλους τους νόµους που αφορούν τη 
µειονότητα και είναι σαν τη δαµόκλειο σπάθη πάνω στα ευαγή αυτά ιδρύµατα και δηµιουργεί 
έτσι αισθήµατα ανασφάλειας, απόγνωσης και αβεβαιότητας για το µέλλον. 

Πρέπει η Πολιτεία, κύριοι Υπουργοί, να αναλάβει τις ευθύνες της, να ξεκαθαρίσει το τοπίο εδώ 
πέρα και να εφαρµόσει µια διάφανη πολιτική. Εµείς λέµε να φορολογήσει, αλλά να 
φορολογήσει και να εισπράξει τους φόρους που βεβαιώνονται για να µη σέρνεται όλη αυτή η 
χαοτική κατάσταση. Να προχωρήσει στην παραγραφή των µέχρι τώρα βεβαιωµένων φόρων, 
γιατί αλλιώς έχουν µαζευτεί, έχουν πάρει τις νόµιµες προσαυξήσεις και δεν µπορούν να 
επιβιώσουν αυτά τα ιδρύµατα. 

Ο ν. 1991 προέβλεπε εκλογές. Από το 1967 δεν έχουν γίνει. Από το 1967 η δικτατορία είχε 
διορίσει µια επιτροπή διαχειριστική. Πέθαναν όλοι αυτοί οι άνθρωποι που είχαν διοριστεί επί 
δικτατορίας. Πρόσφατα ο συνάδελφος Τσιόκας που ήταν περιφερειάρχης σε µας, από 
επιφανείς µουσουλµάνους διόρισε µια διαχειριστική επιτροπή, άλλοι παραιτήθηκαν, 
προσέθεσε άλλους. Πραγµατικά και εδώ πρέπει να ξεκαθαρίσει η υπόθεση και να βγουν 
εκλεγµένοι άνθρωποι που να νοικοκυρέψουν τη βακούφικη περιουσία, να λογοδοτούν στους 
ανθρώπους και να συµµαζέψουν αυτά τα ιδρύµατα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Ο κ. Βεζδρεβάνης έχει το λόγο για τρία λεπτά 

ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ:Κύριοι συνάδελφοι, συζητούµε δεκαέξι άρθρα, τα οποία υπό 
φυσιολογικάς συνθήκας και αν η Κυβέρνηση δεν είχε ακολουθήσει αυτή τη µεθόδευση, θα 
µπορούσαµε να µιλούσαµε ογδόντα λεπτά πρωτολογία και άλλα τριάντα περίπου 
δευτερολογία. 'Εναντι των εκατόν δέκα λεπτών, κύριε Πρόεδρε, καλούµαι σε τρία λεπτά να 
πάρω θέση επί δεκαέξι άρθρων. Αν είναι δυνατόν αυτό, κύριε Πρόεδρε, να λέγεται νοµοθετικό 
έργο. Η ευθύνη, λοιπόν, είναι πρωτίστως του Προεδρείου που αποδέχεται τέτοιες 
µεθοδεύσεις. 

Μέσα, λοιπόν, σ' αυτό το τρίλεπτο, κύριε Πρόεδρε, δεν µπορώ να επιτελέσω το καθήκον µου 
ως εκπρόσωπος του Ελληνικού Λαού. Θα κάνω, λοιπόν, µια ερώτηση, δύο προτάσεις και µια 
έκκληση. 

Πρώτον, ερώτηση: Ο κ. Σηµίτης προεκλογικά δήλωσε "τα οικονοµικά πάνε πολύ καλά, δε θα 
επιβληθεί κανένας φόρος". Επιβάλλετε σήµερα, κύριοι Υπουργοί, ένα νέο φόρο. Τον 
υπολογίζετε εικοσιπέντε δισεκατοµµύρια εσείς τον υπολογίζουµε εκατό δισεκατοµµύρια εµείς. 
Πού είναι η αλήθεια; Η αλήθεια είναι αυτή που λέµε εµείς, γιατί εµείς δεν έχουµε κανένα λόγο 
να κρύψουµε την αλήθεια την οποία έχετε λόγο να την κρύψετε εσείς. Ερωτώ λοιπόν: Γιατί 
επιβάλλεται νέο φόρο; 

Οι προτάσεις µου, κύριοι Υπουργοί, είναι: Αυξήστε τουλάχιστον το αφορολόγητο κατά τριάντα 
εκατοµµύρια δραχµές. 

∆εύτερη πρόταση είναι, τα µη προσοδοφόρα ακίνητα να τα φορολογήσετε τουλάχιστον κατά 
το ήµισυ. 

Και µια έκκληση, κύριε Πρόεδρε, γιατί δε θέλω να παραβώ το χρόνο, τον ελάχιστο που µου 
δώσατε. Σε µιάµισι, δύο ώρες περίπου θα αρχίσει η συζήτηση για την τροπολογία περί των 
πολυτέκνων. Είναι ντροπή και να τη συζητήσουµε. Αποσύρατέ την από τώρα, γιατί δεν 



πρέπει να προσθέσετε µια ακόµη πράξη σε βάρος των πολυτέκνων της Χώρας που 
αναζωογονούν το 'Εθνος. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Αποδείξατε, κύριε Βεζδρεβάνη, αυτό που 
φηµολογείτε στην Αίθουσα, ότι είστε έµπειρος κοινοβουλευτικός. Είπατε αυτά που θέλατε 
µέσα σε ελάχιστο χρόνο. 

Ο κ.Βαρβιτσιώτης έχει το λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ο φόρος στην ακίνητη περιουσία στον Τόπο µας 
έχει µια µακρά προϊστορία. ∆ύο φορές στο παρελθόν επιβλήθηκε και δύο φορές 
καταργήθηκε. ∆ιερωτήθηκε ποτέ η ηγεσία του Υπουργείου Οικονοµικών γιατί επεβλήθηκε δύο 
φορές και δύο φορές καταργήθηκε; Γιατί πρώτον, µειώθηκε µε την επιβολή του φόρου η 
οικοδοµική δραστηριότητα, που αποτελεί, καλώς ή κακώς, την ατµοµηχανή της οικονοµίας 
µας. ∆εύτερον, διότι δεν απέδωσε τίποτα. Και εκτός αυτού, η φορολογία είναι άδικη, διότι 
φορολογεί, εκτός των άλλων, και τα οικόπεδα που δεν αποδίδουν εισόδηµα. Πώς, λοιπόν, ο 
υπόχρεος σε φόρο θα καταβάλει φόρο όταν από το ακίνητο που κατέχει δεν αποκτά 
εισόδηµα; Μόνον πουλώντας το. 

Το νοµοσχέδιο προβλέπει απαλλαγή εξήντα εκατοµµυρίων δραχµών για το φόρο ακίνητης 
περιουσίας. 'Εχετε βγει, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι στην πιάτσα, να δείτε τι αγοράζετε µε 
εξήντα εκατοµµύρια; Αν µια τετραµελής οικογένεια έχει και τον παπού ή την γιαγιά 
κατ'ανάγκην για να βοηθάει στην οικογένεια, µε τα εξήντα εκατοµµύρια δεν αγοράζει το σπίτι 
που θα είναι ανάλογο των απαιτήσεών της. Υπάρχουν πολλές τέτοιες οικογένειες στην 
Ελλάδα. Αυξήστε τουλάχιστον τα εξήντα εκατοµµύρια. 

Θα σας υπενθυµίσω ότι το 1982, όταν επεβλήθη ο φόρος, το αφορολόγητο ήταν είκοσι πέντε 
εκατοµµύρια. Αναπροσαρµόστε τα εικοσιπέντε εκατοµµύρια του 1982, για να δείτε πόσα είναι 
σήµερα. 

Να σας πω και κάτι άλλο, κύριε Πρόεδρε; Συµφωνώ µ'αυτό που είπε ο Πρόεδρος 
κ.Μητσοτάκης, το επανέλαβαν και άλλοι συνάδελφοι, ότι µόνο οι αφελείς θα πληρώσουν 
φόρο, οι νοµοταγείς πολίτες. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Τα κορόιδα είπε. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Και επιδιώκετε, λέτε, τη φορολόγηση της µεγάλης ακίνητης 
περιουσίας, όταν είναι γνωστό και δεδοµένο ότι όλα τα µεγάλα ακίνητα ανήκουν σε εταιρείες. 
∆εν υπάρχει αµφιβολία ότι το ακίνητο επιβαρύνεται πολλαπλώς. ∆εν έχω αντίρρηση να 
επιβληθεί φόρος, αλλά φόρος επί της υπεραξίας, επί της διαφοράς, µεταξύ της τιµής κτίσεως 
και της τιµής πωλήσεως, επί του πραγµατοποιηθέντος δηλαδή κέρδους και όχι όπως σήµερα 
επιβάλλεται. Πράγµατι, όταν αγοράζεις εκατό και πουλάς χίλια, να αποπληθωριστεί η τιµή της 
αγοράς και επί της διαφοράς να επιβληθεί φόρος, αλλά κατά την πραγµατοποίηση του 
κέρδους. ∆ιότι, κατ'άλλον τρόπο, ο φόρος αυτός είναι άδικος και πλήττει ασφαλώς και την 
οικοδοµική δραστηριότητα. 

Τέλος -και τελειώνω κύριε Πρόεδρε- διάβασα στις εφηµερίδες ότι η δήλωση την οποία θα 
κληθούν να υποβάλουν οι φορολογούµενοι, θα είναι πολύπλοκη. Ας γίνει τουλάχιστον 
προσπάθεια ώστε να µπορεί και η τελευταία νοικοκυρά της Ελλάδος να τη συµπληρώσει και 
να µην έχει ανάγκη να προσφύγει σε δικηγόρο ή σε φοροτεχνικό. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπ.Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, 
παρακαλώ το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θέλετε το λόγο για δύο λεπτά, κύριε Υπουργέ; 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπ.Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Ναι, κύριε 
Πρόεδρε. 



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε Υπουργέ. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπ.Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα 
ήθελα να διορθώσω ένα λάθος που έκανε ο κ.Βαρβιτσιώτης στην περιγραφή των στοιχείων 
του νόµου. Είπε, ότι για µια τετραµελή οικογένεια το όριο είναι εξήντα εκατοµµύρια. Αυτό είναι 
λάθος. Για µια τετραµελή οικογένεια, το όριο είναι εκατόν πενήντα εκατοµµύρια, εξήντα 
εκατοµµύρια ανά σύζυγο και δέκα πέντε εκατοµµύρια ανά τέκνο. Και επιπλέον, κύριε 
Βαρβιτσιώτη, δεν έχουν σχέση τα εκατόν πενήντα εκατοµµύρια µε τις αγοραίες 
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τιµές, είναι αντικειµενικές αξίες. Και όπως όλοι γνωρίζουµε πολύ καλά και το γνωρίζει και ο 
Ελληνικός Λαός που παρακολουθεί, η αντικειµενική αξία προς την αγοραία, έχει σχέση 
περίπου ένα προς δύο ή ένα προς ένα µισή. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: 'Οχι, κύριε Υπουργέ. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπ. Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Το εκατόν 
πενήντα εκατοµµύρια δραχµές, λοιπόν, αντιστοιχεί σε αγοραία αξία, ας πούµε διακόσια 
εκατοµµύρια ή διακόσια πενήντα εκατοµµύρια δραχµές. Και ερωτώ: Υπάρχουν πολλές 
τετραµελείς οικογένειες στην Ελλάδα που απαιτούν διακόσια πενήντα εκατοµµύρια ή διακόσια 
είκοσι εκατοµµύρια για να αγοράσουν σπίτι να ζήσουν; 'Αρα αυτός ο φόρος, όπως είναι 
προσδιορισµένος, αφορά έχοντες και κατέχοντες, αφορά τετραµελείς οικογένειες που έχουν 
πολύ µεγάλες ανάγκες, πολύ πέραν των µέσων επιπέδων στα οποία διαβιώνει ο Ελληνικός 
Λαός. 

Τέλος, µίλησε ο κ. Βαρβιτσιώτης για το φόρο της υπεραξίας. 'Ετερον εκάτερον. Ο φόρος 
ακίνητης περιουσίας, αγαπητοί συνάδελφοι, υπάρχει σε όλες τις χώρες του κόσµου, στην 
Ευρώπη, στην Αµερική, ακόµη και στις χώρες όπου υπάρχει πλήρως καθεστώς ελεύθερης 
αγοράς και, θα έλεγα, σχετικά ανεξέλεγκτου καπιταλισµού.'Ηµαστε η µόνη Χώρα νοµίζω στην 
Ευρώπη που εστερείτο φόρου ακίνητη περιουσίας και όταν τον επιβάλαµε, τον επιβάλαµε 
στην πολύ µεγάλη ακίνητη περιουσία, όπως απέδειξα µε τους απλούς αριθµούς που ανέφερα 
προηγουµένως. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆εν έχετε το δικαίωµα, κύριε Βαρβιτσιώτη. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Αναφέρθηκε σε µένα, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): ∆ε δηµιουργήθηκε προσωπικό ζήτηµα. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: ∆ε δηµιουργήθηκε προσωπικό, αλλά έδωσε στοιχεία επί των 
οποίων πρέπει να απαντήσω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Θα απαντήσει ο Κοινοβουλευτικός σας 
Εκπρόσωπος, κύριε Βαρβιτσιώτη. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε συγχωρείτε. Ο κύριος Υπουργός άφησε να 
εννοηθεί ότι δεν έχω αντιληφθεί σε βάθος το νοµοσχέδιο. ∆εν υπάρχει, λοιπόν θέµα; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ξέρουµε πάρα πολύ καλά πόσο καλός 
κοινοβουλευτικός είσθε και πώς γνωρίζετε όλα τα νοµοσχέδια. ∆εν υπάρχει λόγος να το 
συζητάµε αυτό. 

Ο κ. Καραµάριος εχει το λόγο. 



ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε το άρθρο 22, προσδιορίζονται σαφώς ποια 
φυσικά ή νοµικά πρόσωπα είναι υποχρεωµένα στη δήλωση ακινήτου περιουσίας. Αλλά µε το 
άρθρο 33, ο κύριος Υπουργός καθιερώνει και ένα νέο σύστηµα παραβάσεως του νόµου. Τι τη 
θέλετε τη δεύτερη παράθεση της παραγράφου 1β'; Στον υπόχρεο σε δήλωση ή σε φόρο 
βεβαίως να υποβληθεί πρόστιµο, αλλά από εκεί και πέρα τη δεύτερη παράγραφο που λέει:"Ο 
καθένας ο οποίος είναι υπόχρεος", τι τη θέλετε; Τι ψάχνετε να βρείτε; Ανθρώπους οι οποίοι 
θα καταδώσουν ή θα δώσουν πληροφορίες; Είναι υποχρεωµένοι και εσείς θα τους 
τιµωρήσετε µε το ίδιο πρόστιµο; Για ποιο λόγο βάζετε την παράγραφο β' στο άρθρο 33, όταν 
δεν είναι υπόχρεος µε το άρθρο 22; 

Και µία άλλη λεπτοµέρεια. Επιµένω, κύριε Υπουργέ, ότι στο άρθρο 23, παράγραφο ιβ', όπου 
λέει: "Το ιερό κοινο του Πανάγιου Τάφου, η Ιερά Μονή του 'Ορους Σινά και το 'Αγιο 'Ορος", 
πρέπει να προστεθεί οπωσδήποτε και η Μονή της Πάτµου.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ. Καραµάριο. 

Ο κ. Χωµατάς έχει το λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΧΩΜΑΤΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, µία απο τις πληγές του φορολογικού µας συστήµατος 
είναι και ο τεράστιος αριθµός των φοροαπαλλαγών και εκπτώσεων. Η κατάργηση ορισµένων 
από αυτές που δεν εµπίπτουν στις παραγωγικές και κοινωνικές, θα µπορούσε να 
χαρακτηρισθει θετική και να οδηγούσε στην εξυγίανση, τον εκσυγχρονισµό και την καθιέρωση 
ενός δικαιότερου φορολογικού συστήµατος.  

Λυπούµαι, όµως, µε τη διαπίστωση ότι το υπό ψήφιση νοµοσχέδιο, διατηρεί κατ' εξαίρεση 
κάποιες φοροαπαλλαγές, ενώ ταυτόχρονα καταργεί χωρίς κριτήρια άλλες που θα έπρεπε να 
διατηρήσει για να µη δηµιουργείται το αίσθηµα της κατάφωρης αδικίας και της παραγνώρισης 
στις διάφορες κοινωνικές τάξεις και οµάδες. 

Αναφέροµαι συγκεκριµένα, κύριε Υπουργέ, στις διατάξεις που αφορούν τους ναούς, τις µονές, 
τις ιερές µητροπόλεις της καθολικής εκκλησίας. 'Οπως γνωρίζετε, κύριε Υπουργέ, τα µόνα 
έσοδα προς διαβίωση για τον κλήρο της καθολικής εκκλησίας στην Ελλάδα, προέρχονται από 
εκµισθώσεις ακινήτων. Φορολογούνται δε επί ολοκλήρου του ποσού των εισοδηµάτων από 
µισθώµατα, εν αντιθέσει µε τα νοµικά πρόσωπα κερδοσκοπικού χαρακτήρα, για τα οποία προ 
του καταλογισµού του φόρου αφαιρούνται τα έξοδα. Και ναι µεν στην Ορθόδοξη Εκκλησία ο 
κλήρος µισθοδοτείται από το Κράτος, καθώς επίσης έχει και πλήρη ιατροφαρµακευτική 
κάλυψη, αυτό δε συµβαίνει και µε τον κλήρο της καθολικής εκκλησίας.  

Με τη φορολόγηση, λοιπόν, της ακινήτου περιουσίας, υποχρεούνται και θα έπρεπε να 
καταβάλουν ένα τεράστιο ποσό που εγγίζει το 50% µε 60% των εσόδων τους. Αυτό θα τους 
οδηγούσε µοιραίως σε οικονοµική εξόντωση. 

Γι'αυτό χαίροµαι µε τη δήλωση την οποία και προσωπικά σε µένα, αλλά και δηµόσια από το 
Βήµα της Βουλής, έκανε ο Υφυπουργός Οικονοµικών ο κ. ∆ρυς, ότι πριν από την υποχώρηση 
στις διατάξεις που αφορούν τις εκπτώσεις φορολογίας, εις ό,τι αφορά την Καθολική Εκκλησία 
και τον κλήρο της Καθολικής Εκκλησίας της Ελλάδος, είχε µακρά συζήτηση µε τους 
εκπροσώπους της Καθολικής Εκκλησίαs και οι εκπρόσωποι αυτοί εδήλωσαν κατά ένα µεγάλο 
ποσοστό ικανοποιηµένοι µε τις ρυθµίσεις τις οποίες κάνατε. Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ευχαριστούµε τον κ. Χωµατά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, το λόγο παρακαλώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Μισό λεπτό, υπάρχουν δύο προτασσόµενες 
δευτερολογίες.  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, µία απάντηση δύο λεπτών θέλω 
να δώσω. 



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Οχι, κύριε Υπουργέ, σας παρακαλώ! Ο κ. 
Λεβογιάννης έχει το λόγο για δύο λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΛΕΒΟΓΙΑΝΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, και άλλες φορές οι κυβερνήσεις του ΠΑ.ΣΟ.Κ. 
είδαν µε ευαισθησία πολλά ζητήµατα που είχαν σχέση µε τους 'Ελληνες Καθολικούς. Ξέρετε 
ότι σε αρκετούς νοµούς και ιδιαίτερα στις Κυκλάδες έχουµε σηµαντικό αριθµό Καθολικών 
Ελλήνων. Στο παρελθόν το ΠΑ.ΣΟ.Κ. είχε ρυθµίσει, θετικά, χρονίζοντα προβλήµατά τους 
ιδιαίτερα στον τοµέα της εκπαίδευσης. 

Με τις νέες ρυθµίσεις που γίνονται µε τις τροπολογίες που µας έχει µοιράσει ο κύριος 
Υπουργός, βελτιώνονται άρθρα του νοµοσχεδίου που αφορούσαν τη φορολόγηση, τόσο των 
εσόδων της Καθολικής Εκκλησίας από την αξιοποίηση των ακινήτων της, όσο και σε σχέση 
µε την ίδια την ακίνητη περιουσία της. 

Η µείωση στο 10% του φόρου στα έσοδα των ακινήτων είναι θετική. Και η νέα ρύθµιση σε ό,τι 
αφορά το φόρο ακίνητης περιουσίας στην παράγραφο ιγ' του άρθρου 23 είναι θετική, αλλά θα 
ήθελα να µας διευκρινίσει ο κύριος Υπουργός, αν µε τη νέα διατύπωση καλύπτονται όλα τα 
ακίνητα που έχουν, δηλαδή και εκείνα τα οποία αξιοποιούν για να έχουν έσοδα και όχι µόνο 
τα ακίνητα, όπως οι ναοί ή άλλοι χώροι λατρείας. 

Πρέπει να γνωρίζουµε -και ο κύριος Υπουργός το γνωρίζει, γιατί και στην Κέρκυρα υπάρχουν 
Καθολικοί- ότι η Καθολική Εκκλησία στην Ελλάδα έχει µοναδικούς πόρους τις δωρεές, τις 
ενισχύσεις των Καθολικών και τα έσοδα από την ακίνητη  
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περιουσία που διαθέτει. ∆εν επιχορηγείται από πουθενά και µε αυτά τα έσοδα καλύπτει όλες 
τις δαπάνες των δραστηριοτήτων της, δηλαδή τη µισθοδοσία των ιερέων της, των ιεροψαλτών 
της, των άλλων υπαλλήλων που χρησιµοποιεί στους χώρους λατρείας, καθώς επίσης και τη 
σηµαντική -οφείλουµε να πούµε- φιλανθρωπική και κοινωνική-πολιτιστική δραστηριότητα που 
αναπτύσσει. 

Πιστεύω ότι µε τη νέα ρύθµιση ικανοποιούνται τα αιτήµατα των Καθολικών. Απλά θα ήθελα 
στη νέα ρύθµιση της ιγ' παραγράφου του άρθρου 23 να διευκρινιστεί αυτό το ζήτηµα. 
Ευχαριστώ. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Πρόεδρος της Βουλής κ. 
ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΑΚΛΑΜΑΝΗΣ). 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Γκελεστάθης έχει το λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, δεν επιτρέπει ο χρόνος των δύο λεπτών να 
αναπτύξουµε τις παρατηρήσεις µας στο σύνολο των υπό συζήτηση άρθρων. Για το λόγο αυτό 
περιορίζοµαι να αναφερθώ στην παράγραφο στ' του άρθρου 23, η οποία λέει ότι: "τα κτίσµατα 
οικοδοµής που ανεγείρεται για µία επταετία από την έκδοση της οικοδοµικής άδειας και 
εφ'όσον κατά τη διάρκεια της επταετίας αυτής τα κτίσµατα δεν έχουν εκµισθωθεί ή 
χρησιµοποιηθεί κατά οποιονδήποτε τρόπο". Εδώ σαφέστατα έχει γίνει παράλειψη ότι θα 
έπρεπε να υπολογίζεται και η τελευταία αναθεώρηση της αδείας. 

Θα έπρεπε, λοιπόν, να αναφέρει η διάταξη αυτή τα εξής: "Τα κτίσµατα οικοδοµής που 
ανεγείρεται για µία επταετία από την έκδοση της οικοδοµικής άδειας ή την τελευταία 
αναθεώρησή της κ.λπ.". Για το λόγο αυτό θέτω υπόψη του κυρίου. Υφυπουργού Οικονοµικών 
την µε αριθµό 57 γνωµοδότηση του Νοµικού Συµβουλίου του Κράτους της 4ης Φεβρουαρίου 
του 1992, η οποία σαφώς διαστέλει το χρόνο της οικοδοµικής άδειας από το χρόνο της 
αναθεώρησής της, όπως επίσης και την µε αριθµό ΠΟΛ 1149 της 9ης Ιουνίου 1994 απόφαση 
του Υπουργού των Οικονοµικών, η οποία επίσης διαστέλει το χρόνο της έκδοσης της 
οικοδοµικής άδειας ή την τελευταία αναθεώρησή της. 



∆ίκαιο, λοιπόν κύριε Πρόεδρε είναι να συµπεριληφθεί σ' αυτήν τη διάταξη "από την έκδοση 
της οικοδοµικής άδειας ή την τελευταία αναθεώρησή της". 

'Εχω, κύριε Πρόεδρε, ενηµερώσει την υπηρεσία του Υπουργείου Οικονοµικών, η οποία έκρινε 
ότι η πρόταση που κάνω είναι δίκαια και θα έπρεπε να συµπεριληφθεί στη διάταξη αυτή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συναδελφοι, δεν υπάρχει άλλος 
συνάδελφος για να οµιλήσει. 

Κύριε Υπουργέ, επειδή ήδη φύγαµε κατά είκοσι λεπτά από το πρόγραµµα που καθορίσαµε 
και εάν θα απαντήσετε σε όσα απόψε διατυπώθηκαν, θα πάµε πολύ µακρυά, Θα 
παρακαλέσω να είσθε σύντοµος. 'Αλλωστε είδα ότι σε δυο- τρια σηµεία διακόψατε και είπατε 
ό,τι νοµίζατε. Θα σας παρακαλέσω, λοιπόν και πάλι, για να µη φάµε περισσότερο χρόνο µε 
δικές σας αγορεύσεις, απ' όσα ακούσατε να µας πείτε αν σε κάτι βελτιώνετε, τροποποιείτε τις 
διατάξεις που συζητούµε, ώστε να µην υπάρξει νέος κύκλος συζητήσεων χωρίς ουσιαστικό 
αντικείµενο. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπ.Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, θα 
είµαι πράγµατι πολύ σύντοµος, διότι δε νοµίζω ότι εγέρθηκαν νέα σηµαντικά θέµατα από τη 
συζήτηση η οποία έγινε, που ήταν πολύ ενδιαφέρουσα, αλλά δε νοµίζω ότι υπήρξε 
ουσιαστική αµφισβήτηση της αξίας και της σκοπιµότητας αυτών των ρυθµίσεων. 

'Οπως είπα και προηγουµένως, είµαστε η µόνη ευρωπαϊκή χώρα που στερείται ΦΑΠ. Φόρος 
ακίνητης περιουσίας πρέπει να υπάρχει σε ένα φορολογικό σύστηµα. Προσφέρει ένα 
ουσιαστικό στοιχείο προοδευτικότητας του συστήµατος, πέρα από τη φορολογία εισοδήµατος. 
Και πιστεύουµε ότι η επικέντρωση αυτών των ρυθµίσεων στη µεγάλη ακίνητη περιουσία 
επαυξάνει τον προοδευτικό της χαρακτήρα. 

'Ενα σύντοµο σχόλιο, γιατί δεν εφαρµόστηκε σωστά ο προηγούµενος ΦΑΠ. Ο λόγος είναι 
πολύ απλός. 'Οπως τόνισε και ο κ. Μητσοτάκης, είναι ότι στερούµαστε τότε του συστήµατος 
αντικειµενικών αξιών, µε αποτέλεσµα να υπάρχει µια διελκυστίνδα ενστάσεων, και 
προσφυγών ανάµεσα στην φορολογική αρχή και τον φορολογούµενο, οι οποίες έπαιρναν 
πάρα πολύ χρόνο, κόστιζαν πολύ χρήµα και τελικά απέδιδαν ελάχιστα στον Κρατικό 
Προϋπολογισµό. Είχε µάλιστα υπολογιστεί ότι σε κάποια στιγµή το κόστος εισπράξεως και 
εκδικάσεως όλων αυτών των διαφορών υπερέβαινε τα συνολικά έσοδα της φορολογίας. Γι' 
αυτό και ορθώς, θα έλεγα, κατηργήθη από τη Νέα ∆ηµοκρατία. 

Τώρα όµως, ξεκινάµε σε µια εντελώς νέα βάση. Τώρα υπάρχει το αµάχητο κριτήριο της 
αντικειµενικής αξίας. Η είσπραξη είναι µια σχετικά εύκολη υπόθεση. Αυτός ο φόρος θα 
αποδώσει σηµαντικά έσοδα. 'Οχι βεβαίως όσα ελέχθησαν εκατό δισεκατοµµύρια, αλλά 
κάποιο λογικότερο ποσό της τάξεως των εικοσιπέντε δισεκατοµµυρίων δραχµών. Και όπως 
εξήγησα µε τους αριθµούς τους οποίους ανέφερα, θα θίξει µόνο τους έχοντες και κατέχοντες. 

Επαναλαµβάνω το βασικό στοιχείο. Μιλάµε για µια τετραµελή οικογένεια µε όριο εκατόν 
πενήντα εκατοµµύρια δραχµές αντικειµενικής αξίας που µεταφράζεται µε ένα συντελεστή ένα 
προς ενάµισι -διότι η αντικειµενική αξία έχει σχέση περίπου ένα προς ενάµιση µε τη 
πραγµατική αξία- σε ένα ποσό της τάξεως των διακοσίων είκοσι, διακοσίων σαράντα, 
διακοσίων πενήντα εκατοµµυρίων δραχµών. 'Ενα τέτοιο σπίτι µόνο οι πλούσιοι έχουν στη 
Χώρα µας. Τα µεσαία εισοδήµατα, ακόµα και τα ανώτερα µεσαία εισοδήµατα, στερούνται 
παροµοίων κατοικιών. 'Αρα, ο στόχος της ρυθµίσεως είναι να θίξει πράγµατι τους κατέχοντες, 
τους πλουσίους, τους έχοντες µεγάλα περιουσιακά στοιχεία και σηµαντικά εισοδήµατα. 

Η τελευταία µου παρατήρηση αφορά τη σχέση αυτού του φόρου και του φόρου υπεραξίας. 
'Οπως είπα και προηγουµένως, έτερον εκάτερον. Ο φόρος υπεραξίας -και πάλι θα αναφερθώ 
στον επίτιµο Πρόεδρο της Νέας ∆ηµοκρατίας- έχει τη δική του αξία, τη δική του σκοπιµότητα 
και πράγµατι κάποια στιγµή το Ελληνικό ∆ηµόσιο, οι κυβερνήσεις πρέπει να σκεφθούν τρόπο 
φορολόγησης της υπεραξίας. Είναι δύσκολο στη Χώρα µας, διότι δεν υπάρχουν αντικειµενικές 
εκτιµήσεις της υπεραξίας, και διότι θα κτυπήσει, πιστεύω, πολύ την αγορά ακινήτων. Θέλει 



πολύ µελέτη. Ο φόρος ακίνητης περιουσίας, όπως τώρα εφαρµόζεται, όπως είπα, είναι µια 
απλή εναρµόνιση µ' αυτά που ισχύουν στο εξωτερικό, και εισάγει απλώς ένα στοιχείο 
προοδευτικότητας στο συνολικό φορολογικό σύστηµα. 

Τέλος, κύριε Πρόεδρε, θα ήθελα να κάνω µια προσθήκη στο άρθρο 23 στη προσθήκη κγ'. Το 
άρθρο 23 αναφέρεται στις απαλλαγές από το φόρο. Το σηµείο κγ' αναφέρεται στο 50% της 
αξίας .... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Θα σας παρακαλέσω, κύριε Υπουργέ, να µας 
διαβάσετε τη διάταξη όπως διαµορφώνεται. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπ. Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών):Ναι, θα το 
διαβάσω ολόκληρο για να αντιληφθεί κανείς πώς το διαµορφώνουµε. 

Στο άρθρο 23 λέει, απαλλάσσονται από το φόρο, α, β, γ, κλπ. και φτάνουµε στη σελίδα 32 
στο σηµείο κγ'. ∆ιαβάζω το κγ' και θα προσθέσω αυτό που έχω να προσθέσω. Το κγ' λέγει ότι 
απαλλάσσεται: "Το πενήντα τοις εκατό (50%) της αξίας των ακινήτων που έχουν δεσµευτεί 
από την Αρχαιολογική Υπηρεσία". Και τώρα προσθέτω: "και των ακινήτων µεγάλης ιστορικής 
αξίας, όπως αυτά χαρακτηρίζονται µε προεδρικό διάταγµα που εκδίδεται ύστερα από 
πρόταση των Υπουργών Οικονοµικών και Πολιτισµού". 

Θέλω το προεδρικό διάταγµα, για να προσδώσω µια βαρύτητα στην απόφαση 
χαρακτηρισµού ενός κτιρίου µεγάλης ιστορικής αξίας, να µην αρχίσει µία διελκυστίνδα και ο 
καθένας θεωρεί το σπίτι του ιστορικό κτίριο. 

Με τον τρόπο αυτό, νοµίζω ότι µειώνουµε σηµαντικά τη φορολογία σε παρόµοια κτίρια, και 
νοµίζω ότι συµβάλλουµε στη διατήρηση αυτών των κτιρίων που έχουν ιστορική αξία. 
Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης):Ο Κοινοβουλευτικός  

Σελίδα 3273  

Εκπρόσωπος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. ∆ηµήτριος Κωστόπουλος έχει το λόγο. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ:Κύριε Πρόεδρε, πράγµατι δεν υπάρχει κανένα ευρωπαϊκό 
κράτος που να µην έχει το φόρο ακίνητης περιουσίας, αλλά δεν υπάρχει και κανένα 
ευρωπαϊκό κράτος που να έχει εικοσιεπτά επιβαρύνσεις στα ακίνητα και κυρίως να έχει φόρο 
µεταβιβάσεως του 13%.  

Είπατε, κύριε Υπουργέ, για την οικογένεια ότι απαλλάσσεται η τετραµελής οικογένεια. ∆εν 
προσθέσατε όµως ότι αφορά η οικογένεια αυτή όχι την κλασική µόνο ελληνική οικογένεια 
αλλά οικογένεια ανηλίκων τέκνων. Για τους υπόλοιπους δεν µιλήσατε. Και η κλασική 
οικογένεια έχει και τον παππού και τη γιαγιά. Και δεν µπορώ να φανταστώ ότι είναι έχοντες 
και κατέχοντες εκείνοι, κύριε Υπουργέ, που έχουν ένα µεγάλο σπίτι για να ζουν τα παιδιά, ο 
παππούς και η γιαγιά.  

Αλλά και αν ακόµη τους θεωρήσουµε ως έχοντες και κατέχοντες τους µεσαίους 'Ελληνες, θα 
ήθελα να σταθώ λίγο στη φορολογία των ακινήτων που αναφέρονται στα ιδρύµατα. Τα 
ιδρύµατα, κύριε Υπουργέ, ζουν από τα ακίνητα και κυρίως από τα ακίνητα που έχουν 
προσόδους. Εάν τους αφαιρέσουµε, χθες στις απαλλαγές και σήµερα τους επιβαρύνουµε µε 
πρόσθετους φόρους, φοβάµαι στη χώρα των κληροδοτηµάτων, στη χώρα των δωρεών, στη 
χώρα που ασκείται µέσω αυτών η κοινωνική πολιτική, θα φτάσουµε στο σηµείο να 
ντρεπόµαστε για την κατάντια, διότι οι ασθενείς αυτές τάξεις θα βρεθούν στο δρόµο. 

'Οσον αφορά, κύριε Υπουργέ, το θέµα των επιχειρήσεων -δεν ξέρω αν είσαστε εσείς ή ποιος 
Υπουργός ήταν στο Συµβούλιο Υπουργών στην Ευρώπη- η γερµανική κυβέρνηση χθες έθεσε 



θέµα ότι υπάρχουν στις ευρωπαϊκές χώρες, οι χώρες των χαµηλότερων επιβαρύνσεων όπου 
προστρέχουν εκεί και οι επενδύσεις. Και εµείς φοβάµαι ότι µε τα καινούρια φορολογικά 
νοµοσχέδια είµαστε η χώρα των µεγάλων επιβαρύνσεων. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι αντί να δηµιουργήσουµε ανταγωνιστική κοινωνία, αντί να 
δηµιουργήσουµε ανταγωνιστική οικονοµία, επιβαρύνουµε συνεχώς τις επιχειρήσεις, 
επιβαρύνουµε το κόστος των προϊόντων µε το κατάντηµα το γνωστό, ώστε πέρυσι να κλείσει 
το ισοζύγιο τρεχουσών συναλλαγών µε 4,5 δισεκατοµµύρια $ έλλειµµα και τα προϊόντα µας 
οσηµέραι να γίνονται ακριβότερα.  

Πιστεύω, κύριε Υπουργέ, ότι οι επιχειρήσεις πολύ επιβαρύνθηκαν. Πέρσι αυξήσατε το 
ποσοστό φορολογίας. Φέτος τους επιβαρύνατε προ µηνός µε την επιβάρυνση της υπεραξίας. 
Από 1% το πήγατε σε 5% για τα γήπεδα και σε 8% για τα οικόπεδα. Τώρα επιβαρύνετε 
επιπλέον τα ακίνητα µε φορολογία. Πώς θα µπορέσουν αυτές οι επιχειρήσεις να επιβιώσουν; 
Αντί κινήτρων, επιβαρύνουµε µε καινούριες φορολογίες. 

Και τέλος, το θέµα των οικοδοµών, κύριε Υπουργέ. Ακόµα µε την τακτική αυτή θα έχουµε 
µείωση της οικοδοµικής δραστηριότητας. Είναι γνωστό ότι καλώς ή κακώς η οικοδοµική 
δραστηριότητα στην Ελλάδα δηµιουργεί αναθέρµανση και ανάπτυξη και απασχολεί δεκάδες 
επαγγελµάτων. 

Πιστεύω ότι το νοµοσχέδιό σας, για άλλη µια φορά µε το άγχος του να εισπράξετε, του να 
καλύψετε τα αναγκαία έσοδα του Προϋπολογισµού του 1997, κάνετε λαθεµένες κινήσεις τις 
οποίες θα τις βρούµε µπροστά ως 'Εθνος.  

Τελειώνοντας, θέλω να πω κάτι και για τους ναυτικούς. Νοµίζω ότι χθες δεν το διευκρινήσατε. 
Αναφέρθηκε η φορολόγηση των πληρωµάτων των πλοίων. Πρέπει να κάνετε µια 
διευκρινιστική δήλωση, γιατί µου ήρθε µήνυµα από τους ανθρώπους, που ασχολούνται µε τα 
ναυτικά, ότι η φορολόγηση δεν αφορά τα αλλοδαπά πληρώµατα. Γιατί, άλλως τα πλοία µας 
θα φύγουν και θα µείνουµε χωρίς ναυτιλία. 

Παρακαλώ πολύ να το διευκρινίσετε. Αφορά ένα άρθρο που ψηφίσαµε χθες. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπ. Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Θα το εξετάσω. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε παρακαλώ το λόγο για ένα θέµα 
που έβαλε ο κ. Κωστόπουλος και ο κ. Τζωάννος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Υφυπουργέ. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε άκουσα την παρατήρηση του κ. 
Κωστόπουλου που την έθεσαν και οι κύριος Τζωάννος και Βαρίνος. ∆εσµεύοµαι να 
απαντήσω, κατά την ψήφιση του νοµοσχεδίου στο σύνολο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Υποθέτω, κύριε Υπουργέ, πως ό,τι θα κάνετε σ' 
αυτό, θα προκύψει µέσα από τις εγκυκλίους, που θα εκδώσετε µετά. Γιατί εδώ ήδη έχουµε 
ψηφίσει. Καταλάβατε; ∆εν έχει νόηµα οτιδήποτε γραφτεί στα Πρακτικά. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): Εντάξει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Γκατζής έχει το λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, στο θέµα της ακίνητης περιουσίας, δε θέλουµε να 
σχολιάσουµε το ύψος των συντελεστών, από το οποίο αρχίζει. Θα θέλαµε όµως να πούµε ότι 
είναι πολύ χαµηλό και θα πρέπει η Κυβέρνηση να δει µια κλιµάκωση προς τα επάνω, της 
φορολόγησης της ακίνητης περιουσίας, για να πληρώσουν πραγµατικά αυτοί οι οποίοι έχουν. 



∆εύτερον, νοµίζουµε ότι θα πρέπει η Κυβέρνηση να δει το θέµα της υποχρεωτικής καταβολής 
του 20% σε αυτούς που προσφεύγουν στα δικαστήρια και όταν τα δικαστήρια εκδικάζουν 
µετά τρία, τέσσερα, πέντα χρόνια και παίρνουν τα λεφτά πίσω, τα παίρνουν άτοκα. 'Εχω 
τέτοιες περιπτώσεις από φορολογικά δικαστήρια και εδώ θα πρέπει να δούµε, πώς δεν 
µπορεί το ∆ηµόσιο να δεσµεύει χρήµατα, χωρίς να τα επιστρέφει µε κάποια ενίσχυση. 

Τέλος, σε σχέση µε το άρθρο 25 και 35, θα θέλαµε, όσον αφορά τις µειονότητες, να 
συµφωνήσουµε µε τον πρώτο οµιλητή της περιοχής Θράκης, που γνωρίζει καλά τα 
προβλήµατα. Και νοµίζουµε ότι η πρόταση, που έκανε. ή να απαλειφθεί το άρθρο 35, ή να 
µπει προσθήκη, που να λέει ότι απαλλάσσονται της φορολογίας, η οποία έχει επιβληθεί µέχρι 
σήµερα και δεν εισπράττονται, γιατί δε θέλει να τα εισπράξει το Ελληνικό ∆ηµόσιο. Και να 
δούµε, µε την ίδια µεταχείριση, που βλέπουµε όλους τους άλλους 'Ελληνες και τις 
µειονότητες. ∆εν πρέπει να δηµιουργήσουµε κανένα απολύτως πρόβληµα και ούτε 
ουσιαστικά να επαναλάβουµε, αυτό που τόνισε και ο Μήτσος ο Κωστόπουλος, ότι τα ίδια 
κάνει και η Τουρκία. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, ολοκληρώθηκε η συζήτηση της 
ενότητας ∆', των άρθρων 21-35, τα οποία θα ψηφιστούν χωριστά, ένα προς ένα. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 21; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 21 έγινε δεκτό, κατά 
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 22; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 22 έγινε δεκτό, κατά 
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 23, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 23 έγινε δεκτό κατά 
πλειοψηφία, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 24; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό. 



∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο  
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24 έγινε δεκτό κατά πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 25, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 25 έγινε δεκτό κατά 
πλειοψηφία, όπως τροποποιήθηκε από τον κύριο Υπουργό. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 26;  

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 26 έγινε δεκτό κατά 
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 27; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 27 έγινε δεκτό κατά 
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 28; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 28 έγινε δεκτό κατά 
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 29; 



ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 29 έγινε δεκτό κατά 
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 30; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 30 έγινε δεκτό κατά 
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 31; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 31 έγινε δεκτό κατά 
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 32; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν.ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατα πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 32 έγινε δεκτό κατά 
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 33; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν.ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 33 έγινε δεκτό κατά 
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 34; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν.ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 



ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 34 έγινε δεκτό κατά 
πλειοψηφία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτό το άρθρο 35; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτό, δεκτό. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν.ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς το άρθρο 35 έγινε δεκτό κατά 
πλειοψηφία. 

Εισερχόµαστε στη συζήτηση των τροπολογιών. 

Πρώτη είναι η µε γενικό αριθµό 221 για τα µέτρα για τους πληµµυροπαθείς. Θέλει κανείς 
συνάδελφος να µιλήσει επ' αυτής; 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Ο κύριος Υπουργός είπε ότι την 
αποσύρει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν το άκουσα εγώ αυτό. Είπα στον Υπουργό στην 
αρχή και του υπέδειξα να αποσύρει τις τρεις τροπολογίες που κατέθεσε ... 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε Πρόεδρε, εµείς θα λέγαµε να 
αποσύρει τη τροπολογία των πολυτέκνων, να τελειώνουµε! 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης):'Αλλο θέµα αυτό. Αν θέλει η Κυβέρνηση. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Αλλά αυτή είπε ότι την αποσύρει κύριε 
Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ερωτάται το Σώµα: Επί της τροπολογίας µε γενικό 
αριθµό 221 και ειδικό 112, που αφορά τους πληµµυροπαθείς ... 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε Πρόεδρε, να καθορίσουµε ποιες 
είναι οι τροπολογίες, για να ξέρουµε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είναι τρεις πλέον οι τροπολογίες. Η µια αφορά τα 
µέτρα για τους πληµµυροπαθείς. Η άλλη αφορά την ενίσχυση της λειτουργίας του 
Χρηµατιστηρίου, µετά τα µέτρα που αποφασίσθησαν και η τρίτη αφορά τους πολυτέκνους.  

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Θα µιλήσω λοιπόν για την τροπολογία 
µε αριθµό 221, για τους πληµµυροπαθείς. 

Εµείς ως του ∆Η.Κ.ΚΙ., είµαστε υπέρ της τροπολογίας. Είµαστε υπέρ και της παραγράφου 
που αναφέρεται στις ζηµιές που έπαθαν στο Κιλκίς και στη Φλώρινα, αλλά νοµίζω ότι η 
Κυβέρνηση θα πρέπει να δει ότι υπάρχουν και κάποιοι άλλοι νοµοί, για τους οποίους υπάρχει 
ταυτότητα αιτιολογίας, που υπέστησαν ζηµιά από αυτό το λόγο για τον οποίο οδηγείται στην 
ειδική ρύθµιση για τους νοµούς Κιλκίς και Φλώρινας, η Κυβέρνηση. Η Πιερία π.χ., το 
υπόλοιπο Θεσσαλονίκης κ.λπ. Και φοβούµαι ότι, κάνοντας τη ρύθµιση µόνο για Κιλκίς και 
Φλώρινα -που συµφωνούµε- θα υπάρξει αδικία και θα έχει πρόβληµα από τους άλλους 
νοµούς. 

Κλείνοντας, επισηµαίνω τις διαµαρτυρίες από τις πρόσφατες πληµµύρες, που διατυπώνονται 
από τον Εµπορικό Σύλλογο και τους επαγγελµατίες της Κορίνθου, που άλλα είπε ο Υπουργός 
ΠΕ.ΧΩ.∆.Ε. και άλλα είπε ο Υφυπουργός Οικονοµικών. Τους υποσχέθηκε ο Υπουργός 



Χωροταξίας, ότι θα ανασταλούν οι πληρωµές για έξι µήνες και µετά ο Υφυπουργός 
Οικονοµικών τους είπε, ότι θα ανασταλούν για δυο µήνες. Εµείς δηλαδή βάζουµε ως θέµα, ότι 
θα πρεπει η Κυβέρνηση, χωρίς καθυστέρηση να αποκαταστήσει τους πληµµυροπαθείς της 
Κορίνθου, Φθιώτιδας και των άλλων νοµών που υπέστησαν πρόσφατα ζηµιές, όπως και τους 
πληµµυροπαθείς και σεισµοπαθείς των άλλων περιοχών, Ηλεία κ.λπ., που πέρασαν χρόνια 
και δεν έχουν αποκατασταθεί. Και θα είναι ευκαιρία µ' αυτήν τη τροπολογία να ρυθµιστούν 
όλα αυτά τα ζητήµατα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, ήθελα να σας παρακαλέσω να µας 
πείτε- γιατί εσείς έχετε υπόψη σας και τα αιτήµατα που θα υποβάλουν ενδεχοµένως 
συνάδελφοι διαφόρων περιοχών της Χώρας, όπως έχετε υπολογίσει το κόστος των 
ρυθµίσεων αυτών και όποιες άλλες σκέψεις κάνατε για τη τροπολογία αυτή: Υπάρχουν 
περιθώρια για άλλες περιοχές, για άλλες ρυθµίσεις; Αν υπάρχουν, να µας το πείτε, για να µη 
µιλούµε χωρίς αντικείµενο και να µπούµε στηντροπολογία που αφορά τους πολύτεκνους. 

Αν έχετε τη καλωσύνη, χωρίς να δώσετε απάντηση στις απόψεις του κ. Τσοβόλα, που θα 
προκαλέσει νέα απάντηση κ.ο.κ. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπ.Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, 
κατ' αρχήν ήθελα να σηµειώσω, ότι µε αυτήν την τροπολογία, για πρώτη φορά στη Χώρα µας 
προσδιορίζεται ένα συγκεκριµένο νοµοθετικό και θεσµικό πλαίσιο για την αντιµετώπιση των 
συνεπειών από τις θεοµηνίες. Κάθε φορά αυτοσχεδιάζαµε και εµείς και εσείς Κύριοι 
συνάδελφοι. Συνέβαινε κάτι ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, µε συγχωρείτε που σας διακόπτω. 
Σας παρακαλώ να µας βοηθήσετε. Αν λέτε ότι αυτοσχεδίαζαν άλλοι πριν από σας,  
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θα πρέπει κάποιοι να σας απαντήσουν. Πέστε µας, λοιπόν, σας παρακαλώ, επειδή εδώ είναι 
Βουλευτές από διάφορες περιοχές, που θα θέσουν τα ζητήµατα που έθεσε ο κ. Τσοβόλας ... 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπ.Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Θα απαντήσω, 
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ... έχετε προγραµµατίσει κάτι να δεχθείτε εδώ; 
Πέστε µας, για να γνωρίζουµε. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ(Υπ.Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): 'Οχι, αλλά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς, κύριε Υπουργέ. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ(Υπ.Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Αλλά δεν µπορώ 
να αναπτύξω την τροπολογία; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι,κύριε Υπουργέ. Ξέρουµε να διαβάσουµε και 
την αιτιολογική έκθεση και το κείµενο. Τι να αιτιολογήσετε; 

Ο κ. Κωστόπουλος έχει το λόγο. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β.ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ(Ε'Αντιπρόεδρος της Βουλής): Μια κουβέντα ήθελα να 
πω µόνο για την τροπολογία. 

'Ηταν ανάγκη, πράγµατι να έλθει, λόγω και των τελευταίων καταστροφών που συντελέστηκαν. 
'Οµως, αυτή η τροπολογία δεν καλύπτει τις ανάγκες και τα αιτήµατα των κατοίκων, που έχουν 
υποστεί ανεπανόρθωτη βλάβη και από την άποψη αυτή, εµείς την καταψηφίζουµε. 



ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Γικόνογλου έχει το λόγο. 

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΤΣΑΝΕΒΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, και εγώ θέλω να εγγραφώ, αλλά δεν έχω 
κάρτα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ βάλτε την κάρτα και αν θέλετε ζητήστε 
τη δεύτερη κάρτα από κάτω. Παρακαλώ θερµά όλους τους συναδέλφους να έχουν την κάρτα 
τους µαζί τους για να έχουν τη δυνατότητα να µιλήσουν. 'Οσοι δεν έχετε την κάρτα, να τη 
ζητάτε από κάτω, αλλά αυτό δεν µπορεί να γίνεται κάθε µέρα. 

Ορίστε, κύριε Γικόνογλου. 

ΜΟΣΧΟΣ ΓΙΚΟΝΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, η υπ'αριθµόν 221 τροπολογία µε γενικό αριθµό , 
αναφέρεται στις οικονοµικές ενισχύσεις, τις οποίες θα πάρουν διάφορες επιχειρήσεις που 
έχουν υποστεί ζηµιές µε την πληµµύρα, όπως επίσης και οι αγροτικές εκµεταλλεύσεις. 

Κύριε Υπουργέ, εδώ πρέπει να διευκρινήσετε τι σηµαίνει όταν λέµε αγροτικές εκµεταλλεύσεις. 
Σηµαίνει γεωργικές εκµεταλλεύσεις, κτηνοτροφικές εκµεταλλεύσεις και αλιευτικές 
εκµεταλλεύσεις. Είναι τρεις κατηγορίες, εκτός εάν, κατά την άποψή σας, αγροτικές 
εκµεταλλεύσεις είναι µόνο οι γεωργικές. Αυτό πρέπει να το ξεκαθαρίσετε, γιατί έχουµε ζηµία 
και στην κτηνοτροφία και στην αλιεία και στη γεωργία. Το ένα θέµα είναι αυτό. 

Το δεύτερο θέµα, στο οποίο θέλω να δώσετε πάρα πολύ µεγάλη προσοχή, είναι το εξής: Με 
το εµπάργκο στη Γιουγκοσλαβία, τη µεγαλύτερη ζηµία την έχει υποστεί ο Νοµός Ηµαθίας, 
που είχε τις περισσότερες επιχειρήσεις και δουλεύανε σ'αυτόν το χώρο.'Οχι ότι δεν έχει 
υποστεί ο Νοµός Κιλκίς και ο Νοµός Φλώρινας, αλλά τη µεγαλύτερη ζηµία την έχει υποστεί ο 
Νοµός Ηµαθίας και είναι απέξω, εκπλήσσοµαι γιατί είναι απέξω. Θα παρακαλούσα να 
προσθέσετε και το Νοµό Ηµαθίας. Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Τσιτουρίδης έχει το λόγο. 

ΣΑΒΒΑΣ ΤΣΙΤΟΥΡΙ∆ΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, βρίσκω ιδιαιτέρως θετική τη διάταξη, η οποία 
επιτρέπει την πληρωµή αποζηµιώσεων για ένα νοµό όπως είναι του Κιλκίς και της Φλώρινας, 
που πραγµατικά εθίγησαν κατά τρόπο µοναδικό σε σχέση µε άλλους νοµούς της Χώρας, από 
το εµπάργκο µε τα Σκόπια. ∆ιότι ο Νοµός του Κιλκίς, είναι ο µόνος νοµός ο οποίος έχει τρεις 
εισόδους και εξόδους και πραγµατικά ερήµωσε από αυτό το εµπάργκο. Βρίσκω πολύ θετική 
τη διάταξη. ∆ηµιουργεί το αναγκαίο θεσµικό πλαίσιο. Εγώ την ψηφίζω και ζητώ από την 
Κυβέρνηση, τώρα που έχει το θεσµικό πλαίσιο, να προχωρήσει αµέσως στην καταβολή των 
αποζηµιώσεων στους ακριτικούς αυτούς νοµούς.Ευχαριστώ. 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ(Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο. 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ(Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, είχαµε 
συνεννοηθεί, ότι θα κλείσουµε τη συζήτηση όσον αφορά το νοµοσχέδιο, στις 22.00' και θα 
µπούµε στις σηµαντικές τροπολογίες, ξεκινώντας µε πρώτη τροπολογία, τα θέµατα των 
πολυτέκνων. Βλέπω ότι η ώρα είναι 22.55' και ακόµη υπάρχει ένας µεγάλος αριθµός 
εγγεγραµµένων επί της πρώτης τροπολογίας. Θα ήθελα να επισηµάνω το εξής. Και πάλι µια 
παράκληση. Εάν είναι δυνατόν, αύριο το πρωί, αντί να συζητηθεί η πρόταση νόµου της Νέας 
∆ηµοκρατίας για τα αγροτικά, να αφήσουµε την τελευταία τροπολογία ή τις τελευταίες 
τροπολογίες να συζητηθούν αύριο το πρωί και να µπούµε στα αγροτικά της πρότασης νόµου 
τη ∆ευτέρα. ∆ε θέλω να δηµιουργήσω καινά δαιµόνια. Αλλά πιστεύετε, ότι είναι δυνατόν σε 
ένα τόσο σοβαρό νοµοσχέδιο να συζητήσουµε µια τροπολογία για τους πολύτεκνους µόνο 
µέσα σε µια ώρα; Κάνω έκκληση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης):'Εχουµε οργανώσει ήδη τη συζήτησή µας, κύριε 
Πρόεδρε, και συµβάλατε και εσείς πράγµατι, ώστε να δοθεί περισσότερος χρόνος για τη 



συζήτηση αυτή. Γνωρίζετε, ότι το Κοινοβούλιο -πολλές φορές ο Eλληνικός Λαός δεν το 
γνωρίζει- εργάζεται και µετά τις δώδεκα τα µεσάνυχτα και συζητούµε και παίρνουµε 
αποφάσεις. 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): 'Αρα θα τραβήξουµε µετά τις 
δώδεκα η ώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Εγώ έτσι νοµίζω και το δέχοµαι αυτό που λέτε και 
ας καταπονηθούµε περισσότερο. Παρακαλώ, όµως, οι συνάδελφοι που έχουν εγγραφεί για 
την τροπολογία που συζητούµε τώρα, επειδή άκουσαν τη θέση της Κυβερνήσεως -διότι 
προφανώς για να δεχθεί ο Υπουργός να προστεθεί κάποιος νοµός, πρέπει να έχει 
κοστολογήσει και την επιπλέον δαπάνη- αν έχουν να εισφέρουν κάτι ουσιαστικό, να το 
κάνουν. 

Ο κ. Κατσικόπουλος έχει το λόγο; 

∆ΗΜΗΤΡΗΣ ΚΑΤΣΙΚΟΠΟΥΛΟΣ: Για ποια τροπολογία; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι για τους πολυτέκνους. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΚΑΤΣΙΚΟΠΟΥΛΟΣ: Τότε είναι λάθος. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς. 

Ορισµένοι συνάδελφοι έχουν εγγραφεί για την τροπολογία για τους πολυτέκνους. Γι'αυτό 
λοιπόν, θα κοιτάζω έναν-έναν και θα δίδω το λόγο ανεξαρτήτως του καταλόγου. 

Ο κ. Καραµάριος έχει το λόγο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΚΑΡΑΜΑΡΙΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε την τροπολογία αυτή η Κυβέρνηση θέλει 
να υφαρπάσσει την ψήφο της Βουλής και στη συνέχεια, η εκάστοτε κυβέρνηση θα κοροϊδεύει 
κυριολεκτικά τους πολίτες, διότι µε τη διάταξη 1 του άρθρου 1 λέει, ότι στις βιοµηχανικές και 
βιοτεχνικές µονάδες και λοιπά, δύναται να παρέχεται επιχορήγηση. Εποµένως, από εκεί και 
πέρα, δεν είναι υποχρεωτική η επιχορήγηση σε όλους τους πληµµυροπαθείς. Πρώτο αυτό: 
"∆ύναται". Κύριε Υπουργέ, να διαγράψετε το "δύναται να" και θα πείτε, ότι στις περιπτώσεις 
αυτές "παρέχεται" επιχορήγηση, αλλιώς δεν υπάρχει νοµοθετική υποχρέωση και κάλυψη, 
ούτε εξουσιοδότηση της Βουλής. Θα κάνετε µετά ό,τι θέλετε εσείς. 

∆εύτερον, έχει αναδροµική ισχύ η διάταξη αυτή ή δεν έχει; Και από πότε εφαρµόζεται; Εάν 
µεν την αφήσετε όπως έχει -άρα εφαρµόζεται από της δηµοσιεύσεώς της στο ΦΕΚ- δώρον 
άδωρον. Γιατί, δηλαδή, οι πληµµυροπαθείς της Κορίνθου ή της Ρόδου ή οποιουδήποτε άλλου 
νοµού δε θα έχουν αυτήν την ευχέρεια καταβολής της επιχορήγησης; 

Αυτές είναι οι δύο περιπτώσεις, τις οποίες επισηµαίνω, που εάν δε γίνουν δεκτές, κύριε 
Πρόεδρε, είναι ακριβώς υφαρπαγή της ψήφου της Βουλής, για µία πράξη εξουσιοδοτήσεως, η 
οποία είναι γράµµα κενόν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Παπαληγούρας έχει το λόγο. 

Σελίδα 3276  

ΑΝΑΣΤΑΣHΣ ΠΑΠΑΛΗΓΟΥΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, ως εκπρόσωπος νοµού που έχει ακόµα 
ανοιχτές τις πληγές του από πρόσφατη θεοµηνία, η οποία σήµανε για την Κόρινθο µεγάλες 
καταστροφές, αλλά και την απώλεια πέντε ανθρώπινων ζωών, πρέπει να σηµειώσω 
εµφαντικά ότι η αντιµετώπιση των πληττόµενων εκ µέρους της Κυβέρνησης, δεν είναι αυτή 
που όφειλε να είναι. 



Στην τροπολογία προβλέπεται η δυνατότητα επιχορήγησης σε βιοµηχανικές και βιοτεχνικές 
µονάδες, σε εµπορικά καταστήµατα, αγροτικές εκµεταλλεύσεις, άλλες επιχειρήσεις, που έχουν 
υποστεί ζηµιές από πληµµύρες, αλλά παραλείποντας -και είναι άδικη η εξαίρεσή τους- οι 
ελεύθεροι επαγγελµατίες, άλλοι επαγγελµατίες, εργατοτεχνίτες αυτοαπασχολούµενοι, που 
ενδεχοµένως έχουν υποστεί ζηµιές. 

Η δεύτερη παρατήρηση που έχω να κάνω είναι, ότι ενώ προβλέπεται, ότι η επιχορήγηση θα 
καλύπτει ζηµιές σε κτιριακές εγκαταστάσεις, µηχανικό εξοπλισµό, πρώτες ύλες, εµπορεύµατα 
και φορτηγά αυτοκίνητα δηµοσίας χρήσεως, παραλείπονται, εξαιρούνται, τα ιδιωτικής χρήσης 
επιβατικά αυτοκίνητα, την ώρα µάλιστα που έχουµε όλοι µας -είµαι πεπεισµένος- προ 
οφθαλµών αυτές τις τραγικές εικόνες της τηλεόρασης πριν από είκοσι ηµέρες, όταν τα 
αυτοκίνητα συµπαρασύρονταν από τα νερά και κατέληγαν στη θάλασσα. ∆εν µπορώ να 
καταλάβω πως υφίσταται δικαιολογητικός λόγος αποζηµίωσης των φορτηγών και όχι των 
επιβατηγών αυτοκινήτων, όταν είναι βέβαιο, ότι τα τελευταία αποτελούν εξίσου αναγκαία 
εργαλεία δουλειάς για πολλούς ελεύθερους επαγγελµατίες, όπως και τα φορτηγά. 

Επιτρέψτε µου, κύριε Πρόεδρε, να σηµειώσω, ότι ιδίως όταν υπάρχει συντρέχουσα ευθύνη 
της Πολιτείας για το µέγεθος της καταστροφής που συνέβη στην Κόρινθο, πρέπει η 
Κυβέρνηση να φανεί γενναιότερη. Λέω "συντρέχουσα ευθύνη", γιατί σε επίκαιρη ερώτηση που 
είχα την ευκαιρία να συζητήσω σήµερα στη Βουλή, απέδειξα ότι η Κυβέρνηση δεν έλαβε τα 
αναγκαία µέτρα αντιπληµµυρικής προστασίας, αν και είχε προειδοποιηθεί εγκαίρως και 
εγκύρως για τον κίνδυνο αντίστοιχων καταστροφών µ' αυτές που υπέστη η Κόρινθος. 

'Exω, λοιπόν την πεποίθηση ότι η Κυβέρνηση οφείλει αντί να είναι µεγαλόστοµη, να έρθει σε 
πραγµατική αποτελεσµατική και γενναία αρωγή των ζηµιωθέντων κατοίκων της Κορίνθου και 
των άλλων περιοχών που επλήγησαν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης) Ο κ. Κεδίκογλου έχει το λόγο. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Κανείς δε διαφωνεί µε τη ρύθµιση που εισάγεται µ'αυτήν την 
τροπολογία. 'Οµως, είναι ατελής και έξω, αν θέλετε, από τις κανονικές διαστάσεις της. 

∆εν µπορεί τέτοια θέµατα ν'αντιµετωπίζονται από το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων. 
Είναι µια ευκαιρία για να αλλοιώνεται το Πρόγραµµα ∆ηµοσίων Επενδύσεων, να µπαίνουν 
στη µέση προτιµησιακές επιλογές κ.λπ. 

Αυτά αντιµετωπίζονται από το αποθεµατικό και µόνον του τακτικού Προϋπολογισµού. 

∆εύτερο, δεν µπορεί ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας να βγάλει µια τέτοια απόφαση. Αυτή 
πρέπει να είναι κοινή απόφαση των Υπουργών Οικονοµικών και των άλλων αρµοδίων, 
Γεωργίας, Περιβάλλοντος-Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων και Βιοµηχανίας. Και µάλιστα, η 
απόφαση αυτή να δηµοσιευθεί στην Εφηµερίδα της Κυβερνήσεως και να καθορίζει όρους και 
προϋποθέσεις.  

Τρίτο, δεν µπορεί να διαλαµβάνει µόνο δωρεάν επιχορήγηση. Μπορεί να υπάρχει και 
συµµετοχή. Να προβλέψει µία συµµετοχή. 'Η να προβλέψει επιδότηση επιτοκίου ή κάποια 
άλλα πράγµατα, αν θέλουµε πράγµατι να βοηθήσουµε. Αλλιώς, είναι µία τροπολογία προς 
εντύπωση και τίποτε περισσότερο. 

Πάντως, επαναλαµβάνω, δεν µπορεί ν'αντιµετωπίζονται αυτά τα θέµατα, σε καµία 
περίπτωση, από το Πρόγραµµα ∆ηµοσίεων Επενδύσεων. 

∆ε λέγεται ευνοµούµενη χώρα, αν δεν έχει ένα αποθεµατικό ο τακτικός Προϋπολογισµός, για 
ν'αντιµετωπίσει µια τέτοια κατάσταση. 

Ευχαριστώ. 



ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης):Ο κ. ∆ραγασάκης έχει το λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ:Κύρει Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, το πρόβληµα είναι 
υπαρκτό και τεράστιο. Και δεν έχει να κάνει µόνο µε τις πληµµύρες στη µία ή στην άλλη 
περιοχή. 'Εχει νακάνει µε την απουσία ενός θεσµικού πλαισίου και ενός µηχανισµού, ο οποίος 
θα µπορεί να βοηθάει όσους πλήττονται, εγώ θα έλεγα, από παράγοντες ανωτέρας βίας. 
Είναι οι πληµµύρες τώρα. Είναι οι πυρκαϊές. 

Σας θέτω, κύριε Υπουργέ, τώρα επί τη ευκαιρία, ένα θέµα.Παραγωγοί της Κρήτης απέστειλαν 
τις ηµέρες της απεργίας ευπαθή προϊόντα. Είχαν αυτήν την καθυστέρηση. Αυτά τα ευπαθή 
προϊόντα έφθασαν σάπια στη Γερµανία. ∆εν έχουν ένα µηχανισµό, κάπου ν'απευθυνθούν και 
ν' ακουµπήσουν την αγωνία τους και ν'αποφύγουν την καταστροφή. Το πρόβληµα, λοιπόν, 
είναι µεγάλο, τεράστιο. 

Πραγµατικά αυτή η τροπολογία µας δηµιουργεί ερωτηµατικά, αν µπορεί να καλύψει αυτό το 
θέµα. ∆ενείναι µόνο θέµα οικονοµικό, ποσού. Είναι ευρύτερο.  

Πρέπει να βοηθηθούν ορισµένες οµάδες, που είχαν υποστεί αυτήν τη ζηµιά, πως 
ν'απευθυνθούν, για παράδειγµα, στην Ευρωπαϊκή 'Ενωση, πως ν'απευθυνθούν σε άλλους 
φορείς και θεσµούς. 

Το σηµαντικότερο βεβαίως είναι, ότι παραπέµπονται τα πάντα σε υπουργική απόφαση, την 
οποία πρέπει κανείς πρώτα να τη δει και µετά να την κρίνει. 

Επειδή, παρ'όλα αυτά, είναι ένα βήµα αυτό, δεν έχουµε αντίρρηση να προχωρήσει. 
Επισηµαίνουµε, όµως, ορισµένα πράγµατα. 

Από τη στιγµή που η Κυβέρνηση µε αυτήν την τροπολογία δείχνει ν'αναγνωρίζει το 
πρόβληµα, ως το δει πιο ολοκληρωµένα, για να µπορέσει µε κάποια ευκαιρία να συζητηθεί 
στις διαστάσεις που πραγµατικά έχει. 

Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας κ. 'Εβερτ έχει 
το λόγο. 

MΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):Κύριε Πρόεδρε, κανένας δε θα 
µπορούσε να διαφωνήσει µε την τροπολογία, την οποία εισάγει προς ψήφιση η Κυβέρνησ, αν 
δεν υπήρχαν ορισµένες παρατηρήσεις, οι οποίες είναι αναγκαίο να γίνουν. Και πιστεύω, ότι 
τελικά ο κύριος Υπουργός θα τις κάνει αποδεκτές. 

Η δυνατότητα δίνεται δια εξουσιοδοτήσεως. Και από την ώρα που η δυνατότητα δίνεται δια 
εξουσιοδοτήσεως έχει όλη τη δυνατότητα ο Υπουργός ή οι φορείς, που θ'αναλάβουν να 
δώσουν την αποζηµίωση, να κρίνουν, κατά περίπτωση, σε πιο ύψος πρέπει να φθάσουν. 

Συνεπώς ορισµένες λέξεις, παρατηρήσεις, φράσεις, που υπάρχουν στο άρθρο είναι αδόκιµες 
και θα πρέπει να διαγραφούν. 

Θα κάνω δύο παρατηρήσεις. 

Τι σηµαίνει "δύναται"; Γιατί µπαίνει ο όρος "δύναται"; Βγάλτε τη λέξη "δύναται". Από την ώρα 
που εξουσιοδοτείσθε σεις ν'αποκαταστήσετε τις ζηµιές, να βοηθήσετε, ν'αποζηµιώσετε, τη 
λέξη "δύναται" τι τη θέλετε: 

∆εύτερον, λέτε "ν'αποκαταστήσει τµήµα της ζηµιάς". Εδώ, νοµοθετούµε. Και αν αύριο 
χρειασθεί να αποκαταστήσετε, σε µια ειδική περίπτωση -για παράδειγµα σε παραµεθόρια 



περιοχή- σε µια εθνική περίπτωση, το σύνολο της ζηµίας, γιατί να έχετε δεσµευθεί µε το 
µέρος της ζηµιάς; 

Τρίτη παρατήρηση. 'Οσον αφορά το θέµα των Σκοπίων και το εµπάργκο που οφείλεται στην 
πολιτική της Κυβερνήσεως, αναφέρεσθε σε δύο νοµούς, στο Κιλκίς και στη Φλώρινα.  

Είστε τόσο βέβαιοι, µετά από την εµπειρία όλων αυτών των ετών, ότι µόνο το Κιλκίς και η 
Φλώρινα έχουν θιγεί; 'Ολη η Κεντρική Μακεδονία και θα σας έλεγα και η Ανατολική Μακεδονία 
έχουν θιγεί από το εµπάργκο. 

Κατ' εξοχήν, θα σας έλεγα, ότι έχουν θιγεί η Κατερίνη και η Πιερία. Εθίγη όλο το ξενοδοχειακό 
δυναµικό της Κατερίνης, διότι είναι δεδοµένο, ότι το ξενοδοχειακό δυναµικό της Κατερίνης 
εστηρίζετο εις τους Γιουγκοσλάβους, οι οποίοι  
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κατέβαιναν. Εθίγη η Χαλκιδική, εθίγη όλος ο αγροτικός τοµέας της Κεντρικής Μακεδονίας και 
της Ανατολικής Μακεδονίας. Γιατί περιορίζεστε σε δύο νοµούς; Ακόµα και ο Νοµός της 
Θεσσαλονίκης, ίσως είναι υπερβολή, αλλά εθίγη. Να βάλετε συνεπώς, της Κεντρικής και της 
Ανατολικής Μακεδονίας και κρίνετε εσείς, ποιοι είναι τελικά αυτοί οι νοµοί οι οποίοι πρέπει να 
τύχουν µιας αποζηµιώσεως. Γιατί αυτοδεσµεύεστε µε αυτό τον τρόπο; 

Κύριε Πρόεδρε, µε την ευκαιρία ήθελα να αναφερθώ στις καταστροφές της Κορίνθου. 

Κάθε φορά που γίνονταν πληµµύρες, είτε στην Αθήνα είτε σε διάφορες άλλες περιοχές, 
πήγαινα στους τόπους της καταστροφής των πληµµυροπαθών και έβλεπα τις ζηµιές, οι 
οποίες είχαν γίνει. Αυτό το οποίο διεπίστωσα ότι έγινε στην πόλη της Κορινθίας είναι 
πρωτοφανές, είναι τραγικό. Θα έπρεπε να πάτε εκεί για να καταλάβετε την έκταση του 
προβλήµατος. ∆εν καταστράφηκαν απλώς και µόνο βιοτεχνίες µε µεγάλα µηχανήµατα, τα 
οποία µπορούν να επισκευαστούν και να αποκατασταθεί η οικονοµική δραστηριότητα µετά 
από δύο-τρεις µήνες. Καταστράφηκαν καταστήµατα στο κέντρο της Κορίνθου, 
καταστράφηκαν σπίτια. Η αποζηµίωση που χρειάζεται να δοθεί σ' αυτές τις περιοχές, ξεπερνά 
πολλές φορές τα οκτώ, τα εννέα και τα δέκα εκατοµµύρια δραχµές, κατά περίπτωση. 

Η Κόρινθος είναι µια πόλη, η οποία έχει προσφέρει πολλά στην ελληνική κοινωνία γενικότερα 
και στην ιστορία, αλλά είναι και µία πόλη-κλειδί για την ανάπτυξη όλης της Πελοποννήσου, 
λόγω της γεωγραφικής της θέσεως. Συνεπώς πρέπει να ληφθεί ιδιαίτερη µέριµνα. 

Επίσης είναι ανάγκη να γίνουν ταχύτατα τα αναγκαία έργα υποδοµής στην περιοχή της 
πεδιάδος, γιατί έχει αποκοπεί ο νοµός στα δύο. 

Θέλω να επαναλάβω, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι φανερό από την τροπολογία, ότι έχει παρέµβει 
η γραφειοκρατία, η οποία προσπαθεί να δηµιουργήσει ασφαλιστικές δικλείδες, για να µην 
ευρεθεί εκτεθειµένο το ∆ηµόσιο. 

'Οταν προχωρείτε για να βοηθήσετε, να αποκαταστήσετε πληγέντες, τέτοιες φράσεις δε 
χρειάζονται. Από εσάς, από τη διαδικασία τη δική σας, από τα προεδρικά διατάγµατα και από 
τις υπουργικές αποφάσεις, εξαρτάται το ύψος της βοηθείας. 

Συνεπώς δηµιουργούνται προβλήµατα χωρίς να έχετε και κανένα λόγο, φαντάζοµαι. 
Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπ. Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, 
παρακαλώ το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης):Θα απαντήσετε τώρα ή θα απαντήσετε αφού 
ακούσετε και τους άλλους συναδέλφους; 



ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπ. Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Θα µιλήσω µετά, 
κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης):Ο κ. Γκατζής έχει το λόγο. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ:Κατ' αρχήν, κύριε Υπουργέ, εξαιρείτε τις καταστροφές από σεισµούς. 
Γιατί; ∆εν είναι θεοµηνίες αυτές; ∆ε λέµε ότι έχουν υποστεί κάτι τέτοιο, αλλά νοµίζουµε, ότι θα 
πρέπει να το αναφέρετε. 

∆εύτερον, στην τρίτη παράγραφο του άρθρου στο τέλος, αναφέρεται "για όσα έχουν 
καταγραφεί ως ολοσχερώς κατεστραµµένα". ∆ηλαδή εκείνα που είχαν την τύχη να µην 
καταστραφούν ολοσχερώς, τα αυτοκίνητα, τα µηχανήµατα, τα ακίνητα κ.λπ., θα πούµε στην 
προκειµένη περίπτωση του άρθρου, ότι είχαν την ατυχία να µην καταστραφούν; Αυτοί οι 
άνθρωποι δε θα πρέπει να πάρουν κάποια αποζηµίωση; 

Τέλος, τι γίνεται µε τους άλλους νοµούς; Θα θέλαµε να ξέρουµε αν έχετε την πρόθεση, τις 
διατάξεις αυτού του άρθρου να τις επεκτείνετε και στις πρόσφατα πληγείσες περιοχές, τις 
οποίες ανέφερε και προηγούµενα ο κύριος Πρόεδρος. 

Τέλος, δε µας λέτε µε ποια κριτήρια θα γίνονται οι εκτιµήσεις των ζηµιών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ.∆ήµας έχει το λόγο. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ∆ΗΜΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κατ'αρχήν η τροπολογία είναι θετική, αρκεί η εφαρµογή 
της να είναι σύµφωνη µε το πνεύµα της, το οποίο είναι σε ορισµένες περιπτώσεις να δίδεται 
αποζηµίωση, η οποία να φθάνει το 100% Σύµφωνα µε την τροπολογία, επιτρέπεται η 
αποζηµίωση να φθάσει και το 100%, όπως είναι στην περίπτωση της Κορίνθου, όπου οι 
ζηµιές, και ως προς το µέγεθος και ως προς τη φύση, είναι διαφορετικές από άλλες, όπως 
π.χ. της Ξάνθης, όπου είχαµε ζηµιές σε αγροτικές περιοχές, σε αγροτικές εκµεταλλεύσεις, 
ενώ στην Κόρινθο, εκτός από τις ζηµιές στις αγροτικές εκµεταλλεύσεις, εκτός από τις ζηµιές 
στα σπίτια, είχαµε και ολοκληρωτική καταστροφή του εµπορικού κέντρου της πόλης. Οι ζηµιές 
ανήλθαν σε πολλά εκατοµµύρια δραχµές σε ορισµένες περιπτώσεις. Ολόκληρες επιχειρήσεις 
κυριολεκτικά εξαφανίστηκαν. 

Ελπίζω, ότι η Κυβέρνηση, δε θα εφαρµόσει αυτό που εξήγγειλε πριν από µέρες για 
αποζηµίωση µόνο του 30% της ζηµιάς, αλλά σύµφωνα µε τη δυνατότητα που έχει µε το 
άρθρο που ψηφίζεται, θα προχωρήσει στην πλήρη αποκατάσταση των ζηµιών, γιατί η 
Κορινθία αντιµετωπίζει και το πρόσθετο πρόβληµα της συνολικής καθίζησης της οικονοµικής 
ζωής της περιοχής, λόγω των τεραστίων ζηµιών που έγιναν στο οικονοµικό κέντρο και της 
κατάστασης που εξακολουθεί να υπάρχει. Η οικονοµική ζωή, κυριολεκτικά, έχει σταµατήσει 
και θα περάσουν µήνες για να αποκατασταθεί. Αυτό πρέπει να ληφθεί επίσης υπόψη. 

Είναι ακόµη πολύ σηµαντικό, το θέµα των αυτοκινήτων. Πρέπει να ληφθεί πρόνοια, για 
σχετική αποζηµίωση γιατί πάρα πολλά αυτοκίνητα καταστράφηκαν χωρίς καµιά ευθύνη των 
κατόχων τους, οι οποίοι τα είχαν παρκάρει νόµιµα σε διάφορα σηµεία της πόλης, όπου 
επιτρέπεται το πάρκινγκ και λόγω της πληµµύρας, τα αίτια της οποίας, όπως φαίνεται, 
οφείλονται σε πράξεις και παραλείψεις της Πολιτείας, υπέστησαν µεγάλες ζηµιές. Πρέπει, 
λοιπόν, και αυτό το θέµα να βρεθεί τρόπος να ρυθµισθεί και οι κάτοχοι και των ιδιωτικών 
αυτοκινήτων να αποζηµιωθούν. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ.Κατσανέβας, έχει το λόγο. 

ΘΕΟ∆ΩΡΟΣ ΚΑΤΣΑΝΕΒΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, η τροπολογία είναι 
αναµφίβολα προς τη σωστή κατεύθυνση και τη χαιρετίζουµε ως ιδιαίτερα θετική. Θα ήθελα, 
όµως, να παρακαλέσω να προσεχθεί, ώστε στα κριτήρια χορήγησης να µην οδηγηθούµε σε 
µια κατάσταση λίγο κωµική, που να δοθούν επιδοτήσεις, ή αποζηµιώσεις στους υπεύθυνους 
τέτοιων κοσµογονιών. Πολλές φορές έχουµε καταπατητές, οι οποίοι ευθύνονται για τις 
υπερχειλήσεις των ποταµών και των χειµάρρων. Τέτοιες περιπτώσεις, εµείς τουλάχιστον στην 



περιφέρεια Αττικής, τις γνωρίζουµε µέσα στον Κηφισό. Γι'αυτό θέλω να επισηµάνω ιδιαίτερα 
αυτήν την περίπτωση και να ζητήσω µάλιστα, αυτοί οι κύριοι οι οποίοι εγκληµατούν ενάντια 
στη φύση, όχι µόνο να µην επιδοτούνται για τα εγκλήµατά τους, αλλά να τους επιβάλλονται 
και ποινικές ευθύνες και αυστηρότατες χρηµατικές κυρώσεις. 

Κλείνοντας, θα ήθελα να επισηµάνω το εξής: 'Eφόσον δεχθεί ο κύριος Υπουργός να 
αποζηµιωθούν οι πληγέντες στην Κόρινθο και σε άλλους νοµούς, -όπως πολύ σωστά θα 
έπρεπε να γίνει- υπενθυµίζω, ότι και στη δεύτερη περιφέρεια της Αθήνας, στο Λεκανοπέδιο 
της Αττικής, πολλοί δήµοι, της Βούλας, της Γλυφάδας, της Νέας Ιωνίας, της Ν.Χαλκηδόνας, 
έχουν πληγεί και αν κάνετε κάποια ρύθµιση, θα πρέπει να τους συµπεριλάβετε και αυτούς 
στην τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ.Μπασιάκος, απών.  

Ο κ.Στάϊκος έχει το λόγο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΣΤΑΙΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, και ο Νοµός Φθιώτιδας, όπως όλοι γνωρίζουµε -
γίναµε ακούσιοι µάρτυρες- έχει δεινά πληγεί από τις πρόσφατες πληµµύρες. Συνεπώς πρέπει 
η Κυβέρνηση να στρέψει την προσοχή της και να δει µε ιδιαίτερο ενδιαφέρον την 
αποκατάσταση των ζηµιών, που  
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έχουν γίνει στο Νοµό Φθιώτιδας. 

Απλώς θα ήθελα να αναφέρω, για να επισηµάνω το µέγεθος του προβλήµατος, ότι ακόµα 
σήµερα, είναι αποκλεισµένα τα χωριά της δυτικής Φθιώτιδας και της Υπάτης. ∆εν έχει 
αποκατασταθεί ακόµα η συγκοινωνία και αντιµετωπίζουν διάφορα προβλήµατα οι κάτοικοι 
του ∆ήµου Σπερχιάδας και της δυτικής Φθιώτιδας, αλλά και οι κάτοικοι της Υπάτης. 

Νοµίζω, λοιπόν, ότι πρέπει να υπάρξει πλήρης αποκατάσταση, όχι µερική, όλων αυτών των 
ζηµιών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Η κα Ανουσάκη έχει το λόγο. 

ΕΛΕΝΗ ΑΝΟΥΣΑΚΗ: Σίγουρα η ευαισθησία δε λείπει από κανέναν µας. Είναι στη σωστή 
κατεύθυνση, αυτή η τροπολογία. 'Οµως, λίγο µπλέκει τα πράγµατα, µε καλή πρόθεση ίσως. 

Ανέφερε προηγουµένως ο κ. Κατσανέβας για τον Κηφισό. Είµαστε Βουλευτές που 
εκλεγόµαστε στην Αττική, υπερασπιζόµαστε τα προβλήµατα των πολιτών στην Αττική και δεν 
ενδιαφερόµαστε µόνο για την Αθήνα. Σαφώς πρέπει να γραφεί στον προϋπολογισµό και 
πρέπει να διευκρινισθεί και για τους ιδιώτες. Τους απλούς ανθρώπους, που οι δήµοι και οι 
κοινότητες, δυστυχώς δεν έχουν κατασκευάσει ακόµη πάρκινγκ για να διασφαλίζουν την 
περιουσία τους. Πρέπει να αποσαφινιστεί. ∆εν πρέπει να παραπεµφθούν στις καλένδες, 
όπως παλαιότερα σε διάφορες εκρήξεις στην Αθήνα που καταστράφηκαν αυτοκίνητα από τη 
"17 Νοέµβρη" και είχε γίνει το τεράστιο έγκληµα µε τους αστυφύλακες στο Χίλτον. 'Εγιναν 
διάφορες επιτροπές από τη Νοµαρχία και τελικά δεν έγινε τίποτα. Ακόµα περίµενουν την 
αποζηµίωση. 

Πρέπει, λοιπόν, αυτή η τροπολογία να λύνει τα θέµατα και όχι να τα µπερδεύει. Αναφέρθηκε ο 
κ. Κατσανέβας, στην τιµωρία και την κύρωση που πρέπει να έχουν οι εταιρείες για τις 
κακοτεχνίες των έργων, που δηµιούργησαν τα πρόβληµατα στον Κηφισό και κατέστρεψαν την 
περιοχή. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Σωτηρόπουλος έχει το λόγο. 



ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΣ: Θα ήθελα να παρατηρήσω, ότι δεν αναφέρετε στην 
τροπολογία τις ζηµιές στις οικίες. Υπάρχουν πάρα πολλές οικίες, που έχουν υποστεί ζηµιές. 

Αναφέρετε στο τέλος, ότι η εφαρµογή της εν λόγω τροπολογίας θα γίνει µε απόφαση, που θα 
καθορίσει τον τρόπο εφαρµογής ο Υπουργός. Ποιες είναι, όµως, οι επιτροπές, οι οποίες θα 
κάνουν εκτιµήσεις των ζηµιών; ∆ιότι εδώ διάφορα Υπουργεία, Οργανισµοί Τοπικής 
Αυτοδιοίκησης, έχουν ορίσει επιτροπές, που κάνουν εκτιµήσεις ζηµιών. Θα στηριχθεί, λοιπόν, 
στις εκτιµήσεις αυτών των επιτροπών ή θα έχουµε άλλες επιτροπές όσον αφορά την εκτίµηση 
αυτών των ζηµιών; Στην Αργολίδα τέσσερις χιλιάδες περίπου στρέµµατα αγροτικής 
καλλιέργειας έχουν καταστραφεί και πενήντα οικίες περίπου. Θα γίνουν νέες εκτιµήσεις από 
άλλες επιτροπές και πότε; 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Στρατάκης έχει το λόγο και κλείνει ο 
κατάλογος. ∆εν έχει ζητήσει κανένας άλλος συνάδελφος το λόγο. 

ΕΜΜΑΝΟΥΗΛ ΣΤΡΑΤΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι αναµφίβολα προς θετική κατεύθυνση η 
τροπολογία. 'Ηθελα, όµως, να παρακαλέσω τον κύριο Υπουργό να δει και τις περιπτώσεις 
θεοµηνιών, είτε από πληµµύρες είτε από ανεµοθύελλες, που έχουν συµβεί σε πολλές 
αγροτικές περιοχές της Χώρας -και ιδιαίτερα αναφέροµαι στο Νοµό Ηρακλείου- που ενώ 
έχουν καταγραφεί οι ζηµιές, κανένας παραγωγός ή καµιά αγροτική εκµετάλλευση δεν 
αποζηµιώθηκε ούτε στο ελάχιστο, µε δεδοµένο, ότι δεν υπήρχαν αποθεµατικά στα Π.Σ.Ε.Α. 
του Υπουργείου Γεωργίας. Θα ήθελα να παρακαλέσω, αν µπορεί ο κύριος Υπουργός, και 
αυτές τις περιπτώσεις, που οι ενδιαφερόµενοι νιώθουν πικρία, να τις συµπεριλάβει στις 
προτεινόµενες ρυθµίσεις. 

Ευχαριστώ πολύ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπ. Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Αγαπητοί 
συνάδελφοι, όπως ήδη ανέφερα, αυτή η τροπολογία επιχειρεί να βάλει ένα γενικό πλαίσιο, όχι 
για τη συνολική βοήθεια που παρέχεται στους πληττόµενους από θεοµηνίες, αλλά στην 
παροχή επιχορηγήσεων. Τι σηµαίνει αυτό: Η βοήθεια, όπως πολύ σωστά επισηµάνθηκε, 
καλύπτει και άλλες µορφές, επιδότηση επιτοκίου, δανεισµό κ.λπ. Αυτά ούτως ή άλλως 
γίνονται. ∆εν υπήρχε όµως ένα γενικό πλαίσιο µέχρι σήµερα και αυτοσχεδιάζαµε και εµείς και 
όλοι, σε ό,τι αφορά την παροχή επιχορηγήσεων από τον Κρατικό Προϋπολογισµό. 

'Αρα, εδώ για πρώτη φορά µπαίνει αυτό το γενικό πλαίσιο, το οποίο, όµως, δεν αποκλείει 
άλλες µορφές συµπληρωµατικής βοήθειας, που παρέχονται µέσα από τους κανονικούς 
διαύλους. Και αυτό είναι το νόηµα, αγαπητοί συνάδελφοι, των λέξεων "δύναται να παρέχεται". 
Το "δύναται να παρέχεται" σηµαίνει, ότι όχι όταν υπάρχει ζηµιά, πάντοτε υπάρχει 
επιχορήγηση. Σε ορισµένες ζηµιές ενδεχοµένως περισσότερο αρµόζουσα είναι µία άλλης 
µορφής βοήθεια, όπως επιδότηση επιτοκίου ή δανεισµός. Το "δύναται" αφορά στη 
δυνατότητα παροχής επιχορηγήσεως ως συµπληρωµατικού µέσου βοήθειας. 

Θα ήθελα να δεχθώ την παρατήρηση του Αρχηγού της Νέας ∆ηµοκρατίας σε ό,τι αφορά τη 
συνυπογραφή της αποφάσεως και από τους Υπουργούς Ανάπτυξης και Περιβάλλοντος, 
Χωροταξίας και ∆ηµοσίων 'Εργων. 

Ο λόγος που ήταν µόνο ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας είναι το ύψος της επιχορηγήσεως. 
Οι εκτιµήσεις των ζηµιών γίνονται από άλλα Υπουργεία, αλλά για να είµαστε απόλυτα 
καλυµένοι και για να µη φανεί ότι υπερβαίνουµε τις κανονικές διαδικασίες εκτιµήσεως ζηµιών 
που ούτως ή άλλως εφαρµόζονται, είµαι διατεθειµένος πράγµατι να προσθέσω και τους δύο 
άλλους Υπουργούς στην κοινή υπουργική απόφαση. 



Σε ό,τι αφορά την Κόρινθο, είναι σωστό αυτό που ελέχθη. Οι ζηµιές της Κορίνθου είναι 
πράγµατι πολύ σηµαντικές. Η Κυβέρνηση έσπευσε να λάβει µέτρα. Θυµίζω, ότι το Υπουργείο 
Οικονοµικών έλαβε τα πρώτα µέτρα τρεις µόλις ηµέρες µετά την εκδήλωση της θεοµηνίας στις 
15 Ιανουαρίου. Αύριο ανακοινώνονται σηµαντικότατα µέτρα από κλιµάκιο Υπουργών στην 
Κόρινθο, που θα απαντήσουν στις δικαιολογηµένες ανησυχίες των κατοίκων της Κορίνθου και 
γενικότερα του Νοµού Κορινθίας. 

Τέλος, σε ό,τι αφορά τη φιλοσοφία αυτής της διατάξεως, θέλω να σηµειώσω, επειδή είδα µια 
τάση διευρύνσεως και σε νοµούς και σε άλλες περιπτώσεις, ότι η διάταξη αυτή, σε ό,τι αφορά 
στην επιχορήγηση από τον Κρατικό Προϋπολογισµό, είναι αναγκασµένη να περιορίζεται 
στους παραγωγικούς φορείς της οικονοµίας και όχι τόσο πολύ σε ιδιώτες ή σε άλλους 
πληττόµενους που µπορούν να καλυφθούν µε άλλους τρόπους. Επιχορήγηση από τον 
Κρατικό Προϋπολογισµό προϋποθέτει στήριξη κάποιας παραγωγικής δραστηριότητας και 
αυτή είναι η φιλοσοφία που διέπει αυτήν τη διάταξη. 

Με τα λόγια αυτά θα παρακαλούσα να ψηφιστεί αυτή η διάταξη ως έχει µε τη µικρή αλλαγή 
που έκανα σε ό,τι αφορά τις υπογραφές στην κοινή υπουργική απόφαση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης):Ο κ. Τσοβόλας έχει το λόγο. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.):'Ηθελα να πω στον κύριο Υπουργό, ότι 
πράγµατι εδώ µπαίνει ένα πλαίσιο, που δίνει τη δυνατότητα που δεν είχε µέχρι σήµερα ο 
Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών, δηλαδή να επιχορηγήσει από τον Κρατικό 
Προϋπολογισµό. Γι'αυτό εµείς είµαστε υπέρ αυτής της τροπολογίας και θα την ψηφίσουµε. 

Θέλω, όµως, να σας µιλήσω, κύριε Υπουργέ, για την τρίτη παράγραφο της τροπολογίας. Εδώ 
προσδιορίζετε τρόπον τινά σαν εξουσιοδότηση που παίρνετε, ποιο είναι το αντικείµενο της 
επιχορήγησης, γιατί αν δεν το αναφέρετε συνολικά, δεν µπορείτε να επεκταθείτε προς τα εκεί. 
Και ενώ βάζετε το µηχανικό εξοπλισµό των εµπορικών, βιοτεχνικών επιχειρήσεων κ.λπ., 
παρακάτω προσδιορίζετε και λέτε φορτηγά αυτοκίνητα δηµοσίας χρήσεως, αποκλείοντας τα 
φορτηγά αυτοκίνητα 
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ιδιωτικής χρήσεως, που είναι ο εξοπλισµός αυτής της ιδιωτικής επιχείρησης, είτε είναι 
εµπορική είτε βιοτεχνική είτε γεωργική. Πιστεύω, ότι δεν είναι στις προθέσεις σας να το 
αποκλείσετε αυτό. 

Και ένα δεύτερο, στο οποίο δεν έχει δίκιο ο κύριος Υπουργός σ'αυτά που είπε είναι το εξής: Ο 
Κρατικός Προϋπολογισµός µε την εξουσιοδότηση που δίνει µπορεί να περιλαµβάνει δικαίωµα 
-δυνατότητα για επιχορήγηση και για ζηµιές από πληµµύρες και στα αυτοκίνητα ιδιωτικής 
χρήσεως. Εγώ πήγα στην Κόρινθο την επόµενη ηµέρα και είδα την κατάσταση. Μπορείτε να 
µην το αντιµετωπίσετε αυτό; Οι υπάλληλοι της Πυροσβεστικής που δεν είχαν υπηρεσία πήγαν 
µόνοι τους να βοηθήσουν και άφησαν τα Ι.Χ. αυτοκίνητά τους έξω από την Πυροσβεστική και 
από κει πέρασε το ποτάµι και τα πήρε. Αυτούς δεν πρέπει να τους αποζηµιώσει η Πολιτεία; 
Πήγαν µε κίνδυνο της ζωής τους και έχασαν και την περιουσία τους. Επίσης είναι και οι 
ιδιώτες των οποίων παρασύρθηκε το αυτοκίνητο. 

Εγώ πιστεύω, ότι στην τρίτη παράγραφο πρέπει να βάλετε, γιατί είναι στον εξοπλισµό -θα το 
κάνετε γενικό και θα αναγκασθείτε να φέρετε άλλη διάταξη- και τα φορτηγά Ι.Χ. και τα 
επιβατικά επιβραβεύοντας το ζήλο των πυροσβεστών, για να αποζηµιωθούν τα αυτοκίνητά 
τους, διότι παρά το ότι δεν βρισκόντουσαν στην υπηρεσία πήγαν µε κίνδυνο της ζωής τους 
και έχασαν τα αυτοκίνητά τους, που τα είχαν έξω από το κτίριο της Πυροσβεστικής 
Υπηρεσίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης):Ο Κοινοβουλευτικός Εκπρόσωπος της Νέας 
∆ηµοκρατίας κ. Κωστόπουλος έχει το λόγο. 



∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ:Πιστεύω, ότι η µέχρι σήµερα υπάρχουσα νοµοθεσία 
κάλυπτε και τις επιδοτήσεις. Θεωρώ, λοιπόν, περιττό το παρόν νοµοσχέδιο, εκτός εάν 
υπήρχαν κάποιες αδυναµίες. Και θα έπρεπε, κύριε Υπουργέ, να φέρετε ένα πλήρες 
νοµοσχέδιο, το οποίο θα αφορούσε όλες τις περιπτώσεις. Αφού, λοιπόν, µας το φέρατε, 
πρέπει να απαλείψετε το "δύναται", διότι το "δύναται" ανήκει σε σας. Η Βουλή σας δίνει 
εξουσιοδότηση. Το αν εσείς πρέπει να δώσετε ή όχι είναι δική σας δυνατότητα. 

∆εύτερον, είπατε ότι αναφέρεσΘε σε συγκεκριµένους νοµούς, διότι αναφέρεσΘε στις 
επιδοτήσεις σε παραγωγικές µονάδες. ∆ηλαδή, δεν επλήγησαν οι παραγωγικές µονάδες των 
άλλων νοµών; Οι τουριστικές επιχειρήσεις δεν είναι παραγωγικές µονάδες; Οι βιοµηχανίες 
των άλλων νοµών δεν είναι παραγωγικές µονάδες; 

Τέλος, κύριε Υπουργέ, πρέπει να επισηµάνω την καθυστέρηση η οποία παρατηρείται µέχρι 
σήµερα στις επιχορηγήσεις, στις επιδοτήσεις και στα βοηθήµατα στους νοµούς που έχουν 
πληγεί από πληµµύρες. Πρέπει να πω, ότι υπάρχει µία καθυστέρηση -δε θα την πω αµέλεια, 
εκτός αν δεν υπάρχουν κονδύλια- η οποία επισηµαίνεται και τη διαπιστώνουµε κάθε µέρα. 

Εµείς, λοιπόν, επειδή δε δεχθήκατε τις εισηγήσεις µας, θα καταψηφίσουµε την τροπολογία. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΑΓΚΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Ζιάγκα, δεν πρωτολογήσατε και δεν µπορώ 
να σας δώσω το λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΖΙΑΓΚΑΣ: Μία διευκρίνηση, κύριε Πρόεδρε, από τον κύριο Υπουργό. Θέλω να µας 
πει εάν εννοείται, ότι µέσα στις αγροτικές επιχειρήσεις είναι οι κτηνοτροφικές και οι γεωργικές. 
∆ε διευκρίνησε. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπ. Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Μία σύντοµη 
απάντηση. Η διευκρίνηση είναι, ότι η λέξη "αγροτικές" περιλαµβάνει και τις γεωργικές και τις 
κτηνοτροφικές. 'Αρα αυτό διευκρινίζει πλήρως το ζήτηµα. 

Σε ό,τι αφορά την πρόταση του Προέδρου του ∆Η.Κ.ΚΙ., την αποδέχοµαι.  

Κύριε Τσοβόλα, θα προσθέσω στην παράγραφο 3 τις λέξεις: "και φορτηγά αυτοκίνητα 
δηµόσιας και ιδιωτικής χρήσης". 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Βλασσόπουλε, τελείωσε η συζήτηση της 
τροπολογίας.'Εχει η Λευκάδα να πει τίποτε; Εκεί θα µεροληπτήσω. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΒΛΑΣΣΟΠΟΥΛΟΣ: Μία διευκρίνηση, κύριε Πρόεδρε, γιατί ενδιαφέρει την 
ιδιαίτερή µου πατρίδα. 'Οσον αφορά το "λοιπές θεοµηνίες", συµπεριλαµβάνονται και οι 
πυρκαϊές; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Πράγµατι, η Λευκάδα είχε στο εµπορικό της κέντρο 
µία πυρκαϊά, που το κατέστρεψε. 

∆εν είναι, βέβαια, ακριβώς θεοµηνία η πυρκαϊά, αλλά να αναφερθούν και οι πυρκαϊές. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπ. Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, 
απευθύνοµαι σε σας κυρίως και θα πω, ότι η πυρκαϊά δεν προκύπτει από το Θεό, αλλά 
συνήθως από ανθρώπους. Γι'αυτό δεν µπορεί να χαρακτηρισθεί ως θεοµηνία. Υπάρχει, 
όµως, ειδικό νοµοθετικό πλαίσιο για αντιµετώπιση ζηµιών από πυρκαϊές. 



ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, σας παρακαλώ στο σηµείο 
αυτό να τεθεί σε ψηφοφορία η τροπολογία. 

Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε γενικό αριθµό 221 και ειδικό αριθµό 112, µε 
τις τροποποιήσεις που επέφερε ο κύριος Υπουργός; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 221 και 
ειδικό 112 έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία, µε τις τροποποιήσεις που επέφερε ο κύριος 
Υπουργός. 

Ακολουθεί η τροπολογία µε γενικό αριθµό 227 και ειδικό αριθµό 118, που αφορά το θέµα του 
Χρηµατιστηρίου Αθηνών. 

∆ε νοµίζω, ότι χρειάζεται επ'αυτού συζήτηση, κύριοι συνάδελφοι. 

'Εχουν ζητήσει το λόγο να µιλήσουν επί της τροπολογίας αυτής ο κ. Βαρβιτσιώτης, ο κ. 
Τσοβόλας και ο κ. Κωστόπουλος. Ουδείς άλλος.  

Ορίστε, κύριε Βαρβιτσιώτη, έχετε το λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αντιλαµβάνοµαι την ανάγκη η οποία υπάρχει για 
να ενισχυθεί το Χρηµατιστήριο Αθηνών, ύστερα από την τελευταία κρίση και τα σκάνδαλα τα 
οποία δηµιουργήθηκαν, ανάγκη για την πρόσληψη ειδικού επιστηµονικού προσωπικού και 
νοµικών συµβούλων, όπως λέει η εισηγητική έκθεση. 

Θα ήµουν σύµφωνος, εάν η εισηγητική έκθεση ανέφερε πόσος είναι ο αριθµός των ειδικών 
συµβούλων που υπάρχουν σήµερα και πόσους προτίθεσθε να προσλάβετε. Πόσοι νοµικοί 
σύµβουλοι υπηρετούν σήµερα στο Χρηµατιστήριο και για ποιο λόγο θέλετε και άλλους 
νοµικούς συµβούλους και πόσους; 

∆εν είναι λίγο παράδοξο, από τη µια µεριά να ζητάµε ενίσχυση του Χρηµατιστηρίου µε 
ειδικευµένο προσωπικό και από την άλλη µεριά, µε την ίδια διάταξη µε την παράγραφο 2, να 
επιτρέπουµε τη µετάταξη προσωπικού από το Χρηµατιστήριο στο Υ.ΠΕ.ΘΟ.; Αν σας φύγουν 
π.χ. αν το επιστηµονικό προσωπικό ζητήσει µετάταξη, τι θα κάνετε; ∆εν αντιλαµβάνεστε, ότι 
είναι οξύµωρο αυτό το σχήµα που εµφανίζετε; 

Ζητάµε προσωπικό ειδικευµένο από τη µια µεριά, δίνουµε στο υπηρετούν προσωπικό το 
δικαίωµα µετατάξεως. Τότε όµως, δεν υπάρχει ανάγκη προσλήψεως προσωπικού. Αλλά είναι 
ανάγκη ικανοποιήσεως προσωπικών αιτηµάτων. Θα πρέπει να µας εξηγήσετε τα θέµατα τα 
οποία έθεσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Τσοβόλας έχει το λόγο. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε Πρόεδρε, και από την Επιτροπή 
Θεσµών και ∆ιαφάνειας από ό,τι µε πληροφορεί ο κ. ∆ηµαράς, που συµµετέχει, προέκυψε η 
ανάγκη -όπως και στη Βουλή που συζητήσαµε-ενίσχυσης του Χρηµατιστηρίου, µετά και από 
τα προβλήµατα που ανέκυψαν, µε ειδικό επιστηµονικό προσωπικό. 

Καταρχήν, λοιπόν, είµαστε υπέρ. Εκεί που διαφωνώ είναι  
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ότι εισάγει για την πρόσληψη αυτού του προσωπικού, εξαίρεση από τον κανόνα της 
διαφάνειας και των αντικειµενικών κριτηρίου, που προβλέπει ο ν. 2324/1995. Εάν ο κύριος 
Υπουργός δεχθεί να µην πάει στην παρέκκλιση, εµείς θα την ψηφίσουµε. Αλλιώς, εάν 
επιµείνει στην παρέκκλιση -διότι πράγµατι εκεί θα επικρατήσει η αδιαφάνεια, το ρουσφέτι- 
τότε είµαστε αναγκασµένοι να την καταψηφίσουµε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Κωστόπουλος έχει το λόγο. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, είναι αλήθεια, ότι το Χρηµατιστήριο τον 
τελευταίο καιρό επλήγη και ένας από τους λόγους που δεν έκαναν σωστά τη δουλειά τους, 
ήταν και η έλλειψη προσωπικού. 'Οµως, έχουµε ψηφίσει το τελευταίο έτος, αν δεν απατώµαι, 
δύο ή τρία νοµοσχέδια, που έχουν σχέση µε το Χρηµατιστήριο και την κεφαλαιαγορά. Ο 
νόµος, όπως βλέπετε, που πάει να τροποποιηθεί, είναι πρόσφατος και εκεί αντιµετωπίσαµε 
το πρόβληµα της πρόσληψης του προσωπικού. 

Ζητάτε, κύριε Υπουργέ, να ισχύσει η διάταξη της κεφαλαιαγοράς. Και σας ερωτώ: Εδώ και 
ενάµιση χρόνο δόθηκε εξουσιοδότηση από τη Βουλή, ψηφίστηκε ο νόµος για να προσλάβετε 
στην κεφαλαιαγορά κάποιες δεκάδες εξειδικευµένο προσωπικό. Και µόνο πριν από µερικές 
εβδοµάδες προσλάβατε έξι άτοµα εκ των οποίων τα δύο είναι οδηγοί. Σήµερα λοιπόν, µας 
λέτε να ισχύσει το ίδιο και στο Χρηµατιστήριο. Εµείς αρνούµεθα να ψηφίσουµε αυτήν την 
τροπολογία, διότι πιστεύουµε, ότι έπρεπε ήδη από τότε που ψηφίστηκε ο νόµος, µέχρι 
σήµερα, µε τις σχετικές διαδικασίες που προεβλέποντο, να έχει προσληψθεί το απαραίτητο 
προσωπικό. 

'Ενα δεύτερο θέµα, το οποίο προκύπτει, κύριε Υπουργέ, είναι ότι επιµένετε στις µετατάξεις 
του προσωπικού και µάλιστα εξειδικευµένου προσωπικού, γιατί είναι άσχηµος ο τρόπος 
εργασίας στο Χρηµατιστήριο. Από τη µια πλευρά ανοίγετε, λοιπόν, την πόρτα µετατάξεων 
προς το Υπουργείο Εθνικής Οικονοµίας και από την άλλη µας λέτε να πάρουµε καινούριο 
προσωπικό. Αντιπροσωπεύει πραγµατική ανάγκη η τροπολογία ή εξυπηρετεί άλλες 
σκοπιµότητες; Και πολύ περισσότερο κύριε Υπουργέ, φαίνεται ότι οι σκοπιµότητες 
εξυπηρετούνται δια της προσθήκης των λέξεων "νοµικών συµβούλων". 

Το ερώτηµα που τίθεται είναι και ένα άλλο: Ποιο είναι το ειδικό προσωπικό; 'Εχετε ανάγκη 
από οικονοµολόγους; 'Εχετε ανάγκη από λογιστές; 'Εχετε ανάγκη από φυσικούς; Ποιο είναι το 
προσωπικό και γιατί δεν εξειδεικεύεται; 

Για τους λόγους αυτούς εµείς καταψηφίζουµε την τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Κεδίκογλου έχει το λόγο. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, το αρνητικό της διάταξης που εισάγεται -θετικό 
είναι ότι χρειάζονται κάποιοι σύµβουλοι- είναι η παρέκκλιση από κείµενες διατάξεις και 
ιδιαίτερα για νοµικούς συµβούλους. Μπορείτε θαυµάσια µε το ν. 2190 να περιγράψετε τα 
προσόντα που θέλετε από απλό D.E.A., µέχρι master, µέχρι doctorat, µέχρι ό,τι θέλετε και 
όσες εµπειρίες. Να θέσετε προϋποθέσεις για να γίνει η πρόσληψη. 

Ακόµη, από το ν. 2190 προβλέπεται η απόφαση για την πρόσληψη να λαµβάνεται από το 
Υπουργικό Συµβούλιο, κάτι που χρονοτριβεί. Και εκεί να σας δώσουµε το δικαίωµα να το 
αποφασίσετε εσείς. Αλλά κατ' εξαίρεση των κριτηρίων του ν. 2190, κύριε Υπουργέ, 
αντιλαµβάνεστε, ότι βάζετε θρυαλλίδα σε µια δέσµευση της Κυβέρνησης, να επεκτείνουµε και 
να διορθώσουµε τα άδικα και αδικαιολόγητα στοιχεία του ν. 2190. 

Θα παρακαλέσω, λοιπόν, χωρίς την εξαίρεση αυτή, να προχωρήσουµε. 



∆εύτερον στις µετατάξεις και στις αποσπάσεις. Πρέπει να γίνονται αποσπάσεις, αλλά όχι από 
το Χρηµατιστήριο προς το Υ.ΠΕ.ΘΟ., όταν ζητούµε ειδικό προσωπικό. Να προσέχουµε πού 
επιτρέπουµε µετατάξεις και αποσπάσεις, γιατί το Υπουργείο Υγείας και Πρόνοιας σήµερα 
είναι γυµνό επιστηµόνων, µετά την περίοδο της υπουργίας της απραξίας 1993-1996. 

Υπήρξε µια περίοδος στο Υπουργείο Υγείας-Πρόνοιας, που ήταν περίοδος απραξίας. Το 
διάστηµα εκείνο, απογυµνώθηκε τελείως από το πραγµατικό επιστηµονικό προσωπικό που 
εχρειάζετο. 

Κύριε Πρόεδρε, επιµένω στην άρση της ειδικής διάταξης και της µετάταξης. Ευχαριστώ. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης):Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ(Υπ.Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, 
τέθηκαν σηµαντικά θέµατα και θέλω να εξηγήσω στο Σώµα, τι προσπαθούµε να κάνουµε και 
γενικότερα τη φιλοσοφία που διέπει τη διάταξη αυτή, πέρα από το συγκεκριµένο πρόβληµα 
του Χρηµατιστηρίου. 

Κατ'αρχήν, γιατί ανέκυψε η ανάγκη. Η ανάγκη ανέκυψε, γιατί σύµφωνα µε τον τελευταίο νόµο, 
πλέον η εποπτεία του Χρηµατιστηρίου µεταφέρεται από την Κεντρική Υπηρεσία του 
Υπουργείου Εθνικής Οικονοµίας, στο ίδιο το Χρηµατιστήριο, έτσι ώστε να εξοµειωθεί το 
καθεστώς της εποπτείας µ'αυτό που ισχύει σε όλα τα ανεπτυγµένα χρηµατιστήρια του 
κόσµου, που αυτοδιοικούνται και δεν υπάρχει το Υπουργείο, το οποίο να ασκεί εποπτεία για 
το ποιος κάνει συναλλαγές, αν υπάρχουν µεγαλοµέτοχοι ή ο,τιδήποτε άλλο. Αυτά είναι θέµατα 
υπηρεσιών του Χρηµατιστηρίου. 'Αρα, αυτός είναι ο σκοπός αυτής της τροπολογίας. 

Τώρα υπάρχει άµεση ανάγκη, χρειαζόµαστε το προσωπικό αυτό αύριο και δυστυχώς αν 
εφαρµοστεί ο ν.2190 θα πάρει πολλούς µήνες. Θα αναφέρω ένα παράδειγµα για να γίνει 
κατανοητό τι εννοώ. Προ µηνών ο διευθύνων σύµβουλος της ΕΚΟ, µου είπε, ότι κενώθηκε η 
θέση του διευθυντού παραγωγής της ΕΚΟ και κατά σύµπτωση, ο αντίστοιχος διευθυντης 
άλλης εταιρείας ήταν ελεύθερος. Εφ'όσον πήγε µε το ν.2190, βεβαίως έχασε τον άνθρωπο 
αυτό, ο οποίος εντός τριων ηµερών βρήκε αντίστοιχη θέση σε µια τρίτη ιδιωτική επιχείρηση. 

Η µεταρρύθµιση στην οποία θα προχωρήσουµε στο ν. 2190 έχει δύο πτυχές. Η πρώτη είναι η 
γενίκευση του νόµου... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, δεν είναι το θέµα µας αυτό. Πείτε 
για την τροπολογία, για να τελειώνουµε. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ(Υπ.Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Θέλω να πω, ότι 
είναι άµεση ανάγκη, σε ό,τι αφορά την πρόσληψη στελεχών να υπάρχει αυτή η ευχέρεια. Είναι 
περίπου, σύµφωνα µε το καταστατικό του Χρηµατιστηρίου, εικοσιπέντε κενές θέσεις. Σ'αυτές 
τις θέσεις θα προχωρήσουµε και σε καµία άλλη βεβαίως. Αλλά σε ό,τι αφορά το θέµα του 
στελεχιακού δυναµικού, πρέπει να υπάρχει αυτή η ευχέρεια όχι µόνο στο Χρηµαστήριο, αλλά 
και σε άλλες επιχειρήσεις του ευρύτερου δηµόσιου τοµέα, βεβαίως, εφ'όσον γενικευθεί η 
εφαρµογή του Α.Σ.Ε.Π. σ'όλο το διοικητικό προσωπικό, ακόµα και στις τράπεζες. Αυτή είναι η 
διπλή έννοια της παρεµβάσεως που κάνουµε και σε κάθε περίπτωση ζητώ την υπερψήφιση 
της τροπολογίας, διότι είναι επείγουσα ανάγκη, κατεπείγουσα ανάγκη, να καλυφθούν αυτές οι 
συγκεκριµένες ανάγκες εποπτείας στο Χρηµατιστήριο Αξιών Αθηνών. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Πεπονής έχει το λόγο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΠΟΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, µια πληροφορία στον κύριο Υπουργό Εθνικής 
Οικονοµίας, η οποία έχει ως τελικό αποδέκτη τους υπεύθυνους της ΕΚΟ. Το άρθρο 14 του 
ν.2190 ρητά εξαιρεί τους διευθυντές και τους καταλαµβάνοντες διευθυντικές θέσεις από τις 
λοιπές διαδικασίες. Κατά συνέπεια, η διοίκηση της ΕΚΟ σας έδωσε ανακριβή πληροφορία. 



ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Αυτά για τα περαιτέρω, κύριε Υπουργέ. Να 
καλέσετε τον υπεύθυνο της ΕΚΟ να του πείτε αν έχει διαβάσει το νόµο. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ(Υπ.Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Μπορεί να ήταν 
τµηµατάρχης, δεν είµαι σίγουρος απολύτως. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Τσοβόλα, έχετε το λόγο. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ(Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Νοµίζω, ότι µετά και την παρέµβαση 
του κ.Πεπονή, που ενίσχυσε και αυτά που είπα εγώ και άλλοι, ο κύριος Υπουργός θα πρέπει 
να αποσύρει αυτήν τη διάταξη . Και µε δεδοµένο, κύριε Υπουργέ, ότι έχετε την πράξη 
νοµοθετικού περιεχοµένου, που είναι και η σχετική τροπολογία, για να µη καθυστερούµε άλλο 
εδώ πέρα, πρέπει να την αποσύρετε, διαφορετικά εµείς θα την καταψηφίσουµε, νοµίζω και η 
Βουλή. Κύριε Υπουργέ, πρέπει να την αποσύρετε και να τη φέρετε στο νοµοσχέδιο για το 
Χρηµατιστήριο, γιατί το θέµα είναι τεράστιο, ηθικό θέµα και πολιτικό θέµα,διότι εδώ είναι 
καθαρά ρουσφετολογική διάταξη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η τροπολογία µε 
γενικό αριθµό 227 και ειδικό 118; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ(Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κατά πλειοψηφία. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν.ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης):Συνεπώς η τροπολογία µε γενικό αριθµό 227 και 
ειδικό 118, έγινε δεκτή κατά πλειοψηφία. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, στην αρχή της συνεδριάσεως και µε δική µου υπόδειξη, ο 
Υπουργός απέσυρε τρεις τροπολογίες. Πρέπει να γνωρίζει το Σώµα, ότι µεταξύ αυτών, είναι η 
τροπολογία που αφορά τα ζητήµατα για τα οποία υπήρξε και η αντιδικία, εν πάση 
περιπτώσει, η αντιπαράθεση, µεταξύ Υπουργείου Εµπορικής Ναυτιλίας και ναυτεργατών. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Το παίρνει πίσω αυτό;  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ. Είναι η τροπολογία 236/125. Αυτή η 
τροπολογία, εάν συµφωνείτε, να εισαχθεί και να ψηφισθεί απόψε. Εάν υπάρχει οποιαδήποτε 
επιφύλαξη, θα έλθει µετά µία εβδοµάδα, δέκα ηµέρες περίπου στο νοµοσχέδιο... 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Είναι µέρος της συµφωνίας µας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ναι, κύριε Βαρίνο, γι' αυτό ρωτώ τα Kόµµατα, δια 
των Εκπροσώπων τους, των Προέδρων τους. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Παρακαλώ το λόγο, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Τσοβόλα, έχετε το λόγο. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ):Κύριε Πρόεδρε, εφόσον µας 
διαβεβαιώσει η Κυβέρνηση, ο Υπουργός Εµπορικής Ναυτιλίας ή ο παριστάµενος Υπουργός, 
ότι το περιεχόµενο της τροπολογίας αυτής, που αφορά τη σύνταξη των ναυτικών, είναι 
σύµφωνο µε αυτά που συµφώνησαν οι ναυτικοί, εµείς ως ∆Η.Κ.ΚΙ. δεχόµαστε να ψηφισθεί. 



ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Σφυρίου. 

ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, όταν στην αρχή της συζήτησης της τέταρτης ενότητας 
µίλησε ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και ανέφερε ποιες τροπολογίες θέλει να ψηφισθούν 
και ποιες αποσύρονται, τόνισε ότι αποτελεί συµπλήρωση της διάταξης που ψηφίσαµε χθες 
και είναι στο πακέτο των συµφωνιών, που έκανε η Κυβέρνηση µε τις συνδικαλιστικές 
οργανώσεις των ναυτικών. Τονίσθηκε και νοµίζω, ότι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Σφυρίου, µε συγχωρείτε που σας διακόπτω. 
Εγώ τώρα, ρωτώ τα Κόµµατα δια των Εκπροσώπων τους, εάν συµφωνούν, ώστε να εισαχθεί 
αυτή η τροπολογία. Συµφωνείτε, λοιπόν. 

ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, αιτιολογώ γιατί συµφωνούµε.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς, συµφωνείτε. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Κωστόπουλε. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, θα επαναλάβω κι εγώ, ότι εφόσον 
πράγµατι είναι µέσα στα συµφωνηθέντα µεταξύ Κυβερνήσεως και των εκπροσώπων των 
ναυτεργατών, -παρά το ότι πιστεύουµε πως λαθεµένα και πολύ άδικα ταλαιπωρήθηκε ο 
Ελληνικός Λαός από τα λάθη της Κυβερνήσεως και παρ' ότι θεωρούµε πως είναι σε χαµηλά 
επίπεδα οι συµφωνίες -εξαναγκάσθηκαν οι ναυτεργάτες- να συζητηθεί απόψε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Κωστόπουλε, εγώ απόψε θέτω το θέµα στα 
Κόµµατα, σε όλους τους συναδέλφους, όχι για να υπάρξει συζήτηση και ψήφιση µιας 
τροπολογίας υπό αίρεσιν, να εξηγούµεθα. ∆ιότι αρχικώς, και επαναλαµβάνω, µε δική µου 
υπόδειξη, ο Υπουργός απέσυρε και αυτήν την τροπολογία. Εάν αποτελεί όντως µέρος... 

ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ: Να επανεισαχθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Αυτό λέω. 

Κύριε Βαρίνο, εσείς που παρακολουθείτε αυτά τα θέµατα, διαβάσατε αυτήν την τροπολογία; 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Βεβαίως. Να εισαχθεί.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλύπτει έστω και εν µέρει θέµατα των ... 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Βεβαίως. 'Οταν θα µιλήσουµε, θα τα πούµε αυτά. Να εισαχθεί, σας 
παρακαλώ. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, να ψηφισθεί η διάταξη, διότι αποτελεί 
τµήµα διατάξεως που ψηφίσθηκε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς. 

Εισάγεται, λοιπόν, η υπ' αριθµόν 236/125 τροπολογία και επ' αυτής θα µιλήσουν ο κ. 
Κωστόπουλος από το Κοµµουνιστικό Κόµµα Ελλάδος, ο κ. Τσοβόλας από το ∆Η.Κ.ΚΙ., ο κ. 
Βαρίνος από τη Νέα ∆ηµοκρατία... 



ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το 
λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Πρόεδρε. 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, εφόσον πρόκειται 
να επανεισαχθεί, θα την αφήσετε να συζητηθεί τελευταία. Θα συζητήσουµε πρώτα για το θέµα 
των πολυτέκνων, αλλιώς δε θα επανεισαχθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, αυτή η τροπολογία, -ήλθατε τώρα 
και δεν είστε ενήµερος, θα σας ενηµερώσω εγώ-... 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): 'Ακουγα από µέσα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ακούτε και σεις από µέσα; Νόµιζα, ότι µόνο εγώ 
ακούω. 

Αυτή η τροπολογία, απ' ό,τι αντιλαµβάνοµαι, δεν απαιτεί χρόνο πέραν του πενταλέπτου. Αν 
είναι έτσι, λοιπόν, να µην την αφήσουµε και µας αιτιώνται όλους... 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, από την ώρα που 
θα αρχίσει η συζήτηση, θα χρειαστεί µισή ώρα επιπλέον. Αυτό το ξέρετε καλά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Γι' αυτό είπα, ο κ. Βαρίνος από τη Νέα 
∆ηµοκρατία, ο κ. Κωστόπουλος, ο κ. Τσοβόλας, ο κ. Αποστόλου, ο κ. Σφυρίου και κλείνουµε. 
'Αλλωστε, ο κ. Σφυρίου οµίλησε ήδη. 

Ο κ. Κωστόπουλος έχει το λόγο. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε Πρόεδρε, µια 
παρατήρηση µόνο, ότι ο Αρχηγός της Νέας ∆ηµοκρατίας έχει δίκιο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σας έδωσα το λόγο για την τροπολογία αυτή. Αν 
συµφωνείτε έχει καλώς, αλλιώς θα την αποσύρω. 

Νοµίζω, ότι συµφωνείτε. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Σας παρακαλώ, το 
µαχαίρι στο λαιµό µη µας το βάζετε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μα δε σας βάζω κανένα µαχαίρι στο λαιµό. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Ε, όχι τέτοια πράγµατα, 
κύριε Πρόεδρε. Σας είπα,  
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ότι έπρεπε να συζητηθεί η τροπολογία για τους πολύτεκνους, τι να κάνουµε δηλαδή; Μπα σε 
καλό µας, δεν µπορούµε να συνεννοηθούµε! Μία κουβέντα είπα, ένα λεπτό µου δώσατε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Κωστόπουλε. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Αυτή η τροπολογία, 
κύριοι της Κυβέρνησης, είναι το αποτέλεσµα της συµφωνίας που έγινε µε την Π.Ν.Ο. Το 
καταλαβαίνουµε. Τη φέρνετε εδώ τώρα και µας λέτε, αν δε την ψηφίσετε, δεν θα πάρουν το 
58% των αποδοχών τους. Είναι µία ενέργεια, η οποία είναι βιαστική, δε µας επιτρέπει να την 



αναπτύξουµε µέσα στο ένα λεπτό -πέρασε κιόλας το µισό λεπτό- να πούµε τη γνώµη µας 
ευρύτερα γι' αυτήν την κατάσταση των συνταξιούχων για το Ν.Α.Τ. και αναγκαζόµαστε τώρα ή 
να πούµε ναι, για να µην µείνουν άνθρωποι που θα πάρουν τη σύνταξη όπως προβλέπει 
τούτη εδώ η τροπολογία, ή να την καταψηφίσουµε. 

Η άποψή µας, κύριοι της Κυβέρνησης: ∆εν καλύπτει αυτή η τροπολογία, παρότι συµφώνησε 
η πλειοψηφία της Π.Ν.Ο., τις ανάγκες των ναυτεργατών. Την καταψηφίζουµε γι' αυτόν το 
λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, παρακαλώ η τροπολογία αυτή 
µπορεί να έρθει µετά δέκα ηµέρες στο νοµοσχέδιό σας, να δώσετε αναδροµική ισχύ.... 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): 'Εχει δαπάνες, δεν µπορούµε κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): ∆εν µπορείτε δηλαδή ... 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): 'Οχι, βέβαια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Αυτό το δεκαήµερο θα υπάρξει... 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): ∆εν µπορούµε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Σε ό,τι αφορά τους ενδιαφεροµένους είναι 
προφανές, ότι θα ψηφιστεί η τροπολογία. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Να την ψηφίσουµε, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Βαρίνο. 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, ο κύριος 
Υπουργός δεν µπορεί να εκβιάζει.  

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): ∆εν εκβιάζει. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε... 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): ∆ιότι αν θέλετε εκβιασµό, θα έχετε 
τρεις ψηφοφορίες, µέχρι τις τρεις το πρωί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε... 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): 'Εγινα αντιληπτός; 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): 'Οχι, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε... 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): ∆εν έγινα; Θα το δείτε τι θα γίνει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): ∆εν σας καταλαβαίνω. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, σας παρακαλώ! 

(Θόρυβος στην Αίθουσα) 



Ησυχάστε παρακαλώ! 

Κύριε Βαρίνο, θα µιλήσετε επί της τροπολογίας.  

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έχει τοποθετηθεί ο Πρόεδρός µας. Αντιλαµβάνεσθε, 
ότι µε φέρνετε σε δύσκολη θέση, τι να πω εγώ.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): 'Οχι, ο Πρόεδρός σας δεν είναι αντίθετος. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Ο Πρόεδρός µας είπε αυτήν την τροπολογία να τη συζητήσουµε µε 
την άνεσή µας αργότερα. Τώρα µε φέρνετε σε δύσκολη θέση. Θα κάνουµε αυτό που λέει ο 
κύριος Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, δεχθήκατε να εισαχθεί η 
τροπολογία και συζητείται τώρα. 'Εδωσα το λόγο ήδη στον κ. Κωστόπουλο. ∆ίνω το λόγο σε 
σας, αν θέλετε να πείτε την άποψή σας. Θα δώσω το λόγο στους άλλους συναδέλφους και θα 
ρωτήσω το Σώµα αν την ψηφίζει. 

Ορίστε, κύριε Βαρίνο. 

ΑΘΑΝΑΣΙΟΣ ΒΑΡΙΝΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, ανεξάρτητα από τη διαδικασία που γίνεται αυτήν τη 
στιγµή και τη θέση που έχει πάρει ο Πρόεδρός µας, είµαι υποχρεωµένος να σας πω, ότι η 
τροπολογία είναι αποτέλεσµα της συµφωνίας, η οποία έγινε µεταξύ των ναυτεργατών και της 
Κυβέρνησης. Είναι µία τροπολογία ακριβώς γι' αυτό που έχει συµφωνηθεί. Βεβαίως αυτή η 
τροπολογία δεν εξαντλεί τις υποχρεώσεις της Κυβέρνησης, ούτε τηρεί όλες τις προϋποθέσεις 
ούτε καλύπτει τα αιτήµατα του ναυτεργατικού κόσµου, που είναι να καταβληθεί σταδιακά το 
80% στη σύνταξη των εν ενεργεία ναυτικών. 

Επίσης ήθελα να τονίσω, κύριε Υπουργέ, ότι η Κυβέρνηση για δεύτερη φορά µας φέρνει µία 
τέτοια τροπολογία. Μας την έφερε ξανά το καλοκαίρι του 1996 και συνεχώς νοµοθετεί για το 
Ν.Α.Τ. µόνο µε τροπολογίες. Εµείς της Αντιπολίτευσης γι' αυτήν τη συγκεκριµένη τροπολογία 
θα ψηφίσουµε θετικά, διότι πράγµατι είναι αποτέλεσµα της συµφωνίας. 'Οµως, ζητάµε από 
την Κυβέρνηση να φέρει επιτέλους ένα νοµοσχέδιο για το Ν.Α.Τ. στη Βουλή, που θα άρει τις 
αδικίες και τις ανισότητες και θα πληροί αυτές τις προϋποθέσεις που χρειάζονται, ούτως ώστε 
να εκσυγχρονιστεί το ταµείο, να άρει αυτές τις ανισότητες και να δώσει µία νέα προοπτική στο 
ταµείο των ναυτικών, που σήµερα πραγµατικά έχει σηµαντικά προβλήµατα. Αυτή είναι η θέση 
µας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Αποστόλου έχει το λόγο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ:Κύριε Πρόεδρε, από τη στιγµή που είναι προϊόν συµφωνίας 
εργαζοµένων και της Κυβέρνησης, ψηφίζουµε την τροπολογία. Βέβαια τα θέµατα της 
ναυτιλίας και του Ν.Α.Τ. πρέπει να απασχολήσουν τη Βουλή ίσως µε την κατάθεση ενός 
άλλου νοµοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ. κ. Τσοβόλας, έχει το 
λόγο. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος του ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε Πρόεδρε, ψηφίζουµε την 
τροπολογία. Η θετική ψήφος έχει την έννοια, ότι απλά η Κυβέρνηση δίνει κάποια ψίχουλα 
στους συνταξιούχους του Ν.Α.Τ., οι οποίοι είναι χαµηλοσυνταξιούχοι και µε τη σύνταξη που 
παίρνουν δεν µπορούν να καλύψουν ούτε τα απολύτως αναγκαία για να ζήσουν και τον εαυτό 
τους και την οικογένειά τους. 

Επειδή είχα την τιµή ως Υπουργός Οικονοµικών να πάω τη σύνταξη του ΝΑΤ στο 55%, µαζί 
µε τον τότε Υπουργό Ναυτιλίας, πέρασαν έκτοτε δέκα χρόνια, για να δοθεί σήµερα µετά από 



τόσα χρόνια µόνο ένα 3%. ∆ηλαδή από τα 55% πάει στο 58% όταν αυτό αποτελεί µια 
ανισότητα σε σχέση µε όλα τα υπόλοιπα ασφαλιστικά ταµεία. 

Ψηφίζουµε, λοιπόν, την τροπολογία µε την έννοια, ότι δίνει ψίχουλα, ανεπαίσθητα ποσά και 
τονίζουµε για µια άλλη φορά την ανάγκη, ότι πρέπει γι' αυτούς τους χαµηλοσυνταξιούχους η 
Κυβέρνηση, η Πολιτεία να σκύψει και να δει το ουσιαστικό πρόβληµα που υπάρχει και να 
αυξήσει ουσιωδώς το ποσοστό, ώστε σταδιακά να φθάσει στο 80%. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης):Ο Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας, κ. Μιλτιάδης 
'Εβερτ έχει το λόγο. 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):Κύριε Πρόεδρε, θα απευθυνθώ 
προς όλους τους συναδέλφους και προς την Κυβέρνηση ασφαλώς, αλλά και προς εσάς. 
Λυπούµαι για τον τρόπο µε τον οποίο νοµοθετούµε. Και θα γίνω σαφέστατος. 

Εδώ υπήρξε µια απεργιακή κινητοποίηση των ναυτεργατών και διελύθη η Ελλάδα, επί δύο 
εβδοµάδες. Οι ζηµιές τις οποίες υπέστησαν οι εξαγωγείς, το εµπόριο, οι αγρότες, οι 
µικροµεσαίοι, όλος ο Ελληνισµός από την αδυναµία αυτής της απεργίας είναι τεράστιες. Και 
ερχόµαστε στη συνέχεια µε µια συζήτηση, που δε διήρκεσε ούτε τέσσερα λεπτά, να πούµε, 
ότι η Βουλή των Ελλήνων ξεχνά το πρόβληµα που αντιµετώ- 
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πισε το σύνολο του Ελληνικού Λαού και αντιµετωπίζει µια µεµονωµένη συµφωνία, η οποία 
έγινε µε καθυστέρηση επτά ολόκληρων ηµερών από τότε που εξεδηλώθη η απεργία; 

Είναι αυτός σοβαρός τρόπος αντιµετώπισης των µεγάλων οικονοµικών και κοινωνικών 
προβληµάτων που αντιµετωπίζει η Χώρα; 

Η απάντηση της Βουλής των Ελλήνων προς αυτούς που υπέστησαν τη ζηµιά -δε λέω να 
αποζηµιωθούν- αλλά η απάντηση και το ενδιαφέρον ποιο υπήρξε απόψε; Η απάντηση είναι, 
ότι συµφωνήσαµε το 55% να γίνει 58% και ότι εφόσον συµφώνησαν τα σωµατεία στο ναυτικό 
χώρο µε το Υπουργείο, αυτό λύνει όλο το πρόβληµα; ∆ηλαδή κατά τον ίδιο τρόπο µεθαύριο 
θα αντιµετωπίσουµε και το θέµα των αγροτών, εάν συµφωνήσει η Κυβέρνηση µε τους 
αγρότες; Και δείχνουµε πράγµατι τη διάσταση του προβληµατισµού που πρέπει να δείχνει 
όλη η Βουλή στα προβλήµατα που δηµιουργούνται; Λυπούµαι πάρα πολύ. ∆εν είναι τρόπος, 
όµως, αυτός να νοµοθετούµε και αντιµετωπίσεως του γενικότερου προβλήµατος που έχει 
δηµιουργηθεί στην κοινωνία. ∆ηλαδή, εάν αύριο το πρωί, κύριε Πρόεδρε, µετά από απεργία 
δέκα ηµερών των εκπαιδευτικών, συµφωνήσει η Κυβέρνηση µε µια αύξηση, θα περάσουµε το 
θέµα πάλι µε µια συζήτηση τροπολογίας σε τέσσερα λεπτά, επειδή συνεφώνησε η 
Κυβέρνηση µε τους εργαζόµενους; Το κοινωνικό κόστος ποιος το αντιµετωπίζει; Και αυτός 
είναι ο µεγάλος προβληµατισµός. Πιστεύω, ότι είναι λανθασµένος ο τρόπος νοµοθετήσεως. Γι' 
αυτό επέµενα, κύριε Πρόεδρε, ότι δεν µπορούν να περνάνε τόσο σοβαρές διατάξεις, που 
είχαν τόσο µεγάλο κοινωνικό κόστος, µε τον τρόπο που νοµοθετούµε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
επειδή απευθύνεσθε και σε εµένα, κύριε Πρόεδρε, κύριε 'Εβερτ, πρώτον, νοµοθετούµε όπως 
αποφασίζει ολόκληρο το Σώµα. 

∆εύτερον, στη συγκεκριµένη περίπτωση, όπως άκουσα τους οµιλητές όλων των Κοµµάτων, 
και εκείνοι που την ψηφίζουν, την ψηφίζουν, διότι αποτελεί το αποτέλεσµα µιας συµφωνίας 
Κυβερνήσεως και της πλειοψηφίας του οργάνου που εκφράζει τους ναυτεργάτες, χωρίς να 
αρκούνται σ'αυτό. ∆ιατηρούν τις απόψεις τους και ζήτησαν µάλιστα να έρθει νοµοσχέδιο για 
το όλο ζήτηµα του Ν.Α.Τ. Και εκείνοι που κατεψήφισαν, δεν καταψηφίζουν αυτά τα οποία 
περιέχει η τροπολογία, διότι δε συµφωνούν να δοθούν ό,τι έχει συµφωνηθεί στους 
ναυτεργάτες, αλλά διότι θεωρούν ότι θα έπρεπε να δοθεί η δυνατότητα µιας ευρύτερης 
συζήτησης. Αυτήν τη στιγµή, η Βουλή, δεν έχει ούτε µια επερώτηση για να συζητήσει ούτε ένα 
νοµοσχέδιο να συζητήσει. 'Εχει µια τροπολογία, η οποία αφορά αυτήν τη συµφωνία και µόνο. 



Και για να υλοποιηθεί αυτή η συµφωνία, θα πρέπει να υπάρξει η νοµοθετική της κύρωση από 
τη Βουλή. Αυτό είναι το θέµα που τίθεται. 

Κατά τα λοιπά, συµφωνώ µαζί σας, ότι όλα τα µεγάλα ιδιαίτερα κοινωνικά θέµατα, θα πρέπει 
η Βουλή να έχει την άνεση να τα συζητά. Αλλά τώρα δε συζητούµε αυτό το θέµα. Το θέµα 
αυτό µπορεί να συζητηθεί, είτε µε τη διαδικασία του ελέγχου είτε αν η Κυβέρνηση -δε 
γνωρίζω, εδώ είναι ο Υπουργός- θα φέρει ένα συνολικότερο νοµοσχέδιο, για τα ζητήµατα 
αυτά. 

Τώρα έχουµε το θέµα, εάν θα διευκολύνει η Βουλή µε τη θετική ανταπόκρισή της, να 
υλοποιηθεί -συγγνώµη για την έκφραση, παρασύροµαι και εγώ- να εφαρµοστεί αυτή η 
συµφωνία. 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε. 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): Απορώ, πώς µε την εµπειρία την 
οποία έχετε, κάνετε αυτό το σφάλµα. 'Οταν συζητείται µια σχετική διάταξη ενός νόµου ή µια 
τροπολογία, πρέπει να εξεταστεί όλο το φάσµα των προβληµάτων που έχουν δηµιουργηθεί ή 
που θα δηµιουργήσει το σχετικό άρθρο ή η σχετική τροπολογία. Είναι δυνατόν να 
αποµονώνουµε ό,τι θέλει να αποµονώσει η Κυβέρνηση, η οποία µε δική της ευθύνη οδήγησε 
την κατάσταση, εκεί που οδηγήθηκε επί δεκαπέντε µέρες; Επειδή επιθυµεί η Κυβέρνηση 
τελικά, να αποµονώσει και από ένα πλέγµα προβληµάτων που δηµιουργήθηκε στην κοινωνία, 
να πάρουµε µόνο µια παράγραφο και να πούµε, ότι λύθηκε το πρόβληµα; Μα, γι'αυτό δεν 
αντιµετωπίζουµε τα προβλήµατα του Ελληνικού Λαού. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Μπορείτε να µην ψηφίσετε, κύριε Πρόεδρε. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα - κωδωνοκρουσίες) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Μη διακόπτετε, παρακαλώ! 

Ορίστε, κύριε Πρόεδρε. 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): Και αυτός είναι ο λάθος δρόµος µε 
τον οποίο νοµοθετούµε. 

Ο Ελληνικός Λαός τι περιµένει, κύριε Πρόεδρε; 'Οταν έχει ταλαιπωρηθεί επί δεκαπέντε-είκοσι 
ολόκληρες µέρες, η Βουλή να ασχοληθεί µε το θέµα. Και να ασχοληθεί, όχι δια της 
επερωτήσεως ή της ερωτήσεως, αλλά να ασχοληθεί µέσα από µια πρόταση νόµου ή ενός 
άρθρου, το οποίο θα µπορούσε άνετα να αντιµετωπίσει στο σύνολό του τα προβλήµατα τα 
οποία δηµιουργήθηκαν. 

Κύριε Πρόεδρε, νοµοθετούµε αυτήν τη στιγµή και θα ήθελα να σας ρωτήσω και να ρωτήσω 
και την Κυβέρνηση, ποιες είναι οι παρενέργειες οι οποίες δηµιουργούνται στο ΝΑΤ απ'όλες 
αυτές τις ρυθµίσεις, τις οποίες παίρνουµε; Πώς αποφασίζουµε για ορισµένα γεγονότα, χωρίς 
να πάρουµε υπόψη µας το σύνολο του προβλήµατος; 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Πρόεδρε, το ερώτηµα προς εµένα, υποθέτω, 
ότι έχει ρητορικό χαρακτήρα, αλλά η Κυβέρνηση είναι εδώ. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ της Εµπορικής Ναυτιλίας, έχετε το λόγο. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπ.Εµπορικής Ναυτιλίας): Κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά εκπλήσσοµαι 
από την επιχειρηµατολογία και τη στάση του κ. 'Εβερτ. 

Σαφέστατα δε φέρνουµε εδώ ολόκληρο το θέµα του Ν.Α.Τ. το οποίο έχουµε δηµιουργήσει 
όλοι µαζί, κύριε 'Εβερτ. 



(Θόρυβος στην Αίθουσα) 

Θα έρθει η ώρα, που θα κουβεντιάσουµε το θέµα του Ν.Α.Τ. και εκεί θα δούµε όλοι µας τι 
έχουµε δηµιουργήσει. Για να λέµε τα πράγµατα µε το όνοµά τους. 

Εδώ, αντί να πείτε ότι η Κυβέρνηση, σ'αυτό που δεσµεύτηκε µε τους ναυτεργάτες, το 
νοµοθετεί άµεσα και λύνει αυτό το πρόβληµα της συµφωνίας που υπήρξε, ερχόµαστε και λέµε 
πράγµατα, τα οποία δε στέκονται. Σαφέστατα το όλο πρόβληµα της ναυτιλίας δε θα λυθεί, 
ούτε µε την τροπολογία, ούτε στην κουβέντα που γίνεται αυτήν τη στιγµή. Είναι µεγάλο το 
ζήτηµα, πρέπει να κουβεντιάσουµε, χωρίς, όµως, µικροπολιτικές κορώνες και διαστάσεις 
αντιπαραθέσεων, που δεν αρµόζουν στην παρούσα στιγµή. 

Χρειάζεται άλλη υπευθυνότητα και να µην ακούγονται πράγµατα τα οποία δεν ισχύουν.  

ΕΝΑΣ ΒΟΥΛΕΥΤΗΣ (Από τη Νέα ∆ηµοκρατία): Σας ενοχλούν; 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπ. Εµπορικής Ναυτιλίας): Σας ενοχλεί να ακούτε κάποιες 
αλήθειες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, µην απαντάτε στις 
διακοπές. 

Παρακαλώ να µη γράφεται στα Πρακτικά καµία διακοπή. 

Ολοκληρώστε, κύριε Υπουργέ. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπ. Εµπορικής Ναυτιλίας): Εγώ δεν έχω να προσθέσω τίποτε 
άλλο. Είναι απλά η συµφωνία αυτή. Και απορώ µε τον κ. 'Εβερτ. Ξέρει καµία απεργία, που να 
λήγει... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Παρακαλώ, αφήστε µε το τι απορείτε. Πέστε µας 
την άποψή σας, για να συνεχιστεί η συζήτηση. 

ΣΤΑΥΡΟΣ ΣΟΥΜΑΚΗΣ (Υπ. Εµπορικής Ναυτιλίας): Κύριε Πρόεδρε, όλες τις απεργίες 
κανείς δεν τις θέλει, γιατί όλες έχουν τις συνέπειές τους στο κοινωνικό σύνολο. ∆εν µπορούν 
να αποτραπούν, δυστυχώς, µε οποιαδήποτε διάθεση και πλαίσια καλού διαλόγου και 
δυστυχώς συµβαίνουν όσα συµβαίνουν. 

Σ' αυτά τα πλαίσια συµφωνήσαµε αυτά τα πράγµατα, τα  
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οποία καλούµεθα να νοµοθετήσουµε σήµερα.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ερωτάται το Σώµα: Γίνεται δεκτή η υπ' αριθµ. 
236/125 τροπολογία; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: ∆εκτή, δεκτή. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κατά πλειοψηφία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Συνεπώς η υπ' αριθµ. 236/125 τροπολογία έγινε 
δεκτή κατά πλειοψηφία. 



Εισερχόµεθα στη συζήτηση της υπ' αριθµ. 229/120 τροπολογίας, η οποία αφορά την 
αντιµετώπιση του προβλήµατος των πολυτέκνων.  

Θα παρακαλέσω, κύριοι συνάδελφοι, να εγγραφείτε, όσοι θέλετε, µε την κάρτα σας.  

Κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο, αν θέλετε να κάνετε κάποια αλλαγή.  

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπ. Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, 
θέλω να κάνω τρεις βελτιώσεις στην τροπολογία, την οποία έχει καταθέσει η Κυβέρνηση και 
την οποία θα αναλύσει διεξοδικά ο Υπουργός Υγείας, Πρόνοιας σε ό,τι αφορά το πλαίσιο της 
νέας δηµογραφικής πολιτικής. 

Η πρώτη βελτίωση είναι στην παράγραφο 3. Το όριο του ετησίου οικογενειακού εισοδήµατος, 
κάτω από το οποίο παρέχεται η ισόβια σύνταξη, µετατρέπεται από δύο εκατοµµύρια σε 
διόµισι εκατοµµύρια δραχµές. 

(Θόρυβος, γέλωτες από την Πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας) 

∆εύτερον, στην παράγραφο 2, προστίθενται δύο νέες παράγραφοι. 

Στο τέλος, µετά την παράγραφο 7, προστίθενται δύο παράγραφοι. 

"Τα µηνιαία επιδόµατα που αναφέρονται στις παραγράφους 1 και 2 και το επίδοµα σύνταξης, 
που αναφέρεται στην παράγραφο 3 του άρθρου αυτού, αναπροσαρµόζονται κάθε έτος µε το 
δείκτη τιµών καταναλωτή του προηγουµένου έτους". 

Είναι µία ρήτρα τιµαριθµοποίησης όλων των πολυτεκνικών επιδοµάτων. Κατοχυρώνεται η 
πραγµατική τους αξία διαχρονικά, χωρίς ανάγκη παρεµβάσεως νοµοθετικής, για την 
προσαρµογή σε δραχµικά επίπεδα.  

Η τρίτη βελτίωση η οποία γίνεται, αναφέρεται στην παράγραφο 2 της τροπολογίας, στο τέλος 
της πρώτης φράσεως, που αναφέρεται στην ηλικία των δεκαοκτώ ετών. 

∆ιαβάζω: "Για κάθε άγαµο τέκνο ηλικίας µέχρι και δεκαοκτώ ετών, εφόσον παρακολουθεί στην 
Ελλάδα σχολείο πρωτοβάθµιας και δευτεροβάθµιας εκπαίδευσης ή επαγγελµατικές σχολές 
και κέντρα κατάρτισης" συνεχίζω και προσθέτω "και µέχρι είκοσι τριών ετών, εφόσον φοιτά σε 
ηµεδαπά Ανώτατα Εκπαιδετικά Ιδρύµατα ή Τεχνολογικά Εκπαιδευτικά Ιδρύµατα". 

'Αρα, υπάρχουν τρεις βελτιώσεις, τις οποίες συνοψίζω. Η πρώτη ανεβάζει το όριο από τα δύο 
εκατοµµύρια σε διόµισι εκατοµµύρια, η δεύτερη τιµαριθµοποιεί όλα τα πολυτεκνικά επιδόµατα 
και η τρίτη επεκτείνει τη χρονική διάρκεια του πολυτεκνικού επιδόµατος της δευτέρας 
παραγράφου, από δεκαοκτώ σε είκοσι τρία έτη του παιδιού. 

Επίσης, στη δεύτερη γραµµή της παραγράφου 2, που λέει "η παράγραφος 3 του άρθρου 63 
του ν. 1892, τροποποιείται ως εξής: Στη µητέρα που θεωρείται πολύτεκνη κατά το ν. 1910/44 
κ.λπ." προσθέτω "όπως τροποποιήθηκε και ισχύει σήµερα, καταβάλλεται..." και συνεχίζει το 
κείµενο της παραγράφου 2. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Αρχίζει η συζήτηση της τροπολογίας, όπως 
τροποποιήθηκε και συµπληρώθηκε από τον κύριο Υπουργό. 

Ο κ. Κηπουρός έχει το λόγο. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι δώδεκα η ώρα ακριβώς. Αφού δούµε πόσοι θα εγγραφούν 
συνολικά να µιλήσουν, θα δούµε και τι χρόνο θα δώσουµε. 



Παρακαλώ, κύριε Κηπουρέ, να ακούσουµε πρώτα τους δύο κυρίους Εισηγητές τους Ειδικούς 
Αγορητές και εν συνεχεία να µπούµε στον κατάλογο των οµιλητών. 

Ο κ. Γιαννακόπουλος έχει το λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΓΙΑΝΝΑΚΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι Υπουργοί, κύριοι συνάδελφοι, επί 
ένα µήνα σχεδόν ασχολούµαι αποκλειστικά, σαν εισηγητής της Πλειοψηφίας, µε το 
φορολογικό νοµοσχέδιο, διαβάζοντάς το, µελετώντας το και µε θέρµη και πίστη έκανα ό,τι 
µπορούσα, όχι γιατί είµαι εισηγητής της Πλειοψηφίας, αλλά γιατί πιστεύω, ότι το συγκεκριµένο 
νοµοσχέδιο αποτελεί µία πραγµατική παρέµβαση µια τοµή για τον εξορθολογισµό και την 
εξυγίανση των δηµοσιονοµικών µας πραγµάτων. 

Κύριε Υπουργέ, θέλω να πω κατ' αρχήν, ότι οι τροποποιήσεις που κάνατε, είναι προς τη 
σωστή κατεύθυνση. 'Εχω, όµως, την εντύπωση και κάνω έκκληση, να γίνουν παραπέρα 
βελτιώσεις. 

Παίρνω την παράγραφο 3, που τα δύο εκατοµµύρια έγιναν διόµισι και θα σας πω ένα απλό 
παράδειγµα. 

Υπάρχει µία γερόντισσα σε ένα χωριό, που παράγει χίλια πεντακόσια κιλά λάδι, που αν τα 
πουλήσει -που δεν τα πουλάει, αλλά τα δίνει στα παιδιά της- µε το εισόδηµα που έχει το λάδι, 
συν την επιδότηση ξεπερνά τα διόµισι εκατοµµύρια.  

Μ' αυτό θέλω να πω, ότι δεν είναι πραγµατικό εισόδηµα της συγκεκριµένης περίπτωσης και 
πιθανότατα η συγκεγκριµένη Ελληνίδα πολίτης να µη συνεχίσει να παίρνει αυτά τα χρήµατα, 
δηλαδή την Πολυτεκνική σύνταξη. 

'Εχω την εντύπωση, κύριε Υπουργέ, ότι παρά τις βελτιώσεις που κάνατε, θα πρέπει 
τουλάχιστον στην παράγραφο 3, και σας κάνω έκκληση, το οικογενειακό εισόδηµα να 
αντικατασταθεί µε τη λέξη "φορολογητέο". 

Βεβαίως, µπορεί να φαίνεται παράξενο, ο εισηγητής της Πλειοψηφίας να κάνει έκκληση για 
βελτιώσεις. 'Εχω, όµως, κύριε Υπουργέ, βιώσει εµπειρίες από πολύτεκνη οικογένεια µε οκτώ 
παιδιά και έχω ζήσει στο πετσί µου τις αντιξοότητες και τις δυσκολίες που αντιµετωπίζει µια 
πολύτεκνη οικογένεια. 

∆ε λαϊκίζω αυτήν τη στιγµή. Με συναίσθηµα ευθύνης και µε θάρρος λέω την άποψή µου. Σας 
παρακαλώ, κύριε Υπουργέ, παρά τις όποιες βελτιώσεις, που πράγµατι είναι προς τη σωστή 
κατεύθυνση, να εξαντλήσετε κάθε περιθώριο, για να γίνουν ακόµα ευνοϊκότερες ρυθµίσεις για 
τους πολύτεκνους. 

∆εν κατάλαβα ίσως, κύριε Υπουργέ, την τελευταία έκφρασή σας και θα πρέπει να 
ξεκαθαρισθεί. Εκτός από την τροπολογία, έχω µπροστά µου και το υπόµνηµα των 
πολυτέκνων. Είναι προς τη σωστή κατεύθυνση, η βελτίωση αφού από δεκαοκτώ πήγε στο 
είκοσι τρία. Επίσης, προς την σωστή κατεύθυνση είναι το ότι συνδέσατε πάλι την αύξηση του 
πολυτεκνικού επιδόµατος µε το ηµεροµίσθιο του ανειδίκευτου εργάτη. Γιατί αυτό συµφέρει την 
Πολύτεκνη οικογένεια.  

Πρέπει, όµως, να πω και τούτο και τελειώνω. Θα πρέπει να διευκρινίσουµε τελικά σ' αυτήν 
την Αίθουσα ποιοι θεωρούνται πολύτεκνοι. 

Είναι αυτοί που έχουν πέντε παιδιά και πάνω; Η ΑΣΠΕ παραπονείται -δικαίως ίσως- ότι δε 
γίνεται αναφορά στο ν. 860/79, δηλαδή από τέσσερα παιδιά και πάνω. 

Τελειώνοντας, πιστεύω ότι ανεξάρτητα από το πότε χορηγήθηκε αυτό το επίδοµα και αν είναι 
προς τη σωστή κατεύθυνση ή όχι, κατά την άποψή µου, δεν αρκεί. Και κίνητρο είναι, η νέα 
µητέρα να παίρνει µεγαλύτερο επίδοµα. Είναι πάλι θετικό ότι οι τριάντα τέσσερις χιλιάδες 



έγιναν σαράντα χιλιάδες. 'Εχω την εντύπωση, όµως, ότι χρειάζονται πιο θαρραλέα µέτρα για 
την αντιµετώπιση του δηµογραφικού προβλήµατος που αντιµετωπίζει η Χώρα µας. Και έχω 
επίσης την εντύπωση ότι πρέπει να δείχνουµε -και είµαι βέβαιος ότι θα δείξουµε-µεγαλύτερη 
ευαισθησία προς τις πολύτεκνες οικογένειες. 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, παρακαλώ το 
λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ορίστε, κύριε Πρόεδρε, έχετε το λόγο. 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): Μπορεί να κάνω λάθος, αλλά από 
ό,τι πληροφορούµαι, έχουν γραφτεί πάνω από εξήντα συνάδελφοι για να οµιλήσουν. 
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(Θόρυβος στην Αίθουσα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι, παρακαλώ καθήστε στις θέσεις 
σας.  

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): Κύριε Πρόεδρε, όπως είπα, από 
ό,τι πληροφορούµαι, έχουν εγγραφεί πάνω απο εξήντα συνάδελφοι για να µιλήσουν. Ο 
αριθµός αυτός, όπως αντιλαµβάνεσθε από την εµπειρία σας ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Είναι κατά τι λιγότεροι.  

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): ∆εν είναι για γέλια, είναι για 
κλάµατα, θα έλεγα.  

Το µεγάλο ενδιαφέρον των συναδέλφων, κύριε Πρόεδρε, σηµαίνει ότι υπάρχει µεγάλη 
κοινωνική διάσταση του προβλήµατος. Πιστεύω, ότι είναι άδικο έναντι ενός µεγάλου εθνικού 
και οικονοµικού προβλήµατος που αντιµετωπίζει η Χώρα, να γίνεται στις 12.10' συζήτηση µε 
εξήντα συναδέλφους εγγεγραµµένους για να µιλήσουν. Απο δω και πέρα, έχετε αρχίσει να 
φέρνετε και προσωπική ευθύνη. Και το λέω αυτό µε όλη την αγάπη και την εκτίµηση που σας 
τρέφω. Αύριο το πρωί έχουµε συνεδρίαση, για Νοµοθετική Εργασία µε πρόταση της Νέας 
∆ηµοκρατίας για το αγροτικό. Είναι δυνατόν, να συνεχίσουµε τη συζήτηση µέχρι τη µία η ώρα 
απόψε ή µέχρι τη µιάµιση και να συνεχίσουµε αύριο το πρωί, οπότε θα κάνουµε και την 
ονοµαστική ψηφοφορία. 

Τι έννοια έχει αυτός ο εκβιασµός, να ψηφίσουµε στις τέσσερις ή πέντε η ώρα το πρωί; Ποια 
είναι η φοβία της Κυβέρνησης; Και ποια είναι η φοβία, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, της ίδιας 
της Βουλής; 

Γιατί τις πρωινές ώρες πάµε να περάσουµε µια τόσο σοβαρή διάταξη; Σας ερωτώ να µου 
πείτε, να µου πείτε κάποιο δικαιολογητικό. 

(Θόρυβος από την Πτέρυγα του ΠΑ.ΣΟ.Κ., κωδωνοκρουσίες) 

Πού και πού ακούγονται και ηλιθιότητες µέσα στην Αίθουσα. 

Κύριε Πρόεδρε, θα κάνω έκκληση και προς εσάς, που πιστεύω ότι µπορεί να επηρεάσετε µε 
το κύρος σας το Σώµα και να επηρεάσετε και την Κυβέρνηση. Να συνειδητοποιήσουµε ότι το 
θέµα είναι σοβαρό. Θα είναι αύριο, ή µεθαύριο -γιατί δεν προλαβαίνουν οι εφηµερίδες- 
µεγάλοι οι τίτλοι τους ότι στις πέντε η ώρα το πρωί ψηφίστηκε η τροπολογία για τις 
πολύτεκνες µάνες! Αυτός είναι ο σεβασµός τον οποίο τρέφουµε σ'αυτές τις µάνες; Θα ήθελα 
να επισηµάνω για άλλη µια φορά. Να τελειώσει η συνεδρίαση στη 1 ή στις 1.30' απόψε. Να 
γίνει µια συζήτηση αύριο το πρωί µία µε µιάµιση ώρα µε τους υπολοίπους συναδέλφους. ∆ιότι 



πώς θα περιορίσετε το χρόνο της οµιλίας στα τρία λεπτά; Την τελική ευθύνη βέβαια την έχουν 
οι κύριοι συνάδελφοι. 'Οπως την τελική ευθύνη θα την έχετε, κύριοι συνάδελφοι... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης):Παρακαλώ, κύριε Πρόεδρε, να απευθύνεσθε στο 
Προεδρείο, για να µην έχετε διακοπές και αναγκάζεσθε να απαντάτε κλπ.  

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):'Εχετε δίκιο. Θα έχουν οι κύριοι 
συνάδελφοι την ευθύνη και για την ψήφο που θα δώσουν. Αλλά τουλάχιστον ας αφεθούν 
ελεύθερες οι φωνές των συναδέλφων να εκφραστούν. 'Οταν µια γυναίκα για να γεννήσει ένα 
παιδί θέλει εννέα µήνες, δεν µπορεί αυτό το µεγάλο πρόβληµα να το αντιµετωπίζει ένας 
Βουλευτής σε τρία λεπτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης):Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, εφόσον η 
Κυβέρνηση θέλει να συζητηθεί η τροπολογία, σύµφωνα µε τον Κανονισµό, εγώ είµαι 
υποχρεωµένος να προχωρήσω στη συζήτησή της. Θέλω απλώς να πω -διότι ο Πρόεδρος της 
Νέας ∆ηµοκρατίας, απευθυνόµενος στην Κυβέρνηση περνάει και από το Προεδρείο- το εξής 
κύριε Πρόεδε... 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):Απευθύνοµαι σε σας, γιατί ξέρω 
τις δυνατότητές σας. Μη νίπτετε τας χείρας σας.  

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης):∆εν νίπτω τας χείρας µου, αλλά θέλω να σας πω 
τούτο, εφόσον απευθύνεσθε σε µένα: Και εσείς και εγώ είµαστε σ'αυτήν την Αίθουσα 
εικοσιδύο και πλέον χρόνια. Συζητήσαµε το Σύνταγµα της Χώρας Σάββατο, µέχρι τις πρωινές 
ώρες της Κυριακής. Και Κυριακή συζητήσαµε θέµατα τεράστια. Και το γνωρίζει ο Ελληνικός 
Λαός, ότι η Βουλή των Ελλήνων, παρ' όλα τα πυρά που δέχεται, δεν αρνήθηκε να συζητήσει 
και σε ολονύκτιες συνεδριάσεις, θέµατα µεγάλα και σοβαρά του Τόπου. ∆εν είναι λοιπόν, το 
θέµα εκεί. 

Εάν η Κυβέρνηση από τη µια µεριά και η Βουλή από την άλλη, µέσα από τις διαδικασίες του 
Κανονισµού, επιθυµούν να συζητηθεί ένα θέµα, ο Πρόεδρος του Σώµατος οφείλει να 
συνεχίσει, όσο και αν κρατήσει η συνεδρίαση. Είναι απλό το πράγµα και σας παρακαλώ, ας 
µην πάρουµε άλλο χρόνο και να προχωρήσουµε στη συζήτηση και να εκφραστούν όλοι οι 
συνάδελφοι πάνω στο θέµα αυτό.  

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):Κύριε Πρόεδρε... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης):Ορίστε, κύριε Πρόεδρε. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ:Κύριε Πρόεδρε, να ερωτηθεί και η Βουλή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης):'Εχω δώσει το λόγο στον Πρόεδρό σας. 
Παρακαλώ!  

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ (Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας):Κύριε Πρόεδρε, υπήρξαν πράγµατι 
περιπτώσεις όπου υπήρχε το επείγον και το κατεπείγον. Και αν υπήρχε µια αναγκαιότητα του 
επείγοντος, θα έλεγα να συνεδριάσουµε συνέχεια µέχρι τις οκτώ το πρωί. Αλλά θα ήθελα να 
ρωτήσω. Στη συγκεκριµένη περίπτωση ποιό είναι το επείγον του να ψηφιστεί η τροπολογία 
απόψε στις τρεις η ώρα το πρωί ή στις έξι που θα φτάσουµε τελικά, από το να ψηφιστεί αύριο 
στις δώδεκα; Και θα ήθελα να σας ρωτήσω, κύριε Πρόεδρε, ποια είναι η πρόταση η δική σας 
στο Σώµα. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος ∆ΗΚΚΙ):Κύριε Πρόεδρε, το λόγο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης):Επειδή έχουµε καθυστερήσει πολύ, µην τρώµε 
άλλο χρόνο στα διαδικαστικά. 'Εχετε κάνει και οι δύο Υπουργοί Οικονοµικών. Εάν ο αρµόδιος 



Υπουργός, όπως είναι ο Κανονισµός και όπως το επιτρέπει, επιθυµεί να γίνει µια συζήτηση, η 
Βουλή δεν αρνείται ποτέ τη συζήτηση. Πώς να το κάνουµε; 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος ∆Η.Κ.ΚΙ.):Είναι έτσι όπως το λέτε, κύριε Πρόεδρε, ο 
Κανονισµός αυτό προβλέπει, αλλά εµείς θα παρακαλέσουµε την Κυβέρνηση, δεδοµένου ότι 
αυτή η τροπολογία αφορά τριακόσιες χιλιάδες άτοµα.  

∆εύτερον, µεγάλος αριθµός των Βουλευτών που θέλουν να µιλήσουν και είναι φυσικό. 

Τρίτον, υπάρχει σειρά τροπολογιών των Βουλευτών. ∆εν είναι δυνατόν αντικειµενικά -και 
νοµίζω ότι όλοι µας περιορίσαµε το χρόνο και στις άλλες τροπολογίες για να διευκολύνουµε 
την κατάσταση- να γίνει συζήτηση και το πρωί να συνεχίσουµε. Μια και κάνει την 
παραχώρηση η Νέα ∆ηµοκρατία, που είναι ηµέρα αύριο για συζήτηση δικής της πρότασης, 
νοµίζω ότι το να επιµένει η Κυβέρνηση είναι λάθος. Οξύνει τα πράγµατα χωρίς να υπάρχει 
λόγος. Αυτό ήθελα να πω και νοµίζω ότι η Κυβέρνηση πρέπει να δεχθεί το αίτηµα, το οποίο 
είναι λογικότατο. Γιατί αλλιώς το να οξύνει τα πράγµατα συνεχώς για ζητήµατα που είναι 
ολοφάνερα ότι δεν αντέχουν σε µια λογική αντιµετώπιση, νοµίζω ότι δε συµφέρει ούτε την ίδια 
την Κυβέρνηση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. ∆ραγασάκης έχει το λόγο. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ∆ΡΑΓΑΣΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, το θέµα που θίγει η τροπολογία συζητιέται από τα 
µέσα ενηµέρωσης µε πρωτοβουλία της Κυβέρνησης εδώ και µήνες. 'Ηρθε ένα νοµοσχέδιο 
φορολογικό, το οποίο δεν αναφέρει τίποτα για το θέµα το οποίο άνοιξε η ίδια η Κυβέρνηση και 
ερχόµαστε την τελευταία στιγµή µε µια τροπολογία, η οποία τροποποιείται εδώ απόψε να το 
λύσουµε. Μετά την εξέλιξη λοιπόν που έχει πάρει το θέµα και εµείς συνηγορούµε µε την 
άποψη ότι µπορούµε να συζητήσουµε και απόψε, αλλά η συζήτηση µπορεί να γίνει και αύριο 
ολοκληρωµένα, µε µεγαλύτερη άνεση µια 
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και το θέµα το οποίο θίγεται έχει αποκτήσει ευρύτερες διαστάσεις. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κ. Σφυρίου έχει το λόγο. 

ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, νοµίζω ότι πρέπει να ακούσουµε και την άποψη της 
Κυβέρνησης, γιατί ζητάει επί πολύ ώρα το λόγο... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Σφυρίου, σας έδωσα το λόγο για να 
διατυπώσετε τη δική σας άποψη. Εγώ βλέπω την Κυβέρνηση. ∆ιατυπώστε τη δική σας 
άποψη. 

ΚΟΣΜΑΣ ΣΦΥΡΙΟΥ: Λέω να ακούσουµε και την άποψη της Κυβέρνησης που ζητάει τόση 
ώρα το λόγο. Σε ό,τι αφορά την Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑ.ΣΟ.Κ., πιστεύουµε ότι 
υπάρχει η ευχέρεια να συνεχιστεί η συζήτηση κατά την αυριανή ηµέρα. Κατά πρώτο λόγο 
γιατί θα εξασφαλιστεί τόσο η δηµοσιότητα των απόψεων των Βουλευτών που θα λάβουν το 
λόγο καλύτερα, από το να συζητηθεί απόψε τη νύχτα. Και κατά δεύτερο λόγο: µε µεγαλύτερη 
άνεση θα λάβουν το λόγο και θα αναπτύξουτν τις απόψεις τους οι συνάδελφοι για αυτή την 
τροπολογία στα πλαίσια του Κανονισµού. 

Εάν υπηρετηθεί και η πρόβλεψη του Κανονισµού για συζήτηση εµπρόθεσµων τροπολογιών 
των Βουλευτών, θα είναι ακόµη καλύτερα, για να κλείσει η συζήτηση του όλου νοµοσχεδίου. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Ο κύριος Υπουργός έχει το λόγο. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ (Υπ. Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, 
άκουσα µε προσοχή τις απόψεις της Βουλής, των Εκπροσώπων των Κοµµάτων και βεβαίως 



η Κυβέρνηση δεν έχει καµία αντίρρηση, εφόσον η Νέα ∆ηµοκρατία παραχωρεί µέρος της 
αυριανής συνεδριάσεως για την ολοκλήρωση της συζητήσεως της τροπολογίας αυτής. 

Κύριε Πρόεδρε, να ορίσετε εσείς το χρονικό εκείνο σηµείο που θα σταµατήσει η συζήτηση 
απόψε, να διαθέσουµε µία µε µιάµιση ώρα για την ολοκλήρωση της συζητήσεως αύριο και 
στο τέλος βεβαίως αυτής της συζητήσεως θα γίνει η ονοµαστική ψηφοφορία, που υποθέτω 
ότι θα ζητήσει η Νέα ∆ηµοκρατία. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Κύριε Πρόεδρε, έχουµε και τις εµπρόθεσµες τροπολογίες των 
Βουλευτών. 'Εχουµε κοπιάσει γι αυτές. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, πρέπει να δώσω το 
λόγο επί του Κανονισµού στον κ. Ζαφειρόπουλο, ο οποίος έχει ζητήσει το λόγο. 

Ορίστε, κύριε Ζαφειρόπουλε. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, µε όλο το σεβασµό προς το Σώµα και 
προς το προεδρείο είµαι οκτώ χρόνια Βουλευτής και νιώθω καµιά φορά ότι δεν ασκώ 
λειτούργηµα... 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Ζαφειρόπουλε, σας παρακαλώ, πέστε µου 
ποιά είναι η διάταξη του Κανονισµού που παραβιάζεται. 

ΕΠΑΜΕΙΝΩΝ∆ΑΣ ΖΑΦΕΙΡΟΠΟΥΛΟΣ: Ο Κανονισµός λέει ότι η συνεδρίαση καταλύεται την 
δωδεκάτη νυκτερινή. Πρέπει να πάρει απόφαση η Βουλή, πρώτον για να συνεχίσουµε τη 
συνεδρίαση και δεύτερον για να συζητηθούν όλες οι εµπρόθεσµες τροπολογίες των 
Βουλευτών. 

∆ιότι είναι πρωτοφανές στο Κοινοβούλιο να µη συζητούνται οι τροπολογίες των Βουλευτών, 
αλλά µόνο των Υπουργών. 'Ετσι καταλύεται και ο δηµοκρατικός διάλογος και το Κοινοβούλιο. 
Παρακαλώ πολύ να πάρει απόφαση το Κοινοβούλιο για να συζητήσουµε τις τροπολογίες και 
των Υπουργών αλλά και των Βουλευτών. 

( Χειροκροτήµατα από την Πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας ) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Οι συνάδελφοί σας σας χειροκροτούν, αλλά δεν 
σας επιβεβαιώνει ο Κανονισµός και λυπάµαι γι'αυτό. 

Εν πάση περιπτώσει -και ακούστε µε, κύριοι συνάδελφοι, διότι δεν είµαι µαζοχιστής, δεν θέλω 
εγώ να βασανίζοµαι και να σας βασανίζω-εφ'όσον η Κυβέρνηση δέχεται και µετά την πρόταση 
του κ.'Εβερτ, να ολοκληρωθεί η συζήτηση αύριο, πολύ ευχαρίστως. Θα προχωρήσουµε 
λοιπόν απόψε και επειδή ξέρω ότι όλων το ενδιαφέρον είναι ζωηρό, θα καλώ για να µιλήσουν 
όσους θέλουν.'Οσοι δεν θέλουν να µιλήσουν θα διαγράφονται. Θα συνεχίσουµε αύριο και 
µετά την τροπολογία για τους πολυτέκνους -όπως ζητάτε σεις οι ίδιοι-θα πρέπει να 
διαθέσουµε χρόνο και για τη συζήτηση των εµπροθέσµων και όσων εκ των εκπροθέσµων 
τροπολογιών δέχεται ο Υπουργός για συζήτηση. 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ(Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): Συµφωνούµε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Υπουργέ, ολοκληρώστε σας παρακαλώ την 
πρότασή σας. 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ(Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): Μέχρι τι ώρα θα συζητήσουµε; 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ(Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Κύριε 
Πρόεδρε, θα επαναλάβω αυτό που είπα. Να συνεχίσουµε σήµερα έως τις 01.30'... 



( Θόρυβος στην Αίθουσα ) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Ακούστε την απάντηση. Εγώ τη γνωρίζω την 
απάντησή σας, γι'αυτό και επέµενα. Ας κάνουµε όµως αυτό που θέλετε. 

ΓΙΑΝΝΟΣ ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ(Υπ. Εθνικής Οικονοµίας και Οικονοµικών): Θα έλεγα να 
σταθµίσετε εσείς, κύριε Πρόεδρε, σε ποιό χρονικό σηµείο θα πρέπει να συνεχισθεί η 
συζήτηση απόψε. Και να διαθέσουµε µια, το πολύ µιάµισυ ώρα αύριο, για να ολοκληρωθεί. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Εποµένως, θα συνεχίσουµε, εφ'όσον συµφωνείτε, 
µέχρι τις 01.30' απόψε και θα διακόψουµε εν συνεχεία για αύριο στις 10.00' που είναι η ώρα 
της πρωινής, συνεδριάσεως, θα διαθέσουµε µιάµισι ώρα και θα µπούµε στις 12.00' η ώρα 
στην πρόταση νόµου. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Ν.ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ: ∆εν επαρκεί µια ώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Θα παρακαλέσω να συµφωνήσετε να µη διεξαχθεί 
αύριο ο Κοινοβουλευτικός 'Ελεγχος που πρέπει να γίνει από τις 10.00' µέχρι τις 10.30. 
Συµφωνούµε επ'αυτού; 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ(Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): Συµφωνούµε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Καλώς. 

Αύριο λοιπόν, θα συζητήσουµε από τις 10.00' µέχρι τις 12.00'... 

( Θόρυβος στην Αίθουσα ) 

Θέλετε µέχρι τις 13.00'; Προτείνετε. 

ΜΙΛΤΙΑ∆ΗΣ ΕΒΕΡΤ(Πρόεδρος της Νέας ∆ηµοκρατίας): 'Οσο διαρκέσει. Μπορεί να είναι 
και νωρίτερα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Είδατε, λοιπόν, ότι όταν δεν αφήνετε να προτείνω 
εγώ, έχουµε αυτό το κοµφούζιο; Αύριο λοιπόν, θα γίνει η συζήτηση των τροπολογιών µέχρι 
τις 13.00' το µεσηµέρι. Θα ολοκληρώσουµε 10.00' µε 12.00' αυτήν την τροπολογία, θα 
συµφωνήσουµε όµως ότι στις 12.00' η ώρα όποιος και να οµιλεί θα σταµατήσει για να γίνει η 
ψηφοφορία. Εν συνεχεία, µετά την ψηφοφορία, για µια ώρα θα συζητήσουµε τροπολογίες 
εµπρόθεσµες. Και στη συνέχεια,µετά τις 13.00' που θα πάµε στις εµπρόθεσµες τροπολογίες, 
θα ολοκληρωθεί η ψήφιση του νοµοσχεδίου και το ακροτελεύτιο άρθρο και θα προχωρήσουµε 
στην πρόταση νόµου της Νέας ∆ηµοκρατίας. 

'Οσοι εκφωνούνται και δεν είναι απόψε εδώ, δεν θα µιλήσουν αύριο. Να το γνωρίζουν αυτό. 

Ο Εισηγητής της Νέας ∆ηµοκρατίας έχει το λόγο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Πραγµατικά, κύριε Πρόεδρε, είναι µοναδική η διάθεση της 
Κυβέρνησης να υποβαθµίζει τα µεγάλα προβλήµατα... 

( Θόρυβος στην Αίθουσα ) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ(Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριε Μπασιάκο,µε συγχωρείτε. 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ελπίζω πως ακούσατε όλοι ότι όσων τα ονόµατα θα 
εκφωνηθούν και δεν θα είναι παρόντες, θα διαγραφούν.  



( Θόρυβος στην Αίθουσα ) 
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'Οποια ώρα εκφωνηθούν τα ονόµατά σας. 

Ορίστε κύριε Μπασιάκο, συνεχίστε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Είπα, κύριε Πρόεδρε, ότι είναι µοναδική η διάθεση της 
Κυβέρνησης να υποβαθµίζει τα µεγάλα προβλήµατα του Τόπου. Και µια εκδήλωση αυτής της 
διάθεσης είναι ο περιορισµένος χρόνος που συµφωνήσαµε να δοθεί και στους εισηγητές. Το 
τρίλεπτο, δεν νοµίζω ότι είναι επαρκής χρόνος. 

∆εν θέλω να φάω χρόνο από τους συναδέλφους αλλά το τρίλεπτο είναι πάρα πολύ λίγος 
χρόνος. 

Και πραγµατικά η µόνη κυβερνητική απόφαση και η µόνη πράξη της Κυβέρνησης, η οποία 
θίγει και επιβαρύνει το εισόδηµα των εχόντων και κατεχόντων είναι αυτή η συγκεκριµένη. 
'Οµως δεν πρόκειται για έχοντες και κατέχοντες περιουσία. Πρόκειται για έχοντες παιδιά. 

Και είναι εγκληµατική αυτή η διάταξη η οποία καταδικάζει σε οικονοµικό µαρασµό εκείνους οι 
οποίοι έχουν πολλά παιδιά. Σε µία κρίσιµη για τη χώρα περίοδο, που αντιµετωπίζουµε 
ιδιαίτερα έντονες προκλήσεις από τη γειτονική χώρα, από την Τουρκία, ερχόµαστε εµείς και 
κόβουµε το επίδοµα αυτό.  

Εγώ θα ήθελα να ρωτήσω τους συναδέλφους του ΠΑ.ΣΟ.Κ. εάν υπήρξε οποιαδήποτε 
προεκλογική δέσµευση για κατάργηση του επιδόµατος. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα - Κωδωνοκρουσίες) 

ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ (Απόστολος Κακλαµάνης): Κύριοι συνάδελφοι καθίστε στις θέσεις σας και 
κάνετε ησυχία! 

Ορίστε, κύριε Μπασιάκο, συνεχίστε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Ερωτώ αν υπήρξε οποιαδήποτε δήλωση για κατάργηση του 
επιδόµατος και της συντάξεως των πολυτέκνων µητέρων. 

'Οµως και εδώ φοβάµαι, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ότι η αναξιοπιστία, η ανακολουθία, η 
ανευθυνότητα και η αναλγησία της Κυβέρνησης εκδηλώνεται σε όλο της το µεγαλείο. 

∆ιακόσιες εξήντα χιλιάδες πολύτεκνες οικογένειες θίγονται από την τροπολογία αυτή, την 
οποία καλούµαστε να ψηφίσουµε σε πολύ σύντοµο χρονικό διάτηµα. ∆ιακόσιες χιλιάδες 
πολύτεκνες οικογένειες θα χάσουν το επίδοµα αυτό. Τριανταοκτώ χιλιάδες πολύτεκνες 
οικογένειες που τυχαίνει να έχουν παιδιά ηλικίας πάνω από δέκα οκτώ ετών -έστω και αν 
κάνατε µία υποτυπώδη τροποποίηση, κύριε Υπουργέ- θίγονται από τη συγκεκριµένη 
τροπολογία. 

(Στο σηµείο αυτό την Προεδρική 'Εδρα καταλαµβάνει ο Β' Αντιπρόδρος της Βουλής κ. 
ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΣΓΟΥΡΙ∆ΗΣ) 

Ογδόντα χιλιάδες πολύτεκνες οικογένειες θα πάρουν µειωµένο επίδοµα. Και µόνον είκοσι 
χιλιάδες πολύτεκνες οικογένειες -τα λέω αυτά για να γνωρίζουµε τα στοιχεία, να γνωρίζουµε τι 
ψηφίζουµε και ποιές καταστροφικές επιπτώσεις θα επέλθουν για τις διακόσιες εξήντα χιλιάδες 
οικογένειες- θα πάρουν τις δέκα χιλιάδες. Και δεν θα τύχουν της αναπροσαρµογής της 
εξάµηνης, όπως γινόταν µέχρι τώρα, παρά της ετήσιας που συµφωνήσατε να δώσετε, µετά 
από την πίεση από όλες τις Πτέρυγες της Βουλής και την κοινή γνώµη. 



Και προσπαθείτε να αποσυνδέσετε το επίδοµα από το ηµεροµίσθιο του ανειδίκευτου εργάτη, 
όπως ίσχυε µέχρι τώρα. 

'Ηταν µία πάρα πολύ θετική διάταξη, που η Κυβέρνηση της Νέας ∆ηµοκρατίας το 1990 
εθέσπισε. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα - Κωδωνοκρουσίες) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παν. Σγουρίδης): Kύριοι συνάδελφοι, αυτό είναι το ενδιαφέρον για την 
τροπολογία των πολυτέκνων; Με αυτό το θόρυβο, ο οποίος γίνεται, όταν από τα Θεωρεία 
παρακολουθούν... 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Σεις δώσατε πρώτοι την ευκαιρία, µε τη βεβιασµένη διαδικασία, 
που ακολουθούµε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Για σας παλεύω, κύριε Μπασιάκο! 

Ορίστε, συνεχίστε. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΑΣΙΑΚΟΣ: Μειώνεται, λοιπόν, η ηλικία στα δέκα οκτώ χρόνια. 

Και ερωτάται: ∆εν υπάρχουν παιδιά, τα οποία δεν πηγαίνουν στο σχολείο για κάποιους 
άλλους λόγους; Και γι'αυτούς θα ισχύσει αυτός ο περιορισµός; 

Και τι θα γίνει µε την αναπροσαρµογή, που πλέον τηρείται µόνο για τον ένα χρόνο; 

Και βέβαια, τι θα γίνει µε τους ενήλικες, οι οποίοι είναι άνεργοι και δεν έχουν τη δυνατότητα να 
φοιτούν; 

Βάζετε το πλαφόν του εισοδήµατος στα οκτώ εκατοµµύρια, όταν γνωρίζετε πως µία 
πολύτεκνη οικογένεια, µε τέσσερα, µε πέντε, µε επτά, µε οκτώ παιδιά, δεν είναι δυνατό να 
επιβιώσει µε αυτό το χαµηλό εισόδηµα. 

Ανεβάσατε το ποσό για τη συνταξιοδότηση από τα δύο εκατοµµύρια στα δύο εκατοµµύρια 
πεντακόσιες χιλιάδες. Τι κάνατε, δηλαδή; Μεγάλη παραχώρηση προσφέρατε µε το 
ν'ανεβάσετε τα δύο εκατοµµύρια στα δύο εκατοµµύρια πεντακόσιες χιλιάδες, τη στιγµή που 
βλέπετε ότι υπάρχει µεγάλο οικονοµικό πρόβληµα στις οικογένειες αυτές; Με τα δύο 
εκατοµµύρια πεντακόσιες χιλιάδες, δηλαδή µε λιγότερα από διακόσιες χιλιάδες δραχµές το 
µήνα, τους περικόπτετε και αυτό το πολύτιµο επίδοµα; 

Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, φοβάµαι ότι η Κυβέρνηση δεν έχει αντιληφθεί το µέγεθος του 
προβλήµατος. Εξακολουθεί ν'ακολουθεί µια ανάλγητη πολιτική, να είναι ανακόλουθη µε τις 
προεκλογικές δεσµεύσεις των µη φόρων, που έγιναν µεγάλοι φόροι, της διατηρήσεως του 
επιδόµατος των πολυτέκνων,που καταργείται τώρα. 

Σε µια κρίσιµη συγκυρία, όπως είναι η σηµερινή, όπου οι κίνδυνοι µας απειλούν, πρέπει να 
επανεξετάσετε αυτήν την απόφαση και να επαναφέρετε τη χορήγηση του επιδόµατος των 
πολυτέκνων όπως ίσχυε µέχρι τώρα. Μην ξεχνάτε ότι, κατά τη διάρκεια της ισχύος του 
επιδόµατος των πολυτέκνων, αυξάνονταν µε ικανοποιητικούς ρυθµούς οι γεννήσεις, ακόµη 
και σε πολύτεκνες οικογένειες. 

Από το 1990 µέχρι το 1996 έχει αναστραφεί η καθοδική πορεία των γεννήσεων σε 
περιπτώσεις µε τέταρτες και πάνω γεννήσεις. Σας θυµίζω -και θα το καταθέσω στα Πρακτικά- 
ότι οι γεννήσεις από εικοσιµία χιλιάδες το 1960 περιορίστηκαν στις τέσσερις χιλιάδες 
οκτακόσιες το 1990 για να ανέβουν τώρα περίπου στις έξι χιλιάδες χάριν και του επιδόµατος 
αυτού. 



(Στο σηµείο αυτό ο κ. Βουλευτής Ευάγγελος Μπασιάκος καταθέτει για τα Πρακτικά τους 
προαναφερθέντες πίνακες οι οποίοι βρίσκονται στο Αρχείο της Στενογραφικής Υπηρεσίας και 
είναι στη διάθεση κάθε ενδιαφερόµενου). 

Πρέπει αυτή η εξέλιξη σε σχέση µε την προσπάθεια συνολικής αντιµετώπισης του 
δηµογραφικού προβλήµατος, να σας προβληµατίσει και να διατηρήσετε τελικά το σηµαντικό 
αυτό επίδοµα, το οποίο είναι κοινή απαίτηση ολόκληρου του Ελληνικού Λαού.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Εχω την τιµή να ανακοινώσω στο Σώµα, ότι η 
∆ιαρκής Επιτροπή ∆ηµόσιας ∆ιοίκησης, ∆ηµόσιας Τάξης και ∆ικαιοσύνης, καταθέτει την 
έκθεσή της στο σχέδιο νόµου του Υπουργείου ∆ικαιοσύνης "Προστασία του ατόµου από την 
επεξεργασία δεδοµένων προσωπικού χαρακτήρα". 

Ο κ. Γκατζής έχει το λόγο για πέντε λεπτά. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, πραγµατικά κάνει εντύπωση πώς η Κυβέρνηση 
τολµάει να φέρνει ένα τέτοιο νοµοσχέδιο ύστερα από αυτόν το ξεσηκωµό που έγινε, όχι µόνο 
των πολυτέκνων, αλλά και µε τη στήριξη που είχε από τα άλλα κοινωνικά στρώµατα. 

Επί της τροπολογίας θα θέλαµε να παρατηρήσουµε τα εξής: 

Πρώτον, η αναλγησία αυτής της πολιτικής δεν µπορούσε να εξαιρέσει και τις πολύτεκνες 
µητέρες. Ακολουθεί την ίδια πολιτική αντίληψη, την ταξική πολιτική, την αντιλαϊκή πολιτική 
που έχει η φιλοσοφία όλου του νοµοσχεδίου. 

∆εύτερον, µε αυτήν την τροπολογία που φέρνει στο νοµοσχέδιο, ακόµα µία φορά φαίνεται µε 
ποιούς τελικά έχει ταχθεί η Κυβέρνηση και ποιούς τελικά πολεµά ή µάλλον εάν θέλετε, 
καταπιέζει. 

Κύριοι συνάδελφοι, θέλουµε επί της συγκεκριµένης τροπολογίας να παρατηρήσουµε το εξής: 
Κόβει δύο χρόνια και από εικοσιπέντε το πηγαίνει στα εικοσιτρία µε τη νέα τροπολογία  

Σελίδα 3288  

που έγινε. 'Ετσι νοµίζετε ότι λύνεται το πρόβληµα της Κυβέρνησης; Αυτό είναι το πρώτο. 

∆εύτερον, όσα παιδιά δεν έχουν τη δυνατότητα να φοιτήσουν και αν λάβουµε υπόψη την 
ανεργία που µαστίζει σήµερα την ελληνική κοινωνία, τι θα κάνουν αυτά τα παιδιά; ∆εν θα 
πρέπει να έχουν κάποιο επίδοµα; ∆εν θα πρέπει η µητέρα να παίρνει το επίδοµα και να 
θεωρείται ότι τα παιδιά βρίσκονται κάτω από την οικογενειακή προστασία κ.λπ.; 

Τρίτον, τα παιδιά αυτά τα οποία έχουν γίνει δέκα οκτώ ετών, είκοσι τριών σήµερα και 
διαγράφεται η οικογένεια ότι είναι πολύτεκνη, η µητέρα γιατί δεν θα πρέπει να πάρει τη 
σύνταξη όταν πιο πριν οι µητέρες που τα παιδιά τους έχουν ξεπεράσει το όριο των είκοσι 
πέντε ετών, θα συνεχίσουν ακόµα να το παίρνουν; ∆εν λέµε να καταργηθεί και εκεί, 
απεναντίας ισχυριζόµαστε ότι θα πρέπει και αυτές οι οικογένειες να παίρνουν το επίδοµα 
πολυτέκνων. 

Επίσης δεν συµφωνούµε µε τις οκτώ χιλιάδες ενιακόσες τριάντα δύο δραχµές µε δέκα 
χιλιάδες δραχµές που έγινε. Πρέπει να ισχύσει αυτό που ήταν, µε το µεροκάµατο του 
ανειδίκευτου εργάτη και να έχει την κανονική προσαύξηση ετησίως 6,5% µε 7% περίπου, γιατί 
τον επόµενο χρόνο θα ξεπεράσει τις δέκα χιλιάδες δραχµές και τότε θα περιµένουν οι 
πολύτεκνοι την υπουργική απόφαση για να πάρουν την αύξηση. 

ΙΩΑΝΝΗΣ ΤΣΑΚΛΙ∆ΗΣ: 'Εκανε τιµαριθµική αναπροσαρµογή. 



ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: ∆εν έκανε τιµαριθµική αναπροσαρµογή, το έκανε για το επίδοµα της 
µητέρας. Αν είναι για όλα, πάλι κάτι τρώγεται, παρ'όλο που το έβαλε µε τον καταναλωτή. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): Κύριε συνάδελφε, µου επιτρέπετε; 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Να τελειώσω, κύριε Υπουργέ. 'Ενα λεπτό θέλω ακόµα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Παρακαλώ, κύριε Υπουργέ. 

Συνεχίστε, κύριε Γκατζή. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΑΤΖΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, ζητάµε να καταργηθεί ο νόµος 2238/94 που µε το 
άρθρο 57 παράγραφος 4 επιβάλλεται στο επίδοµα αυτοτελής φορολόγηση 10%. Εποµένως 
δεν τους δίνεται τις σαράντα χιλιάδες ή τις δέκα χιλιάδες κ.λπ., που υπολογίζετε. Εάν 
αφαιρέσουµε το 10% είναι τριάντα έξι χιλιάδες ή εννέα χιλιάδες. Και από τις εικοσιτρείς 
χιλιάδες µείον το 10% πάλι είναι γύρω στις είκοσι χιλιάδες δραχµές. 

Νοµίζουµε ότι η Κυβέρνηση θα πρέπει να τα δει όλα αυτά µε βάση όχι µόνο την ανάγκη που 
έχουν οι οικογένειες αυτές, αλλά ότι θα πρέπει να ενισχύσει και το δηµογραφικό πρόβληµα. 

Γιατί µε το να γλυτώνει, απ' ό,τι λέει στην έκθεση του Λογιστηρίου, τα τριανταοκτώ 
δισεκατοµµύρια, δεν λύνεται το πρόβληµα, κύριε Υπουργέ. Φορολογείστε τα οµόλογα να 
κερδίσετε πενήντα δισεκατοµµύρια. Φορολογείστε τους έχοντες και κατέχοντες για να πάρετε 
άλλα τόσα. Πάρτε όλα αυτά που σας χρωστάνε. Επτακόσια πέντε δισεκατοµµύρια είναι από 
τον προηγούµενο χρόνο. 'Ενα τρισεκατοµµύριο θα φθάσουν τα ανείσπρακτα πάλι 
φορολογητέα ποσά για το 1996. Πάρτε αυτά τα ποσά και δώστε τα στις πολύτεκνες µητέρες, 
που είναι σαν µια ηθική αµοιβή για όλη αυτή την προσπάθεια ή αν θέλετε, για την αγάπη που 
στρέφουν στην οικογένεια και στα παιδιά. 

Εµείς θα το καταψηφίσουµε, κύριε Πρόεδρε. Και θα θέλαµε, όχι να βρεθούµε σ' αυτήν τη 
θέση, αλλά να είµαστε στην ευχάριστη θέση να αποσύρει η Κυβέρνηση αυτήν την 
τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Ο κ. Αποστόλου έχει το λόγο. 

ΕΥΑΓΓΕΛΟΣ ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ:Ο Συνασπισµός της Αριστεράς και της Προόδου ζητάει να 
αποσυρθεί η τροπολογία. Σας είχαµε πει κατά την ψήφιση του προϋπολογισµού ότι η µείωση 
των δαπανών που επιδιώκετε, θα προέλθει µετά από περικοπές των κοινωνικών δαπανών. 
Και η τροπολογία την οποία φέρνετε σήµερα, κύριε Υπουργέ, αυτό το πράγµα δείχνει. 

∆εν είναι δυνατόν να ψηφίζετε το νοµοσχέδιο για τους τελωνιακούς Κώδικες και να χαρίζετε 
δισεκατοµµύρια, µάλιστα κατά σκανδαλώδη τρόπο, σε έχοντες και κατέχοντες και να έρχεστε 
σήµερα να αφαιρείτε από τις πολύτεκνες µητέρες.  

Λέτε, στην τροπολογία-προσθήκη στο κεφάλαιο Α', ότι φέρνετε αυτήν την τροπολογία για να 
αντιµετωπίσετε το δηµογραφικό πρόβληµα της Χώρας. Μα, είναι δυνατόν να υπάρξει 
βελτίωση στο δηµογραφικό πρόβληµα, όταν οι ίδιοι οµολογείτε ότι θα κερδίσετε απ' αυτήν την 
ιστορία τριάντα οκτώ δισεκατοµµύρια; Πράγµα, βέβαια, που στην Ειδική 'Εκθεση δεν το 
αναφέρετε. Αναφέρετε µόνο τις δαπάνες που είναι είκοσι εκατοµµύρια, ενώ στην 'Εκθεση του 
Λογιστηρίου αναφέρετε το κέρδος των τριάντα οκτώ δισεκατοµµυρίων. 

Είναι δυνατόν να θεσµοθετείτε περικοπές και να το λέτε αυτό αντιµετώπιση του δηµογραφικού 
προβλήµατος; Είναι δυνατόν να γίνει βελτίωση του εισοδήµατος των πολύτεκνων µητέρων µε 
την αποσύνδεση του επιδόµατος µε το ηµεροµίσθιο του ανειδίκευτου εργάτη; Είναι δυνατόν 
να αφαιρείτε σήµερα από τριανταεπτά χιλιάδες οικογένειες το επίδοµα για τα παιδιά ηλικίας 
δεκαοκτώ έως εικοσιπέντε ετών χωρίς να εξετάζετε την οικογενειακή κατάσταση; Μάλιστα 



πολλά απ' αυτά τα παιδιά, όπως γνωρίζετε, είναι και παιδιά της επαρχίας, που γι' αυτά οι 
σπουδές είναι πιο δύσκολες απ' ό,τι είναι για τα παιδιά των αστικών περιοχών.  

Είναι δυνατόν να αποκλείονται του επιδόµατος πολύτεκνες µητέρες και από τη σύνταξη, που 
έχουν παιδιά που συµπλήρωσαν την 1.1.1997 το δέκατο όγδοο έτος και να την παίρνουν 
µητέρες που έχουν αυτή την ηµεροµηνία µεγαλύτερα παιδιά; ∆εν είναι κοροϊδία να µιλάτε, 
κύριε Υπουργέ, για ετήσιο οικογενειακό εισόδηµα δύοµισι εκατοµµυρίων δραχµών; 

Εµείς, ο Συνασπισµός της Αριστεράς και της Προόδου, θα καταψηφίσουµε αυτήν την 
τροπολογία. Ενώ το νοµοσχέδιο ήταν νοµοσχέδιο κατάργησης φοροαπαλλαγών, µε την 
τροπολογία αυτή κινδυνεύει να γίνει νοµοσχέδιο κατάργησης της πολύτεκνης οικογένειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Ο κ. Ιντζές έχει το λόγο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΙΝΤΖΕΣ:Κύριε Πρόεδρε, µε την τροπολογία αυτή η Κυβέρνηση προσπαθεί να 
λύσει, ή έτσι λέει τουλάχιστον στην αιτιολογική της έκθεση, το δηµογραφικό πρόβληµα. 
Νοµίζω ότι αυτό και µόνο δείχνει την προχειρότητα µε την οποία τολµά, έχει αυτό το περισσό 
θάρρος, να έρχεται ενώπιον της Βουλής των Ελλήνων και να λέει ότι µε τις δυσµενείς αυτές 
διατάξεις, που φέρνει εις βάρος της τάξης των πολυτέκνων -και της πολύτεκνης µητέρας 
ειδικότερα- προσπαθεί δήθεν να λύσει το δηµογραφικό πρόβληµα. Ενώ στην ουσία τί κάνει; 
Περισσεύει ψίχουλα για τον Κρατικό Προϋπολογισµό. 

Πράγµατι, η 'Εκθεση του Γενικού Λογιστηρίου, αναβιβάζει τις δαπάνες που αναφέρονται στα 
επιδόµατα και στις συντάξεις των πολυτέκνων, γύρω στα τριάντα οκτώ δισεκατοµµύρια 
δραχµές. 'Ηδη περιορίζονται µε τις νέες ρυθµίσεις στα είκοσι δισεκατοµµύρια. Συνεπώς, 
περισσεύουν για την Κυβέρνηση δέκα οκτώ δισεκατοµµύρια. 'Αρα, ο πρώτος στόχος της ήταν 
οι ταµειακοί λόγοι, δηλαδή να αυξήσει τα έσοδα και να µειώσει τις δαπάνες του Κρατικού 
Προϋπολογισµού. 

Εποµένως, δεν αντιµετωπίζει το δηµογραφικό πρόβληµα, αλλά τακτοποιεί το ταµείο της. Αυτό 
είναι απαράδεκτο. Είναι και αντικοινωνικό και εις βάρος του 'Εθνους. 'Οταν σήµερα µε 
διάφορους τρόπους προσπαθούµε να στελεχώσουµε τις 'Ενοπλες ∆υνάµεις και 
δηµιουργούµε διάφορες τάξεις ενόπλων, όπως αυτούς της πενταετούς θητείας και 
προσφεύγουµε και στην στράτευση των γυναικών, διότι υπάρχει µεγάλη υπογενητικότητα και 
δεν µπορούµε να καλύψουµε τις απολύτως αναγκαίες απαιτήσεις για την εθνική µας άµυνα, 
αντί να λάβουµε γεναία και µακροπρόθεσµα µέτρα, αντάξια της ιστορίας της Πατρίδας µας, 
για την επιβίωση του 'Εθνους, πλήττουµε εκείνες τις ηρωϊδες µητέρες οι οποίες ενάντια στο 
συρµό που σήµερα επικρατεί ιδίως στην Ελλάδα της οικογένειας του ενός τέκνου, κάνουν 
τρία, τέσσερα, πέντε και έξι παιδιά. Και αντί, λοιπόν, να τις ενθαρρύνουµε, τις αποτρέπουµε. 
Αυτό είναι ένα εθνικό έγκληµα. 
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Το ∆Η.Κ.ΚΙ., από την πρώτη µέρα που κατατέθηκε το νοµοσχέδιο που συζητάµε, ακριβώς 
επειδή έκανε περιορισµό των συντάξεων και των επιδοµάτων της πολύτεκνης µητέρας, το 
κατήγγειλε και πρωτοστάτησε σε διάφορες εκδηλώσεις που έκαναν οι Οργανώσεις των 
πολυτέκνων και στην Αθήνα και στη Θεσσαλονίκη. 'Ηµασταν παρόντες στις εκδηλώσεις αυτές 
και δώσαµε µια ακτίδα ελπίδας στους πολύτεκνους ότι υπάρχουν Κόµµατα που έχουν 
ευαισθησία και για τα εθνικά θέµατα -διότι εθνικό είναι το θέµα των πολυτέκων- αλλά και για 
τα κατ'ιδίαν άτοµα διότι ξέρουµε ότι µια πολύτεκνη οικογένεια έχει διπλάσια και τριπλάσια 
προβλήµατα, απ'όσα έχει µια οικογένεια του ενός και δύο τέκνων και ιδιαίτερα η γυναίκα η 
οποία ταλαιπωρεί και το σώµα της και την ψυχή της για να γεννήσει και να αναθρέψει τα 
παιδιά της, αλλά και για να τα βγάλει στην κοινωνία ικανά για να ζήσουν. 

Για όλους αυτούς τους λόγους, εµείς θα καταψηφίσουµε αυτήν την τροπολογία-προσθήκη. 
Καλούµε την Κυβέρνηση να αποσύρει αυτό το άρθρο και να φέρει µια εµπεριστατωµένη 
διάταξη, ή σχέδιο νόµου, το οποίο να καλύπτει σφαιρικά το δηµογραφικό πρόβληµα µέσα στο 
οποίο εντάσσεται το θέµα των πολυτέκνων και της πολύτεκνης µητέρας. 



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ.Κηπουρός έχει το λόγο για τρία λεπτά. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΠΟΝΗΣ: Από πού προκύπτουν τα τρία λεπτά, κύριε Πρόεδρε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συµφωνήσαµε, κύριε Πεπονή. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΠΟΝΗΣ: Ποιός συµφώνησε; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Συµφωνήσαµε, να συζητήσουµε σήµερα µέχρι τις 
01.30' και αύριο το πρωϊ από τις 10.00 έως 12.00 και όσοι µιλήσουν. Αν θέλετε να βάλουµε το 
χρόνο κανονικά, τότε θα πρέπει να διαγράψουµε όλους τους υπόλοιπους. Εµείς θα κάνουµε 
µια προσπάθεια να µιλήσουν όλοι. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΠΟΝΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, εµείς εξελέγηµεν Βουλευτές για να εκφέρουµε τη 
γνώµη µας και πάντως, µέσα σε ένα λογικό χρόνο. Σ'ένα θέµα το οποίο απασχολεί το 
πανελλήνιο και για το οποίο έχουν εγγραφεί να µιλήσουν εβδοµήντα Βουλευτές, είναι δυνατόν 
ο καθένας µας να εκθέσει τις απόψεις του σε τρία λεπτά; 

Μπορείτε να το κάνετε. 'Εχετε και εσείς µια εξουσία, δηµοκρατικά νοµιµοποιηµένη. ∆εν λέω 
αυθαίρετη. Αλλά αυτή δεν είναι ορθή αντιµετώπιση, ούτε του προβλήµατος, ούτε των 
Βουλευτών. Αναβάθµιση του Κοινοβουλίου, µε τρίλεπτες παρεµβάσεις σε θέµα που 
απασχολεί το πανελλήνιο, δεν νοείται. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕYΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Το Κοινοβούλιο έχει συµφωνήσει και εφ' όσον 
συµφώνησε το Κοινοβούλιο, σε αυτό το χρόνο θα προχωρήσουµε. 

ΚΙΜΩΝ ΚΟΥΛΟΥΡΗΣ:Κύριε Πρόεδρε, δεν έχει συµφωνήσει κανείς τα τρία λεπτά. 

ΠΡΟE∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Και όσοι µείνουν για αύριο, θα µιλήσουν δύο 
λεπτά. 

Ο κ. Κηπουρός έχει το λόγο. 

ΧΡΗΣΤΟΣ ΚΗΠΟΥΡΟΣ:Κύριε Πρόεδρε, είναι το δεύτερο πλήγµα µέσα στο νέο χρόνο σε 
βάρος της γυναίκας της Χώρας µας, σαν οντότητα, σαν πρόσωπο, σαν κοινωνικό 
υποκείµενο. Θα µείνω µόνο στο σηµείο αυτό.  

Το πρώτο πλήγµα, αφορούσε τη νέα αγρότισσα, η οποία, όπως είναι πολύ εύκολο να 
προβλέψει κανείς, δεν πρόκειται να δυνηθεί να αυτοασφαλιστεί στο νέο ΟΓΑ και εποµένως, 
θα µείνει ασυνταξιοδότητη. Θα χάσει, δηλαδή και αυτή ακόµα τη θεσµοθετηµένη αυτοτελή 
σύνταξη. 

Το σηµερινό πλήγµα αφορά τη νέα πολύτεκνη µητέρα -είναι σαφές γιατί- αυτή, δηλαδή, που 
θα γίνει πολύτεκνη µετά την 1-1-1997, αυτή που θα έχει την ατυχή ευτυχία, ή την ευτυχή 
ατυχία, να πολυτεκνοποιηθεί µετά την 1-1-1997.  

'Οµως, εκτός του οικονοµικού πλήγµατος, αναδεικνύεται ένα µεγάλο εθνικό, πολιτικό, 
κοινωνικό, ηθικό και ψυχικό ζήτηµα. ∆εν χρειάζεται να εξηγήσω γιατί.  

'Οπως έχουν διαµορφωθεί τα πράγµατα, η διακοπή σήµερα της συνταξιοδότησης στη νέα 
πολύτεκνη µητέρα, συνιστά τιµωρία και της ίδιας και της οικογένειας σαν θεσµό. Η υπαρκτή 
επίσηµη Αντιπολίτευση, αν και είχε την ευκαιρία να αρχίσει να επανακτά τη χαµένη της 
αξιοπιστία, την έχασε απόψε, γιατί µόλις προ ολίγου παρασύρθηκε στην πρόταση να 
διευρυνθεί το ήδη διευρυµένο όριο των εκατόν πενήντα εκατοµµυρίων για την τετραµελή 
οικογένεια φορολόγησης της µεγάλης ακίνητης περιουσίας. ∆ηλαδή, δεν είναι πιστευτή όταν 
έχει δύο µέτρα και δύο σταθµά. 



Ο κόσµος άκουσε, είδε και κατάλαβε. Νοµίζω, ότι τη λύση ο µόνος που µπορεί να τη δώσει 
είναι η Κοινοβουλευτική Οµάδα του ΠΑ.ΣΟ.Κ.. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Ευχαριστούµε τον κ. Κηπουρό. 

Ο κ. Κουρουµπλής έχει το λόγο για τρία λεπτά. Σας βάζω το χρόνο από τώρα. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:Κύριε Πρόεδρε, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, 
προσεγγίζουµε ένα πελώριο κοινωνικό θέµα µε εθνική -θα έλεγα- διάσταση, κάτω από το 
βάρος ενός κλίµατος, που έχει διαµορφωθεί, ευαισθησίας, αλλά και υπό τον πειρασµό 
προσκόµισης εντυπώσεων από κάποιους που ποτέ δεν πίστεψαν στην υπόθεση της 
κοινωνικής πολιτικής.  

Ψηφίστηκε η διάταξη για την ισόβια σύνταξη τις παραµονές των εκλογών του 1993 και όµως, 
κύριε Πρόεδρε, χωρίς να είχαν εξασφαλιστεί οι απαραίτητες πιστώσεις µε την ψήφιση εκείνης 
της διάταξης. 'Ηλθε η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. να υλοποίησει, ένα νόµο για τον οποίο δεν 
υπήρχαν οι απαραίτητες πιστώσεις στον προϋπολογισµό του ΟΓΑ. Αν θέλετε, να 
καταθέσουµε τα στοιχεία αύριο. ∆εν είχατε στοιχεία. ∆εν υπάρχουν. 'Ηταν ψευδής η έκθεση 
που είχατε καταθέσει στη Βουλή. Εξαπατήσατε τη Βουλή. Και αυτό µπορεί να αποδειχθεί. Θα 
το δούµε αύριο. Αύριο θα δούµε στον προϋπολογισµό του ΟΓΑ, αν υπήρχαν τέτοια στοιχεία. 
Πρώτον αυτό. 

ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ:Την τροπολογία την ψηφίζετε; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:'Ηλθε η Κυβέρνηση του ΠΑ.ΣΟ.Κ. και υλοποίησε τη διάταξη 
αυτή. Και δεν θα την υλοποιούσατε αν γινόσασταν κυβέρνηση, όπως δεν υλοποιήσατε και τη 
διάταξη της αύξησης του 30% στα επιδόµατα των αναπήρων στο νόµο 2082, άρθρο 18, που 
ψηφίσατε. 

Ερχόµαστε, λοιπόν, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, σήµερα και έρχεται η Κυβέρνηση και 
καταθέτει µία τροπολογία. 

Θεωρώ ότι η υπόθεση του δηµογραφικού προβλήµατος, κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, είναι 
ένα εθνικό θέµα που πρέπει να το προσεγγίσουµε µε επιστηµονικούς όρους και όχι µε 
πολιτικάντικες επιδιώξεις. Πρέπει λοιπόν να προχωρήσουµε κάποια στιγµή στην ψήφιση ενός 
θεσµικού πλαισίου που είναι ήδη έτοιµο στο Υπουργείο για τη Βουλή και το οποίο είχα 
επεξεργαστεί ως γενικός γραµµατέας, για να µπορέσουµε να αντιµετωπίσουµε το πρόβληµα 
που υπάρχει ιδιαίτερα στην περιφέρεια. 

ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ:Την τροπολογία την ψηφίζετε; 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:∆ιότι πραγµατικά υπάρχουν εκτιµήσεις, κυρίες και κύριοι 
συνάδελφοι, ότι το 2007 θα έχουµε περίπου τριάντα πέντε χιλιάδες άτοµα για να 
στρατευθούν. Είναι λοιπόν ένα µεγάλο θέµα που αξίζει να το αντιµετωπίσουµε µε 
υπευθυνότητα και µε επιστηµονική προσέγγιση. Γιατί έτσι θα υπηρετήσουµε τον Τόπο και το 
'Εθνος. 

∆εύτερον, η Κυβέρνηση µε την τροπολογία που κατέθεσε, κύριε Πρόεδρε, ουσιαστικά κόβει το 
επίδοµα της ισόβιας σύνταξης σε κείνους που αποκτούν το δικαίωµα µετά την 1η Ιανουαρίου 
1997. ∆ιαφωνώ ριζικά. ∆ιότι υπάρχουν οικογένειες που αντιµετωπίζουν οικονοµικά 
προβλήµατα και δεν έχουν εισόδηµα πάνω από δυόµισυ εκατοµµύρια και πρέπει να 
δικαιωθούν. Πρέπει, λοιπόν, να συνεχιστεί και γι'αυτούς που αποκτούν το δικαίωµα, διότι είναι 
αντισυνταγµατική και αντικοινωνική η ρύθµιση αυτή. 

Σε ό,τι αφορά το επίδοµα µέχρι το εικοστό τρίτο έτος θεωρώ ότι µπροστά σε ένα φάσµα 
ανεργίας και φτώχειας που απειλούνται πολλές οικογένειες, πρέπει το δικαίωµα αυτό να 
παρέχεται σε όλους είναι σε όλους ανεξάρτητα αν πηγαίνουν σχολείο ή όχι. Γιατί φοβούµαι, 
κύριε Υπουργέ, ότι οι Πόντιοι  
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που έρχονται από τη Σοβιετική 'Ενωση θα είναι τα πρώτα θύµατα αυτού του µέτρου και οι 
τσιγγάνοι. Και φοβούµαι ότι θα δηµιουργήσουµε κατάλληλο έδαφος στο χώρο των τσιγγάνων 
για να τους στρέψουµε σε καταστάσεις που δεν θα υπηρετούν το έθνος µεθαύριο. 

Πιστεύω, λοιπόν, ότι πρέπει να προβείτε σε δύο ρυθµίσεις µέχρι αύριο το πρωί. Και να 
µπορεί η ισόβια σύνταξη να δίνεται σε όλες τις µάνες που αποκτούν κατά καιρούς το δικαίωµα 
αυτό αλλά και να δίνεται σε όλες τις κατηγορίες των πολιτών ανεξάρτητα αν πηγαίνουν 
σχολείο ή όχι όταν είναι γνωστό ότι ζούµε ένα έντονο φαινόµενο ανεργίας και φτώχειας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Κύριε συνάδελφε, θα σας παρακαλέσω να 
τελειώνετε. 

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΟΥΡΟΥΜΠΛΗΣ:Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε.  

Εάν, κύριε Υπουργέ, δεν προχωρήσετε σε µία τέτοια διάταξη θα δυσκολευτώ να ψηφίσω τη 
διάταξη αυτή αύριο.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Ο κ. Χαϊτίδης έχει το λόγο. 

ΕΥΓΕΝΙΟΣ ΧΑΙΤΙ∆ΗΣ:Κύριε Πρόεδρε, ο τίτλος του συζητουµένου νοµοσχεδίου είναι 
"Κατάργηση φοροαπαλλαγών". Εάν συνδυάσουµε τον τίτλο µε το περιεχόµενο της 
τροπολογίας που έφερε η Κυβέρνηση για τους πολυτέκνους, τότε οδηγούµαστε στο 
συµπέρασµα ότι η Κυβέρνηση θεωρεί τους πολυτέκνους προνοµιούχους και τους 
απαλλάσσει από τα πολλά προνόµια τα οποία τους δίνει σήµερα η Πολιτεία, από τα ψιχία 
κάποιων επιδοµάτων τα οποία αποτελούν ουσιαστικά µία συµβολική συνδροµή και λυπούµαι 
που θα το πω, ένα επίδοµα εµπαιγµού και όχι µία ουσιαστική βοήθεια στους πολύτεκνους 
ώστε να µπορέσουν να ανταπεξέλθουν στις στοιχειώδεις ανάγκες επιβιώσεως της οικογενείας 
τους. Σε όσους πάλι δεν είναι πολύτεκνοι, δίνεται το αντικίνητρο του φόβου ότι η µεγάλη 
οικογένεια θα τους δηµιουργήσει οικονοµικά προβλήµατα, αφού δεν θα έχουν ούτε τη 
στοιχειώδη µέχρι σήµερα συνδροµή της Πολιτείας. 

Είµαστε σε µία περίοδο, κύριε Πρόεδρε και αγαπητοί συνάδελφοι, που πολλοί αναφέρονται 
και µερικοί ρίχνουν και κροκοδείλια δάκρυα, για το δηµογραφικό πρόβληµα της Χώρας. Θα 
περίµενε κανείς από µια Κυβέρνηση η οποία καλείται να αντιµετωπίσει ένα τέτοιο πρόβληµα 
από µια Κυβέρνηση η οποία από πέρυσι -και φαίνεται ότι θα καθιερωθεί κάθε χρόνο- είναι 
υποχρεωµένη να προσλαµβάνει δύο χιλιάδες και να δούµε σε λίγο καιρό πόσες χιλιάδες 
µόνιµους στρατιώτες για να καλύψει τα κενά και τις απαιτήσεις των Ενόπλων ∆υνάµεων και 
της ασφάλειας της Χώρας, θα περίµενε από µία Κυβέρνηση σοσιαλιστική, από µία 
Κυβέρνηση εκσυγχρονιστική, να βελτιώσει το θεσµό της βοήθειας προς τους πολυτέκνους. 
Βλέπουµε αντ' αυτού να περικόπτει η Κυβέρνηση και αυτά τα ψιχία που συµβολικά δίνονται 
στους πολυτέκνους και βλέπουµε αυτή τη στιγµή να ξεσπάει η δικαιολογηµένη αγανάκτηση 
των πολυτέκνων γι'αυτόν τον εµπαιγµό, κύριε Υπουργέ. 

Για όνοµα του θεού, γιατί κοροϊδεύετε, τους πολύτεκνους κύριε Υπουργέ; Τα δύο εκατοµµύρια 
του οικογενειακού επιδόµατος τα κάνατε δυόµισυ εκατοµµύρια και το θεωρείτε αυτό βελτίωση; 
Εσείς, κύριε Υπουργέ, µπορείτε να διαχειριστείτε τα οικονοµικά µιας εξαµελούς οικογενείας 
και να τη συντηρήσετε µε δύο ή διόµισι εκατοµµύρια εισόδηµα το χρόνο; Γιατί τους 
κοροϊδεύετε µε αυτό το οποίο θεωρείτε, ονοµάζετε και χαρακτηρίζετε ως βελτίωση; 

Σας πληροφορώ, κύριε Υπουργέ, αν δεν το ξέρετε, ότι το σηµερινό γερµανικό κράτος, το 
οποίο δεν έχει κανέναν προφανή λόγο να αυξήσει τον πληθυσµό του δίνει γενναίες 
επιχορηγήσεις, γενναία επιδόµατα, γενναία βοήθεια προς όλους τους πολυτέκνους που 
διαµένουν στη Γερµανία, ακόµη και σε όσους δεν είναι Γερµανοί πολίτες. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε Χαϊτίδη, τελειώστε. 



ΕΥΓΕΝΙΟΣ ΧΑΙΤΙ∆ΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. ∆είξατε ανοχή ενάµισι λεπτού στον 
προηγούµενο συνάδελφο. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Ηταν ειδική περίπτωση και πρέπει να το 
καταλάβετε αυτό. Σας παρακαλώ, λοιπόν, τελειώνετε. 

ΕΥΓΕΝΙΟΣ ΧΑΙΤΙ∆ΗΣ: Σας ερωτώ, λοιπόν, κύριε Υπουργέ. Είναι δυνατόν το σηµερινό 
γερµανικό κράτος να δίνει αυτήν τη µεγάλη οικονοµική βοήθεια προς όλους τους πολυτέκνους 
ακόµη και προς τους ξένους πολίτες, όχι µόνο στους Γερµανούς και εδώ στην Ελλάδα να 
προσπαθείτε να µειώσετε, να αποτρέψετε ακόµα και αυτές τις λίγες οικογένειες πολυτέκνων 
που υπάρχουν από τη µεγάλη προσφορά τους στο 'Εθνος, στην κοινωνία και στην άµυνα της 
Χώρας. Πώς θα αντιµετωπίσουµε, κύριε Υπουργέ, τον όποιο διαγραφόµενο κίνδυνο από ξένη 
επιβουλή κατά της Χώρας µας; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Παπαθεµελής έχει το λόγο. 

ΕΥΓΕΝΙΟΣ ΧΑΙΤΙ∆ΗΣ: Τελειώνω, κύριε Πρόεδρε. 

Και γιατί θέλετε να δίδετε χρήµατα για να προσλαµβάνετε µόνιµους στρατιώτες και αντί να 
ενισχύετε οικονοµικά... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Χαϊτίδη, σας παρακαλώ!  

ΕΥΓΕΝΙΟΣ ΧΑΙΤΙ∆ΗΣ: ... τις οικογένειες, οι οποίες από µόνες τους µε δική τους φροντίδα και 
µε δική τους µέριµνα προσφέρουν και εργαζοµένους και στρατιώτες στην Πατρίδα µας; 
Στηρίζετε οικονοµικά και ηθικά, κύριε Υπουργέ, την πολύτεκνη Ελληνίδα µητέρα, αυτή την 
ηρωίδα που φροντίζει µε το αίµα της για τη συνέχεια του Ελληνικού 'Εθνους, που απειλείται 
µε αφανισµό. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Κύριε Χαϊτίδη, σας παρακαλώ! Θα δώσω εντολή 
να µη γράφονται αυτά στα πρακτικά. 

'Οποιος περνάει το τρίλεπτο, δεν θα αφήνω να γράφονται στα πρακτικά αυτά που λέει. 

Ορίστε, κύριε Παπαθεµελή. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, αυτό να µη το αρχίσετε από µένα. 
Από τους εποµένους από εµένα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Από κάποιον θα αρχίσω. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Σας ζητούσε το λόγο ο Υφυπουργός των 
Οικονοµικών, γιατί δεν του τον δώσατε; Μήπως ήθελε κάτι σηµαντικό να ανακοινώσει; Αν δεν 
θέλει πράγµατι, διότι τον απασχολεί κάποιος συνάδελφος αυτήν την ώρα, εγώ θα ήθελα να 
πω ότι θεωρώ λογικό και αυτονόητο ότι το δηµόσιο ταµείο έχει ανάγκη από χρήµατα και 
βεβαίως πρέπει να αναζητήσει διάφορες δυνατότητες στις πηγές εκείνες οι οποίες θα του 
εξασφαλίσουν τους πόρους. 

Επί παραδείγµατι, θα µπορούσε πριν από µερικές βδοµάδες, όταν µείωνε τη φορολογία στα 
υγρά καύσιµα και έδωσε έτσι ένα δώρο στους εµπόρους των πετρελαίων της κλάσεως των 
εβδοµήντα δισεκατοµµυρίων δραχµών, να είχε ... 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): 'Οχι, κύριε Παπαθεµελή, δεν µπορεί να λέτε εσείς 
αυτά. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ, κύριε Υπουργέ! 



ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Κύριε Υπουργέ, επικαλούµαι τη µαρτυρία του 
συναδέλφου κ. Γεωργακόπουλου, ο οποίος δεν ξέρω αν είναι αυτήν τη στιγµή στην Αίθουσα, 
ο οποίος έχει διατελέσει στη θέση που είσαστε εσείς. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): ... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Να µη γράφονται αυτά που λέει ο κύριος 
Υφυπουργός στα Πρακτικά, από τη στιγµή που πήρε το λόγο. 

Συνεχίστε, κύριε Παπαθεµελή. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Εν πάση περιπτώσει, γι αυτό που έχει 
αντιρρήσεις ο κύριος Υφυπουργός των Οικονοµικών επικαλούµαι τη µαρτυρία του 
προκατόχου του, του κ. Γεωργακόπουλου, ο οποίος γνωρίζει τα στοιχεία και ο οποίος τα έχει 
ήδη δηµοσιοποιήσει. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): ... 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Απαντήστε σε εκείνον ή απαντήστε σε εµένα, 
αλλά όταν θα έχετε το λόγο, κύριε ∆ρυ. 

Μπορούσε, λοιπόν, το Κράτος να αναζητήσει πηγές, να 
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αναζητήσει µια έκτακτη εισφορά, αλλά δεν µπορούσε το δηµόσιο ταµείο, τελικά ο Υπουργός 
των Οικονοµικών να συντάξει ένα κείµενο, όπως το υπό συζήτηση, το οποίο δεν είναι 
πολιτικό κείµενο, δεν έχει πολιτική έµπνευση, έχει λογιστική καθαρά αντίληψη και να φέρει 
αυτό το νοµοθέτηµα προς συζήτηση απόψε για την αντιµετώπιση, υποθέτω, και του 
δηµογραφικού προβλήµατος. Αυτό το ζήτηµα παίρνει καθηµερινά εκρηκτικές διαστάσεις και 
το οποίο πρόβληµα δεν αντιµετωπίζεται µε τέτοιου είδους εµβαλωµατικές λύσεις, αλλά 
αντιµετωπίζεται µε γενναιότητα στα πλαίσια πολιτικών που προσδιόρισε η ∆ιακοµµατική 
Επιτροπή το 1992-1993, η οποία εργάστηκε µε γνώση και µε αφοσίωση για πολλούς µήνες 
εδώ και υποτίθεται όταν καταλήγουµε διακοµµατικά σε ορισµένες λύσεις, σε ορισµένες 
γραµµές, αυτές τις γραµµές 

φροντίζουµε να τις τηρούµε, κύριε Υπουργέ των Οικονοµικών. 

Κόβετε αυτήν τη στιγµή από εκατόν ενενήντα χιλιάδες µητέρες αυτές τις είκοσι χιλιάδες 
δραχµές, ενώ ξέρετε πάρα πολύ καλά ότι µ'αυτές τις είκοσι χιλιάδες η γιαγιούλα θα πάει να 
αγοράσει το κεράκι την Κυριακή για την εκκλησιά, το λαδάκι για να ανάψει στον τάφο του 
παππού που έχει φύγει πριν απ'αυτή και καµιά σοκολάτα στα εγγόνια της. Είναι δυνατόν να 
µην έχετε καταλάβει τί ψυχολογία διαµορφώνετε σε εκατόν ενενήντα χιλιάδες ελληνικές 
οικογένειες; Εάν επρόκειτο εξ αρχής να λύσετε το δηµογραφικό πρόβληµα, πιθανότατα δεν 
θα είχατε την πολυτέλεια... 

(Στο σηµείο αυτό ακούγεται ο προειδοποιητικός ήχος λήξης του χρόνου οµιλίας του κυρίου 
Βουλευτή.) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ(Παναγιώτης Σγουρίδης): Τελειώνετε, κύριε Βουλευτά. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Θα τελειώσω, κύριε Πρόεδρε. Αν δεν µε διέκοπτε 
ο κύριος Υφυπουργός, θα είχα τελειώσει ήδη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ(Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας έβαλα το χρόνο από την αρχή. 



ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Εάν επρόκειτο, κύριε Πρόεδρε, εξ αρχής να 
ρυθµιστεί το πρόβληµα το δηµογραφικό, φυσικά δεν θα πηγαίναµε σ'αυτά τα επιδόµατα. Θα 
πηγαίναµε σε άλλες λύσεις-κίνητρα. Αλλά ούτε σε αυτές τις άλλες λύσεις πηγαίνει δυστυχώς η 
υπό συζήτηση τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ(Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Εχει περάσει ένα λεπτό,κύριε συνάδελφε. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Θέλω να κάνω έκκληση. Η Κυβέρνηση απόψε και 
αύριο το πρωί, θα ακούσει τους συναδέλφους οι οποίοι θα διατυπώσουν τις θέσεις τους. Στο 
τέλος αυτής της συζητήσεως, η λογική και η σύνεση επιβάλλει την απόσυρση αυτής της 
τροπολογίας, µε στόχο να έλθει µια συνολικη ρύθµιση για το δηµογραφικό πρόβληµα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ(Παναγιώτης Σγουρίδης): Τελειώσατε, κύριε συνάδελφε. Σας παρακαλώ!  

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Αν δεν συµβεί αυτό, λυπάµαι, κύριε Πρόεδρε, εγώ 
πάντως δεν θα ψηφίσω αυτή τη διάταξη.  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ(Παναγιώτης Σγουρίδης): Να µη γράφεται στα Πρακτικά το τέλος της οµιλίας 
του κ.Παπαθεµελή, από αυτήν τη στιγµή. 

( Στο σηµείο αυτό χειροκροτούν από τα θεωρεία ) 

( Κωδωνοκρουσίες ) 

Θα παρακαλέσω να µη χειροκροτούν από τα θεωρεία της Βουλής. Απαγορεύεται αυτό. Θα 
παρακαλούσα τα όργανα της τάξης, όποιος χειροκροτήσει να βγει έξω. 

ΝΙΚΟΛΑΟΣ ΓΚΕΛΕΣΤΑΘΗΣ: ∆εν το ήξεραν, κύριε Πρόεδρε. Μη δίνετε σηµασία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ(Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ πολύ. Ξέρετε ότι και εγώ είµαι 
άνθρωπος, έχω και εγώ τις ευαισθησίες µου, αλλά είµαι υποχρεωµένος να εφαρµόσω τον 
Κανονισµό της Βουλής. 

Θα παρακαλέσω, λοιπόν, αν ξανακούσω χειροκρότηµα, θα εξέλθουν από τα θεωρεία όσοι 
χειροκρότησαν. 

Ορίστε, κύριε Υπουργέ, έχετε το λόγο για ένα λεπτό. 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπ. Οικονοµικών): Κύριε Πρόεδρε, ξέρει ο κ.Παπαθεµελής ότι τον 
τιµώ προσωπικά. Θέλω, όµως, να σας πω, κύριε Παπαθεµελή, ότι κάνετε ένα πολύ µεγάλο 
λάθος και τουλάχιστον από εσάς περίµενα µεγαλύτερη υπευθυνότητα, όταν τοποθετείστε για 
ένα τόσο σοβαρό θέµα. 

Πρώτον, η Κυβέρνηση δεν έκανε καµία ευνοϊκή ρύθµιση απέναντι στους εµπόρους 
πετρελαιοειδών. Η Κυβέρνηση µε απόφαση την οποία πήρε µείωσε τις τιµές του πετρελαίου 
θέρµανσης και κίνησης καθώς και της βενζίνης, προκειµένου να επιταχύνει την πτωτική 
πορεία του πληθωρισµού. Αυτό βεβαίως έχει κόστος 30 δισ. δρχ. περίπου στον Κρατικό 
Προϋπολογισµό. 

Αν εσείς θεωρείτε ότι αυτό αποτελεί προσφορά στους εµπόρους, δεν έχετε παρά στην 
ιδιαίτερη πατρίδα σας να απευθυνθείτε και να εξετάσετε αν είναι ανάγκη σήµερα να 
διατηρήσουµε το καθεστώς του µειωµένου ειδικού φόρου κατανάλωσης για το πετρέλαιο 
θέρµανσης και κίνησης. 

∆εύτερον, σ'αυτά όλα τα οποία είπατε, έχω να σας πω µόνο τούτο: Προσωπικά, όπως ξέρετε 
πολύ καλά, εγώ δεν είµαι ο Υφυπουργός ο οποίος έχει την αρµοδιότητα των δαπανών, είναι ο 
άλλος Υφυπουργός. 'Οµως, δεν είναι εδώ σήµερα και γι'αυτό το λόγο παρίσταµαι εγώ εδώ ως 



εκπρόσωπος της Κυβέρνησης για να ακούσω όλα αυτά που θα πείτε εσείς. Βεβαίως θα 
ληφθούν υπόψιν και σήµερα και αύριο το πρωί. 'Οµως, σε καµία περίπτωση δεν µπορείτε, 
κύριε Παπαθεµελή, να λέτε ότι δεν θα ψηφίσετε το νοµοσχέδιο γιατί ακριβώς περιέχει αυτή τη 
διάταξη. 'Αλλο το ένα και άλλο το άλλο. 

Σας καλώ, λοιπόν, να ψηφίσετε και την τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ(Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Πολύδωρας έχει το λόγο. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: ∆εν είπα το νοµοσχέδιο, είπα την τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ(Παναγιώτης Σγουρίδης): Σας παρακαλώ! 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Ζητώ το λόγο επί προσωπικού, κύριε Πρόεδρε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ(Παναγιώτης Σγουρίδης): 'Οχι, κύριε Παπαθεµελή. Το Προεδρείο έχει 
άποψη ότι δεν υπάρχει προσωπικό θέµα. 

ΣΤΥΛΙΑΝΟΣ-ΑΓΓΕΛΟΣ ΠΑΠΑΘΕΜΕΛΗΣ: Μα πώς την έχει; Προφανώς δεν ακούσατε τι είπε 
ο κύριος Υπουργός. Με θεώρησε µειωµένης... υπευθυνότητος... 

ΓΕΩΡΓΙΟΣ ∆ΡΥΣ (Υφυπουργός Οικονοµικών): Αυτοχαρακτηρίζεσθε, κύριε Παπαθεµελή... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Να µη γράφεται καµία διακοπή στα Πρακτικά. 

Ορίστε, κύριε Πολύδωρα, έχετε το λόγο. 

ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ: Κύριε Πρόεδρε, αποτελεί βάναυση προσβολή προς το Κοινοβούλιο, 
την κοινωνία και τον πολιτισµό µας η συζητουµένη τροπολογία. ∆εν θέλω να ισχυριστώ ότι η 
Ελληνική Βουλή θα περιοριστεί µόνο στην επίδειξη ευαισθησίας προς τους πολυτέκνους. 
Θέλω η Βουλή των Ελλήνων να προβάλει την αντίστασή της απόψε προς εκείνη τη σχολή 
σκέψεως, προς εκείνη την άποψη που λέει: "'Ολα στο βωµό του λογιστηρίου". Εδώ η 
αντίσταση από τη Βουλή των Ελλήνων πρέπει να είναι τα πάντα κατά την εκτίµηση της 
κοινωνικής συνείδησης, της εθνικής συνείδησης για την διαιώνιση αυτού του 'Εθνους. 

Θέλω να πω, κύριε Πρόεδρε, ότι τα λογιστήρια και οι λογιστικοί υπολογισµοί όταν αφορούν 
την επιβίωση αυτού του Λαού, είναι ασφαλώς σε δεύτερη µοίρα. 'Οταν αφορούν και χτυπούν, 
πλήττουν στην καρδιά την ίδια την εθνική υπόσταση, µία είναι η στάση της Ελληνικής Βουλής. 
'Οχι εν ονόµατι οποιασδήποτε σκέψης, οποιασδήποτε λογιστικής ανάγκης. 

∆εύτερον, θέλω να σηµειώσω και να υπογραµµίσω το γεγονός ότι η Κυβέρνηση περιπαίζει τη 
Βουλή και την κοινωνία. Στην προηγηθείσα µακρά συζήτηση προ της Βουλής, εγένετο λόγος 
ότι η Κυβέρνηση θα διαθέσει για την ιερή έννοια της πολυτεκνίας περισσότερα χρήµατα. Η 
'Εκθεση του Γενικού Λογιστηρίου του Κράτους είναι αποκαλυπτική. Είκοσι εκατοµµύρια το 
επιπλέον δαπάνηµα µε τις άθλιες αναρρυθµήσεις, τριάντα οκτώ το όφελος, δηλαδή καθαρό 
όφελος τριάντα οκτώ 
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παρά κάτιδισεκατοµµύρια. Αυτόν τον ευτελισµό της ζωής και των αξιών πρέπει να αρνηθούµε 
απόψε. 

ΒΑΣΙΛΗΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ: Τα είκοσι είναι εκατοµµύρια και τα δέκα οκτώ δισεκατοµµύρια. 

ΒΥΡΩΝ ΠΟΛΥ∆ΩΡΑΣ: Το δηµογραφικό πρόβληµα, το είπαµε όλοι, είναι το υπ' αριθµόν ένα 
εθνικό πρόβληµα. Και όταν παρακολουθήσουµε τα συµβαίνοντα στην Ευρώπη, θα δούµε ότι 



είµαστε έξω ακόµη και από τις γραµµές του Μάαστριχτ. Η αναλγησία εδώ έφθασε στα 
κορυφαία επίπεδά της. ∆εν είναι καν τώρα ούτε να αντιµετωπίσουµε την πολύτεκνη 
οικογένεια πελατειακά, όπως µπορεί ένας καχύποπτος να πεί, αλλά τίµια και ουσιαστικά. Και 
προ παντός όχι µε πνεύµα ελεηµοσύνης. Πρέπει να ζητήσουµε την απόσυρση της 
τροπολογίας. Να φέρει η Κυβέρνηση και να συζητήσει η Βουλή ένα πλήρες νοµοθέτηµα, το 
οποίο θα καλύπτει το δηµογραφικό και γενναιόδωρα θα στηρίζει, όπως οφείλει ηθικά, εθνικά, 
κοινωνικά την πολύτεκνη οικογένεια. 

Τώρα η απόφαση είναι µία. Πρέπει να αρνηθεί η Βουλή των Ελλήνων να συναινέσει στην 
εθνική αυτοκτονία που επισπεύδεται µε αυτή την "ντροπολογία" και όχι τροπολογία. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Κωστόπουλος έχει το λόγο. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ Β. ΚΩΣΤΟΠΟΥΛΟΣ (Ε' Αντιπρόεδρος της Βουλής): Κύριε Πρόεδρε, 
υπάρχουν στιγµές που οι ποσοτικές συσσωρεύσεις οδηγούν σε µία ποιοτική αλλαγή. 
Υπάρχουν στιγµές που καταπίνεις ορισµένα πράγµατα και στιγµές που λες: Να βλαστηµήσω; 
Να τσακωθώ; Να χρησιµοποιήσω τις πιό σκληρές εκφράσεις που υπάρχουν; Τέτοια είναι 
αυτή η στιγµή που κουβεντιάζουµε. Τριάντα οκτώ δισεκατοµµύρια, κύριε Πολύδωρα, και τα 
άλλα είναι είκοσι εκατοµµύρια. Κάντε το λογαριασµό. 'Εκανες ένα µικρό λαθάκι. Τριάντα οκτώ 
δισεκατοµµύρια το όφελος. Θα γίνουν λιγότερα µε τις διορθώσεις που έκανε ο κ. 
Παπαντωνίου. Τα τριάντα οκτώ, µπορεί να γίνουν τριάντα. 

Είναι αυτό λόγος να "στραπατσάρετε" όλον αυτόν τον κόσµο; Είναι αυτό ισχυρό επιχείρηµα 
να τα βάλουµε µε τις µανάδες που γεννάνε πολλά παιδιά; Είναι αυτό λόγος ισχυρός να 
πειστεί ο κάθε καλόπιστος άνθρωπος εδώ µέσα, καλόπιστος Βουλευτής όποιας παράταξης; 
Και ευτυχώς απόψε διαπιστώνει κανένας ότι υπάρχουν φωνές από δεξιά, από αριστερά και 
από το κέντρο, που είναι φωνές σύνεσης, φωνές που κάνουν έκκληση προς την Κυβέρνηση, 
να αποσύρει αυτή την τροπολογία. 

Βρέστε άλλους τρόπους -και υπάρχουν άλλοι τρόποι- να εξοικονοµήσετε αυτά τα χρήµατα. 
Εξάλλου µε το νοµοσχέδιο που κουβεντιάζαµε πρωτύτερα σαρωτικά παίρνετε από πλήθος 
ανθρώπων πολλά λεφτά, και αφήνετε στο απυρόβλητο το µεγάλο κεφάλαιο. 

Κύριοι Βουλευτές, το Φλεβάρη του 1995 η Νέα ∆ηµοκρατία έφερε µια πρόταση νόµου για το 
δηµογραφικό πρόβληµα και τους πολύτεκνους. Η Κυβέρνηση απέρριψε τότε την πρόταση µε 
το εξής επιχείρηµα, ότι δηλαδή δεν θα την κουβεντιάσουµε, θα ετοιµαστώ εγώ σαν 
Κυβέρνηση, θα πάρω υπόψη µου τις προτάσεις όλων των κοµµάτων και θα φέρω ένα 
ολοκληρωµένο νοµοσχέδιο τον Ιούνιο του 1995! Τώρα έχουµε 1997 και µας φέρνει µια 
τροπολογία η οποία δίνει γροθιά στο στοµάχι των µανάδων µας. 

Και θα ήθελα να κλείσω, µε το εξής. Ας επιτραπεί, κύριε Πρόεδρε. Θα ήταν ανάξιοι να είναι 
Βουλευτές όσοι ψηφίσουν αυτήν την τροπολογία. Επιτέλους υπάρχουν και όρια. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Ο κ. Πεπονής έχει το λόγο. 

ΑΝΑΣΤΑΣΙΟΣ ΠΕΠΟΝΗΣ:Κύριε Πρόεδρε, η πολιτική και τα µέτρα για τις πολυµελείς 
οικογένειες έχουν δύο νοήµατα. Το ένα είναι το κοινωνικό, η κοινωνική πολιτική για 
πολυµελείς οικογένειες. Το άλλο είναι το εθνικό. ∆ηλαδή, αντιµετώπιση του δηµογραφικού 
προβλήµατος.  

Υπογεννητικότητα στην Ελλάδα, υπεργεννητικότητα σε άλλες χώρες της ίδιας γεωπολιτικής 
περιοχής. 

Το νοµοσχέδιο, η τροπολογία, η οποία έρχεται, δεν έχει σχέση ούτε µε την κοινωνική 
πολιτική, ούτε µε εθνικούς στόχους, µε εθνικές σκοπιµότητες. Είναι νοµοθέτηµα περιστολής 
δαπανών. Και το επιβεβαίωσε η προ ολίγων λεπτών παρέµβαση του κυρίου Υφυπουργού 
Οικονοµικών. 



Προτείνω -όχι να παραιτηθείτε της τροπολογίας- να την αποσύρετε απ' αυτό το νοµοσχέδιο, 
να γίνουν οι συνεννοήσεις και οι διαβουλεύσεις και να επιφυλαχθείτε να την επαναφέρετε µαζί 
µε το νοµοσχέδιο, στο οποίο καθ' ύλην υπάγεται και που είναι το νοµοσχέδιο για την 
περιστολή των δαπανών. 

'Ερχοµαι τώρα στην ουσία. Η βελτίωση την οποία µας απήγγειλε ο κύριος Υπουργός της 
Εθνικής Οικονοµίας είναι η µόνη σχετικά και περιορισµένα ουσιαστική. 'Οµως, και αυτή πάλι, 
φανερώνει µια επικίνδυνη ισοπεδωτική αντίληψη. Και θα σας εξηγήσω γιατί. ∆ιότι δεν 
λαµβάνει υπόψη την πραγµατικότητα. Το 18 ή το 22 ή το 23 ή το 25 εκφράζουν την ορθή 
εκτίµηση ότι υπάρχει ένα όριο ηλικιακό έως το οποίο εξαρτάται το παιδί από τους γονείς. ∆εν 
λάβατε όµως υπόψη σας, ότι τα άρρενα τέκνα υπέχουν στρατιωτική θητεία, στρατιωτικές 
υποχρεώσεις και κατά τη διάρκεια των στρατιωτικών υποχρεώσεων, οποιαδήποτε και αν είναι 
η ηλικία, η εξάρτηση από τον οικογενειακό προϋπολογισµό εξακολουθεί να υπάρχει. 

Κατά συνέπεια προτείνω να βάλετε διάταξη ότι το επίδοµα λαµβάνεται και κατά τη διάρκεια 
της εκπληρώσεως των στρατιωτικών υποχρεώσεων από το άρρεν τέκνο. 

∆ιαφωνώ ριζικά µε την κατάργηση της συντάξεως. Η σύνταξη, κύριοι Υπουργοί, δεν είναι 
µόνο οικονοµικό µέτρο. Είναι µια έµπρακτη αναγνώριση της πολιτείας στην προσφορά µιας 
µητέρας. 'Εχει ένα βαθύτατο ηθικό νόηµα. Και όταν αφαιρείτε αυτό το ηθικό νόηµα, 
προχωρείτε σε µια πολύ ωµή, υπερβαλόντως ρεαλιστική, αλλά όχι ανθρώπινη, αντιµετώπιση 
του προβλήµατος. Και είναι περίεργο να λέτε ότι µια γυναίκα έγκυος την 1.1.1997 υπάγεται σε 
άλλο καθεστώς από εκείνο που υπάγεται εκείνη που εγέννησε στις 31.12.1996. 

Αφήστε τη σύνταξη. Βρέστε έναν άλλο τρόπο να το µεθοδεύσετε.  

Aλλά η σύνταξη, επαναλαµβάνω, δεν έχει µόνο υλική διάσταση, δεν έχει µόνο οικονοµική 
διάσταση. Είναι αναγνώριση, είναι το εύσηµο. Είναι το ότι η Πολιτεία έρχεται και της λέει 
"µπράβο µάνα που έδωσες σ'αυτό το λαό, σ'αυτό το 'Εθνος, περισσότερα από δύο ή τρία 
παιδιά".  

∆εν θέλω να επεκταθώ. Σας παρακαλώ, ως συνάδελφος και ως Βουλευτής, µην επιµένετε. 
∆εν λέω να παραιτηθείτε. Αποσύρατέ την για απόψε, δεν ανήκει στην ύλη αυτού του 
νοµοσχεδίου. Φέρτε την εκεί που, απ'ό,τι καταλαβαίνω, και αρχικά είχατε σκοπό να φέρετε 
αυτή τη διάταξη ως διάταξη κανονική για να τη συζητήσουµε. Ευχαριστώ, κύριε Πρόεδρε. 

(Χειροκροτήµατα) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο Πρόεδρος του ∆ηµοκρατικού Κοινωνικού 
Κινήµατος κ.Τσοβόλας έχει το λόγο, για πέντε λεπτά. 

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος ∆Η.Κ.ΚΙ.): Κύριε Πρόεδρε, ειλικρινά θα ανέµενα και 
εγώ, αλλά φαντάζοµαι και όλος ο Ελληνικός Λαός και όλη η Βουλή, ότι η Κυβέρνηση το 
αργότερο αυτήν τη στιγµή, πριν πάρω το λόγο εγώ, θα απέσυρε αυτήν την τροπολογία, 
αντιλαµβανόµενη τις συνέπειες εθνικές, κοινωνικές, δηµογραφικές, που έχει η εµµονή της 
στην ψήφιση αυτής της τροπολογίας, όταν βλέπουµε και Βουλευτές του κυβερνώντος 
Κόµµατος να αντιδρούν. 

Και δεν ξέρω αν έχει αντιληφθεί η Κυβέρνηση, εγώ αυτό παρακολουθώ ανελλιπώς γιατί δεν 
έφυγα καθόλου από την Αίθουσα, ότι το εννοούν και θα καταψηφίσουν τη διάταξη. Ούτε 
διανοούµαι ότι µπορεί να µην την καταψηφίσουν τη διάταξη, γιατί διακρίνονται από 
υπευθυνότητα και το λέω εγώ που προέρχοµαι απ'αυτόν το χώρο. 

Πήρα το λόγο αυτήν τη στιγµή, παρό,τι δεν είχα σκοπό να τον πάρω, αλλά αύριο, ώστε 
προσθέτοντας την άποψή µου να δώ απόψε να αποσύρεται αυτή η διάταξη, από την 
Κυβέρνηση. ∆ιότι, αν επιµείνει, θα επιβεβαιώσει αυτό που είπα, όταν ως Αρχηγός Κόµµατος 
είχα κάνει αµέσως µετά την εξαγγελία αυτού του µέτρου, επίκαιρη ερώτηση προς τον 



Πρωθυπουργό, τη συζητήσαµε στη Βουλή και αποκάλεσα την Κυβέρνηση, Κυβέρνηση 
λογιστών, αν επιµείνει στην περικοπή  
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της σύνταξης της πολύτεκνης µητέρας. 

Θα αποδείξει, αν επιµείνει η Κυβέρνηση, ότι διακρίνεται κατά τρόπο ανεπανάληπτο για 
έλλειψη εθνικής στρατηγικής, αλλά και για µεγάλη κοινωνική αναλγησία. Θα αποδείξει η 
Κυβέρνηση ότι το µόνο για το οποίο ενδιαφέρεται, είναι οι απλοί αριθµοί και αδιαφορεί τελείως 
για την επιβίωση του 'Εθνους, την επιβίωση της Χώρας. Και ειλικρινά τροµάζω µε την 
προχειρότητα, τροµάζω µε την ανευθυνότητα, κύριοι της Κυβέρνησης, γιατί εσείς οι ίδιοι 
αναφέρατε στην 'Εκθεση που συντάσσει το Γενικό Λογιστήριο, ότι αυτό το επίδοµα σύνταξης 
δόθηκε στα πλαίσια της δηµογραφικής πολιτικής και όχι σαν προνοιακό επίδοµα. ∆ηλαδή σαν 
κίνητρο σε όλες τις µητέρες από τη ρύθµισή του για να µπορούν να κάνουν παιδιά, όταν 
ξέρουµε ότι, δυστυχώς, σήµερα η µητέρα µε τις δυσκολίες που υπάρχουν και την αντίληψη 
που επικρατεί δεν κάνει πάνω από ένα ή δεύτερο παιδί. Και ενώ εµείς ξέρουµε ότι η γείτονά 
µας πολλαπλασιάζει τη γεννητικότητα, δίνει κίνητρα γι'αυτό, όταν ερχόµαστε όλα τα Κόµµατα 
και η Κυβένηση και λέµε ότι έχουµε µεγάλο εθνικό πρόβληµα εξ ανατολών, κάνει αυτήν την 
τροπολογία και εξακολουθεί να επιµένει; Μα, δεν αντιλαµβάνεται τι σηµαίνει αυτό; 

Και κάτι άλλο: Εσείς οι ίδιοι στην 'Εκθεσή σας λέτε, στην 'Εκθεση του Λογιστηρίου, σας 
διαβάζω επι λέξει: "Αποτροπή δαπάνης δραχµών τριάντα οκτώ δισεκατοµµυρίων ετησίως 
από την επί νέων βάσεων ρύθµιση των επιδοµάτων για την αντιµετώπιση του δηµογραφικού 
προβλήµατος της Χώρας".  

(Θόρυβος στην Αίθουσα) 

Αποτροπή δαπάνης, τριάντα οκτώ δισεκατοµµύρια. Τα είκοσι εκατοµµύρια είναι επιπλέον 
δαπάνη ή είναι για τις πολύτεκνες των χωρών της Ενωµένης Ευρώπης; 

∆ηλαδή το κάνετε για να αποτρέψετε δαπάνη, που υπήρχε µέχρι τώρα τριάντα οκτώ 
δισεκατοµµύρια για το επίδοµα της πολύτεκνης και τη σύνταξη! Και µας µιλάτε για µία βάση 
δηµογραφικού προβλήµατος; Είναι σοβαρά πράγµατα αυτά; 

Κύριοι Υπουργοί, σας παρακαλούµε για λόγους εθνικούς, για λόγους κοινωνκούς και 
σεβασµού προς την µητρότητα, αποσύρατε αυτήν την τροπολογία και µην αφήνετε να 
εξελίσσεται ακόµα περισσότερο αυτή η συζήτηση,γιατί κάνετε ζηµιά στη χώρα, στο λαό και 
στους νέους προσανατολισµούς που πρέπει να δώσετε προς τη µητέρα, αλλά και προς τη 
γυναίκα συνολικά. Ειλικρινά δεν θέλω να κάνω µεγαλύτερους χαρακτηρισµούς, γιατί το θέµα 
είναι πολύ σηµαντικό. Αποσύρατε τη διάταξη και ελάτε µε σοβαρότητα και σεις και όλα τα 
κόµµατα να συζητήσουµε. Και να είσθε βέβαιοι οτι θα υπάρξει σοβαρή και υπεύθυνη 
συζήτηση. Φέρτε ένα σχέδιο νόµου που να αντιµετωπίζουµε πάνω στις σηµερινές ανάγκες, 
κοινωνικές, εθνικές ανάγκες, συνολικά το δηµογραφικό πρόβληµα της Χώρας, το ζήτηµα της 
υπογεννητικότητας. Ενώ µ' αυτή τη λογική τα στοιχεία λένε ότι στους πολύτεκνους αυξήθηκε ο 
αριθµός των γεννήσεων κατά πεντέµιση χιλιάδες. Μια θετική δηλαδή εξέλιξη σε καθαρά 
λογιστική βάση, πάτε να την καταστρέψετε, αντί να την ενισχύσετε. 

Σας παρακαλούµε πολύ αποσύρετε τη διάταξη. Μην αφήνετε εξέλιξη της συζήτησης απο δω 
και πέρα. Κάνετε γενικότερη ζηµιά απο το µήνυµα που περνάτε. Αποσύρετε τη διάταξη, 
διαφορετικά εµείς θα επιµείνουµε και αύριο και προσωπικά εγώ και όλοι οι άλλοι Βουλευτές 
φαντάζοµαι, όχι µόνο του ∆ΗΚΚΙ αλλά και των άλλων κοµµάτων, για να µην επιτρέψουµε µε 
την ψήφο µας να περάσει τέτοια διάταξη. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Γιακουµάτος έχει το λόγο. 



ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Χαίροµαι, κύριε Πρόεδρε, που δεν έχουν µπει δεκαπέντε-
είκοσι κόµµατα στη Βουλή, να µιλάνε οι αρχηγοί τους και οι Βουλευτές να κάθονται στο 
καφενείο, διότι δεν πρόκειται να µιλήσουν µε αυτή τη διαδικασία. 

Και θα ήθελα να σας πω, κύριε Υπουργέ, που είσθε και Κερκυραίος, είµαστε και Επτανήσιοι: 
Εγώ λυπάµαι και ντρέποµαι ...  

∆ΗΜΗΤΡΙΟΣ ΤΣΟΒΟΛΑΣ (Πρόεδρος ∆Η.Κ.ΚΙ.): ... τη δηµοκρατία; 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Κύριε Τσοβόλα, µπορούσατε να µιλήσετε αύριο. Είδατε πολύ 
κόσµο, µιλήσατε απόψε. 

Κύριε Υπουργέ, επειδή είµαστε Επτανήσιοι και οι δύο, σήµερα αντί να είµαστε σπίτι µας όλοι 
εδώ, να προσπαθούσαµε να κάνουµε και εµείς κανένα παιδί παραπάνω, καθόµαστε εδώ για 
να σώσουµε ζωές πολλών παιδιών. Γιατί µε αυτή την τροπολογία, κύριε ∆ρύ -είδαµε πέντε 
χιλιάδες αυξήσεις στις γεννήσεις- οδηγείτε σε εθνική αυτοκτονία µέσα απο το δηµογραφικό 
µαρασµό. Και είναι ανάλγητο αυτό. Και είναι, θα έλεγα, πράξη παραλυσίας, µιάς κυβέρνησης 
που έρχεται να σώσει τι; Να σώσει, κύριε ∆ρυ, τα πεντακόσια δισεκατοµµύρια του 
λαθρεµπορίου από το πετρέλαιο; Λίγα σας είπε ο κ. Παπαθεµελής. 

Αλλά εγώ θα σας πω κάτι άλλο που θέλω να το σκεφθείτε απόψε που θα κοιµάσθε...  

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Αν κοιµάται, πώς θα κάνει παιδιά; 

ΓΕΡΑΣΙΜΟΣ ΓΙΑΚΟΥΜΑΤΟΣ: Θα σας πω, κύριε ∆ρύ: Ξέρετε πόσα εισέπραξαν τα Καζίνο το 
1996 στη Χώρα µας; Εισέπραξαν τριακόσια πενήντα δισεκατοµµύρια. Ξέρετε πόσο παίρνετε 
εσείς; Παίρνετε το 20%. Εκεί να αυξήσετε τη φορολογία. Να βάλετε 50% υπέρ του κράτους 
στους αεριτζήδες, τζογαδόρους, που ήρθαν στη Μοζαµβίκη, λες και είµαστε Καράκας ή 
Λαµπρακιστάν! Σ' αυτούς, κύριε ∆ρυ, αν κάνατε το 20%, 50%, θα εξοικονοµούσατε στα 
τριακόσια πενήντα δισεκατοµµύρια, επί τριάντα, ίσον εκατόν πέντε δισεκατοµµύρια. 

Να, λοιπόν, κύριε Υπουργέ -και εδώ απαντήστε για την ταµπακέρα- πώς εξοικονοµεί χρήµατα 
µια κυβέρνηση του Λαού, που έρχεται από το Λαό και πάει χέρι-χέρι µε το Λαό. Και δεν 
έρχεται από το Λαµπράκη και από τα αφεντικά του, να τα υπηρετήσει εδώ µέσα. Και 
δυστυχώς ντρέποµαι σαν ένας 'Ελληνας Βουλευτής όταν φέρνετε εδώ µέσα τροπολογία για 
την Ελληνίδα µάνα, που σήµερα λέτε υποκριτικά, ως σύγχρονοι Φαρισαίοι: το δύο 
εκατοµµύρια, ο κ. Παπαντωνίου, ο µεγάλος οικονοµολόγος το έκανε δυόµισι εκατοµµύρια. 

∆ηλαδή, µία µάνα µε οκτώ παιδιά που ζει σε µια παράγκα και δεν ζει στην Εκάλη ή στην 
Κηφισιά, ούτε στο 'Αγιο 'Ορος του Ψυχάρη και ζει στην παράγκα µε τις διακόσιες χιλιάδες το 
µήνα. Κύριε Υπουργέ, πάρε µε οκτώ παιδιά και διακόσιες χιλιάδες να πληρώσεις ενοίκιο και 
καρβέλι. Τίποτε άλλο. Πώς θα ζήσουν αυτοί;  

Κύριοι συνάδελφοι, είναι σοβαρά πράγµατα αυτά; Και ντρέποµαι που άφησα την ιατρική για 
να υπηρετήσω ποιό λαό; Τα καζίνο; Τους λαθρέµπορους; Τις εταιρείες, τις ΠΑΕ; Ποιούς; Και 
σας έχω πει και νούµερα. 

Κύριοι συνάδελφοι, κάθε ψήφος δική σας σ'αυτή την τροπολογία είναι και µία σφαίρα στην 
καρδιά της πολύτεκνης µάνας. 

(Χειροκροτήµατα από τη Νέα ∆ηµοκρατία) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Βαλυράκης έχει το λόγο. 

ΣΗΦΗΣ ΒΑΛΥΡΑΚΗΣ: Κύριε Πρόεδρε, κύριοι συνάδελφοι, θα έλεγα ότι κατ'αρχήν διαφωνώ 
στο να εντάσσεται σ'αυτό το νοµοσχέδιο αυτού του είδους η ρύθµιση για την πολύτεκνη 
οικογένεια. ∆ιαφωνώ και εγώ συµφωνώντας µε αρκετούς συναδέλφους ότι εφ'όσον το 



νοµοσχέδιο αυτό έχει τη λογική της αύξησης, της εξασφάλισης δηµοσίων εσόδων την οποία 
αναγνωρίζουµε σε µία δύσκολη περίοδο ψηφίζουµε το νοµοσχέδιο, αρνούµαστε όµως τη 
λογική της τροπολογίας αυτής, η οποία θεωρεί την πολύτεκνη οικογένεια ως το αντικείµενο ή 
την ευκαιρία άντλησης εσόδων για τον Κρατικό Προϋπολογισµό. 

Θα έλεγα ότι στον αντίποδα µιας τετραµελούς, πενταµελούς οικογένειας την οποία 
περιέγραψε προηγούµενα ο Υπουργός Εθνικής Οικονοµίας και η οποία είχε ανάγκη ενός 
διαµερίσµατος διακοσίων πενήντα εκατοµµυρίων για να διαµείνει, υπάρχουν οικογένειες 
πολύτεκνες µε τέσσερα, πέντε, επτά και δέκα µέλη και οι οποίες αγωνίζονται στο όριο της 
φτώχειας και κάτω από αυτό.  

'Αρα, λοιπόν, κύριε Υπουργέ, η Κυβέρνηση θα πρέπει να 
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δείξει ευαισθησία και σε ό,τι αφορά την κοινωνική διάσταση του θέµατος και σε ό,τι αφορά την 
εθνική διάσταση του θέµατος, το δηµογραφικό πρόβληµα δηλαδή. ∆εν συµφωνώ µε το ότι 
δεν αναγνωρίζεται πως η οικογένεια αυτή προστατεύει το παιδί που υπηρετεί στο στράτευµα. 
∆εν συµφωνώ µε το ότι διακόπτετε τη σύνταξη για τις δικαιούχες µάνες µετά τις 31.12.96. 

∆εν συµφωνώ για το ότι θεωρείτε πως το όριο των δυόµισι εκατοµµυρίων, δηλαδή στο ύψος 
των εκατόν εξήντα χιλιάδων δραχµών το µήνα, καλύπτει και υπερκαλύπτει τα έξοδα µιας 
πολύτεκνης οικογένειας. 

∆εν πρέπει να σας διαφεύγει -και εδώ µπαίνει ένα ζήτηµα µετά από τις τοποθετήσεις τόσων 
συναδέλφων- ότι η Κυβέρνηση εισηγείται, αλλά η Βουλή αποφασίζει. 

Κύριε Υπουργέ, η Βουλή, τουλάχιστον όπως το αντιλαµβάνοµαι εγώ και έτσι τοποθετούµαι, 
σας κάνει έκκληση να αποσύρετε αυτήν την τροπολογία, αλλιώς θα µας φέρετε στην πολύ 
δύσκολη θέση να την καταψηφίσουµε. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Ευµοιρίδης έχει το λόγο. 

ΚΙΜΩΝ ΚΟΥΛΟΥΡΗΣ:Κύριε Πρόεδρε, ο τελευταίος οµιλητής είναι; Συµφωνήσαµε να 
τελειώσουµε στις µιάµιση η ώρα. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Ορίστε, κύριε Ευµοιρίδη, έχετε το λόγο. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΕΥΜΟΙΡΙ∆ΗΣ:Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, η γυναίκα µου δεν λυπάται 
που έκανε τέσσερα παιδιά και πιστεύω ότι και η µάνα µου που έκανε οκτώ δεν θα λυπάται. 
Και δεν τα κάναµε τα παιδιά για να πάρουµε επιδόµατα. Ντρέποµαι όµως όταν υποτιµούν τη 
νοηµοσύνη µας και µε ψευδεπίγραφους τίτλους,ότι δήθεν εν ονόµατι της αντιµετώπισης του 
δηµογραφικού προβλήµατος, περικόπτουµε δαπάνες που είχαν διατεθεί για τη λύση του 
δηµογραφικού προβλήµατος. Αυτό είναι ντροπή. Εγώ δεν σας παρακαλώ. Σας ικετεύω να 
αποσύρετε το νοµοσχέδιο. Είναι άδικο, είναι επικίνδυνο νοµοσχέδιο. 

Η τροπολογία την οποία φέρνετε δεν έπρεπε να έλθει στη Βουλή. Ο τρόπος µε τον οποίο 
συζητούµε γι'αυτά τα χρήµατα που κόβουµε ή που θα δώσουµε, δίνουν την εικόνα ότι δίνουµε 
ελεηµοσύνη. Και οι πολύτεκνοι είναι περήφανοι και φιλότιµοι άνθρωποι. ∆εν το δέχονται. 'Ο,τι 
έγινε µέχρι τώρα για τους πολύτεκνους, έγινε γιατί υπήρχε υποχρέωση συµπαράστασης. Και 
δεν ήταν ελεηµοσύνη. Και είναι ανέντιµο να λέµε εδώ ότι είµαστε ανίκανοι να βρούµε τα δέκα 
οκτώ, τα είκοσι, τα τριάντα δισεκατοµµύρια που θα περικόψουµε, όταν θυσιάζουµε 
δισεκατοµµύρια στους Κολλάδες, σε κάποιες εταιρείες, σε κάποιες ΠΑΕ. Θυσιάζουµε χρήµατα 
αλλού και ήλθαµε να τα κόψουµε όταν αντιµετωπίζουµε έντονο δηµογραφικό πρόβληµα τη 
στιγµή που στη γείτονα χώρα κάνει επτά, οκτώ και δέκα παιδιά η κάθε οικογένεια µε κίνητρα. 



Κυρίες και κύριοι συνάδελφοι, ερχόµαστε σήµερα εδώ για να συζητήσουµε για τους 
πολυτέκνους που τους χτυπάµε συνέχεια. Εδώ φτάσαµε τα φρούτα που τους δίναµε να µην 
τους τα δίνουµε. Από είκοσι κιλά τα κάναµε δέκα, από δέκα κιλά τα κάναµε πέντε, τους 
κόψαµε τα πάντα, ακόµα και το κρέας. Και από την άλλη µεριά νοιαζόµαστε για την επίλυση 
και την αντιµετώπιση του δηµογραφικού προβλήµατος. Ποιού δηµογραφικού προβλήµατος; 
'Η δεν έχουµε δηµογραφικό πρόβληµα στη Χώρα ή σήµερα παραλογιζόµαστε. 'Ενα από τα 
δύο συµβαίνει. 

Επειδή, όµως, το πρώτο αποδεικνύεται µε νούµερα που δεν επιδέχονται αµφισβήτηση και 
αντίρρηση, άρα παραλογιζόµαστε σ'αυτήν την Αίθουσα. 

Ακόµη δεν καταλαβαίνω την εµµονή της Κυβέρνησης και του αρµοδίου Υπουργού, όταν 
βλέπει ότι όλες οι Πτέρυγες πλέον, µηδεµιάς εξαιρουµένης βάλουν οµόφωνα κατά της 
τροπολογίας. Τι περιµένετε αύριο; Ποιο αποτέλεσµα περιµένετε αύριο; Περιµένετε ότι εµείς θα 
µετανοιώσουµε όλοι και θα σκύψουµε το κεφάλι όσοι µίλησαν και όσοι θα µιλήσουν; Γιατί 
κανένας από τους εβδοµήντα που έχουν εγγραφεί δεν είναι υπέρ της τροπολογίας. Κανένας. 
Και εσείς πιστεύω ότι µέσα σας δεν είσθε υπέρ της τροπολογίας. Και δεν είναι ούτε ανέντιµο, 
ούτε είναι οπισθοχώρηση, ούτε είναι ήττα το να αποσύρετε µία τροπολογία την οποία φέρατε. 
Πράξη γενναιότητας είναι. Να µετανοιώσει κάποιος έστω και την τελευταία στιγµή και να πει 
"παραδέχοµαι ότι είναι λάθος". Λέτε να κάνουµε λάθος όλοι οι Βουλευτές όλων των 
Κοµµάτων; Λέτε όλοι από ψηφοθηρικούς λόγους ελαυνόµενοι τασσόµεθα υπέρ της 
απόσυρσης αυτής της τροπολογίας;  

ΒΑΣΙΛΕΙΟΣ ΚΕ∆ΙΚΟΓΛΟΥ:Κύριε Πρόεδρε, συζητούµε και διατυπώνουµε απόψεις 
προκειµένου να αποφασίσουµε. Μαθήµατα θα µας κάµουν; 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΕΥΜΟΙΡΙ∆ΗΣ:Σας παρακαλώ, κύριε Κεδίκογλου. Εσείς χρειάζεσθε 
µαθήµατα. 'Ετσι λέει το Κόµµα σας. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Σας παρακαλώ, κύριε Κεδίκογλου! 

Σας παρακαλώ, κύριε Ευµοιρίδη, τελειώστε. 

ΚΩΝΣΤΑΝΤΙΝΟΣ ΕΥΜΟΙΡΙ∆ΗΣ: Εγώ σέβοµαι το χρόνο και δεν θα τον παραβιάσω. Θα πω 
µόνο κάτι που λέει όλος ο λαός έξω: "Κάτω τα χέρια από τους πολύτεκνους".  

(Χειροκροτήµατα από την Πτέρυγα της Νέας ∆ηµοκρατίας) 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ο κ. Βεζδρεβάνης έχει το λόγο. 

(Θόρυβος στην Αίθουσα) 

ΚΙΜΩΝ ΚΟΥΛΟΥΡΗΣ:Κύριε Πρόεδρε, έχω ζητήσει το λόγο. Πρέπει να στείλω χαρτί; Να 
υπογράψω; 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Κύριοι συνάδελφοι, µισό λεπτό. Κύριε Κουλούρη, 
σας παρακαλώ. Κύριοι συνάδελφοι, έχουµε συµφωνήσει στις µιάµιση η ώρα να κλείσουµε τη 
συνεδρίαση. Σας πληροφορώ... 

ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ:Κύριε Πρόεδρε, τηρήστε κάτι απ' όλα. Κλείστε λοιπόν τη 
συνεδρίαση. 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Κύριοι συνάδελφοι, σας πληροφορώ ότι είναι 
εγγεγραµµένοι αυτήν τη στιγµή εβδοµήντα δύο συνάδελφοι. 'Εχουν µιλήσει οι δέκα... 

ΚΙΜΩΝ ΚΟΥΛΟΥΡΗΣ:Το ξέραµε αυτό... 



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Να µη γράφονται στα Πρακτικά αυτά που λέει ο κ. 
Κουλούρης. 

ΚΙΜΩΝ ΚΟΥΛΟΥΡΗΣ:... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Και επειδή ακριβώς... 

ΚΙΜΩΝ ΚΟΥΛΟΥΡΗΣ:... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης):Ακούστε µε, κύριε συνάδελφε, και από κει και 
πέρα όταν µε ακούσετε, πάρτε το λόγο να πείτε αυτά που θέλετε. 

ΚΙΜΩΝ ΚΟΥΛΟΥΡΗΣ: .... 

ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Λέω, κύριοι συνάδελφοι, ότι υπάρχουν κάποιοι 
από σας, οι οποίοι θέλουν να πάρουν το λόγο, να µιλήσουν. Ξέρω πολύ καλά ότι βρίσκονται 
εδώ να µιλήσουν. 'Αρα, λοιπόν, όποιοι απ' αυτούς θέλουν να πάρουν το λόγο, θα τον πάρουν 
τώρα. ∆εν θα διαγραφούν οι υπόλοιποι. 'Οµως, αύριο, στις 12 η ώρα, αν κάποιοι συνάδελφοι 
µείνουν και δεν µιλήσουν, τότε είναι επόµενο ότι δεν θα πρέπει από εκεί και πέρα να 
διαµαρτύρονται, γιατί το Προεδρείο θέλει να διευκολύνει.  

Κύριε Βεζδρεβάνη, θέλετε να µιλήσετε; 

ΗΛΙΑΣ ΒΕΖ∆ΡΕΒΑΝΗΣ: Ακούστε κι εµάς, κύριε Πρόεδρε. Μιλάτε τόσην ώρα. ∆ώστε τη 
δυνατότητα και στους Βουλευτές να πουν πέντε κουβέντες πάνω σ' αυτά που λέτε εσείς. Γιατί 
τα φάκτουµ έχουν τελειώσει. ∆εν τα έχετε µόνο εσείς. Ούτε το αλάθητο του Πάπα το έχετε 
εσείς. 

Σας λέω, λοιπόν, κύριε Πρόεδρε, ότι συνεφωνήθη εδώ πως στις 01.30' η ώρα θα τελειώσει η 
συζήτηση.  

Σεβαστείτε, εν πάση περιπτώσει και τους υπαλλήλους της Βουλής, που δεν µπορούν να 
κάθονται µέχρι τα ξηµερώµατα, γιατί θέλετε να µονολογείτε εσείς, σαν Προεδρείο! 

Εάν, λοιπόν, τελείωσε η συνεδρίαση, όπως πρέπει, δεν έχω κανένα λόγο να µιλήσω και θα 
µιλήσω αύριο, αφού ήλθε η σειρά µου. Εάν, όµως, επιµένετε να συνεχίσετε τη συζήτηση, 
ασφαλώς θα µιλήσω. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, το λόγο παρακαλώ. 
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ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Ορίστε, κύριε Μπρατάκο. 

ΑΓΓΕΛΟΣ ΜΠΡΑΤΑΚΟΣ: Κύριε Πρόεδρε, έγινε µία συµφωνία στη 01.30' να διακοπεί η 
συνεδρίαση της Βουλής. Κάθε φορά που γίνεται απόκλιση από τις συµφωνίες ή από τον 
Κανονισµό, η καθυστέρηση, για να µπουν τα πράγµατα και πάλι σε τάξη, είναι µεγαλύτερη 
από αυτό το οποίο εσείς επιδιώκετε, µε το να συνεχίζετε τη συνεδρίαση. 

'Εχετε, λοιπόν, υποχρέωση να τηρήσετε τη συµφωνία και να διακοπεί η συνεδρίαση αυτήν τη 
στιγµή. Γιατί µπαίνει και ένα άλλο θέµα. 

Αυτοί οι οποίοι δεν θα µιλήσουν σήµερα, θα µπουν στη συνέχεια στην ουρά του καταλόγου; 
Βλέπετε ότι δηµιουργούνται διάφορες παρενέργειες. 

Το καλύτερο, λοιπόν, είναι να τηρηθεί η συµφωνία και να διακοπεί τώρα η συνεδρίαση. 



ΠΡΟΕ∆ΡΕΥΩΝ (Παναγιώτης Σγουρίδης): Καλώς. ∆εν συµφωνεί το Σώµα να 
διευκολύνουµε κάποιους συναδέλφους να µιλήσουν. 

Παρήλθε ο χρόνος, που είχε αποφασισθεί να διατεθεί για τη σηµερινή συνεδρίαση. 

Συµφωνείτε, κύριοι συνάδελφοι, να λύσουµε στο σηµείο αυτό τη συνεδρίαση; 

ΠΟΛΛΟΙ ΒΟΥΛΕΥΤΕΣ: Μάλιστα, µάλιστα. 

Με τη συναίνεση του Σώµατος και ώρα 01.40' λύεται η συνεδρίαση για αύριο Πέµπτη, 30 
Ιανουαρίου 1997 και ώρα 10.00' µε αντικείµενο εργασιών του Σώµατος νοµοθετική εργασία, 
συνέχιση της συζήτησης επί των άρθρων, των τροπολογιών και του συνόλου του σχεδίου 
νόµου "Κατάργηση φορολογικών απαλλαγών και άλλες διατάξεις" και στη συνέχεια συνέχιση 
της συζήτησης επί της αρχής, των άρθρων και του συνόλου της πρότασης νόµου "Ρύθµιση 
θεµάτων για τη µείωση του κόστους παραγωγής και της λειτουργίας της αγροτικής 
εκµετάλλευσης, καθώς και την αύξηση της ανταγωνιστικότητας της ελληνικής γεωργίας". 

O ΠΡΟΕ∆ΡΟΣ ΟΙ ΓΡΑΜΜΑΤΕΙΣ 

 


